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NOVO MESTO, četrtek, 

28. maja 1964 DOLENJSHBT 
Izobraževanje, ljubosumnost in stolčki.. 

Novomeški zavod za izobraževanje, ki nudi ceneno in kvalitetno izobraže
vanje, mora svojo dejavnost vsiljevati podjetjem, namesto da bi bilo obratno — 
Odnos do kadrov, kakršen je v naših podjetjih, je več kot malomaren — Gra
dimo novo proizvodno dvorano, kupujemo nove stroje in podobno, toda na vpra
šanje: »Ali ste pomislili na strokovnjake, ki jih boste po investiciji potrebovali?« 
sta odgovor zadrega in jecljanje — Diplomanti, ki so delali, študirali in morali 
medtem pojesti v podjetju marsikatero pikro, pripovedujejo o sebi in študiju — 
Vsi trdijo: »Študirajte, ker je znanje rastoča valuta!« — 65 diplomiranih tehni
kov v petih letih. 

V nedeljo, 24. maja, je mladina v sprevodih, ki so 
obšli naša občinska središča, proslavljala dan mla
dosti. Sprevodi so prikazali dejavnost mladine, ki 
se v prostem času ukvarja s športom in z drugim. 
Kot vedno, so bili tudi tokrat najprisrčnejši naj
mlajši. Na sliki: začetek sprevoda, ki je v nedeljo 

dopoldne obšel Novo mesto. 

Novembra 1959 se je začel 
pouk na oddelku za izobra
ževanje zaposlenih srednje 
tehniške šole strojne in elek-
tro stroke p r i Zavodu za izo
braževanje i n proučevanje 
produkt ivnost i dela v Ndvem 
mestu. Spomlad i 1960 je sle^ 
d i l vpis v lesnoindustr i jski 
oddelek. S lednj i je doživel 
dva vpisa, elektro oddelek pa 
samo enega, medtem ko še 
vedno živi strojni«!« adde-
lek.— Prijavljencev in finanč
n i h sredstev za ostala dva 
oddelka je bi lo premalo. 

1960 je zaživela p r i zavodu 
sekcija izrednih slušateljev 
višje ekonomsko-komercialne 
šole i z Mar ibora . Izmed 96 
slušateljev, vpisanih v začet
k u , j i h še vztraja p r i a tu j i ju 
49. Ostal i , so a l i prenehal i , se 
prese l i l i a l i pa d ip lomira l i . 
Ak t i vn ih tečajnikov, k i obi
skujejo seminarje, je 23, do 
konca 1963 pa je d ip lomira
lo 7 izrednih slušateljev. Le
tos so v sekci j i oprav i l i 3 

7. OBČNEGA ZBORA PODRUŽNIC K SIM V KOČEVJU 

Stike z izseljenci še poglobiti 
Prejšnjo nedeljo je bil 

v Kočevju občni zbor po
družnice Slovenske izse
ljenske organizacije, na ka
terem so se pogovarjali o 
svojem dosedanjem delu 
ter o nalogah v prihod
njem obdobju. V uvodnem 
poročilu se je predsednik 
podružnice Tone Šercer 
dotaknil nekaterih najvaž
nejših problemov dela z iz
seljenci. Poudaril je, da 
imamo med našim življem 
v tujini tri vrste emigraci
je: predvojno in povojno 
ekonomsko ter tiste, ki so 
zapustili domovino zaradi 
sovražnega delovanja med 
NOB. Naloga SIM ni le 
iskanje stikov s predvojni
mi izseljenci, pač pa tudi z 
onimi, ki so odšli na delo 
v tujino v povojnem ob
dobju. 

Mnogi naši rojaki v tuji

ni še niso seznanjeni z na-
<£o stvarnostjo in čestokrat 
prihajajo na obisk s stra
hom, ki pa kaj hitro splah-
ni. Pri tem ima vsekakor 
velike zasluge SIM, ki s 
toplim sodelovanjem z ro-. 
jaki razbija sovražno pro
pagando v zamejstvu. Da 
nekateri rojaki v tujini ni
so seznanjeni z našimi raz
merami, so krivi delno tu
di naši ljudje, njihovi svoj
ci, ki jim pišejo, kako je 
pri nas težko, samo da bi 
kaj dobili. Šele potem, ko 
pridejo na obisk, spozna
vajo prejšnjo zmoto in še 
drugim rojakom pripove
dujejo, kaj vse so videli in 
doživeli v stari domovini. 
Močan udarec je bil zadan 
sovražni propagandi tudi s 
sprejetjem zakona o am
nestiji. 

Vedno bolj prihajamo 

Pred proslavo 20-letnicc 
partizanskih artileristov 

6. i n 7. jun i j a bomo spre
je l i v Konte preživele borce 

/ I . slovenske art i ler i jske br i 
gade N O V In POS, k i bo pro
slavl jala io ie inieo ustanovi
tve V Do l . Topl icah. 

V soboto, 6. jun i ja ob 9.30, 
bodo part izanski ar t i l er is t i 
ob iskal i Dvor, položili venec 
na spomenik padl ih , obdar i l i 
Solo i n ob iska l i part izanske 
domove. Ob 14. u r l bodo pr i -
11 v Pod i ra t i , kjer bodo 
prav tako položili venec, ob
dar i l i šolo i n ob iska l i parti
j s k e domove. Ob 18. u r l 
bo obdaritev šole v Dolenj
sk ih Topl icah, ob 19.30 pa v 
Prosvetnem domu v Ho l . To-
PHcah mit ing, v katerem ho 
sodelovala part izanska skuni-
*W SN ( i , Ob 81. u r i bo b i n 
l»Učnl ogenj. 

V nedeljo, 7. jun i ja ob 7. 
ur i bo v Do l . Top l i cah bud
nica, od 8. do 9. ure bo no-
vomeška godba n a topliškem 
trgu igrala partizanske pes
m i , ob 9. u r i bo zbor briga
de, ob 10. u r i pa se bo začel 
slavnostni program z držav
no himno, z govori, nasto
pom partizanske skupine 
S \ ( i In himno art i ler i jske 
brigade. Ob 12. u r i bo na 
zdraviliškem vrtu partizansko 
kosi lo, nato pa purtizansko 
rajanje. 

Vsem horcein-artih-ristom 
izrekamo že zdaj prisrčno 
dobrodošlico ter j i m želimo, 
da hi se po 20 let ih med na
mi dobro počutili, k njiho
vemu slavju pa vabimo pre
bivalstvo Iz našega področja! 

do spoznanja, je poudaril 
tov. Šercer, da ni dovolj 
poživiti naše delo v sezoni, 
ko nas obiščejo rojaki, pač 
pa skozi vse leto. Posebno 
bo treba poživiti stike med 
našo in izseljensko mladi
no; pri tem delu naj SIM 
ne bo osamljena, pač pa 
naj sodelujejo z njo SZDL, 
mladina, sindikat itd. 

Lani je bil v Kočevju v 
gosteh sekretar združenja 
kanadskih Jugoslovanov 
»Bratstvo in jedinstvo« iz 
Toronta, preko katerega je 
podružnica navezala z 
združenjem in s tem s ka
nadskimi izseljenci tesne 
stike. Gost jim je prinesel 
tudi tople pozdrave kanad
skega majorja Jonesa, ki 
se je 1943. leta udeležil Ko
čevskega zbora. • 

V kočevsko podružnico 
SIM je včlanjenih nad 140 
ljudi, med katerimi niso 
sami izseljenci, pač pa tu 
di drugi občani. Podružni
ca doslej ni le navezovala 
toplih stikov z rojaki v tu
jini, pač pa je pomagala 
tudi Izseljencem, ki žive 
tukaj. Večkrat je posredo
vala zaradi zaposlitve, sta
novanj in nekajkrat tudi 
zaradi nepravilnih odnosov 
do njih. 

V razpravi so se člani 
podružnice zavzeli za še 
tesnejše sodelovanje z ro
jaki, posebno ko bodo pri
šli na obisk v te kraje. 
Sklenili so organizirati iz
let na Vinomer pri Metli-
kv kjer bo 4. julija zbo
rovanje izseljencev. Poživi
ti pa bi bilo treba tudi pi
sanje spominov in zbiranje 
ostalega zgodovinskega 
gradiva o dolu naših ljudi 
v tujini. 

Kočevsko podružnico bo 
poslej vodil nov 15članski 
upravni odbor pod pred
sedstvom Petra Sobarja, 
upravnika muzeja-

(fe) 

konzultacije s profesorji , 3-
krat je bi lo opravljanje iz
pitov, imel i so 1 osemdaset-
urn i seminar za gospodarsko 
matematiko, pravkar poteka 
seminar iz gospodarske sta
tistike, v načrtu pa je še več 
konzultaci j in izpitov. 

Delovodska šola p r i zavodu 
bo, če bo šlo vse po sreči, 
začela poučevati letos. Zavod 
jo pr ire ja , da b i pomagal 
manjšim gradbenim i n obrt
n im podjetjem, k i nimajo po
gojev za lastno izobraževa
nje. 

Zakaj ni odziva v malih 
podjetjih? 

Obsojanja je vredno, da 
mora zavod dajati pobude za 
šolanje naštetih vrst i n pod
jetja skoraj posi l jeval i z z:.h-
tevami, naj pr iprav i jo sred
stva in zbero l judi , k i b i štu
d i ra l i . D a nam strokovnjakov 
manjka, vemo vsi zelo dobro. 
Najmanj j i h je v obrtn ih 
podjetj ih elektro stroke i n v 
manjših kov inskih, gradbenih 
in komuna ln ih podjetj ih. Tu
di kva l i f ikac i jsk i sestav knj i 
govodskih kadrov je vse prej 
kot dober. Lan i pa je k l jub 
temu od sredstev, • namenje
nih izobraževanju, ostalo v 
podjetj ih novomeške občine 
kar 25 mil i jonov dinarjev ne
izrabljenih a l i pa Si.io j ih 
porabi l i v druge namene! 

Z a oddelke za zaposlene v 
srednjetehniški šoli p r i zavo
du se zanimajo predvsem ve
l ika podjetja, kot so I M V , 
Novoles, Novoteks in obrat i 
Iskre, čeprav je izobraževa
nje te vrste namenjeno tudi 
manjšim" podjetjem. V delo-
vodsko šolo p r i zavodu je že 
sprejetih 14 slušateljev iz 
S G P P ion i r , 5 iz Cestnega 
podjetja, 2 iz Beograda iz 
Črnomlja in 1 iz žužember-
škega Remonta. Izmed 29 pr i 
javl jenih j ih je bilo treba iz
ločiti 7, ker niso izpolnjevali 
pogojev za vpis: niso imel i 
36 mesecev pralkse po druž
beno veljavni veri f ikaci j i za 
zidarja, cestarja ali tesarja. 
Kje so vpisnik i iz ostalih 
manjših' gradbenih, komunal
nih in drugih obrtnih pod
jetij? Takšnih podjetij je pr i 
nas precej, zanimivo pa bi 
bilo vedeti, zakaj j i m je stro
kovno izpopolnjevanje zapo
slenih deveta briga! 

» N i m a m o kvalificiranih 
d e l a v c e v ! « 

Ka j prav i o tem Jože Go-
senca, d i rektor Komunalnega 
podjetja iz Novega mesta? 

— Ko l i k o l jud i boste iz va
šega podjetja poslal i v delo-
vodsko šolo? 

— D S je skleni l , da b i po
sla l i dva. V podjetju imamo 
samo enega, k i i m a zahtevano 
predizobrazbo. Sk len i l i tmo 
objaviti razpis, da b i dobi l i 
še enega. Dobr ih zidarjev 
imamo sicer dovolj, toda no-
oeden n i po 3-letni učni deb! 
opravl jal izpitov za kvai i f ika-
cijo. Razen dveh v de'.ovod-
sko šolo pa nameravamo po
slat i še enega i z mehinične 
delavnice v s t ro jnUl i i odde
lek. E d e n izmed naših meha
nikov — k nam je prišel le
tos, — pa obiskuje strojniški 
oddelek že od prej . 

Za polovico cenejše 
i z o b r a ž e v a n j e , pa kljub 

temu ni volje . . . 
Ko t je videti, se v majh

n ih podjetj ih vse premalo a l i . 
pa sploh ne ukvarjajo s ka
drovanjem in izobraževanjem. 
Do spoznanja, da je treba 
strokovnjake izobraževati i n 
za to uporabl jat i sredstva, so 
se že dokopal i večji kolekt i 
v i . 

Nerazumevanje za izobra
ževanje, k i ga omogoča no
vomeški zavod, pa je to l iko 
manj uml j ivo , če upošteva
mo, da strokovnih šol p r i 
nas n imamo, i n če dodamo 
še to, da velja podjetje d i 
plomant rednega študija 600 
tisoč dinarjev, ta, k i se izo
bražuje p r i Zavodu, pa le 
300.000 d in , poleg tega pa so 
ves čas dela v podjetju! 

IMV: » S kadrovsko 
zasedbo ne moremo 

biti z a d o v o l j n i ! « 
K a k o sodijo o izobraževa

n ju v podjetj ih i n kaj meni
jo o tem dip lomant i i z zavo- • 
da, vam bodo najlaže pove
da l i obo j i neposredno. An
drej Dular , vodja socialno 
kadrovske službe p r i I M V 
Novo mesto, nam je odgovo
r i l na 3 vprašanja. 

— Ko l i k o ste v vašem ko
lektivu nameni l i letos za izo
braževanje? 

— Po sklepu DS bomo po
rab i l i 1,3 odst. od bruto oseb
n ih dohodkov. E n del za šti
pendiranje, dve tret j ini p a za 
izobraževanje na delovnem 
mestu. Precej damo za 20 
bodočih stro jn ih tehnikov, k i 
se izobražujejo p r i novoma-
škem zavodu, 6 naših študi
ra na oddelku za odrasl« 
ESŠ, vse ostalo pa je izo
braževanje na delovnem ma
štu s seminarj i pa predeloval
ce, s tečaji za dosego polkva-
lifikaoije i n kval i f ikaci je ter 
širše ekonomsko - politično 
izobraževanje. 

— Kako sodite o izobraže
vanju, k i ga posreduje novo
meški zavod? 

(Nadaljevanje na 10. str.) 

Danes zborujejo v Kočevju 
slovenski muzealci 

Danes dopoldne se bo ob 
pol 10. u r i začel v dvorani 
šeškovega doma v Kočevju 
redni občni zbor Društva mu
zealcev Slovenije. Odbor bo 
poročal članom o delu dru
štva, ravnatelj Etnografskega 
muzeja v L jubl jan i B . K u h a r 
pa bo prebra l referat o »So
delovanju osrednjih muzejev 
s pokra j insk im i i n l oka ln im i 
muzeji«. Zanimivo bo tud i 
poročilo Andreja Pavlovca, 
ravnatelja Loškega muzeja, o 
šolskih ob i sk ih v muzej ih. 
N a dnevnem redu so v rh te
ga volitve upravnega i n nad
zornega odbora, udeleženo! 
zbora pa bodo v razpravl ja l i 
tudi o poročilu o statutih v 
muzej ih i n galerijah. 

J u t r i dopoldne bodo ude
leženci zbora odšli na stro-

V Novem mestu bo od 10. do 13. 
junija republiška dramska revija 

Na seji pripravljalnega 
odbora za VII. republiško 
dramsko revijo, ki bo tu
di letos v Novem mestu, je 
bilo v torek popoldne do
govorjeno, da bo revija 
trajala od 10. do 13. junija. 
Slavnostna otvoritev s pr
vo predstavo bo 10,- junija 
ob 20. uri, 11. junija bo po
poldanska in večerna pred
stava, 12. junija dopoldan 
ska, popoldanska in večer
na predstava, 13. junija po
poldne bo klubska uprizo
ritev Lep« Vide v vajeniški 

šoli, ob 20. uri pa spet v 
prosvetnem domu zadnja 
predstava. Približno 120 ig
ralcev, ki se bodo predsta
vili na odru, bo skupaj z 
več kot 35 režiserji Iz vse 
Slovenije in ostalimi ustva
rjalci igralskih likov nudi
lo našemu mestu obilo 
umetniškega užitka. Kot 
lani, bodo tudi letos vsak 
dan dopoldne razgovori. 
Domača publika bo lahko 
kupila abonmajske vstop
nice. Obširneje bomo o re
viji poročali prihodnjič. 

kovno ekskurzi jo na Rog, po
poldne pa s i bodo oglečLdi 
nekatere kulturne spomenike 
na Dolenjskem. — Članom 
Društva muzealcev S R S želi
mo pri jetno dvodnevno biva
nje v naših kra j ih , zboru pa 
plodno delo! 

Srečanje predstavni
kov petih okrajev 
Pr iprav l j a ln i odbor za Zlet 

bratstva i n enotnosti, k i i m a 
svoj sedež- v S i sku , je pred 
dnevi pr iprav i l srečanje pred
stavnikov 5 okrajev; na n jem 
so počastili spomin herojev, 
k i so 25. maja 1944 v Drvar
ju brani l i V rhovn i štab s to
varišem T i tom. Srečanje so 
iz rab i l i hk ra t i za delovni raz
govor .. glede udeležbe na 
V I I I . z letu bratstva i n enot
nosti , k i bo prihodnje leto v 
Kar lovcu . Podobn ih manife
stacij , k i že sodijo v sk lop 
predzletne dejavnosti, bo le
tos i n prihodnje leto še več; 
nekatere bomo ime l i tudi na 
Dolenjskem. S. 

Vreme' 
OD 28. V. DO 7. V I . 1961 

Med 28. In 30. majem 
ter med 3. i n 5. juni jem 
deževje z ohladitvi jo. V 
ostalem po večini lepo, 
vendar včasih krajevne ne
vihte, z last i okrog 1. i n 7. 
juni ja . 

D r . V . M. 



V LUCI SMERNIC ZA PREDKONGRESNO 
AKTIVNOST KOMUNISTOV 

Vsak dan v praksi potrjevati 
vodilno vlogo 

Zveza komunistov s i mo
r a nenehno i n še bolj 
prizadevati , da bi svojo 
vodilno vlogo uveljavila v 
skladu s potrebami i n zah 
tevami neposredne social i
stične demokraci je i n sa
moupravl janja delovnih 

* l jud i . Ko t najnaprednejša 
si la naše družbe, kot or
ganiz irani i n najzavestnej-
ši del delovnega razreda 
i n delovnih l judi mora 
Zveza komunistov nenehno 
razvi jat i i n potrjevati svo
jo vodi lno idcjnopolitično 
vlogo. 

Iz smernic za predkon
gresno aktivnost Z K 

V smernicah za predkon
gresno aktivnost Zveze komu
nistov je med drug im rečeno, 
da vo l i lna vloga n i dana Zve
z i komunistov vnaprej i n en
kra t za vselej. To vodeno 

NAŠ AKTUALNI 
KOMENTAR 

vlogo je treba spet i n spet 
preverjat i v praks i . Dan za 
dnem morajo komunis t i po
trjevati svojo vodilno vlogo z 
bojem za nadaljnjo demokra
ci jo političnega življenja, za 
i e širšo razvejanost javnih 
družbenih t r ibun, kjer se de
lovn i l judje — in komunis t i 
kot nj ihov neločljivi del — 
vsak dan javno in demokratič
no razgovarjajo i n sklepajo. 

P r i tem vsakodnevnem po
trjevanju vodilne vloge pa se 
ne b i smel i zanašati samo na 
Zvezo komunistov kot celoto. 
Potrebno Je, da vsak komu
nis t posebej dokazuje svojo 
sposobnost razumevanja za
pletenih družbenih procesov. 
T a k a vloga Zveze komunistov 
predpostavl ja komunista , 
Idejno opredeljenega i n z ve
l i k i m znanjem, pogumnega i n 
odkritega, z izostrenim ob
čutkom za probleme človeka 
i n družbe. Naloga komunistov 
n i , da stoj i jo ob s t ran i i n de
l i jo napotke. 

pa Narobe: komunis t i mora-
B | jo b i t i sredi življenja sa-
PH mega. Z drug imi delovni-
pp m i l judmi vred morajo b i -
PP H snovalca pol i t ike i n k r i 
l i t l k i skupnih napak, torej 
• tud i svoj ih. Pandanasnj i 

p | n i vpl iven i n ugleden ko-
|gj munist , k i se t rka na prs i 
H) i n k i se venomer skl icuje 
|g na vodilno vlogo svoje or-

ganizacije — Zveze komu-
paj ndstov. Vod i lna vloga se 
|*j kaže sama — v moči ar-
Hfgumentov , v sposobnosti 
j j * globoke analize družbenih 

problemov, v s i l i p r e-
K J p r i č e v a n j a . 

Tako s i je treba razlagati 
t is t i del smernic, kjer je re
čeno, da mera Zveza komun i , 
stov vsak dan potrjevati svo
jo vodilno vlogo med drug'rn 
tud i s spodobnostjo globoke 
znanstvene analize družbenih 
procesov i n gibanj. 

P r i taki opredel itvi vloga 
Zveze komunistov v naši druž
b i , s katero seveda nismo 
izčrpali vsega, kar je treba 
povedati o tem, se morda 
k o m u vsil juje misel , češ da 
so to naloge, k i j i m preneka-
ter i komunist ne more b i t i 
kos. M o r d a se na prv i pogled 
res zdi , da p r i takem oprede
ljevanju pozabljamo, da n i 
vsak komunis t obenem tud i 
znanstvenik i n da n ima ne ča
sa ne znanja za take analize 
To je res, a obenem je tTeba 
vedeti, da bo vsa naša družbe
na praksa mora la čedalje bolj 
temelj i t i na znanstvenih Iz
s ledkih družbenoslovnega ra
ziskovanja. Vsak komunist n i 
znanstvenik, mora pa b i t i pro
doren, idejno razgledan druž-
beno-političnd delavec takega 
pro f i la i n s tak im znanjem 
da bo znal uporab i la t i znanst
vene izsledke za pravi lno ra
zumevanje družbenega razvo 
j a i n za prav l ino analizo pro
blema, s ka te r im se srečuje 
i n k i ga je doJžan skupaj z 
drug imi de lovnimi l judmi tu
d i urejat i oz i roma reševati. 

V predkongresni razpravi , 
k i pomeni prav preverjanje 
i n potrjevanje vloge Zveze k o 
munistov, o kakršni je bilo 
prej govora, ne b i smel i so
delovati samo komunis t i . 
Predkongresno razpravo b i 
b i lo treba prenesti tudi na šir
še tr ibune delovnih l jud i na 
pr imer na sestanke Social i
stične zveze, s ind ika ln ik po
družnic, m lad insk ih aktivov 
i t d . Naj povedo ljudje, kaj i n 
kako sodijo o delu komuni
stov na svojem območju — 
v komun i , podjetju, krajevni 
skupnost i i td . Ne b i sme l i 
spregledati pobud i n predlo
gov, pa tud i kr i t ike občanov. 
O n j ih je treba spregovorit i 

ZUNANJEPOLITIČNI TEDENSKI PREGLED 

Do ameriških volitev je še dobr ih 
pet mesecev, vendar se tud i v E v r o p i 
še več govori o kandidat ih za Belo hišo. 
Nas zanima seveda kakšno stališče bo
do bran i l i posamezni kandidat i v zu
nanje političnih vprašanjih. Letos je 
prvič, da so prišla ta vprašanja na 
površje. Vse doslej so prevladoval i do
mači, notranj i prob lemi . 

Medtem ko je več al i manj že znan 
kandidat demokratov — to bo sedanji 
predsednik Johnson, pa vlada ve l ika 
negotovost, kdo bo ot ic ia ln i kandidat 
republikancev. Pravzaprav imamo sa
mo dve kategori j i kandidatov. 

N a kra jn i desnici je Goldvvater, se
nator i z Arizone, bivši vo jni pi lot, 
spreten businessman i n demagog, na 
src l i n i pa je več imen. To so Nelson 
Rockcfe l lcr , guverner države New York , 
Cabot Lodgc, ameriški veleposlanik v 
Južnem Vietnamu, bivši ameriški pod
predsednik, i n VVilliam Scranton, gu
verner bogate države Pcnnsylvanije. 

Nj ihove pozicije se stalno menjava
jo. Kaže, da DO bo bi la odločilna b i tka 
med pristaši Goldwater ja i n Rockefel-
ler ja. P r v i zastopa ekstremna stališča. 
Zavzema se za ostro l ini jo v južnoviet-
namskem vprašanju, Goldwater pr ipo
roča uporaba lahkega atomskega orož
ja , dalje predlaga kontro lo cest v so
sednem Severnem Vie tnamu. 

Rockefel ler h ran i bol j trezna gledi
šča. Seveda mora tud i on v vo l i ln i 
kampanj i malo pret iravat i . Kand idat i 
se pač bore za popularnost republ ike. 
N j ihova gledišča se morajo med seboj 
raz l ikovat i . S icer bi j i h vo l ivc i ne raz
ločili med seboj. B i t i morajo skra tka 
»interesantni«. Rockefel ler se zavzema 

samo za močnejši pr i t isk na Indone
zijo. T a pr i t i sk naj b i jo p r i s i l i l k po
puščanju v malez i jskem vprašanju. 

K d o bo predstavnik republikancev, 
se bo videlo že na pre l im inarn ih vo
l i tvah v Ka l i f o rn i j i . Bivši predsednik 
Eisenhovver je ondan pozval Američa
ne, naj glasujejo za kandidate, k i ima-

Amerika 
pred volitvami 

jo pred seboj bodočnost stranke i n 
hočejo ohrani t i njeno dobro ime. S 
tem je indirektno m i s l i l na Goldvvatcr-
ja , k i napeljuje, vodo na svoj m l i n i n 
kvar i dobro ime republ ikanske stranke. 

Ameriški opazovalci napovedujejo, 
da noben repub l ikansk ih kandidatov 
ne bo mogel b i t i kos Johnsonu. T a 
ima zagotovljeno večino na Jugu. Zdaj 
ima ameriški Jug drugič v zgodovini 
Združenih držav pr i l ik i ) , da glasuje 
kompaktno za svojega človeka. J o h n 
son je namreč iz Te\asa. Njegovi kon
cepti so v sk ladu s pogledi Juga. John
son i m a dobre odnose z ameriškim 
kapi ta lom. Pr izadeva s i , da b i s i pro-
dob i l naklonjenost tud i črnskega pre
bivalstva. Zastavi l je ves svoj ugled, 
da b i ameriški kongres sprejel zakon 
o državljanskih prav icah, ki bi da l 

vsem enake pravice. Nekater i celo 
menijo, da bo ponovi l uspeh pokojnega 
Roosevelta. T a je leta 1936 zmagal v 
46 državah. Le v dveh je dobi l repu
b l ikansk i prot ikandidat več glasov. 

Zaradi ameriških volitev — te bodo 
prve dn i novembra — so odložili tud i 
letošnje zasedanje Združenih narodov 
na sredo novembra. Uradna formula
ci ja je b i la sicer, da bo zasedanje šele 
novembra zarad i sestanka nevezanih 
držav v K a i r u . Vendar je bi lo še vsako 
prestopno leto, ko voli jo v ZDA, zase
danje konec leta. 

Letos ne moremo predvidevati nobe
n i h nov ih dramatičnih oz i roma pomir
jevalnih potez ameriške pol i t ike. Vpra
šanje Panamskega prekopa je ostalo 
nerešeno. Johnson ne sme pokazati , da 
popušča a l i da je pr is ta l na panamske 
predloge. Uradna Amer i ka odklanja vsa
ko mise l na normal izaci jo odnosov s 
K u b o . Republ ikanc i b i takoj očitali 
Johnsonu, da odstopa od tradicional
n ih ameriških pozic i j i n da ne ščiti do
volj ameriških interesov. 

Amer i ka je tud i prot i sprejetju L R 
Ki ta j ske v Združene narode. To so 
star i pomis lek i . Ameriška javnost se 
ni spr i jazni la z mis l i jo , da mora tud i 
K i ta j ska , takšna kakršna je, sodelovati 
v tej svetovni organizaci j i . 

Vsa ta vprašanja se bodo začela re
ševati praktično šele drugo leto. Če bo 
zmagal Johnson, k a r je skoraj gotovo, 
se bo ohran i la kont inui te ta režima. 
Johnson bo ime l svobodnejše roke. 
Lahko bo uvel javi l tud i svoje poglede. 
Zdaj mora upoštevati vse mogoče in 
terese. 

tudi na konferencah Zveze 
komunistov na vsen ravneh, 
toda ne zgolj v ob l ik i suhih 
ragistraci j , temveč polemično, 
ustvarjalno, spodbujajoč na
predne težnje in zoperstavlja-
joč se določenim negativnim, 
neprav i ln im a l i celo tu j im 
pojmovanjem sedanjega i n 
prihodnjega družbenega raz
voja. V to širšo, javno pred
kongresno razpravo b i se mo
r a l vključiti s leherni komu
nist, v njej b i mora l prever
jat i s vo j o ' družbeno vlogo, 
svoj vpl iv in svoj ugled. 

V času med dvema kongre
soma — sedmim, k i je b i l v 
Ljubl jani , i n osmim, k i bo v 
Beogradu — je vsa naša deže
la, vsaka komuna, podjetje, 
ustanova dosegla vel ik napre
dek. O tem napredku je tre
ba spregovorit i , zakaj v njem 
moramo dobit i nov ih spod
bud za našo aktivnost v pr i 
hodnosti . Dosegli smo hiter 
in močan industr i j sk i vzpon. 
Ustvar i l i smo pogoje za od
pravo dolgoletne zaostalosti 
kmeti jstva i n naše vasi. Okre
p i l i smo materialno osnovo 

samoupravl janja. Vsega tega 
ne smemo spregledati. Ugoto
v i t i je treba tudi , kakšen je 
b i l delež komunistov v bo ju 
za napredek naše dežele, kako 
ves ta razvoj odseva usmerja
joče- idejno vlogo Zveze ko
munistov, kje, kako so b i l i 
komunis t i zgled neizprosnega 
boja pro t i b i r ok ra t sk im i n 
drug im ov i ram družbenega 
napredka i n kje niso b i l i do
volj odporni . A b i t i moramo 
tud i kritični. Ce bo včasih 
večji poudarek k r i t i k i , ne 

smemo mis l i t i , da je bi lo v 
preteklost i več napak ko t 
uspehov. V k r i t i k i moramo 
videt i naše nezadovoljstvo z 
doseženim, nepomirl j ivost, k i 
i zv i ra iz želje, da b i šli hitre
je naprej — k novemu in 
boljšemu. To pa spet ni60 
samo želje, ker prav dobro 
vemo, da še n ismo i z rab i l i 
vseh možnosti, da je še obilo 
rezerv, k i j i h je treba izrabi
t i , da b i b i l i p r ihodn j i rezul
tati našega dela še večji. 

J . B . 

industr i ja nasploh. Pr imanj 
kuje j i m strokovnjakov, za
rad i n i zk ih zaslužkov pa tež
ko dobijo delavce. V pr ihod
n j ih 7 let ih imajo v načrtu 
rekonstrukci jo , k i bo terjala 
42 mi l i jonov dinarjev. -r 
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Beseda o Inlesu in o opekarni 
N a nedavni seji sveta za 

obrt i n industr i jo v R ibn i c i 
so razpravl ja l i o pro izvodnj i , 
ustvarjeni v 1. štirimesečju v 
Inlesu i n Opekarni . Inles se 
je letos dobro odrezal : do 
konca apr i la lani so ustvar i l i 
za 738,000.000 d i n vrednost i , 
letos pa za 1.198,000.000 d in 
al i za 62,3 odst. več ter do
segli 35,5 letnega p lana i n 31 
odst. realizacije. Tolikšno po
večanje gre pr ip isat i s tor i l 
nost i (število zaposlenih je 

skoraj enako), povečani stro
kovnost i zaposlenih, izboljša
nju tehnoloških procesov i n 
nakupu nekater ih strojev. 
Uspehom pr imerno se je po
večal tud i dohodek zaposle
n ih : l an i je bi lo povprečje 
osebnih dohodkov na zaposle
nega 27.800 d in , letos pa je 
36.000 d in . Člani sveta so raz
pravl ja l i o programu razvoja 
Inlesovih obratov, nato pa so 
se lo t i l i še Opekarne. Le-ta 
je v težavah kot opekarniska 

TEDENSKI NOTRANJEPOLITIČNI PREGLED 

0 N a srečanju s predstavnik i delovnih orga
nizaci j , mladine, športnikov, pionirjev je tovariš 
T i to , k i je 25. maja praznoval 72. ro jstni dan, de
ja l , da nestrpno pričakuje dan, ko se bo lahko 
sproščeno pogovori l z l j udmi iz vos Jugoslavije. 
T o n i nepozaben dogodek samo za tiste, k i imajo 
to srečo, da so lahko v neposredni bližini tova
riša T i ta i n da se lahko z n j im tud i pogovarjajo. 
To je vesel dan tud i za T i ta , k i i z rab i priložnost, 
da se z l judmi neposredno s terena pogovori 
o nj ihovih uspehih i n težavah. Tud i tokrat se Je 
prisrčno razgovarjal s posameznimi deledaci jami. 
Zan ima l se je za vse: kako j c kaj s proizvodnjo, 
kako napredujejo dela v Skop ju , kako je z uče
njem i td . Kasneje je sprejel tudi predstavnike 
družbeno-političnih organizaci j . K ro jstnemu 
dnevu so m u čestitali tudi najbližji sodelavci, 
tu j i državniki, pri jatel j i iz vsega sveta. 

Nekakšna krona številnih prireditev dneva mla
dost i je b i l a ve l ika ponedeljska prireditev na sta
d ionu J L A v Beogradu. Nek i beograjski dopisnik 
jo je imenoval — šopek tovarišu T i tu . Za vsako
gar, kdo r s i je ogledal to prireditev — bodis i 
neposredno ali po televizi j i — je b i l to nepoza
ben trenutek. Veličastno je bi lo vse — vse od 
razn ih simboličnih iger do tistega slovesnega 
trenutka, ko je delavec Zagrebčan Jos ip Hercet 
izročil štafetno pal ico s t op l im i čestitkami mla
dine In narodov Jugoslavi je. V štafetnem p i smu 
je med drug im rečeno tud i tole: . 

»Za sorodnost i n nedeljivost vseh mladost i , k i 
so po.v k ali- uporno i n ponosno, za naša nenehna 
majhna in ve l ika delovišča, za rast skupnost i i n 
srečo človeka — delavca i n zate, k i nenehno ču
tiš vse širine i n vse krepke nagibe naa mlad ih 
i n najmlajših, piše vsa delovna mlad ina ko t z 
eno samo skupno roko ta pozdrav.« 

0 Zvezni i n gospodarski zbor zvezne skup
ščine sta sprejela smernice za nadal jnj i razvoj 
gospodarskega sistema. Resoluci ja o smernicah 
se zavzema za spremembo v del i tv i v kor i s t de
lovn ih organizacij" i n osebnih dohodkov. Nadal j
n j i razvoj gospodarskega sistema naj b i omogo
čil, da b i postale delovne organizacije glavni 
nos i lc i razširjene reprodukci je . V resoluci j i je 

DAN MLADOSTI 

med drug im rečeno, da se jc treba zavzemati 
za dolgoročnejšo po l i t iko cen, da je treba moč
neje usposabljati delovne organizacije za vkl ju
čevanje v zunanjetrgovinsko menjavo, da je tre
ba krep i t i mater ia lni položaj delovnih organi
zaci j , družbenih služb i n družbeno političnih 
skupnost i i td . 

0 Zvezni zbor zvezne skupščine je te dn i spre
je l odlok o izplačilu dodatka upokojencem, o 
i V m r r Je naš Ust že obširneje poročal. Dodamo 
naj le še to, da Je izplačilo dodatka samo za
časna rešitev. P rob lem različnih poko jn in ostane 
Se naprej aktualen. To bo treba ured i t i z nov im 
poko jn insk im zakonom, k i ga sedaj pripravl jajo, 

0 Na zadnjem zasedanju zvezne skupščine Je 
b i l a sprejeta sprememb« predpisa , po kater i 
bo služenje vojaškega r oka v kopn i vo jsk i i n 
vojnem le ta l s tvu . trajalo 18 mesecev namesto 
dve let i . V vojni mornar i c i ostane rok še nada
lje dve let i . V obrazložitvi te spremembe so na
vedli , da sedanji mednarodni položaj dopušča 
takšen ukrep . 

0 Republiški i n kulturno-prosvetni zbor sta 
sprejela stališča o razvoju šolstva v obdobju 
1964—70. Le-ta vsebujejo tud i ugotovitev, da je 
temeljna zahteva današnjega šolstva vsebinsko 
obl ikovanje osemletnega osnovnega šolanja. Or
ganizacijsko Je taka šola skoraj že obl ikovana, 

, n i pa še na voljo dovol j učnih kadrov i n tud i 
mater ia lna osnova še daleč ne ustreza. Zarad i 
tega osemletna osnovna šola še ne daje zadosti 
osnovne izobrazbe, k i b i zadovolj i la zahteve šo
lanja na drugi stopnj i . 

0 V Beogradu Je bi lo tr idnevno redno zase
danje mednarodnega taboriščnega komite ja Maut-
hausen. N a zasedanju so sprejel i resolucijo, v 
kater i se zavzemajo, d a ne b i omej i l i r oka za 
preganjanje vo jnih zločincev, k i j i h Je treba 
kaznovati kot zaslužijo. Resoluci ja vsebuje tudi 
protest prot i vsem poskusom, da b i oblat i l i bo j 
narodov prot ih l t lcr jcvske koal ic i je . 

0 V zvezi S predlogom l jubljanskih pekarn, 
d a b i podražili k r u h , k a r opravičujejo z narašča
jočimi stroški peke, so raznesl i govorice, kakor 
da je podražitev i e izvedena. V resnic i Je b i l 
to samo predlog, o katerem bodo še razprav
l j a l i . Zavod ca cene Je dob i l nalogo, da temeljito 
razišče utemeljenost a l i neutemeljenost predloga 
za podražitev k ruha . 

0 V K o p r u so te dn i odpr l i nove, moderne 
prostore radi jske postaje. Ko l ek t i v Rad ia Koper , 
k i praznuje letos 15-letnlco svojega obstoja, i m a 
sedaj boljše pogoje za opravljanje svojega nad
vse pomembnega poslanstva. Ustvarjeni so po
goji za Izpopolnitev programa, k i je i e doslej 
zadovoljeval številne slovenske In Italijanske po
slušalce na P r imor skem In onkra j meje v I ta l i j i . 

• Češkoslovaški zunanji mini
ster v Jugoslaviji. Vaclav David 
je prispel konec prejšnjega tedna 
v Beograd, v ponedeljek je bil na 
Reki, pozneje si je na poti v Ljub
ljano ogledal tudi Postojnsko 
jamo. 

• Etiopski vladar obišče veS 
dežel. Halle Selassle bo junija 
obiskal tri afriške dežele in sicer: 
Kenijo, Ugando in Tanganjiko. To 
bo njegov prvi obisk v Vzhodni 
Afriki. Kenija je postala neodvis
na šele decembra lani. 

• Robert Kennedr v Berlinu. 
Ameriški pravosodni minister Ken-
nody bo obiskal Zahodni Berlin, 
odkril bo spominsko ploščo na 
kraju, kjer je pred enim letom go
voril njegov brat John Kennedy. V 
Berlin ga Je povabil zahodnober-
linski župan Brandt. 

• Kašmirski lev v Pakistanu. 
Šejk Abdulah Je zdaj na obisku 
v Pakistanu. Osrednja točka raz
govorov, ki Jih bo imel v glav
nem mestu, bo seveda kašmirsko 
vprašanje. To se vleče že polnih 
petnajst let — še vedno brez 
uspeha. 

• Kenneth Kuanda v Kairu. 
Predsednik avtonomne vlade Se
verne Rodezije Kaunda Je po dvo
dnevnem bivanju v Beogradu pri
spel v Kairo. Severna Rodezija bo 
postala 24. oktobra neodvisna, 
Imenovala pa se bo Zambla. To Je 
staro ime za to deželo. 

• Ajrrama reforma v Peruju. 
Perujski predsednik Bclaunde Ter-
ry Je razglasil zakon o agrarni re
formi. Razdelili bodo 7 milijonov 
ha zemlje. Izjema velja le za vele-
posestva, kjer goje sladkorno pe
so. Ta Je namreč najvažnejši 
eksportni artikel dežele. 

• t'mik čet ZN Iz Katange. Če
te Združenih narodov bi se morale 
umakniti do 15. maja lz bogate 
kongoSke pokrajine Katange. Umik 
so odložili do 15. junija. Sovjet
ska zveza Je Izjavila, da ne bo 
plačala niti beliča za umik čet, 
bila Je vedno proti temu, da in
tervenirajo v toj deželi. 

• Naša misija dobre volje v 
Komru. Predsednik vlade (Braz-
zavtle) dr. Llsuba Je sprejel šefa 
naše misije dobre voljo Avda Hu
ma. Naša ml.ilin ima na progra
mu oblak več držav Zahodne tn 
Centralne Afrike. 

• Na 37. mednarodnem vzorč
nem sejmu v Parizu. M so ga od
prli sredi maja, razstavila Jugoslo
vanska industrija orodne strole, 
falektro Izdelke. Izdelke kovinske 
In lesne uttttistrljc ter domače 
obrti. 

• Turistični kraji hodo v leto«-
njl sezoni dobro založeni z uvo
ženimi živili. V ta niunr-n txxlo 
uvozili za blizu 700.000 dolarjev 
lososov, tun. kavlara, gUMOMOlJi 
parmezana, boljših vrst kave. rit« 

in Jedilnega olja. 
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BETI: 52 kreditov za 262 milijonov din investicij! 
V metliški Beti si želijo, da se dosedanji način investiranja, ko 

majhni niso mogli k skledi, ne bi več ponovil — 52 kreditov za 262 mil i 
jonov dinarjev investicij, s katerimi je kolektiv povečal bruto proizvod 
za več kot 5-krat, rekordna gospodarnost vloženega denarja, kopica od
plačil, k i so veliko breme, neugodna delitev, pred katero je kolektiv brez 
moči, in nizki osebni dobodki za nameček. 

Letos vneto razpravljamo o 25.000 dinarjih kot 
spodnji meji osebnih dohodkov, ki io je treba doseči 
s povečanjem storilnosti. Govorimo o tem, da je 
treba odpraviti nenačrUio investiranje in vlagati 
denar tja. kjer se bo najhitreje in najlaže vračal. 
Hkrati ugotavljamo, da ie treba delitveni sistem, 
ker ga ie razvoj že prerasel, prilagoditi novim po-
eoiem. Sprehod skozi metliško Beti, tovarno triko
taže, ki ie zrasla na nerazvitem področju skoraj do
besedno z beračenjem investioijskih posojil, ker Bela 
krajina pač nima gospodarske osnove, ie lep dokaz, 
kako potrebno in nujno je vse, kar smo našteli v 
uvodu. Nihče ne more 600-članskemu kolektivu od
rekati prizadevnosti ter gospodarnosti. Toda kljub 
temu visi nad njim kot Damoklejev meč delitveni 
sistem, ki vzbuja strah, grozijo anuitete, ki iih bo 
težko odplačati, osebni dohodki pa so nizki in vpi-
iejo po povečanju. Toda odkod vzeti denar? 

Z a II. stopnjo rekonstrukci
je potrebujejo v Be t i letos 
približno 140 mil i jonov dinar
jev posoji l . Od tega bodo p r i 
spevali kot lastna sredstva 
30 mil i jonov, 30 mil i jonov 
bodo dobi l i od Jugobanke, iz
voznik i j i m bodo nud i l i 35 
mil i jonov dinarjev posoj i l , 
področne komunalne banke 
pa 45 mil i jonov. V zvezi s po
soj i lom, k i ga nudi Jugoban-
ka, je že sklenjen dogovor za 
izvoz v Švico, Holand'ijo, Češ
ko i n Švedsko. K o t je videti , 
bo Bet i že letos namesto pla-
n ranih 84000 dolarjev, sodeč 
po uspehu v I. četrtletju (do
segli so 54 odst. letnega pla
na izvoza!), izvozi la za oko l i 
300 tisoč dolarjev blaga. 

N a vprašanje: »Ali ste ime
l i vel iko težav p r i i skanju le
tošnjih kreditov?« vam bodo 
odgovori l i , da so banke po
kazale c3o n j ih vel iko razume
vanja i n so njihove vloge 
skoraj čez noč rešile. 

Gospodarnost naložbe in 
specializacija 

proizvodnje 
Razpoložljive investicijske 

kredite, namenjene rekon
st rukc i j i , bodo porab i l i za na
kup strojne opreme, s katero 
bodo proizvodnjo po posa
meznih obrat ih special iz ira l i . 
V obratu v M i r n i peči bodo 
zgradi l i proizvodne prostore, 
v obratu v Dobav i j i h bodo 
preuredi l i , v obratu v Črnom
l ju j i h bodo povečali, v obra
tu v M e t l i k i pa bodo izpopol
n i l i osnovno strojno opremo, 
ker so pro izvodni pros tor i 
p r imern i In ker imajo tu na 
voljo dovolj v isokokval i f ic ira
n ih strokovnih kadrov, k i so 
Jih pr idob i l i bodis i s priuče-
vanjem, bod is i s štipendira
njem v lanskem in letošnjem 
letu. V zvezi s specializacijo 
bodo oprav i l i zamenjavo de
la strojne oprema med- ob
rat i . 

Zgolj lepi načrti pa pr;;v 
goSovo niso b i l i povod, da so 
banke letos tako zT.ahka, za
dostile vlogam Bet i za inves
t ic i jska posoj i la. Ce upošte
vamo podatke iz zaključenega 
računa za 1963, bo to bolj ra
zuml j ivo : 1 Investici jski d inar 
je dal lani 11,4 d inar ja bruto 
pro izvoda a l i 4,4 dinar ja ne
to produkta, letos pa bo da l 
13,4 dinarja bruto pr izvoda 
In 5,2 dinar ja neto produkta. 
Ce upoštevamo, da da v zvez
nem mer i lu 1 invest ic i jski d i-
TJ8 1" v nj ihovi branži 2,2 d in 
f r u t o Proizvoda i n 1,3 d:n ne
to produkta, moramo prizna-
M . da p r i Be t i dobro (fospo-

Oglejmo s i še gibanje do-
n'><lKa v zadnjih 3 letih. Leta 

• Prej kot I M rnnrn dni »O v 
NtUj trgcvliuili le motno nabaviti 
Prvn uvtomobllc U uvoia. 1" 
cer Motkvtte, Škodo In Wurtbur-
K« P.ajcn avtomobilov lxi Jugosla
viju UVOKllu l i SotJaUfct J.VOM tu 
* hladilnike. 1» vihodnlli dri»v 
fc> uvotenih ludl veO t*!ov*l)*kll> 
»Piejemnikov. 

1962 so ga ustvar i l i p r i 
744,250.000 d inar j ih proizvod
nje 168,709.000 d in , 1963. p r i 
1,088.344.000 d in proizvodnje 
292,644.000 d in i n letos bodo 
p r i 2,098.976.000 proizvodnje 
ustvar i l i 533,324.000 d in do
hodka. N a enega zaposlenega 
so 1962 ustvar i l i 392.000 d in , 
leta 1963 717.000 d in , letos pa 
je po planu predvidenih 
836.000 d in dohodka na 1 za
poslenega. 

Osebni dohodki v kle
ščah odplačil in delitve

nega sistema 
Bet i je preobložena z od

plačili invest ic i jskih posoj i l . 
V zadnj ih letih, ko je začel 

kolekt iv rasti , so se spopada
l i z našo zelo kompl ic i rano 
investici jsko po l i t iko in jema
l i posoji la, k i so j i m bi la pač 

- dosegljiva. Tako s o * za 262 
mil i jonov investicij mora l i 
najeti 52 kreditov, večji del 
na odplačilno dobo od 13 
mesecev do 3 let. Samo eden 
od teh kreditov se je glasil 
na 105 mil i jonov, vs i ostaU pa 
so b i l i najeti za majhne znes
ke . . . Ce pomis l imo, ko l iko 
elaboratov je biilo treba pr i 
prav i t i , ko l iko papir ja popi
sati, ko l iko nepotrebnih ko
rakov,- potovanj, osebnih ur-
genc i n prošenj je b i lo po
trebnih, bomo pr iznal i , da 
so se pošteno naznoj i l i ! 

Osebni dohodki v ko lekt ivu 
niso razveselj ivi. Lan i je b i l 
najnižji osebni dohodek 13.500 
d in, najvišji pa 90.000 d in , 
povprečje je bilo 21.300 d in . 
V I. četrtletju letos se n i ve
l iko izpremenilo: najnižji OD 
je b i l 18.400, najvišji 100.000 
d in, povprečje pa je bi lo 
23.400 d in . Letos so po p lanu 
predvideni najnižji OD v 
znesku 21.500 d in , najvišji 
110.000 d i n in povprečje 26.000 
d in (v teh številkah niso za
jeti delavoi, k i so na priučit-
v i i n imajo še nižje osebne 
dohodke!) . Prav te dn i v ko
lekt ivu veliko razpravljajo o 
spremembah, k i j i h bo treba 
naredit i v prav i ln iku o delit
v i OD. K a k o iz zagate, ne ve
do. Ce s i ogledamo s t rukturo 
kalkulac i j v ko lekt ivu i n 

ugotovimo, da predstavl jalo 
bruto osebni dohodk i 4 odst. 
vsega, kar kolekrtiv ustvar i , 
dajatve (federaciji, r epub l ik i 
in ostal im ter i tor ia ln im eno
tam ter prometni davek) 19 
odst., vse ostalo pa odpade 
na mater ia l , reaiijo, ostale 
stroške i n čisti dohodek, 
moramo pr iznat i , da stanje 
n i rožnato. Dajatve so 5-krat 
večje kot izdelavne plače, i n 
če kolekt iv za četrtino izbol j 
ša delo, m u bo ostal p r i 100 
tako ustvarjenih d inar j ih le 
1 d i n a r . . . In če dodamo še 
to, da j i h močno bremenijo 
kratkoročne investicije (1 in 
vestic i jski d inar b i mora l da
t i 1 dinar čistega dohodka, da 
b i lahko zadosti l i odplači
lom), bomo razumel i , da tež
ko pričakujejo izpreinemb v 
delitvenem sistemu. Ve l iko 
laže bodo zadihal i , če j i m 
uspe vse kredite, najete pod 
nemogočimi pogoji , združiti 
v enega, s p r i m e r n i m vračil-
n i m rokom. S tem b i se sta
nje v del itvi med sk lad i i n 
OD v ko lekt ivu znatno izbolj
šalo. M o r d a ne bo preveč, 
če na koncu rečemo, da prav 
pr imer Be t i dokazuje, da je 
lahko naš gospodarski s istem 
tudi do kolektiva, k i dobro 
gospodari i n pametno vlaga 
s sedanjim načinom delitve 
mačehovski... 

MILOŠ J A K O P E C 

73 m bo visok novi dimnik tovarne stekla v Novem 
mestu. Gradi ga specialna ekipa za postavljanje dim
nikov, ki je zdaj že v višini kakih 30 metrov. Crna 
pika ob levem zgornjem robu dimnika ie zidar, ki se 
je pravkar sklonil iz notranjosti dimnika na zunanjo 

stran mogočnega objekta 

Statuti ne sodijo v zaklenjene predale! 

Gasilska slavnost v Žlebiču 
V nedeljo je gasilsko dru

štvo Sušje slavi lo 55-letnico 
ustanovitve. Jubilej so lepo 
pros lav i l i , pr ireditev pa pr i 
prav i l i s pravo gasilsko vest 
nostjo. Ob tej priložnosti so 
izročili namenu tud i novo mo
torno brizgalno, za katero so 
zbral i sredstva (les, denar) 
prebivalc i vasi Sušje, Slatnik, 
žlebič i n okoliških vasi ter 

Prašički spet cenejši 
N a ponedeljkovem sejmi

šču v Novem inestu n i bilo 
posebnega prometa. K u p c i so 
pokup i l i le 705 pujskov, na
prodaj pa j i h je bilo 1256, za
to so živinorejci s ceno po
pust i l i in so zahtevali tokrat 
od 6500 do 22 000 tisoč din 

celo iz Slemen i n Ve l i k ih 
Pol jan. V svečanem delu pr i 
reditve so nastopi l i konjeni
k i i n dekleta v narodnih no
šah, zastopniki dvanajstih 
P G D iz občine ter ribniška 
godba na pihala. Program je 
močno popestr i l nastop čla
nov Kulturno-umetniškega 
društva dr . Ivan Pri jatel j , k i 
deluje v teh kra j ih . 

Letos bo še več podobnih 
gasi lskih prireditev v občini, 
ko bodo društva proslavl jala 
visoke jubileje. Vse to je 
znak bogate gasilske tradici
je v tej do l in i I ustanovitelj 
slovenskega gasilstva I. Mer-
har je b i l doma iz Prigor i-
ce!). Gasi lcem pa je treba 
dati tudi to priznanje, da zna
jo pritegnit i v svoje vrste ve
l iko mladine in tako vedno 
znova pomlajat i organizacijo. 

I zb ira kolekt iva najbrž n i 
b i la najboljša, ker p r i Novo-
teksu statuta, k i ga je^spre-
jel D S i n o njem razprav l ja 
la občinska skupščina, še ni
so dot iskai i i n razdel i l i čla
nom kolekt iva. Zanimalo ,nas 
je namreč, kako so oživela v 
p raks i načela in določila, k i 
smo j i h vnesli v nove statute 
delovnih organizacij. V No-
voteksovem obratu v Met l i k i 
smo zaplel i v pogevor Janka 
Butalo , predsednika sindika". 
ne podružnice, in Staueta Je 
lenčiča, predsednika sveta 
ekonomske enote. 

— Sprejeti statut bomo 
t iskal i v brošuri žepnega for
mata; po en izvod bo dobil 
vsak član kolekt iva, sta poja
sni la oba tovariša. Zamisel o 
neposrednem razgovoru z de
lavci smo opust i l i , ker sta 
oba tovariša, čeprav sta sta
tut v času razprave znala 
skoraj na iziist, vel iko poza
bi la -in ne b i mogla odgovar
j a t i brez šapirografiranega 
osnutka. 

— Imate morda v spo-
minu kakšno določilo, k i 
govori o neposredni sk rb i 
za delavca? Zanima nas, 

Napotki za letošnjo turistično sezono 
Priporočilo sevniškega sveta za gospodarstvo, turizem In blagovni promet 
— Trgovine in vsa gostinska podjetja naj prilagodijo poslovanje potrebam 

turistov 
Turistična sezona je pred 

vrati , a vendar trgovci i n go-
stinai niso povsod pripravlje
n i nanjo. V občini Sevnica 
sta tržna i n sanitarna inšpek
ci ja pregledali vse trgovske 
in gostinske lokale in ugoto
v i l i precej pomanjkl j ivost i . O 
teh ugotovitvah sta poročali 
svetu za gospodarstvo, t u n 
zem in blagovni promet. 
Svet je v zvezi H tem sprejel 
priporočilo, za katerega je 
glasovala tudi občinska skup
ščina. Priporočilo je namenje
no trgovskim i n gost inskim 
podjetjem ter zasebnim go
stiščem v občini. Po njem naj 
bi se ravnal i od maja do sep
tembra. 

V tem času naj b i b i la 
ena samopostrežna trgovin« 
odprta tudi ob nedeljah do
poldne. Ob delavnikih pa naj 
bi b i la vsaj ena trgovina v 
Sevnici al i Šmarjah odprta 
neprekinjeno od 7. ure zjuu 
raj do 19. ure zvečer. V po
poldanskem času ho morala 
obratovati tudi mesnica. V s i 
gost inski obrat i , tudi t ist i , k i 

nimajo pogodb z občinsko 
skuščino, ter obrat i družbe
nega sektorja naj b i prodajal i 
gostom razglednice, znamke 
in turistične spominke. V tiru-
žbenih i n zasebnih gostiščih 
mora strežno osebje izdajati 
gostom obračunske bloke, čc 
postreže z več pijačami. 

Povsod naj b i v poletni se
zoni povečali sk rb za čistočo. 
Strežno osebje v gostiščih 
i n prodajalnah je dolžno no
si t i čisto delovno obleko, pa 
tudi l oka l i naj bi b i l i bolj l i l 
gienični. To priporočilo velja 
še prav posebej za sanitarne 
prostore, k i j i h tako v mestih 
kot na podeželju mars ikda j 
zanemarjamo. Vendar j c 141 
slaba legit imacija naših turi
stičnih sposobnosti i n treba 
jo bo povsod zamenjati z bolj
šo. 

Če hočemo pr ivab i t i turiste, 
je treba poskrbet i za rek la 
min- table ob cestah, za lepe 
in vabljive table na loka l ih 
iu podobno. T u naj sodelujejo 
turistična društva. V loka l ih 
naj na v idnih mestih razobe

sijo cenike, da bo vsak gost 
lahko prebral , po čem je kaj , 
V kra j ih , kjer imajo vodovod, 
naj b i v gostinskih obrat ih 
napeljali toplo tekočo vodo. 

V s a gostišča družbenega In 
zasebnega sektorja so dols.na 
upoštevati delovni čas, k i Jc 
zanje določen. Točenje alko
holnih pijač mladoletnikom 
ni dovoljeno in te prepovedi 
naj hi nikjer ne kršili. Občin
ska skupščina Sevnica nadalje 
priporoča, naj bo vsak dnn od 
17. ure dalje odpr la torti sev-
niška kavarna. V Sevnici in 
Krme l ju j> potrebno zagoto
vit i stalno prodajo bencina 
izven delovnega časa. Gosti
šča in trgovine so dolžne skr
bel i za red v neposredni oko 
l ic i Iu na park i rn ih prostor ih. 

Priporočilo vsebuje le naj
osnovnejše ukrepe, k i naj bi 
j ih gostinski in trgovski de. 
lavcl dopolni l i še s preneki-
te r imi drobn imi uslugami in 
načini za prijetno počutje 
tujcev med nami . 

T. J . 

če ste katero izmed teh 
načel že začeli oživljati. 

— Precej razprav je bilo o 
starejših delavcih i n deiav-
kah. So takšni, da zaradi sta
rosti ne morejo več opravlja
t i odgovornih nalog na višjih 
delovnih mestih. V našem ob
ratu imamo na pr imer delav 
ko k i j i je p r i nas opešal v id 
in smo jo mora l i premestit i 
na lažje, vendar slabše pla
čano delovno mesto. Ko lekt iv 
je v razpravi o osnutku s'.a-
tuta sodi l , da je starejšim in 
p r i delu v tovarni zdravstve
no pr izadet im delavcem, k i 
ne zmorejo več nekdanjega 
dela. treba omogočiti preme
stitev na lažja delovna mes'.a 
in j i m hkra t i i z posebnega 
rezervnega fonda omogočiti 
nadomesti lo za raz l iko v pre
j emkih . P r i tem nas je vodi la 
misel , da pač ne moremo do
pust i t i , da b i b i l kdo na pr i 
mer prizadet najprej zaradi 
bolezni i n nato še zaradi niž
j ih prejemkov. K o smo o tem 
razpravl jal i , nam je b i lo po
jasnjeno, da bo konkretna do
ločila o tem vsebc-.-a! edan 
izmed novih pravi lnikov. 
N a seji D S in na neki 
komis i j i pa smo po sprejetju 
statuta o tem že razpravl jal i 
in zadeva torej teče. 

— Informiranost kolek
t i va postaja vedno bolj 
pomembna. K a j govori o 
tem vaš statut i n ka j 
praksa? 

— Obdržali smo dosedanje 
oblike obveščanja: zbore 
enot, oglasno desko, glasilo 
ko lekt iva i n ostale obl ike. Po
sebej Je odgovoren za obve
ščanje kolekt iva sekretar de
lavskega samoupravl janja. 
Oglasna deska je po naši sod
b i najboljša ob l ika obvešča
nja. To razbiramo iz tega, ker 
vsi zap isn ik i z nje kma lu 
izginejo i n krožijo iz rok v 
roke. Razprave na sestar.kih 
so žive i n temeljite. 

— Lot imo se še stan
darda. Kako jc s s lano 
vttnji? 

— T a prob lem je načel že 
posvet komunistov tekstilcev 
v metliški občini. M i razpola
gamo z 10 družinskimi in 2 
enosobnima stanovanjema. 
Stanovanjsko vprašanje stro
kovnega osebja je v celoti re
šeno, saj smo dodel i l i neka
tera stanovanja tud i delavcem. 
Svet ekonomske enote je pr i 
stojen za zbiranje prošenj za 
stanovanja i n za izdelavo 

prednostne liste. Zdaj n ima
mo nobene prošnje, čeprav 
je precej samskih, k i b i po
trebovali garsonjero. Razprav
l ja l i smo že o skupni grad
nj i stolpiča z Bet i i n Kome
tom, kaj natančnejšega pa ne 
vemo. Prav b i b ' lo , ko b i kon
kretno načeli tudi vprašaije 
samskih stanovanj. Ce bo ta 
razgovor objavljen v Dolenj
skem l istu, lahko pričakuje-' 
mo pravcat i dež prbtešr' z a 
s tanovan ja . . . — sta dodala 
oba tovariša i n se :iasm?ja'.a. 

— Ste že Uslaj razni '5. 
Ijali o dopustih in kako 
je s prehrano? 

— P r i osebnih dohodkih 
za apr i l je dob i l vsak delavec 
po 10.000 d in za dopust, po
leg tega p a je lahko vsakdo 
deležen regresa po 500 d n na 
dan v našem počitniškem do
mu. V našem obra*u za sled
nje n i ve l iko zanimanja: od 
200 .delavcev se j h e pri-avi-" 
lo kvečjemu 20. Družbeno 
prehrano v obratu imamo V 
celoti rešeno, obrok i so do
b r i in ceneni. Topla enolon-
čnica stane 55 din. vsakdo 
lahko naroči mal ico i n jo do
b i po nabavni ceni. kosi lo y 
naši menzi pa star.e 120 d in . 

— P r i zaposlenih, ve
činoma ženskah, prav go
tovo niste pozabil i na za
ščito zaposlenih žensk? 

— Za ureditev otroškega 
vr tca v M e t l i k i pr ispevamo 
letos 1 mi l i j on dinarjev. Do* 
sedanji vrtec je deloma pre
majhen, njegov delovni čas 
od 7. do 15. ure pa za nase 
delavke, k i začno ob 6. u r i , 
n i najboljši. Tud i sedanja lo
kaci ja v Me t l i k i n i najboljša], 
saj b i morale naše delavke 
in one Iz Be t i nosit i otrok« 
mimo tovarne v Met l iko i n se 
vračati spet sem. Zadeva b i 
se dala lepo rešiti z montaZ-
no stavbo i n s prostovo l jn im 
delom. T u pa se že srečujemo 
z urban is t i , k i rinejo taksne 
stavbe ven iz mesta. S icer 
velja načelo, naj bodo sta
novanja čim b'.iže tovarni , 
toda k o smo lan: i zb i ra l i p r o . 
stor za montažno stavbo, je 
urbanistični strokovnjak, k j 
je priš&l iz Ljubljane, t r d i l , 
da jo moramo postavit i čim 
dlje od tovarne . .. 

Tako je v Novo^eksu. I n 
kako je p r i vas? P r i p r a v ^ 
se na razgovor, moirda ' u d i 
vas prav k m a l u obiščemo! 

— t§. 

S t - 21 (739) D O L E N J S K I L I S T 



K A K O POSLUJE OSREDNJA ZDRAVSTVENA USTANOVA V NOVOMEŠKI O B & N I 

Tudi zdravstvena dejavnost lahko bistveno vpliva 
na narodni dohodek v občini 

Skoraj na vsakem koraku se srečujemo z najrazličnejšimi vpra
šanji z vseh področij vsakdanjega življenja. V imenu naših naročnikov 
in bralcev smo se tokrat obrni l i na dr. Adolfa Š p i l e r j a , upravnika 
zdravstvenega doma v Novem mestu, in ga prosil i , da nam je odgovo
r i l na sedem vprašanj. Z nj imi smo želeli seznaniti predvsem naše 
bralce v novomeški občini, v kakšnih pogojih deluje zdaj zdravstvena 
služba v tej občini in kakšni pogoji so potrebni, da bi bila zdravstvena 
pomoč za prebivalstvo lahko še učinkovitejša. Zdelo se nam je potreb
no vprašati tudi za ovire, k i hromijo še hitrejši napredek na pomemb
nem področju, kot je zdravstvo. 

Tovar iš u p r a v n i k , p ro 
s i m o , obrazložite n a 
k r a t k o , k a k o j e z d a j or
g a n i z i r a n a z d r a v s t v e n a 
zaščita v novomeški ob
čini p r e k vašega d o m a . 
K a j vse je v z a d n j i h le
t i h p o z i t i v n o i n negat iv
n o v p l i v a l o n a r a z v o j 
a m b u l a n t n o - poliklinič-
n e službe v občini? 
Zdravstvena služba v no

vomeški občini je, k a r zade
va izvenboiniške oz i roma os
novne zdravstvene zaščite, 
pod okr i l j em samo ene zdrav
stvene ustanove, t. j . Zdrav
stvenega doma Novo mesto. 
D a smo do te obl ike zdrav
stvene službe prišli, je b i lo 
precej reorganizacij v smis lu 
decentralizacije, centralizaci
j e i td . Vsaka zdravstvena s lu
žba je tako doživela vel iko 
organizaci jskih sprememb, k i 
prav gotovo niso ugodno 
vplivale na njen razvoj i n 
njeno rast. Sedaj ima prav
zaprav tako obl iko, kot jo 
Je imeCa leta 1953. ko je b i la 
zdravstvena služba bivšega, 
manjšega okraja Novo mesto 
skonoentr irana v Okrajnem 
zdravstvenem domu. K o pre
gledujemo razvoj zdravstvene 
službe v zadnj ih let ih, lahko 
ugotavljamo, da je b i lo n iz 
negativnih faktorjev, ka so za
v i r a l i razvoj zdravstvene slu
žbe. Predvsem m i s l i m tu na 
pomanjkanje mater ia ln ih sred 
stev i n ustreznih zdravstve
n i h kadrov ter seveda na 
splošno socia.'no stanje naše
ga prebivalstva, k i prav go
tovo tudi vpl iva na efekt de
l a zdravstvene službe. 

Sedaj je zdravstvena služ 
b a v novomeški občini enot
na. Zdravstveni dom i m a v 
svojem sk lepu vse veje zdrav
stvenih dejavnosti, katere 
m o r a imet i ustanova takega 
t ipa. Pod sve j im okr i l j em 
združuje vse zdravstvene po
staje (Žužemberk, Šentjer
n e j Straža—Dol'. Topl ice ) , 
zobozdravstveno službo ter 
kurat i vno i n preventivno s lu
žbo na območju občine Novo 
mesto. 

Z a n i m a nas , s k a t e r i 
m i g l a v n i m i p r o b l e m i 
se u k v a r j a t e z d a j i n k a k 
šne s p r e m e m b e b o d o 
p r i n e s l i v vaše de lo , k o 
b o d o rešeni? 
Zdravstvena dejavnost sko

ra j vseh vej osnovne zdrav
stvene zašči'e se je razvijala 
vzporedno z gospodarskim 
razvojem v naši občini. Ven
dar to za zobozdravstveno 
službo ne velja. T a od osvo-

Pismo iz Beograda 
Drag i tovariš urednik ! 
Precej daleč smo od doma

čega kra ja i n nam edino vez 
z dogodki doma predstavlja 
Dolenjsk i l ist , zato ga vedno 
prav nestrpno pričakujemo. 
Vsak izmed nas izve kaj , ka r 
ga zanima, najbolj pa smo ve
sel i novic o delu mladine. Dan 
mladost i ste gotovo pros lav i . 
H na slovesen način, zato nam 
je žal, da nismo mog l i sode
lovati na ku l tu rn ih i n šport
n i h pr i red i tvah. 2eliano pa 
vsej mlad in i z Dolenjskega, 
posebno vsem znancem, da 
b i čim lepše preživeli svoj 
praznik. Lepo pozdravl jamo 
vse vojaki Iz Beograda: Lado 
B r u l c , Mar i jan M ikec , Franc 
Stritof , Mat i ja U r h in Franc 
K u m e l . 

boditve pa do danes dejan
sko v kadrovskem pogledu n i 
nič napredovala, prav tako so 
def.orai p ros tor i ostal i i s t i 
kakor pred 17 let i . I n to je 
tud i glavni prob lem, s kate
r i m se ukvar jamo, da b i ga 
rešili. Jasno je, da je danes 
zobozdravstvena služba zelo 
insuficientna, i n k o bo resen 
kadrovsk i p rob l em m prob lem 
prostorov, bo kval i teta dela 
bistveno boljša. Tedaj ne bo 
treba Novomesčanom v tru
mah romat i v druge kraje in 
s i t am iskat i prepotrebno 
zobozdravstveno pomoč. 

Drug važen problem, s ka
ter im se zavod ukvarja, je 
vprašanje tako imenovane 
preventive, zdravstvene zašči- • 
te. Prav v dispanzerski sCužbi 
i n v patronažni zaščiti smo 
še zelo šibki, predvsem kar 
se tiče kadrov. Vemo pa, da 
je prav tukaj osnova vse na
še zdravstvene dejavnosti. 
P r idob i t i bomo mora l i še pre
cej visoko, višje i n srednje 
kva l i f i c i ran ih zdravstvenih 
delavcev za zaščito matere in 
otroka, za prot i tuberkulozno 
službo in ostale dejavnosti 
dispanzerjev ter precej ve l iko 
število patronažriih medicin
sk ih sester, brez kater ih sd 
ne moremo zamis l i t i dobro 
urejene i n učinkowite zdrav
stvene službe. K o bomo re
šili kadrovske probleme, se 
bo vidno izboljšalo tud i zdrav
stveno stanje v novomeški 
občina. 

A l i s te n a se j ah vaših 
o r g a n o v u p r a v l j a n j a 
k d a j r a z p r a v l j a l i o iz
boljšanju i n poenostav
l j a n j u z d r a v s t v e n e ad
m i n i s t r a c i j e v k o r i s t 
b o l n i k a ? 

Zdravstvena admirtistraoi-
j a v naših ambulantah i n di
spanzerj ih je tako obsežna, 
da zavzema dve tret j ini efek
tivnega delovnega časa. Jasno 
je, da že p r i tako skopo od
merjenih k a d r i h taka obsež
na administrac i ja ne more 
ugodno vplivata na obdelavo 
bo ln ika i n zdravstvenih pro
blemov nasploh. Za l imamo 
zdravstveni delavci i n samo 
upravni organi naših zdravst
venih zavodov bore malo 
vp l iva na zmanjševanju 
zdravstvene administraci je. 
S tem prob lemom se ukva i ja-
jo zvezni in republiški foru
m i , vendar so rezultati teh 
naporov malenkostni i n se 
zdravstvena administraci ja še 
povečuje. Men imo pa . da bo 
treba nekontrol i ranemu širje
n ju zdravstvene administra
cije napraw.'(l konec^ kajtd 
širjenje i n večanje admini
strativnega dela v našdh am
bulantah in dispanzerj ih gre 
izključno v škodo bolniika. 

Kakšne možnosti ob
s ta ja j o z a uva j an j e 
z d r a v l j e n j a n a d o m u v 
naših r a z m e r a h ? 

Za uspešno zdravljenje bol-
nikov na domu morajo b i t i 
ustvarjeni določeni pogoji, 
predvsem: 'urejene stanovanj
ske razmere, urejeno socialno 
stanje i n zadostno število niž
j ih i n srednj ih zdravstvenih 
delavcev ̂  Znano Je, da prav 
p r v ih dveh pogojev večinoma 
ne Izpolnjujemo. Zato je tud i 
pr i t i sk ' bo ln ikov na bolnice 
upravičeno večji kot normal
no, tud i za bolezni , Id b i se s i 
cer lahko zdravi le doma, k i j i * 
temu bo zavod naprav i l poiz

kus z osnovanjem centra za 
nego bo ln ika na domu. Vse
kakor pa bo za uspešno nego 
bolnikov na domu potrebno 
ve l iko število bolničark oz. 
medic insk ih sester, če naj bd 
bdli v s i bo ln i k i pr imerno 
zdravstveno oskrbl jeni . 

Kakšno j e vaše mne
n j e o t e m , k a k o se n a 
našem področju v p r a k 
s i u v e l j a v l j a načelo o 
p r o s t i i z b i r i z d r a v n i k a ? 

Prosta i zb i ra zdravn ika se 
v praks i uveljavlja, vendar 
ne popolnoma. Naši delavci, 
k i so še v delovnem odnosu 
p r i določenih podjet j ih, s i 
vseeno ne morejo prosto iz
b i ra t i zdravnika, k i b i oce
njeval njihovo delovno zmož
nost za časa bolezni . M i s l i m 
predvsem tako imenovane ob
ratne ambulante, kjer so de
lavci vezani na obratnega 
zdravnika, predvsem glede 
bolniških dopustov. Sicer pa 
se načelo proste izbire, kot 
rečeno, vedno bolj uveljavlja. 
Težave so edino p r i prost i 
i zb i r i specialistov, kater ih je 
še premalo, da b i lahko ugo
d i l i vsem željam naših obča
nov. 

A l i se v s i s t e m u na
g ra j e van j a , k i ga im a t e , 

.že upošteva k v a l i t e t a 
z d r a v n i k o v e g a de l a , a l i 
p a tega načela m o r d a še 
ne m o r e t e u v e l j a v i t i ? 

S istem nagrajevanja ' v 
zdravstvenih zavodih nasploh 
ne upošteva kval i tete dela 
zdravstvenega delavca. N ima
mo namreč še mer i l za na
grajevanje po kval i tet i dela. 
Po kvantitet i pa v zdravstvu 
ne moremo nagrajevati, kajt i 
p r i nas gre vendarle za naj-

. večjo človeško dobrino — 
zdravje. Smatramo, da sami 
ne bomo mogl i p r i t i do me
r i l za nagrajevanje po kvali
teti dela i n da bo to lahko 
p lod intenzivnega študija 
zdravstvenih delavcev v re
publiškem i n zveznem meri
lu . 

K a t e r i u k r e p i so p o 
vašem m n e n j u najvaž
nejši z a p r o g r a m d e l a 
vašega z d r a v s t v e n e g a 
z a v o d a i n k a k o j i h bo
ste uresničili? 

Z a izvršitev optimalnega 
programa dela našega zavoda 
je predvsem potrebno, da od
prav imo pomanjkl j ivost i , k i 
še obstajajo, v p r v i vrst i pa, 
da vse organizaci jske enote 
naše ustanove i zpopoln imo z 
ustreznim kadrom. Temu pa 
seveda moramo nudi t i naj
osnovnejše življenske pogoje 
(nastanitev i n ustrezno sti
mulaci jo ) . Zavod štipendira 
oz iroma kred i t i ra večje števi
lo različnih zdravstvenih ka
drov, vendar imamo s štipen
dist i zelo slabe izkušnje. I-e-tt 
namreč po končanem študiju 
enostavno nočejo p r i t i na de
lo v našo ustanovo. Sicer pa 
je to splošen pojav v vseh 
dolenjskih zdravstvenih usta
novah. Sodimo, d a način šti
pendiranja oz. kred i t i ranja 
obvezuje v glavem ustanovo, 
k i štipendira, medtem ko se 
štipendist na različne načine 
i n največkrat zelo poceni 
umakne svoji obveznosti. Za
to bo treba te zadeve uredi t i 
z ustreznim p ravn im - aktom. 

Drugo vprašanje, k i bistve
no negativno vpl iva na delo 
ustanove, p a je vprašanje 
prostorov. Tuka j m i s l i m pred
vsem n a zobni oddelek. 

zdravstveno postajo Šentjer
nej i n Do l . Topl ice. Vprašanje 
prostorov teh naših organiza
c i j sk ih enot se rešuje že sko
raj dve leti. Smatramo, da b i 
b i lo treba z večjo resnostjo 
lot i t i se teh stvar i i n dati tem 
prob lemom prior i teto. 

Brez ustreznih de lovnih 
prostorov ne bomo mogl i do
bi t i zobozdravstvenega kadra 
oz. namesti t i tistega, k i ga že 
štipendiramo, ne bomo mog l i 
ured i t i zdravstvene službe v 
Šentjerneju, k i dela v nemo
gočih pogojih, i n prav tako 
ne bomo mogl i zadostit i po
trebam v zdravstveni zaščiti 
na področju Do l . Topl ic , k i 
se gospodarsko dost i h i t ro 
razvijajo. 

Zdravstvena služba . m o r a 
i t i v ko rak z gospodarskim 
razvojem v naši občini. Zato 
je nujno potrebno razumeva
nje vseh odločujočih faktor
jev za probleme in težave 
zdravstvene službe. Tud i 
zdravstvena dejavnost lahko 
bistveno vp l i va n a narodn i 
dohodek v občini. Predvsem 
je važen činitelj preventivna 
zdravstvena dejavnost, k i pre
prečuje obolenja, nesreče p r i 
de lu i td. Ve l iko število izgu
bl jenih delovnih dn i lahko 
p r ih ran imo naši družbi, če 
je zdravstvena služba zadost
na, dobro organizirana i n 
dela v p r imern ih in dobr ih 
delovnih pogojih. Zato ne 
smemo gledati na zdravstveno 
dejavnost kot na postransko 
dejavnost manjšega pomena 
ampak kot gospodarsko de 
javnost, k i še kako lahko 
vpl iva na mater ia ln i razvoj 
v občini. 

DR . A. S P I L E R 

Najprijetnejše zatočišče malčkov je v toplem na
ročju tovarišice Bete 

Topla zahvala krvodajalcem 
v črnomaljski občini 

6., 7. In 8. maja so v črno-
mel jsk i občini odvzemali k r i . 
152. 415 kub . cm k r v i Je bilo 
odvzete 519 l judem, pri javi lo 
pa se j i h je dosti več, vendar 
so b i l i iz zdravstvenih razlo
gov odklonjeni. V tej akc i j i 
so se zlast i izkazale organi
zacije krajev R K iz Adlešičev, 
Vinice, Starega trga, Draga, 
tuša, Črmošnjic i n Črnomlja, 
razen teh pa.nekatere delovne 
organizacije v občini. Semiška 
»Iskra« ter tovarni »Belt« i n 
»Belsad« sta nud i l i svo j im 
članom krvodajalcem na dan 

odvzema k r v i plačan, dela 
prost dan. 

V črnomaljski občini sicer 
niso dosegli plana, po kate
r em b i moralo oddati k r i 
700 l jud i , k l jub temu je akc i 
j a uspela po zaslugi organi
zacij , k i so sodelovale p r i 
pr ipravah. Občinskemu odbo
r u R K so precej pomagal i 
občinski odbor S Z D L , s indi
ka ln i svet ter občinski komi
te Z M S . 

Vsem krvodajalcem črno
maljske občine gre najtoplel j . 
ša z a h v a l a vse naše Javno
st i ! 

V varnih rokah čakajo na mamice 
Otroški vrtec v Kandiji je 

aprila .sprejel v varstvo prve , 
dojenčke, za katere v Novem 
mestu doslej nismo imeli or
ganiziranega varstva. Po do
brem mesecu dela z najmlaj
šimi so se pokazali uspehi 
in težave, ki jih kaže dobro 
preštudirati, da bi imeli pri 
nadaljnjem razvoju takega 
varstva čim manj težav. 

Sredi maja je' bilo v vrtcu 
13 dojenčkov. Ker vseh ne 
prinašajo redno, imajo z njf-
mi težave vzgojnega značaja, 
po drugi strani pa vodstvu 
vrtca to ugaja, saj je sicer 
prevelika gneča, če je navzo
čih vseh 13. Pred kratkim se 
je kolektiv te ustanove odlo
čil nabaviti ultravioletna luč, 
s katero vsak dan razkužuje-
jo prostor, določen za varstvo 
malčkov. To se je izkazalo 
za zelo koristno. Odkar ima
jo luč, med otroki skoro ni 
več bolezni, prej pa so kar 
naprej obolevali. Mesečna os
krba za varstvo dojenčka od 
6. do 14. ure stane 4.000 din, 
kot smo izvedeli, pa bodo 
morali ceno zvišati iz raz
logov, kti jih je upravnica 
Ijojzka Potrč utemeljila ta
kole: 

— Računi so pokazali, da 
s sedanjimi cenami spričo 
občutne podražitve nekaterih 
stvari, predvsem pa mesa, ki 
ga otroci morajo jesti, ne 
shajamo. Zvedeli smo, da od 
občine ne moremo pričakova
ti nobenih dodatnih sredstev, 
zato ne moremo dopustiti da 
bi se tovarišice, ki'se resnič
no trudijo pri delu z otroki, 
znašle konec leta brez dohod

kov. Stojimo na stališču, naj 
bo oskrb7ia cena realna, pod
jetja, pri katerVi so zaposleni, 
starši otrok, pa naj prispeva
jo za varstvo iz svojih skla
dov. Na, lepo razumevanje 
smo naleteli pri tovarni zdra
vil »Krka«, ki je prevzela pa
tronat nad našo varstveno 
ustanovo, nam doslej ie da
rovala 40.000 din, obdarila ne
katere otroke za 1. maj, ra
zen tega.pa prispeva celotno 
oskrbnino za 2 otroka svojih 
delavk, za dva otroka pa del
no prispeva k oskrbi. 

Tudi iz vrst Novolesovih 
delavk imamo otroke, vendar 
tam niso voljni prav nič pri
spevati. Mislim, da to nI 
prav! 

Kolektiv te varstvene usta
nove se je trdno odločil še 
naprej razvijati otroško var
stvo za dojenčke, ki je pri 

nas najbolj pereče. Iz seda
nje stavbe bodo šolske otro
ke preselili v Trdinovo ulico, 
št. 1, kjer bo zanje urejena 
posebna soba, njihov sedanji 
prostor pa je namenjen var
stvu najmanjših. Najeli bodo 
posojilo za nabavo opreme in 
menijo, da bodo 1. septembra 
lahko sprejeli že več otrok, 
starih do tri leta. 

Razumljivo je, da se starši 
silno zanimajo za sprejem do
jenčkov, saj morajo za var
stvo pri zasebnikih plačevati 
dosti več kot v vrtcu. Vseh 
za enkrat še ne bodo mogli 
sprejeti, zato so se odločili, 
da bodo pri sprejemanju dali 
prednost dojenčkom mater 
samohranilk, dojenčkom, ki 
žive v slabih stanovanjih, 
in tistim, ki so socialno'ogro
ženi. 

R. B. 

Za dan mladosti 
Dolenjski fantje, k i so p r i 

vojakih v Ti togradu, čestita
jo za dan mladost i vsem mla
d insk im akt ivom iz domačih 
krajev, pozdravljajo pa vse 
domače i n prijatelje : Jože 
K r a l j iz Strug, F r a n c i G r i -
čar iz Krškega, steran Bedek 
i z Do l . Straže, Jože Zakrajšek 
iz Roba, Mar i j an Povšič z 
Ma lkovca i n C i r i l Tratar lz 
Trščine. 

Kri, ki rešuje življenja 
V zadnjih treh tednih so darovali kri na novomeški 

transfuzijski postajif Olf« Janiiic, Mira Tome, Nežka Ne-
manič, Jože Bratkovič, Božidar Ostanek, Angela Rešetič 
Zofija Jerman, Ljudmila Sterk, Marina Plut, Fantka Virant, 
Nežica Cigler, dijak! ekonomske srednje tole v Novem me
stu; Ana Hrovat, gospodinja lz Blrčne vasi; Lado Jane, Bojan 
Ceh, Stane Bobnar, člani kolektiva Novoteks, Novo mesto; 
Fani Žagar, gospodinja iz Blrčne vasi; Irena Mavrln. dijakinja 
novomeškega učiteljišča; Jože Canžrlj, član kolektiva Do
lenjka, Mirna peč; Stanko Jurcjevčlč, ključavničar lz Ro-
salnie; Joie Jakofčič, član kolektiva Kovinar, Črnomelj; 
Milan Mam, član kolektiva Avtoobnova, LJubljana. 

Karel Kosir, Tugo Lebič, Marjan 
Fillpič, Ivan Kočevar, Jožica Ribič, Suvvoljub Ferjan-
člč, Anica Oražem, Marta Florjančlč, Anton Furlan, 
Amalija Podržaj, Anica Florjančlč, Martina Kovačič, 
Anton Ribič, I I . I - . M I I Proslč, Alojz Tomažln, Franc jun . 
tez, Jožica Smollč, Roman JevSrk. Stanko Poslck, Jože 
Kastelic, Janez Judež, Marjan Kos, Bora Marinovič, 
Anton Strahan, Redžep Krovni, Rajko MUovič, Ahmct 
Gucat, Jovo Rusko, Haslp Mamutovlč, člani kolektiva 
Pionir. Novo mesto; Anton Srebrnjak, član kolektiva 
IMV Novo mesto; Martin Bedek, član kolektiva Novo
teks. Novo mesto. 

Milan Znldariič, Ludvik BartelJ. Janez Crtallč, 
Franc Kra.šovcc. Bogdan Stanešlč, Boris Guitin, Zvonko Cam-
pa, Aloji Krbeinik, Alojz Kra.sevcc, Franc Kosrle, Bernard 
VVindisch. Ivan Gorenc, Ivan Meian, Joie Cvelhar, Leopold 
Zarabcc, Franc Jenko, član! kolektiva Elektro Novo mesto; 
Karel AndniJSčHčcn. član kolektiva Gozdni obrat Novo mesto: 
Jože Kašelj, posestnik lz Gornjega Kamenja: Ciril Kašelj, 
član kolektiva Pionir. Novo mesto: Alojz Metelko, član ko
lektiva Gozdna uprava Hmellnik: Marjeta Pečnlk, Albin Je-
rele, Marija Mali, Marija Dollnar. Franc Kirn, Martin Cigler, 
člani kolektiva hotel Grad Otočec; Alojs Tekstor. član kolek
tiva Novoteks, Novo mesto; Franc Hiovatlč, član kolektiva 
IMV Novo mesto. 
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K m e t o v a l e c Janko Pečarič iz Čuril št. 4 
pr i Metl iki zastavlja takšno vprašanje: 

Zd i se mi , da strojno delo v naših kme
tijskih zadrugah n i prav organizirano. Kme
tijski stroji za usluge kmetovalcem bi mora
l i biti na vasi, vsaj nekateri. M a r b i b i l greh, 
ko bi zadruga pustila kakšen traktor neke
m u kmečkemu okolišu v uporabo? S tem bi 
postali kmetijski stroji kmetu dosegljivi. Iz 
svoje izkušnje vem: če b i b i l traktor vedno 
p r i roki , b i imel v hlevu samo enega konja. 

G rem na pr imer v Metl iko po traktor, ke* 
se m i mudi z delom, Že prej sem raztrosil 
gnoj, ker b i rad oral. Povedo, da bo prišel, 
čakam 5 dni, gnoj se je medtem osušil in 
seveda se jezim. Nato pa začne deževati, in 
spet n i nekaj dni mogoče orati. 

Vsa j nekaj traktorjev naj b i bilo za ko
operacijo. Stare traktorje b i lahko zadruga 
dala vaški skupnosti. P r i nas smo že imeli 
v vaški skupnosti kosilnico za seno, škropil
nico za sadje in poljščine in obračalnik za 
seno. V s i smo se naučili delati s temi stroji 
i n smo j ih s pr idom uporabljali. S tem se 
na vasi pač ne bi mogla začeti kapitalizem 
in izkoriščanje, kmetu, k i težko dobi delav
ca, ker mladi rod beži iz vasi, pa b i bilo ze
lo pomagano. Ka j pravite k temu? 

KOOPERACIJA - TESNEJŠE 
IN TRAJNEJŠE SODELOVANJE 

Vprašanje bomo razširili 
še na probleme v zvezi s 
kooperacijo. Sodimo nam
reč, da je problem, ki ga 
načenja tovariš Janko Pe
čarič, tesno povezan s ko
operacijo. Ker smo v zvezi 
s tem zabeležili na terenu 
več nejasnih vprašanj, se 
nam zdi potrebno, da o 
tem obširneje spregovori
mo, ne da bi si seveda de
lali utvare, da bo naš od
krit razgovor razjasnil vsa 
nejasna vprašanja. Zato 
pozivamo k nadaljnji raz
pravi še druge naše bralce, 
predvsem predstavnike za
drug in kmetijskih pose
stev. Njihovi prispevki naj 
bi dopolnili našo morda 
malce preveč splošno raz
pravo s konkretnejšimi po
gledi in predlogi za uredi
tev posameznih aktualnih 
problemov. Zlasti pa jih 
prosimo, da povedo svoja 
mnenja o Pečaričevem 
predlogu. 

Stroji morajo biti 
rentabilni 

Pečaričevo mnenje je po 
svoje zanimivo, le da po 
našem mnenju predlog ni 
v celoti uresničljiv. V raz
govoru s kmetijskimi stro
kovnjaki smo zvedeli (in 
se tudi prepričali), da pri 
taki uporabi stroji ne bi 
bili rentabilni. Pri seda
njem stanju kooperacije je 
treba kombinirati uporabo 
kmetijskih strojev tako za 
obdelovanje družbenih po
vršin kakor tudi za delo na 
zemljiščih v kooperaciji. S 
stroji morajo upravljati 
kvalificirani ljudje, ki mo
rajo biti prav tako polno 
zaposleni. Danes Je še prak
tično neizvedljivo, da bi da
la zadruga traktor v upora
bo vaški skupnosti, kjer bi 
upravljal z njim zdaj ta in 
potem spet drugi kmet. Tu-

O D K R I T 
R A Z G O V O R 

di teduj, če bi bili kmetje 
usposobljeni za to, bi bi
lo vzdrževanje kmetijskih 
strojev ob taki uporabi ze
lo problematično. Razen te
ga pa še ni na voljo toliko 
strojev, da bi jih lahko dali 
na razpolago sleherni vaški 
skupnosti. 

Možno je tudi, da tovariš 
Pečarle ni tako mislil. V 
tem primeru pa se nam po
nuja vprašanje, od česa je 
odvisno to, da bi bili kme
tijski stroji, na primer 
traktor, obenem s kvalifici
ranimi ljudmi, ki upravlja
jo 7. njimi, vedno pri roki. 
Res je: kmetijski stroji mo
rajo postati kmetu doseg
ljivi. Naš razvoj ne gre v 
tej smeri, da bi si zasebni 
kmečki proizvajalci sami 
nabavljali velike kmetijske 

stroje, ker niti ni pogojev 
za to. V okviru z zakonom 
določenega zemljiškega ma
ksimuma uporaba takih 
strojev za zasebnega kme
tovalca ne bi bila rentabil
na. V nasprotnem primeru, 
če bi opravljal strojne uslu
ge svojim sosedom, bi to 
pomenilo, da se ukvarja s 
pridobitveno dejavnostjo 
In da torej stroji ne služijo 

površine zemljišč, ki bodo 
zagotavljale ustrezno ren
tabilnost strojev. 

S tem, kar smo prej za
pisali, kajpak ne izključu
jemo tudi določenih sub
jektivnih slabosti v odno
sih med zadrugami in ko
operanti. Morebiti se res 
kje zgodi, da mora kmeto
valec, čeprav je sklenil po
godbo, po kateri mu mora 
zadruga zagotoviti strojno 
obdelavo zemljišča v ko
operaciji, čakati pet in še 
več dni, preden pride na 
vrsto, čeprav so mu oblju
bili, da bo prišel traktor 
takoj. To se lahko zgodi 
tam, kjer ne uporabljajo 
mehanizacije po določe
nem, vnaprej pripravlje
nem načrtu in kjer so pre
malo občutljivi za točno iz
polnjevanje pogodbenih ob
veznosti. 

Vendar velja to samo za 
kooperante. Kmet, ki ni v 
kooperativnih odnosih z za
drugo, seveda ne more pri
čakovati, da mu bodo kme
tijski stroji vedno pri roki. 
Treba je odkrito priznati, 
da imajo prednost družbe
na zemljišča in površine v 
kooperaciji. Zakaj? Zato, 
ker so to površine, s kate
rimi lahko družba zaneslji-

Letos so rigolni plugi s traktorsko vprego zaorali 
tudi v zemljišča pri Vidošičih, kjer že nastajajo te
rase. Na sliki: desno v ospredju in v ozadju že zri-, 
golani del, na levi strani v ozadju pa je del hriba, 
ki ga ie treba še zrigolati in na njem narediti terase 

izključno samo osebnemu 
delu. Da bi preprečili vsa
kršne možnosti za izkori
ščanje, ustava jamči oseb
no lastnino samo takih 
sredstev' za delo, ki služijo 
izključno osebnemu delu 
— v pogojih in mejah, 
predpisanih z zakonom. Ta
ko, kot so kmetove lastnin
ske pravice omejene samo 
na površine, ki jih lahko 
sam obdela, tako so te pra
vice omejene tudi samo na 
taka sredstva za delo, ki 
olajšujejo in povečujejo 
produktivnost njegovega 
dela, a onemogočajo, da bi 
lahko z njimi izkoriščal 
druge delovne ljudi. 

Povrnimo se k vpraša
nju, kako zagotoviti, da bo
do stroji kmetu dosegljivi. 
To ni odvisno samo od na
daljnjega povečevanja ob
sega naše industrije kme
tijskih strojev in pocenitve 
njene proizvodnje, pa tudi 
ne samo od dobre volje in 
materialnih možnosti za
druge, temveč tudi od sa
mih zasebnih kmetijskih 
proizvajalcev, namreč od 
njihove pripravljenosti, da 
vstopajo v trajnejše in trd
nejše oblike sodelovanja z 
zadrugami oziroma kmetij
skimi posestvi. Ko bo "za
druga na daljši rok lahko 
načrtovala sodobno kmetij
sko proizvodnjo ne le na 
svojih lastnih površinah, 
temveč tudi na čedalje več
jih kompleksih zemljišč v 
kooperaciji, bo lahko ime
la vač traktorjev. Tedaj bo 
tudi lahko, če bo to potreb
no, namenila ustrezno šte
vilo kmetijskih strojev sa
mo za kooperacijo, kakor 
to predlaga Janko Pečarič, 
ker bodo na voljo zadostne 

vo računa, ker ve, da bodo 
pridelki, zrasli na njih, na
menjeni tržišču. Se več: to 
so površine, na katerih je 
mogoča zares sodobna 
kmetijska proizvodnja, to 
pa pomeni tudi večjo pro
duktivnost. Ali tako, kot je 
rekel Edvard Kardelj, ko 
je pred leti pojasnjeval 
osnutek nove ustave: kmet 
ima na voljo, da stopi v 
prostovoljno kooperacijo z 
zadrugo oziroma s sociali
stičnim gospodarstvom ali 
pa da sam trpi gospodar
ski riziko. To seveda ne po
meni, da mu zadruga sploh 
ne bo opravljala strojnih 
uslug. Do strojnih uslug bo 
še zmeraj lahko prišel, to
da šele potem, ko stroji ne 
bodo več zaposleni na druž
benih zemljiščih in na po
vršinah, zajetih v koopera-* 
cljo. 

Zadrugo približati 
kmetu! 

čeprav se to sliši, kakor 
da se ogrevamo za ponov
no decentralizacijo zadrug, 
v resnici ne mislimo na kaj 
takega. Dobro se zaveda
mo, kako nespametno bi 
bilo vnovič drobiti zadruge, 
se pravi ustvarjati nekda
nje majhne, ekonomsko 
šibke in neučinkovite za
druge. Močne zadruge, ka
kršne obstajajo sedaj, so 
najboljše poroštvo za na
daljnji uspešni razvoj kme
tijstva in socializacije na
še vasi. To pa nikakor ne 
pomeni, da zaradi tega ne 
more in ne sme biti aktual
no vprašanje, kako pribli
žati zadrugo kmetu — tudi 
v prostorskem smislu. Se
daj so nekatere zadruge, 

zlasti če nimajo svojih po
družnic, zares nekolikanj 
odmaknjene od kmeta. V 
tem smislu je treba pritr
diti kmetovalcu Pečariču, 
da bi morali biti kmetijski 
stroji kmetu dosegljivi. Z 
nadaljnjim povečevanjem 
obsega zemljišč, zajetih v 
trajnejše in trdnejše oblike 
kooperacije, bi morali okre
piti že obstoječe podruž
nice z novo mehanizacijo. 
Kjer še ni takih postaj, bi 
jih bilo treba ustanoviti, 
tako da bi bila mehanizaci
ja čim bliže kmetu oziro
ma zemljiščem, zajetim v 
kooperacijo. 

Na plenumu glavnega od
bora SZDL, kjer je bilo go
vora o aktualnih problemih 
kmetijstva in naše vasi, je 
bila v razpravi dana tudi 
pobuda za ustanavljanje 
obratov specializiranih ko-
operacijskih služb — ko
operacij skih postaj s po
trebnimi strokovnjaki, me
hanizacijo, reprodukcij
skim materialom itd. Ob 
taki postaji naj bi deloval 
svet kooperantov, ki bi pri
speval k temu, da bi še 
bolj zainteresirali zasebne 
proizvajalce za sodobno 
kmetijsko proizvodnjo. 

čeprav je imel diskutant, 
ko je govoril o obratih spe
cializiranih kooperacijskih 
služb, v mislih predvsem 
svoje območje, torej po
sebne razmere, s katerimi 
se srečujejo v njegovi ob
čini, bi vendarle kazalo raz
misliti o tej pobudi. Morda 
tiči vzrok za to, da se ko
operacija ne odvija tako, 
kot bi bilo treba in kakrš
ni so pogoji, tudi v tem, da 
so nekatere zadruge preveč 
oddaljene od kmeta. Vzrok 
je najbrž tudi ta, da so po
nekod zaposleni predvsem 
s pridobivanjem novih 
zemljišč za družbeni sek
tor kmetijstva. To je seve
da zelo pomembna naloga, 
ki zasluži prednost, vendar 
vseeno ne bi smeli zane
marjati tudi razvijanja in 
poglabljanja oblik koope
racije z zasebnimi kmetij
skimi proizvajalci. Treba je 
vedeti, da bo kljub izredne
mu razmahu družbenega 
sektorja kmetijstva v na
slednjih letih še zmeraj 
70 odstotkov obdelovalnih 
površin (ponekod več, dru
god manj) v zasebni proiz
vodnji. Družbi ne sme biti 
vseeno, kaj in koliko se 
proizvaja na teh površinah, 
zlasti še spričo nezadostne 
preskrbljenosti tržišča s 
kmetijskimi pridelki. Trži
šče pa ne potrebuje le pše
nice, mleka in mesa (če
prav tudi vsega tega še ni 
dovolj), ampak tudi razne 
vrtnine, zelenjavo in podob
no. Zasebni kmetovalci bo
do tudi čez nekaj let, ko 
bo družbeni sektor kmetij
stva še veliko močnejši, 
kot je danes, s svojo pro 
izvodnjo za trg — v sode
lovanju, dolgoročnejšem 
seveda, z modernimi socia
lističnimi gospodarstvi — 
koristno dopolnjevali pro 
izvodnjo družbenih pose
stev in zadrug. 

Tudi kooperacijska 
proizvodnja 
ne sme biti rezultat 
naključja 

Ker že v glavnem vemo, 
v kakšnem obsegu in kje 
se bodo razvijali sodobni 
kmetijski obrati, nam mo
rajo biti tudi znane meje 
med zemljišči, ki jih bo za
jel proces podružbljanja, 
in površinami, ki jih bo 
treba vključiti v moderno 
organizirano proizvodnjo v 
obliki kooperacije. Kmeto
valci morajo vedeti za po
drobne načrte razvoja kme
tijstva. Zaradi tega bi mo
rali izdelati konkretni na
črt proizvodnega sodelova

nja za vsako vas posebej. 
Na tej osnovi bi se pogo 
varjali s kmeti in sklepali 
z njimi dolgoročnejše po
godbe. Kmet — kooperant 
mora, kot je bilo rečeno v 
razpravi na plenumu glav
nega odbora SZDL, v jasno 
začrtanem programu kme
tijskega razvoja komune 
najti konkretne možnosti 
za vključevanje v napred
nejši razvoj.- Da pa bi to 
dosegli, je treba zagotoviti 
tudi dobro informiranost 
kmetovalcev, oblike njiho
vega strokovnega izpopol
njevanja, načine njihove 
povezanosti z zadrugami 
in podobno. Prizadevati si 
je treba tudi za pravilno 
nagrajevanje kmetov — ko
operantov, ki morajo čutiti 
ugodne rezultate svoje viš
je proizvodnje, kvalitete 
pridelkov itd. Kmet je v 
proizvodnem sodelovanju 
delovni partner, ki ima vse 
pravice, da pri tem uveljav
lja načela nagrajevanja po 
vloženem delu. 

Zakaj govorimo o tem? 
Zato, ker se nam zdi, da je 
rešitev vprašanja, ki ga na
čenja Janko Pečarič v svo
jem pismu, odvisna od 
bolj razvitega in razširje
nega proizvodnega sodelo
vanja med modernimi kme
tijskimi gospodarstvi in in
dividualnimi kmeti. Potem 
bodo proizvodne podružni
ce, kjer bodo na razpolago 
kmetijski stroji, reproduk
cijski material in seveda 
tudi strokovna pomoč, raz
vejane bolj na gosto, tako 
da bodo kmetu vedno pri 
roki. Toda takih proizvod
nih podružnic ni mogoče 
ustanoviti, kjer bi želeli, 
dokler se kmet in zadruga 
dogovarjata za sodelovanje 
samo od danes do jutri ali 
pa tega sodelovanja sploh 
ni, oziroma je vsebinsko še 
vedno razmeroma na nizki 
stopnji. 

Bili pa bi krivični, če bi 
iskali vzrok.za prepočasno 
razvijanje in razširjanje 
proizvodnega sodelovanja 
samo pri individualnih 
kmetovalcih. Razlog je tu
di ta, da za organiziranje 
zasebne proizvodnje marsi
kje še ni čvrste organizaci
je, ki razpolaga z repro
dukcijskim materialom in 
s sposobnimi strokovnjaki, 
ki bi bili tesno povezani s 
kmetijskimi proizvajalci. 
Tu pa tam je vzrok tudi v 
nerednem izpolnjevanju po
godb v proizvodnji, nered
ni dobavi umetnih gnojil in 
podobno. Vse to je treba 
popraviti, če hočemo, da 
bo kmet verjel v perspekti
vo svojega sodelovanja z 
zadrugo oziroma pose
stvom. Z dolgoročnejšimi 
pogodbami je treba zago 
toviti kooperantom odkup 
pridelkov, reprodukcijski 
material, strokovno pomoč, 
garantirano ceno itd. Take 
pogodbe je treba potem 
vestno in točno izpolnjeva
ti. Zakaj od tega je odvis
no, ali bodo kmetje o pra
vem času in pravilno razu
meli preprosto resnico, iz

raženo v materialih plenu
ma glavnega odbora SZDL: 
• »Od lastnega dela, pro-
• izvodnje in produktiv-
• hosti, ki jih bodo de-
• lovni kmetje ostvarjall 
• na svoji posesti, pri 
• tem pa čedalje tesneje 
• sodelovali tudi z druž-
9 benim sektorjem kme-
• tijstva, bodo odvisni tu-
• di njihova perspektiva, 
• večji življenjski stan-
• dard in spajanje njiho-
• vega osebnega interesa 
• z interesi družbe.« 

Kmetu olajšati 
delovne razmere 

Na koncu je treba odgo
voriti še na vprašanje, ali 
ne bi kazalo omogočati 
individualnim kmetijskim 
proizvajalcem, zlasti tistim 
v hribovitih predelih, na
kup malih kmetijskih stro
jev, torej delovnih sred
stev, ki služijo izključno 
osebnemu delu. Mislimo, 
da to ne bi bilo v nasprot
ju z našo kmetijsko politi
ko in s socialistično per
spektivo razvoja kmetij
stva. Res je, kot pravi Jan
ko Pečarič, da s tem na 
vasi pač ne bi mogli začeti 
kapitalizma in izkorišča
nja, kmetu, ki težko dobi 
delavca, pa bi bilo zelo po
magano. Korendne kapitali
zacije kmeta so bile spod-
rezane z agrarno reformo, 
z zakonom o zemljiškem 
maksimumu in z zakonom 
o odpravi viničarskih in po
dobnih razmerij. 

Kakor smo v našem listu 
že poročali, je bilo govora 
o tem tudi na že večkrat 
omenjenem plenumu glav
nega odbora SZDL. Tako 
je poslanka za naše območ
je Pepca Perovšek v svoji 
razpravi na plenumu meni
la, da bi bilo treba za naša 
slovenske hribovske kraje 
nabaviti iz uvoza potrebno 
število motornih enosmer
nih kosilnih strojev s pri
ključki, da bd istočasno iz
boljšali tudi kmetove de
lovne razmere. Tudi pred
stavnik tolminske Sociali
stične zveze je sporočil že
ljo tamkajšnjih kmetov, da 
bi omogočili nabavo lažje 
mehanizacije, take, ki bi 
služila izključno samo 
osebnemu delu. 

Sedaj, na tej stopnji raz
voja naše industrije, bi bil 
že čas, da začno proizva
jati take lažje stroje tudi 
pri nas. Ker so za razvoj 
take proizvodnje potrebna 
sredstva skupnosti, -ie ra
zumljivo, da bi smeli do
voliti nakup takih malih 
strojev samo .kmetovalcem, 
ki bi se povezovali v koope
racijo z zadrugo na dolgo
ročnejših in trdnejših osno
vah. Skupnost mora imeti 
pač zagotovilo, da bodo ta 
sredstva koristila pospeše
vanju moderne kmetijske 
proizvodnje in razvijanja 
novih odnosov, ne pa kon-
serviranju zastarelega, zao
stalega načina kmetovanja, 
ki daje premalo sadov. 

V današnjem ODKRITEM RAZGOVORU, 
ki ga s tem zaključujemo, smo bili resda 
precej načelni. Naš namen je bil samo raz
širiti vprašanje tovariša Pečariča in ga 
osvetliti še z druge plati. Zdaj pričaku
jemo, da se bo na tej osnovi lahko raz
vila nadaljnja razprava. Želimo, da bi pri
spevale svoja mnenja in predloge zlasti 
zadruge in kmetijska posestva. K sodelo
vanju jih bomo povabili še s posebnim 
dopisom, tako da bi si zanesljivo zagoto
v i l i nadaljevanje te razprave v eni izmed 
prihodnjih številk Dolenjskega lista - prav 
tako v rubriki ODKRIT RAZGOVOR. 

D. L 



ZAPISKI S K O N F E R E N C E KOMUNISTOV - TEKSTILCEV V METLIKI 

Samo konkretne razprave so lahko koristne 
Posvet komunistov tekstil

ne industri je, k i je b i l pred
zadnj i teden v Me t l i k i , je po
kazal , da komunis t i metliške 
občine še miso vajeni proble
mov konkretno načenjati in 
se o n j ih pogovarjati odkr i 
to, pač pa imajo raje samo 
načelno razpravo. Tekst i lna 
panoga je v občini najpo
membnejša, zato n i nič čud
nega, če se je občinski komi
te Z K odločil sk l icat i tak po
svet. 

Referat je ugotovi l , da je 
premalo narejenega na pod
ročju dolgoročnega planira
nja razvoja industri je (le Be
t i ima načrt rekonstrukci je 
izdelan, Novoteksov obrat 

sploh ne predvideva razvoja, 
Komet pa je začel priprav
l jat i načrte za razširitev). 
Komun i s t i so, kot se je poka
zalo v razpravi , samozadovolj
n i ; prepričani so, da n i neiz
koriščenih notranj ih razerv, 
da je dovolj pogovarjati se o 
gradnji stanovanj, o sk rb i za 
družbeno prehrano in o stan
dardu nasploh. Poglavje za
se so n i zk i osebni dohodki 
(v Be t i naj b i b i l i letos naj
nižji 21.000, v K o m e t u 20.000 
in v Novoteksu 24.000 d in na 
mesec), k i j i h v vseh treh 
kolekt iv ih skušajo opravičiti 
s trditvi jo, da delavci živijo 
na kmeti jah in zato manj po
trebujejo. Poročilo je ugoto
vilo, da je treba najprej za

gotoviti v indust r i j i večje 
osebne dohodke, šele nato 
bomo lahko od delavcav za
htevali, da bodo vse sile vla
gali v svoj delavnik v tovar
n i . V prav i ln ik ih o del i tv i 
osebnih dohodkov je natanč
no predvideno, kakšne kazni 
naj dolete delavca, če se pre
greši p r i delu, n i pa prime
rov, da b i odgovarjal i tudi 
drugi , čeprav so že b i l i za
stoji zaradi pomanjkanja su
rovin, zaradi slabe organiza
cije dela i n podobnega. 

Večino teh napak je treba 
pr ip isat i kadrovsk i po l i t i k i . 
Ž eno do trimesečnim izobra
ževanjem delavcev, k i so ko
majda pričeli delati v indu
s t r i j sk i proizvodnj i , pač n i 

PRIPRAVE NA VOLITVE SAMOUPRAVNIH ORGANOV OBClNE TREBNJE 

Majhne sence še ne pomenijo noči 
V dosedanjih pr ipravah na 

volitve v samoupravne orga
ne so s i nekateri vodi ln i po
sameznik i v nekaterih gospo-
dairskih organizaci jah tre
banjske občine i zpo ln i l i pre
cej nečastne legitimacije.-
K o t take omenjamo vodilne 
v upraivu gozdnega obrata v 
Mokronogu , k i so zadnje ča
se dokazal i , da niso priprav^ 
Ijeni sodelovati s kolekt i
vom. To se je pred dnevi 
zgodilo dvakrat, zadnjič 20. 
maja, ko je b i l sk l ican zbor 
delovnega ko lekt iva , da b i 
razpravl ja l o nezdravih od
nos ih v ko lekt ivu in izbral 
kandidate za samjupravne 
organe. 

K o t s led i iz navedenega 
dejstva, gre v tem p r ime ru 
ne le za nerazumevanje i n 
gluha ušesa nekaterih vodil
n i h , ampak verjetno tudi za 
•amovoljo. Vprašati b i se 
mora l i , zakaj tako? A l i lahko 
•vodimo, da jemljejo tak i po
sameznik i samoupravljanje 
dovolj resno, pr imerno t i -
• t im , kater im je zaupano 
vodstvo socialističnega obra
ta? A l i pa morda menijo, da 

smejo volitve v samoupravne 
organe m imo n j ih kot for
malnost? Ce je tako, s i lah
ko mis l imo, kako bodo po
skušali tak i posamezniki tu
d i v prihodnje razvrednotit i 
vlogo delavskih svetov i n 
uveljavl jati stvari , kakor bo 
nj im prav. 

N a srečo je takih prime
rov v trebanjski občini s i l 
no malo, tako da sa pr ip ra 
ve v predvol i lnem obdobju 
zadovoljive. V vseh gospodar
sk ih organizaci jah so volit
ve v delavske svete na sploš
no razpisal i v zakonitem ro
ku . V nekaj manjših podjet
j i h vprašanju res niso posve
t i l i posebne pozornosti i n so 
nalogo oprav i l i šele na opo
zori lo pr is to jn ih organov, 
vendar so bile v glavnem 
predvoli lne pr iprave skrbne. 

V podjetj ih so se zdaj pr i 
prav i l i na zbore delovnih 
kolektivov, na kater ih bodo 
obravnavana poročila doseda 
nj ih delavskih svetov i n iz
bran; kandidat i za nove. Po
nekod so taki zbor i že b i l i . 
V I skr inem obratu v Mokro 
nogu je bdi zbor delovnega 

ko lekt iva zelo uspešen. P r i 
i zb i r i kandidatov n i bi lo te
žav, ker so se posamezniki 
o n j ih pogovori l i že pred se
stankom. Ta pr imer tud i po
trjuje, da zaposleni zelo raz
mišljajo o vol i tvah i n samo
upravl janju ter da vedo, za
kaj morajo v delavski svet 
kot parlament podjetja izvo
l i t i res najsposobnejše pred
stavnike kolekt iva. Drugod 
bodo datume za zbore delov
n ih kolektivov določili do 
5. juni ja . 

Pr iprave torej teko v vsej 
občini, v predvo l i ln ih razpra
vah pa sodelujejo najrazlič
nejši organi i n organizacije. 
Tud i občinskemu sindikalne
m u svetu je vel iko da tega, 
da se Izoblikujejo tak i sa
moupravni organi, k i bodo 
resnično kos svoj im nalo
gam. Te pa niso majhne. — 
»Da pa j i h bodo zadovoljivo 
izvršili, morajo delavski sve
ti razpravl jat i o program
skem delu ža bodoče,« je po
udar i l predsednik občinskega 
sindikalnega sveta Darko 
Krištof. 

Kako se pripravljajo v KEKO-CPREMI 
Vinko Papež, predsednik 

delavskega sveta v »Kemo-
opremi« (Trebnje), je v razgo
voru o p r ipravah na volitve 

r>upravnih organov pove-
naslednje: 

— Naš delavski svet je že 
večkrat razpravl ja l o vol i tvah, 
na kater ih bodo izvol jeni novi 
•arnoupravni organi. Bodoči 
de lavski svet bo sestavljalo 15 
najboljših članov delovnega 
kolekt iva. Zastopani bodo iz 
)roizvodnje i n uprave, moški 
n ženske, starejši m mlajši. 
Candidate bomo i zbra l i 15. 

. uni ja . 

— Kakšne naloge bodo mo
ra l i samoupravni organi pred
vsem reševati? 

— Najprej se bodo mora l i 
naučiti svoje vloge. Ne pra
v im, da predvideni kandidat i 
niso sposobni, toda samo
upravljanje je težka ir. odgo
vorna naloga. 

P r i nas je tol iko težje, ker 
je podjetje mlado i n delov
n i kolekt iv še n ima zadosti 
potrebnih izkušenj. K o t veste, 
je podjetje v rekonstrukci j i , 
se prav i , da hoče sodobno 
proizvajati . Naloga samo
upravnih organov je, da p r i 

Zakaj šele zdaj obveznice 
za skopsko posojilo? 

Sele tri mesece potrm. odkar smo vplačali zadnje obroke poso
jila xa Skopje, so prispele obveznice. Živo nam je Se v spominu eno. 
dušna in hitra pripravljenost vseh delovnih ljudi Jugoslavije na ne
posredno pomoč, ki smo Jo nudili Skopju takoj |H> katastrofi in v 
poznejši akciji za vpis posojila za obnovo porušenega Skopja. Vpis 
poaojUa Je zahteval veliko priprav. V njih Je sodelovalo mnogo 
aktivistov lz vseh družbenih organizacij. Ni slo za prepričevanje, da 

t) treba porušenemu Skopju pomagati, pač pa bolj ra tekmovanje, 
er smo povsod želeli preseči okvirne vsote posojila. Tudi pri nas smo 

bili ponosni na poročila, da smo okvirne zneske presegli. To Je bilo 
lepo spričevalo nase človečnosti In bratske povezanosti naših narodov 

Človeku pa je grenko pri srcu. ko vidi, da nismo znali speljati 
do konca tako humane akcije, nujbri zato. ker sta posredi papir in 
birokracija. Kljub tisočem obrazcev, ki so bili popisani. KI šte
vilnim naročilnicam In podobnemu, kar so zahteval organi, ki hI 
'morali zagotoviti ohvezniee.so le-te prispele lele 1 mesece po tem. 
ko so bili vplačani zadnji obroki posojila, čeprav |e od tik rat. ko 

t bil vpis zaključen, minilo ie 7 mesecev in •ml' ljuba birokracija 
hrezdušnost sta najhri spet krivi, da se ljudem nismo oddolžili 

aa tisto, kar so dali odprtih src In rok. Vprašujemo se; mar so res 
lahko taksen problem nekaj ton papirja, tisk In raznečavanje, med
tem ko smo bili v vsej Jugoslaviji sposobni v 15 dneh /tu.iti več kot 
40 milijard posojila? Mar Je res potrebno dopuščati pikre opazke 
listih, ki so prispevali posojilo In morali tako dolgo čakati na obvez 
nlce? Brezdušen Je tak odnoa, toliko bolj brezdušen zato. ker *o se 
ljudje z vpisanimi zneski brez odlašan ia odpovedali marsičemu, nato 
pa morali tako dolgo čakati na košček papirja, ki Jim Je bil ob
ljubljen takoj. Nihče nI pričakoval diplom In z zlatim tiskom obrob
ljenih potrdil, tiskano obveznico pa Je pričakoval vsak vpisnik! 
Omajali smo zaupanle preprostih ljudi, tega pa ne hI smeli preiretl 
Usti. ki so bili dolini zagotoviti obveznice v roku, določenem l 
aakononil p 

tem maks imalno pomaga. Ne 
zadnja nj ihova skrb je tudi 
uveljavljanje samoupravl janja 
v ko lekt ivu. 

— K a j pa ostale podobne 
naloge? 

— Prav na to m i s l im . Me
n i m , da je treba samouprav
ljanje uvel javit i tudi navzven. 
Odveč je poudarjat i , kako po
trebno je rešiti vprašanje živ
ljenjskega standarda zaposle
nih. T a n i več merjen le z 
osebnimi dohodki . Ce s i sam 
delavec ne more zgradit i sta
novanja, m u ga je dolžno za
gotoviti podjetje. T u je miš
ljena zunanja vloga samo
upravnih organov. »Kemo-
opremo« trenutno še ne zmo
re vsega tega, ker je v re
konstrukc i j i . K o bo ta konča
na, bodo prišla na vrsto sta
novanja, obrat družbene pre
hrane i n še mars ika j . 

— K a j pravite o ugotovitvi 
kongresa sindikatov, da pod
jetja večkrat precej nenačrt-
no trosijo sredstva? 

— Za mars ikatero delovno 
organizacijo je ta ugotovitev 
točna. Z a naše podjetje p a 
prav im, da znamo koristneje 
porabi t i sredstva. Omen im 
naj le sk lad za izobraževanje 
kadrov, čemur posvečamo p r i 
nas največjo pozornost. 

— K a j b i še sami dodal i? 
— Vprašanje: ko l iko časa 

bomo še govor i l i o polprole-
taroih v delovnih organizaci
jah? MoJ odgovor Je: toliko 
časa, dokler ne bomo od za
poslenih dob i l i ustreznih od
govorov, a l i hočejo b i t i pro-
letarci a l i pol jedelci . M i s l i m , 
da bo na njihovo odločitev 
dokončno vpldvalo podružblja-
nje zemlje z arondacijo in na 
druge načine. 

I V A N Z O R A N 

mogoče opravi t i vsega. Lan i 
so v Be t i i zkor i s t i l i 20,6, v 
Novoteksovem obratu 60,9 i n 
v Kome tu 14,5 odst. razpolož
l j i v ih sredstev za kadre. 'Le
tos bo za to na razpolago 
8 mil i jonov d in . V Be t i ima
jo 2 strokovnjaka z višjo i n 
21 s srednjo izobrazbo, po
trebujejo pa še 3 z visoko, 
6 z višjo i n 15 s srednjo i n 
j ih prav tol iko štipendirajo. 
V Kometu imajo enega z viš
jo i n 3 s srednjo izobrazbo, 
6 pa j i h štipendirajo na sred
n j ih šolah ter trdi jo, da več 
kadrov ne potrebujejo. P r i 
170 zaposlenih potrebujejo 
torej samo 9 l jud i s srednjo 
in 1 z višjo izobrazbo, hkra
t i pa razpravljajo o poveča
nju obrata, k i bo nato zapo
sloval 500 l jud i i n ustvarjal 
poldrugo mi l i jardo dinarjev 
vrednosti ! V Novoteksovem 
obratu trdijo, da ne potrebu
jejo nobenih nov ih strokov
njakov, čeprav imajo le ne
kaj l jud i s srednjo strokov
no izobrazbo . . . 

Prenehati bo treba z dose
danjo kadrovsko pol i t iko, k i 
so Jo opravl ja l i vod i ln i usluž
benci kar mimogrede. Samo 
dovolj izšolanih strokovnja
kov, k i j ih bo mora la indu
str i ja pr idobi t i s preudarno 
in načrtno kadrovsko pol i t i 
ko, bo lahko zagotovilo rast 
proizvodnje i n hkrat i s tem 
reševanje vseh ostal ih pro
blemov, med n j im i tudi raz
voj družbenega standarda. 
Z dosedanjim načinom, ko so 
vabi l i v občino strokovnjake 
tako, da so j i m obetali bolj
ši zaslužek, pa je treba en
krat za vselej prenehati . 

K o m u n i s t i so na posvetu 
k l jub vsemu ugotovil i , da so 
se tokrat prvič resno i n od
kr i to lo t i l i razprave i n da bo 
treba takšne posvete v bodo
če pogosteje skl icevat i . 

Delavci ne potrebujejo 
advokatov 

Občni zbori oz. konference sindikalnih po
družnic v delovnih organizacijah brežiške ob
čine so za nami. Na zunai so potekali v redu, 
vendar ie prav, da zapišemo nekatera opaža
nja, ki niso preveč optimistična. Zaskrbljujoč 
ie zlasti pojav otopelosti delavcev v sindikal
nih organizacijah in samoupravnih organih. 
Dogaja se, da govorijo na sestankih posamez
niki kot zastopniki delavcev v vlogi nekak
šnih advokatov. To priča o nazadovanju sa
moupravljanja. Morda so takšni nastopi po
sledica preveč skonstruiranih, strokovno pri
pravljenih sestankov, na katerih govorijo raz
ni finančni in drugi strokovnjaki v jeziku, ki 
ga večina delavcev ne razume. Ni čudno, da 
se v imenu mani veščih govornikov oglasi 
tisti, ki zna besedo najbolje zastaviti. 

Takšen ton sestankov bi morale sindikalne 
organizacije prve odpraviti in se zavzemati za 
večje uveljavljanje volje celotnega kolektiva. 
Napakam, ki jih delovni ljudje opažajo, bi 
bilo treba boli odgovorno prisluhniti in iih 
sproti odpravljati. V podjetjih marsikdaj tudi 
ne vedo. katere probleme nai bi obravnaval 
delovni kolektiv in katere sindikalna organi
zacija. Slaba stran sestankov je tudi ta, da 
so preveč informativni in dopuščajo le malo 
soodločanja kolektiva. Poročevalci razlagajo 
gospodarjenje preveč učeno. Delavci iih ne 
razumejo, zato marsikdaj brez pripomb sprej
mejo predloge »pametnejših in odgovornej
ših«. -

Lep primer preproste obrazložitve gospo
darskega in finančnega uspeha smo zasledili 
p r i kmetijski zadrugi Brežice. Direktor je na 
sindikalni konferenci n a j p r e j raztolmačil po
samezne pojme in šele nato v številkah na
zorno prikazal gospodarjenje zadruge. Za 
takšno pojasnjevanje bi se morale zavzeti 
vse sindikalne organizacije in samoupravni 
organi. Šele potem bodo delavci lahko po-
gumneje zastavili besedo. Poguma p a brez 
razumevanja i n z n a n j a od njih ne more
mo pričakovati! I 

Z RAZŠIRJENE SEJE O K R A J N E G A ODBORA SZDL V CEI-Jl) 

Manj pokroviteljstva, pa več pomoči! 
N a ra/ii i jend seji okrajnega 

odbora S Z D L v Cel ju so prej
šnji četrtek z vso prizadev
nostjo razpravl ja l i o vzgoji, 
izobraževanju i n družbeno
političnem uveljavljanju mla
d ih l judi . V približno 5-urni 
stvarni razpravi je bi lo mno
go tehtnih besed i n napot i l 
za prihodnje delo. Ne bo od
več, če bodo podobna posve
tovanja pr iprav i l i tud i v vseh 
občinah. Iz dobro pripravl je
nega poročila i s razprave je 
bilo razvidno, da se v obči
nah pojavlja vse več vpra
šanj, k i vplivajo tudi na živ
ljenjske pogoje mlad ih l jud i , 
na njihovo usposabljanje i n 
uveljavljanje. Delo mladine 
še n i dovolj prilagojeno di
namičnemu gospodarskemu 
razvoju, skrb za mladino pa 
je vse preveč prepuščena mla
d insk im organizaci jam. V 
mars ikater i šoli so zadolžili 
le posamezne vzgojitelje, da 
skrbe za mladinske i n pionir
ske organizacije. Preveč je 
pokrovitel jske mise lnost i , ra
zredne in šolske skupnost i 
še niso povsod zaživele, ak
tivnost mladine vse preveč 
vrednotijo po raznih kampanj
s k i h akci jah, na splošno pa 
mlade l judi premalo usposab
ljajo kot upravljavce. 

Med problemi so omeni l i 
tudi prepočasno reševanje 
šolskih problemov. Največ te
žav je v t ist ih šolah, k i se 
postopno razvijajo v popolne 

' osomlleitke lin zaradi s l ab ih 
mater ia ln ih in kadrovsk ih po
gojev ne dajajo dovolj zna
nja za nadaljnje šolanje mla
d ih l judi . N a splošno pa šib
ka mater ia lna osnova Šol mo
čno vpKva tuđi na delo Šol
nikov, saj se ne morejo v ce
lot i posvetit i učnim i n vzgoj
n im prob lemom. 

Pereče je tudi pokl icno us
merjanje m lad ih l jud i i n 
vključevanje v srednje l o l e 
zarad i preniajhruih tmog l j l -

vosti le-teh. Tako se je lani 
vključila v uk, jptroizvodnjo 
in nadaljnje šolanje le polovi
ca vseh t ist ih mladincev i n 
mladink, k i so končali osnov
no šolo. 

Med drug im se bo v pr i 
hodnje treba bolj zavzeti za 
vprašanja .štipendistov. V celj
skem okra ju dobiva skoraj 
polovica vseh štipendistov 
le 5.000 do 10.000 dinarjev šti
pendije, k temu pa je treba 
dodati še dejstvo, da je sta
nje glede strokovnega kadra 
in štipendistov v cel jskem 
okraju pod republiškim pov
prečjem. 

Ob koncu so poudar i l i , da 
je o teh in drug ih vprašanjih 
bi lo že to l iko razprav ln ana

l iz , da nd potrebno z nadalj
n j im govorjenjem zavlačevati 
reševanje posameznih proble
mov. Zdaj je treba v občinah 
še enkrat pretehtati, kako so 
sredstva razdeljena, i n se lo
t i t i stvarnega dela. In kon
čno: če mlade l judi v bistvu 
tarejo ista prob lemi kot od
rasle, potem so za reševanje 
teh odgovorni vs i . To velja 
tako za šole kot za delovne 
orgtt j zacije, samoupravne 
organe in družbene organiza
cije, vloga mlad insk ih orga
nizacij pa naj bd bi la pred
vsem v tem, da vzgaja mlade 
l judi v samostojne politično 
misleče občane n i upravljav
ce. 

Srečko Pratncmcr 

INLES pred volitvami 
Proizvaja lc i p r i ribniškem 

Inlesu bodo 13. Juni ja izvo
l i l i nove samoupravne orga
ne, deset svetov ekonomskih 
enot, šest obratn ih delavskih 
svetov i n centralni delavski 
svet. N a ta pomembni korak 
se že dalj časa vneto pr i 
pravljajo, tako da' b- volit
ve potekale v najlepšem re
du in b i blld v organe samo
upravl janja izvoljeni res naj
boljši proizvajalca. Delo v 
teh organih zahteva celega 
človtka in p r imemo družbe
no i n ekonomsko razgleda
nost, zato Je i zb i ra kandida
tov to l iko pomembnejša ln 
odgovornejša naloga. Izvo
ljeni naj bodo Ust i , k i bodo 
s svoj im delom opravičili za
upanje delovnih l judi . 

Nov i centralni delavski 
svet bo Stol 31 članov, c d te-
g:t J ih bodo na obratu v K o 
čevju Izvolil i 10, v R ibn i c i 9, 
v Dolenj i vasi 2, Sodražici 3, 
Ix>Skem potoku 4 ln Podpre-
skd enega, uprava • skladi 
ščem v Beogradu ter gradbe
na skupin« pa dva Mana. Po

slej bodo vsako leto izme
nja l i polovico člunov samo-
upravn ih organov. 

D ) volitev bodo na sestan
k i h delavcev po ekonomskih 
enotah predlagal i kundidate 
in sestavi l i liste ter se po-
drohneje pogovori l i o dose
danjem delu organov uprav
ljanja, o proizvodnj i , Investi
c i jah, posebno pa o standar
d u , osebnih dohodk ih m 
skrajšanem delovnem času. 

Z juni jem bodo prešli na 
nov način kompleksnega na
gnut vanja, p r i čemer bo 
glavni poudarek na nagraje
vanju po dcJu. Tako rutj b i 
b i l najnižji osnovni osebni 
dohodek 22.880 dinarjev, z iz
polnjevanjem oz i roma pre
sežkom norme pa b i se po
večali. Večanje pnMluktivno-
std j « pogojeno tudi z 42 ur
n i m delovnim tednom. 2o * 
maju so nov i normatdvi * 
pre izkusu l n kakor se 1**10 
obnesl i , bodo »topili v velja -

vo l n a tem tudd skrit)*« 1 1 

delovni čas. 
F R A N C O R I V E O 



MNENJA SO DELJENA. VENDAR: POGLEJMO OBE PLATI M E D A L J E ! 

GOSTINCI: »Mi nismo krivi!« 
0 objektivnih vzrokih za podražitev cen v gostinstvu 

Upravni odbor sindikalne podružnice gostinskih 
delavcev v Novem mestu nam ie kot odgovor na 
uvodnik »Vrsta neupravičenih podražitev« (Dol. list 
od 21. maja 1964) poslal naslednji sestavek: 
V zadnji številki Dolenjske

ga l ista je b i l objavljen čla
nek »Vrsta neupravičenih po
dražitev«, k i bralce le eno
stransko in formira o vzrok ih 
podražitve hrane v novome
ških gost inskih obrat ih. Zato 
dovolite, da osvetl imo še 
druge momente, k i so vpliva
l i na podražitev hrane. Pre
cej moramo poudar i t i , da so, 
se letos močno povečali po
s lovn i stroški, k i j i h breme
ni jo z last i razni pr ispevk i in 
dajatve. Z a ponazoritev vze
m i m o hotel Metropo l i n pr i 
mer ja jmo poslovne stroške 
p rv ih štirih mesecev letošnje
ga leta ž i s t im obdobjem mi
nulega leta. 

Tako se je letos amortiza
c i ja zaradi višje stopnje po
večala za 79 odst., članarina 
zborn ic i za 122,8 odst., voda-
irina z a " 43 odst., dodatna 
stopnja prispevkov za social
no zavarovanje, k i je do le
tos niso plačevali, bremeni 
hote l samo v p r v i h štirih me
secih z 275.000 d inar j i ; stro-
Sk i e lektr ike so letos za 187,6 
odst. večji, kot so b i l i l an i , 
stroški raznih obrtniških del 
so narasl i za 60 odst. i td . V 
skupnem znesku je ime l ho
tel Metropo l do konca apr i la 
za dobre 4 mil i jone dinarjev 
več stroškov kot l an i v tem 
času. T u pa še niso všteti 

mater ia lni stroški, k i so se 
povečali za dobr ih 14 odst. 
Dodat i moramo, da so letos 
precej narasle tudi cene ne
kater ih prehrambenih artik
lov. Oglejmo s i še nekaj teh: 

Goveje meso je hotel Me
tropol lani maja plačeval po 
480 dinarjev, letos po 880 a l i 
za 83 odst. dražje; goveje me
so brez kost i lani 680, letos 
1.060 al i za 56 odst. dražje; 
telečje meso lan i 600, letos 
900 a l i za 50 odst. dražje; razna 
drobov ina (jetrca, možgani 
in vampi) je prav tako za 50 
odst. dražja; sveže svinjsko 
meso lan i 600, letos 850; su
ho svinjsko meso se je po
dražilo od 720 na 1.050 dinar
jev; mleko od 62 na 80 dinar
jev; za 10 do 12 odst. se je 
podražila tudi mast, olje i n 
surovo maslo; s i r celo za 27 
odst., riž za 17 odst. i td . 

Ob vsem tem pa se je hra
na v hotelu Metropo l podra
žila povprečno le za oko l i 12 
odst., ka r je v pr imer jav i z 
zgoraj navedenimi ugotovitva
m i pravzaprav min imalno . 
Podobne ugotovitve pa velja
jo domala za vsa gostinska 
podjetja socialističnega sek
torja v novomeški komun i . 
Podražitev mesa je ukrepe za 
rentabilnost poslovanja torej 
le pospešila. 

Iz članka zveni tud i očitek 
zaradi večjih osebnih dohod
kov gost inskih delavcev. Res 
je, da so v gostinstvu osebni 
dohodki precej n i zk i , saj so 
v Metropo lu lani znašali pov
prečno osebni dohodki 28.200 
dinarjev, letos pa 31.800 d i 
narjev. Povečali so se torej 
le za 12,5 odst., ka r je v 
sk ladu s povečanjem prome
ta, k i je porasel za 11,56 odst. 
K l j u b temu pa je še precej 
takih, k i zaslužijo manj kot 
25.000 dinarjev na mesec. V 
vsej občini je bi lo tak ih v 
marcu letos med gost inskimi 
delavci še 28,6 odst. I n če 
vrhu tega vemo še to, da de
lajo gostinski delavci več kot 
S u r na dan in da so še po
sebej obremenjeni ob vsakem 
prazn iku i n skorajda vsako 
nedeljo, očitek glede osebnih 
dohodkov prav gotovo n i na 
mestu. , 

Ne b i se spuščali s piscem 
članka v polemiko o tem i n 
onem. S tem pojasni lom že
l imo javnost le in formirat i , 
da na podražitev hrane n i 
vpl ivala samo podražitev me
sa a l i želja po večjih osebnih 
i ohodk ih gost inskih delavcev, 
temveč cela veriga razn ih 
ekonomskih premikov, k i b i 
bržkone lonček slej ko prej 
napoln i l i t ud i brez podražit
ve mesa. 

Upravni odbor 
-Sindikalne podružnice 

gost inskih delavcev 
Novo mesto 

Brežice: cene pod nadzorstvom 
Danes razpravlja občinska skupščina v Brežicah o družbeni kontroli cen 

v obrtni in komunalni dejavnosti 
V našem gospodarstvu te

žimo k ustal i tv i tržišča, zato 
so cene važnejših.izdelkov k i t 
storitev podrejene družbeni 
kontro l i . Z zakonom o druž
beni kont ro l i cen s i je druž
ba zagotovila pravico, da ce
ne odobri a l i pa j i h ne odo
br i , če niso usklađene s trž
n im i pogoji i n splošno poli
t iko cen. S k r k za družbeni 
nadzor so prevzeli zavodi za 
cene. N j ihova naloga j e ; da 
skrbi jo za življenjski stan
dard državljana ter za smo
trn i razvoj trgovine i n obrt i . 
Se prav posebej pa so t i za
vodi dolžni nadzorovati cene 
t ist ih proizvodov i n storitev, 
P r i kater ih utegne p r i t i zara
di pomanjkanja sfli monopo
lističnih teženj do neupravi
čenega zviševanja. 

Občinska skupščina -Breži
ce bo danes razpravl jala o 
predlogu odloka o evidenci 
in kontro l i cen za obrtne i n 

komunalne storitve. Cene teh 
storitev so se v zadnj ih le t ih 
svobodno spremin ja l e - in j i h 
občinski odbori niso nadzo
roval i . Izjema je bi la v na
šem okra ju občina Celje. Iz 
statističnih podatkov je raz
vidno, da so se v let ih 1961 
do 1963 obrtne storitve po
dražile približno za 40 odst., 
in sicer: 1961 za 20 odst., v 
1962 za 12 odst. i n 1963 za 8 
odst. V prv ih mesecih letoš
njega leta so se pokazale po
novne tendence za podraži
tev nekater ih uslug celo za 
35 odst. Prav zaradi tega je 
v obrtn i s t rok i treba ustvari
t i popolnejšo evidenco i n 
kontrolo cen za izdelke i n 
storitve. Opaz i t i je velike raz
l ike cen p r i i zde lk ih iste vr
ste, kar je posledica splošne 
težnje za dviganjem cen. 

Predlog odloka o kontro l i 
cen v občini Brežice predvi
deva evidenco i n kontro lo cen 

PISMA UREDNIŠTVU 
Samo štirje 
na delovni akciji 

Javna pot od Gotne vasi do 
Crmošnjic je že dlje časa sla
ba in deloma zanemarjena, 
vendar je to javna pot in je 
ie 24. VI. 1957 oddelek za go
spodarstvo in komunalne za-
deve občine Novo mesto izdal 
odločbo, da se mora trasa 
t e Poljske poti od gospodar
skega poslopja Janka Rajako-
woa do mejnika njivske par
cele zamejičiti z vidnimi mej-
nik> in da morajo mejaši do-
Pustili, da se del njihovega 
*oeta dokoplje k cestišču. 

Preko krajevne organizacije 
SZDL nam je občina obljubi
la pomoč pri popravilu te ce-
s ' e , in sicer v obliki gramo
za. Zvedeli smo, da lahko v 
nedeljo, 17. maja, odpeljemo 
iz kamnoloma 10 m' gramoza, 
zato je tov. Kukovcc obvestil 
fse tiste ljudi, ki pot največ 
uporabljajo, da naj pridejo 
" a delovno akcijo. Prišli pa 
s " i o le Sfir;e moški, stari od 
26 do 68 let: Kobler, Kukovcc, 
Eruiec in jaz. Z mojim ka

mionom srno vozili iz kom-
noloma gramoz in ga dajali 
na kupe ob cesti. Ni se nam 
zdelo prav, da smo samo štir
je prišli delat in da od mla
dih ni bilo nikogar, vendar 
smo krepko prijeli in nam 
je šlo delo lepo od rok. 

Nekaterim zasebnikom, ki 
imajo parcele tik poti, vse 
to ni prav. /Ze dolgo je tega, 
kar so količki — mejniki iz
ginili, posamezniki orjejo 
prav na pol, med delom ome
njene nedelje pa so nekate
ri teh mejašev vpili name in 
se jezili. Sem, mar res to za
sluzil? 

Res je, da to pot precej 
uporabljam jaz, vendar sem 
doslej zanjo tudi največ pri
speval. Pto pa je javna, upo
rabljajo jo tudi ostali obča
ni, zato je grdo od vseh, ki 
so me pri delu zmerjali, na
mesto da bi prišli pomagat. 
Ce bomo po vaseh pokazali 
tako mak) sloge, prav gotovo 
ne bomo ' dosegli posebnega 
napredka! 

Franc Rozman 
Got na vas 40 

za tiste obrtne i n komunal
ne storitve, k i so pomembne 
za- življenjski standard obča
nov. To so: krojaštvo, šivilj
stvo, čevljarstvo, frizerstvo, 
d imnikarstvo, kleparstvo, 
ključavničarstvo, mehanika, 
elektromehanika, radiomeha-
n ika , urarstvo, steklarstvo, 
zidarstvo, sobno sl ikarstvo, 
pečarstvo, mizarstvo, tapetni
štvo, žaganje drv, prevozne 
storitve z moto rn im i voz i l i 
i n konjsko vprego, avtome-
hanika, avtokleparstvo i n av-
toličarstvo. Družbeni kontro
l i so podrejene tud i tele ko
munalne dejavnosti: vodovod, 
smetarska služba, mlekarne, 
transport blaga, k ino podjet
ja i n servis i stanovanjske 
skupnost i . Neposredno kon
trolo nad izvajanjem tega od
loka bo opravljala tržna in
špekcija občinske skupščine 
Brežice. 

Vse gospodarske organiza-
pije, lastn ik i zasebnih obr t i 
i n druge pravne osebe, k i 
opravljajo navedene storitve, 
so dolžne dostavit i medob
činskemu zavodu za cene v 
Cel ju cenike po stanju 1. fe
bruar ja -1964. V s i , k i so po 
tem datumu dvigni l i cene 
svoj ih storitev, so dolžni to 
opravičiti z ustrezno doku
mentacijo. Zavod za cene bo 
presodi l , a l i je v obvesti lu 
navedeno zvišanje cen stori
tev opravičeno a l i ne. O svo
jem stališču bo pismeno ob
vestil predlagatelje. 

Nad tisoč mladih proizvajalk in proizvajalcev iz vseh obratov ISKRE se jo 
v nedeljo dopoldne zbralo na Planini pod Mirno goro. Proslavili so dan mladosti, 
rojstni dan predsednika Tita in zaključek svojega 8-mesečnega tekmovanja: 
Pridružili so se iim tudi mladi Belokranjci in mnogo starejših; s proslave so 
poslali pozdravno čestitko predsedniku republike za njegov rojstni dan. — Na 
slavju Iskrine mladine so sodelovali tudi semiški pionirji, mladi tamburaši iz 
Metlike s pevko Ivanko Krašovec, oktet belokranjskih študentov, humoristi, 
recitatorji in folklorni skupini iz Adlešičev ter Semiča. 

Mar naj res Mesarija krije izgube 
v kmetijstvu? 

Probleme je treba načenjati 
konkretno, čeprav so boleči. 
Samo to vedi k rešitvam. Ta
k o nas že doigo uči praksa. 

Obiska l sem direktor ja K Z 
Novo mesto tov. Staneta So
m r a k a an povprašal, kakšni 
so b i l i l prejšnji odnosi M e s a 
ri je do K G P K Novo mesto, 
kakšni so novi odnosi, odkar 
deluje Mesar i ja v okv i ru za
druge, če so t i odnosi boljši 
in če mesari j i pribi jajo mar
žo. Povedal je, da je bi la 
Mesar i ja v K G P K samostojna 
enota. Ves dohodek je morala 
odvajati K G P K , plačati uprav 
no režijo, d irekc i ja K G P K pa 
je v zameno za to urejala nje
ne kreditne odnose z banko. 
M e s a r j a je K G P K odvedla od 
4 do 8 mil i l jonov dinarjev 
dohodka na leto, ko l i ko r m u 
je znano. Odkar 4eluje novo
meška mesarija v okv i ru za
druge, je samostojen obrat 
s samostojnim obračunom, i 
svojo bi lanco, žiro računom 
i n s svoj imi skladi . Zadruga 
j i m maržo za dobavljeno ži 
vino zaračuna, vendar ne po 
15, pač pa po 10 d in od kilo
grama, 

V Mesa r i j i . so povedali še 
več: leta 1962 so odvedli K G P K 
v e s p r e s e ž e k, ko so ga 
ustvar i l i : vsega okoli, 20 mil i 
jonov dinarjev. Ob tega je 
bi lo 3,5 mi l i jena upravne re
žije. Lan i so spet odvedli vse, 
oko l i 12 mil i jonov d in , od te
ga 4,5 mi l i jona za upravno 
režijo. Celotni presežek, k i 
so ga odvedli lani , je znaša) 
oko l i 10 odst. vse režije, k i 
jo je Mesar i ja imela. Za kaj 
je porabi l K G P K fa sredstva? 
Z a k r i t j e i z g u b v kme
t i jstvu! In kaj je dobi la Me 
sar i ja v zameno za to? Vod i l a 
je samostojno knjigovodstvo, 
svojo personalno evidenco, 
delala bilanco, skratka, po
slovala je popolnoma samo
stojno. P r i K G P K so zanjo le 
podpisoval i za banko, i n 

pošiljali zapisnike sej D S in 
U O ter j i h včasih vprašali, 
k a k o gre . . . 

I n zdaj, k o so v - K Z Novo 
mesto? Odgovor o nižji mar
ži smo našli v računih: K Z 
Žužemberk na pr imer zaraču
nava prašiče Mesar i j i po 320 
d i n k i logram, K Z Novo mesto 
po 340 d in; krave, odkupljene 
n a drug ih sejmih, plačujejo 
po 230 do 295 din, krave od 
K Z Novo mesto pa po 235 do 
325 d in ; vole na zunanj ih sej
m ih po 340 do 347 d in, teleta 
papo 370 do 420 din. Volov in 
telet na področju K Z Novo 
mesto n i . Bebi-bif goveda 
j i m kmet i j sk i obrat K Z po 
nuja po 360 d in k i logram, pa 
so predraga. K a k o je z maržo, 
ne vedo, ker so cene v raču. 
n ih K Z Novo mesto fiksne 
in marža iz n j ih n i razvidna. 

Končno pa še skladi . Ne
kaj j i h bodo v Mesar i j i prav 
gotovo ustvar i l i , ostali p a j im 
ne bodo, ker bo treba sredstva-
i z n j i h po-sediti kmet i j sk im 
enotam, k i bodo prav gotovo 
imele izgubo. Izguba se bo 
ponavl jala še nekaj let, zato 
n i računati na vračilo takšnih 
posoj i l . Tako pravijo v Me
sar i j i . 

V zadevi gre za več stvari , 
k i niso najboljše zastavljene. . 
M a r je mesari ja res sodi la v 
K G P K samo zato. da bo -po
magala k r i t i izgubo v kmeti j 
stvu? T o vprašanje se narav
nost vsi l juje! 

I n : a l i s tem načenjamo 
vprašanje izgub v kmeti jstvu ' 
s prave strani? M a r je res no
vomeški potrošnik dolžan p r i 
nakupu mesa prispevati svoj 
denar za nekaj, kar je prob
lem v celoti S F R J i n česar 
m i v Novem mestu pač ne 
bomo mog l i rešiti? V čem je 
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prednost tega, da je Mesari ja 
poslovala v okv i ru K G P K i n 
zdaj v okv i ru K Z Novo mesto, 
ko pa imamo kl jub temu naj
dražje meso v Sloveniji? 
Samo v zadnj ih 2 let ih je Me-
sar i ja odvedla 32 mi l i j ona * 
presežka, vse mesnice, razen 
one n a tržnici, so še vedno 
prav takšne, kot so bi le p red 
vojno, 

• ljudje pa se v n j ih nema-
• iokrat gnetejo! M a r ne b i 
gg b i l o boljše porab i t i teh 22 
H | mi l i jonov dinarjev za m * 
m dernizaci jo mesnic, saj Je 
B | ta denar končno pr ispevki 
pjj potrošnik iz svojega žepal 
g Novomeška Mesar i ja pa 
• je b i l a (zadnja leta) i n je 
g deloma še zdaj instrument 
H za kr i t je izgub v kmei-
g tijstvu. toda žal na po t ro * 

H nikov račun. 
Miloš Jakopec 

Obvestilo o spremem
bi delovnega časa 
Uprava i n uredništvo 

Dolenjskega l ista sporoča
ta vsem naročnikom, da 
sta s 25. majem uvedla 
nov delovni čas: vsak p o -
n e d e l j e k so pisarne 
l ista odprte neprekinjeno 
od 7. do 16. (četrte) ure 
popoldne. Tud i v popol
danskem času lahko ob 
ponedel jkih plačate na
ročnino, ma l i a l i drug o-
glas i n opravite druge 
opravke v uprav i a l i pa v 
uredništvu l ista. — Ob 
sobotah bomo zato poslej 
posloval i za stranke samo 
od 7. do 12. ure. 

D O L E N J S K I L I S T 

Priprave na volitve z a d r u ž n e g a 
sveta v Ribnici in L o š k e m potoku 

Kmet i j sk i zadrugi v R ibn i 
c i in Loškem potoku se z 
vso resnostjo pr iprav l jata na 
volitve novih zadružnih sve
tov. N a območju K Z Ribn i 
ca je- že okrog 400 kooperan
tov, v sodelovanje pa so 
vključene vse vasi, razen V i -
nic. 14. juni ja bodo delavci p r i 
zadrug i - skupno s kooperan
t i Izvolil i nov 30-članski za
družni svet, od tega bo 18 
delavcev, kmetje pa bodo v 
sedmih okoliših i zvo l i l i 12 
članov sveta; i z pet ih okol i 
šev po dva, i z dveh pa po 
onega. Razen tega bodo iz

vol i l i v svet kooperantov i z 
vsakega okoliša po enega za
stopnika. 

To nedeljo so b i l i po vseh 
okoliših zbor i volivcev, na 
kater ih so zadružniki imeno
val i kandidate za volitve. 
Zbor i .volivcev, na kater ih so 
se ljudje pomeni l i o števil
n ih perečih vprašanjih (pre
vladovala so komunalna: po
t i Ipd.), so lepo potekal i , 
prav tako je b i la zadovolj iva 
udeležba, razen v R ibn i c i i n 
Dolenj i vasi, kjer bodo mo
ra l i sk l i ca t i nova zbora. 

NABIRAJTE 
ZDRAVILNA 

Z E L I Š Č A ! 
C v e t j e : ran jaka, gloga-bele-

ga trna, bele deteljice, rdeče dete
ljice, bezga, lipe, mačjih tačic. 

L i s t j e : brsljina, smarnice, 
lapuha, gloga, beladone. 

R a s t l i n e : krvavega mlečka, 
njivske maćehe, navadne ramSele, 
grenke ramsele, dišeče perle, vod
ne krese, gladisniku, pfesca. 

K o r e n i n e : gozdnega korena, 
repinca, trobontioe, medvedovih 
tac, velikega divjega Janeza, ma
lega divjega Janeza, beladone, srč
ne moči 

L u b j e : krhlike, če&minovih 
palic, čeSminovih korenin, hrasta, 
brogovite. 

V r š i č k e : gloga-belega trna 
(medvedovih hrušklcl. 

G o m o l j e : kukavic, Jesen
skega podleska. 
NOVOMEŠKA KRONIKA 

S e m e : Jesenskega podleaka, 
Odkupujemo Se razne druge 

rastline. Cene m pojasnila dobite 
v vasi kmetijski zadrugi aH di
rektno v poslovalnici (iOSAD, No
va mesto, Slakova ul. t . 

• V prvem tromesečju letos so 
Je precej povečal odkup kmetij
skih pridelkov. V primerjavi % 
lanskim letom Je bilo od zasebni
kov odkupljenih za 18,7 milijarda 
dinarjev več pridelkov, od druž
benega sektorja pa za 6,3 milijar
de dinarjev več. 

T R G O V S K O P O D J K T J E 

» Ž E L E Z N I M A « 
N O V O M E S T O 

s p r e j m e v službo 

visokokvalificiranega 
ali kvalificiranega 

- M E H A N I K A 
specializiranega za mo
torna kolesa »Tomos«. 

Nastop službe takoj, plača 
po dogovoru; pismene po
nudbe je treba poslati na 
upravo podjetja. 



Zadnje dejanje hude nesreče v Hrastu 
Anton Star ina, kmečki de

lavec iz Osojnika, se je lani 
pr iprav l ja l na gradnjo hiše. 
V peskolomu v Hras tu je za
čel kopati pesek, p r i tem pa 
najel za pomožna delavca Bo
risa i n Mat i jo Hudorovca . 
Dva dn i je delo lepo poteka
lo, tret j i dan pa se je zgo
d i la huda nesreča. 

2. apr i la 1963 so odšli zju
traj zdoma Star ina i n oba 
Cigana. S tar iha j i m a je dal 
nahrbtnik s hrano i n strel i
vom, sam pa se je odpeljal 
t motor jem na sejem v Me
t l iko . S seboj je vzel tudi 
vžigalne kapice, i n ko se je 
okol i desetih dopoldne poja
v i l v peskolomu, kjer sta Ci 
gana vrta la luknje, j i m a je 
izročil še vžigalne kapice. Na
ročil j ima je, naj razstrel i ta 
kar sama, nato pa prideta ve
čerjat na Osojnik. 

Bor i s i n Mat i ja Hudoro-
vac sta se lot i la naročenega 
dela. Zvr ta la sta luknje, j i h 
napoln i la s strel ivom in opra
v i l a vsa potrebna dela, nato 
pa se sk r i l a . Prva vr t ina se 
je lepo razstrel i la, v drugi pa 
n i počilo. Nekaj časa sta ča 
ka la , nato pa odšla gledat. 
P r i t em sta premakni la vži-
galno vrvico. V hipu je na
stala dokaj močna eksplozi
j a , p r i kater i sta b i la oba hu
do ranjena: izgubi la sta v id, 
rden je ostal brez ene roke, 
drugemu pa manjkata obe. 

Anton Star iha se je mora l 
glede tega pred k r a t k i m za
govarjati na novomeškem 
okrožnem sodišču, k i je ugo

tovilo, da je obtoženec skraj
no malomarno ravnal že s 
tem, da je prepust i l vžigalne 
kapice i n strel ivo osebama, 
za kater i ve, da nista uspo
sobljeni strokovno opravi t i 
dela. 

Star iha je nared i l prošnjo 
za nabavo stre l iva na pristoj
n i organ, podpisal izjavo, da 
prevzame odgovornost za mo
rebitne posledice, rešitve pa 

n i počakal, temveč s i je stre
l ivo izposodi l p r i sosedu. 

Kaznovan je b i l na 8 mese
cev zapora, razen lega pa 
mora plačati občinski skup
ščini Črnomelj 726.107 d in , 
k i j i h je utrpela za zdravlje
nje obeh ponesrečencev. 

S stre l ivom je bi lo v na
ših kra j ih že to l iko nesreč, 
vendar se ljudje še niso spa
metoval i ! 

O B Č I N S K A S O D I Š Č A 
Odbor za organizacijsko-politična vprašanja zveznega 

zbora zvezne skupščine je pred k r a t k i m obravnaval pred
log temeljnega zakona o sodiščih. 

Za predložene norme v zakonu o sodiščih splošne pri
stojnosti sta značilna osnovna elementa: p r v i je težnja, 
naj b i postala osnovna ' sodišča v našem pravosodnem 
za odstranjevanje pomanjkl j ivost i i n družbeno negativnih 
pojavov. Druga, zelo bistvena novost je, da predlagajo 
znatno razširitev pr isto jnost i občinskih sodišč, s čimer 
naj b i postala osnovno sodišča v našem pravosodnem 
sistemu. 

Predlagajo, naj b i b i la občinska sodišča pr isto jna tu J i 
za kazniva dejanja, za katera so predvidene kazni stro
gega zapora do pet let. Za ta dejanja so sedaj pristojna 
okrožna sodišča. Izjema b i b i la kazniva dejanja, kot so: 
zloraba pooblast i l v gospodarstvu, ponarejanje i n uniče
nje uradn ih dokumentov, izdajanje službene tajnosti in ne
katera druga, k i b i zaradi zamotanosti dokaznega mater ia la 
in potreb, da se v postopku zagotovi navzočnost javnega 
tožilca, še naprej ostala v pristojnost i okrožnih sodišč. 

V c i v i ln ih zadevah predlagajo, naj b i se pristojnost 
občinskih sodišč razširila na spore do 500 tisoč dinarjev 
(zdaj do 200 tisoč dinarjev) , pristojnost sodnika posamez
n ika pa na spore do 100 tisoč dinarjev (sedaj 50 tisoč 
dinarjev) . 

Med razpravo so opozor i l i tudi na potrebo, da b i za 
sodnike uporab i l i načelo ponovne izvolitve oz i roma po
novnega imenovanja. 

Na Suhovju bodo zgradili kulturni dom 
Kulturno-prosvetno življe

nje na Suhor ju, k i je bdlo 
skoraj ves čas po vojni do
kaj razgibano, je pričelo zad
nja leta vidno pešati. Igral
ska družina se je naveličala 
tesnega odra v šolski učilni
c i , mladina so odvzel i sobico, 
.v kater i se je zb ira la p r i ša
hu, televizor se je pokvar i l , 
tako da je b i l l judem več a l i 
manj edino razvedri lo potujo
či k ino, k i j i h je od jeseni d o . 
spomladi obiskoval vsak ih 
štirinajst dn i . 

Vendar pa Suhor n i kaka 
odročna vas v h r i b ih , saj te
če skoz i naselje nsva asfalt
na cesta, i n lesna industr i ja 
Lepiš v njegovi neposredni 

bližini zaposluje čez sto de
lavcev i n delavik. Vas ima le
po šolo, pošto, vodovod, i n 
na raznih pos lopj ih je vzida
na vrsta spominsk ih obeležij, 
k i govore o lepem deležu, k i 
ga je vas prispevala v narod
noosvobodi lnem boju. 

Dan i so torej osnovni pogo
j i za gospodarski i n tud i tu
ristični razvoj naselja, prebi
valci pa so zadnj i čas želeli 
več kulturnega i n družabnega 
življenja. Zato so v vasi že 
pred let i začeli misJati, da b i 
šoli p r i z ida l i manjšo dvorano. 
Prve pr iprave so stekle že 
pred lanskim, vendar so šele 
letos v marcu pričeli kopat i 
temelje za manjši ku l tu rn i 

V Sevnici manjka otroško igrišče 

Ni j i res podaril plašča 
Uprava hotela G r a d Oto-

čec je 2. novembra lani spo
ročila postaji L judske mi l i ce 
v Novo mesto, da je b i l An
gležinji J . P. ukraden iz gar
derobe hotela plašč. K a j kma
l u so odk r i l i plašč ln tatico! 

N a razpravi , k i je b i l a ne
davno tega n a občinskem so
dišču v Novem mestu, se je 
izkazalo, da je plašč smukn i l a 
Ana Boje, gospodinja iz Ljub
ljane, k i je takrat prenočeva-

Karamboliral 
z novim 1300 

Jože Berkovič, Student Iz No
vega mesta, Je lani decembra vo
tli nov Fiat-1300 s tablico »pre
izkušnja« Iz Novega mesta proti 
Ločni. Ker tudi on nI drugače 
vozil, kot navadno vozijo mladi 
lantje, ki hočejo svoje Šoferske 
sposobnosti dokazati s pretirano 
naglo vožnjo, se je na ovinku 
pred veterinarsko bolnišnico za-
letel v konja, vpreženega v voz, 
k! se Je pomikal po cesti pred 
njim. 

Zaradi megle ln nagle vožnje 
Je Berkovič naenkrat zagledal 
vprego pred seboj in se Ji ni 
mogel več izogniti. Pri trčenju 
Je voznik vprege padel pod konja 
ln se tako hudo. poškodoval, da 
J* nekaj dni zatem v novomeSki 
bolnišnici umrl. 

Pred okrožnim sodiščem v No
vom mestu Je obtoženi Student 
I ijanje priznal, hkrati pa Je 
l.o.idarjal, da se ne čuti krivega. 
Sodišče pa Je bilo nasprotnega 
mnenja! Ce bi vozil tako počasi, 
kot zahtevajo pravila vožnje v 
megli In na zasneženi cesti, bi 
lahko vprego prehitel aH pa vozi
lo ustavil. Berkovič Je bil ka
znovan na 1 leto In 6 mesecev 
zapora, pogojno za 3 leta. Na 
i v,lni pravdi pa bo določena od
škodnina, postavljena v zahtev
ku 177.500 din. 

l a v hotelu z nek im Italija
nom. K m a l u zatem je proda la 
plašč svoji pr i jate l j ic i v Ljub
l jan i za 3000 d in . P r i njej so 
ga miličniki našli i n vrn i l i 
Angležinji. 

Bojčeva je kr i vdo vztrajno 
zanikala, zatrjujoč, da j i je 
plašč podar i l omenjeni Itali
jan zato, ker je šla z n j i m na 
izlet. I tal i jan pa je že k m a l u 
po dogodku prišel v Ljubl ja
no, kjer je zvedel za nedjubo 
2adevo i n se hudo razbur i l , 
češ da dovolj zasluži i n da 
m u n i treba kras t i . Izjavo so 
prever i l i i n ugotovi l i , da je 
možak res p r i denarju ln da 
je kaj malo verjetno, da bi 
on kradel . 

Bojčeva je prejela m i l o ka
zen: 1 mesec zapora pogojno 
za 2 let i , upoštevaje njeno 
dosedanjo nekaznovanost, bo
lezen i n to, da je mat i nedo-
letnega otroka. 

N E S R E Č E 

Tovornjak se je prevrnil 
23. maja ob 16.23 se Je na avto

mobilski cesti pri Ivančni gorici 
prevrnil tovornjak NS 103-37, ki 
ga Je vozil zivan Letic. Tovornjak 
je vozil proti Zagrebu, pred od
cepom v Ivančno gorico Je voznik 
zapeljal na desno in vozil nekaj 
časa po obcestnem jarku, nato pa 
je sunkovito zavil v levo nazaj na 
cesto, zaradi česar se je tovornjak 
prevrnil. Voznik ni bil poškodo
van, na tovornjaku pa je za 300 
tisoč dinarjev škode. 

Motorist v nezavesti 
21. maja ob 16.15 Je obležal v 

nezavesti motorist Ivan Vide, ki 
se je po avtomobilski cesti peljal 
proti Ljubljani. Pri Karteljevem je 
z motorjem LJ-21770 iz nepojasnje
nega vzroka zapeljal na travnati 
pas ob cesti, odkoder ga Je zane
slo na cesto, kjer je padel in ob 
ležal v nezavesti. V novomeško 
bolnišnico ga Je odpeljal Vladimir 
Knežević iz Zagreba. Vide je dobil 
manjše rane na glavi. Gmotno ško
do so ocenili na 20.000 dinarjev. 

S podstrešja je smuknil 
suho meso 

V začetku februarja letos 
sta b i l a zakonca Mar i j a i n 
Franc Radovan iz zalovič do
ma. Po kos i lu je žena oprav
l jala hišna dela, mož pa je 
stopi l pred hišo. Rado van ova 
je slišala nekoga lesti na pod
strešje, slišala je, da Je od
p r l pokrov Skrinje, v kater i 
sta ime la spravljeno suho 
meso, vendar je b i l a prepr i 
čana, da je šel na podstrešje 
njen mož. 

Nesreča zaradi opitega v o z n i k a 
Ivan Str ice l j , poljedelec l z 

Se l p r i Semiču, Je 20. okt. 
1963 voz i l osebn i av tomob i l 
N M 27-84 po avto cesti l z 
Ljubl jane pro t i Novemu me
stu. P r i Do l . PodboTštu sta 
sta la eden za drug im ob 
skra jnem desnem robu cesti
šča dva f ička, k i sta se malo 
pre j ustavi la zarad i okvare 
K o Je 8trleelJ v nepazl j iv i 
vožnji pr ipe l ja l do zadnjega 
F l a t a 600, se m u nd zmal Iz
ognit i . Trčil j « vanj, ga zb i l 
i zven cestišča, kjer je n a 
strehi obležal. Voznik narobe 
ležečega avtomobi la d r . G u 
stav Zelček se Je p r i tem hu
do poškodoval, lažje poškod
be pa Je ob trčenju utrpe la 
t u d i ' obtozenčeva žena Kata

r i na Str ice l j . 
P r ed sodndlki, k i so to pro

metno nesrečo pred kr:> k l m 
obravnaval i na novomeškem 
sodišču, Je Str ice l j t r d i l , da 
je sp i l v . LJub l j an i le brizga-
nec, medtem ko so miličniki 
že na kra ju nesreče ugotovi l i , 
da je možak dišal po pijači, 
i n tudi anal iza k r v i Je poka
zala, da Je Imel 1,08 p romi l a 
a lkohola. 

Okrožno sodišče je obsodilo 
Ivana štriclj* na 6 mesecev 
zapora, pogojno ca 2 let i , i n 
na odvzem vozniškega dovo
ljenja za dobo 1 leta. Oško
dovani dr . Zelček rahteva 
1,035.000 d in odškodnine. O 
čemer pa bodo razprav l ja l i 
na c iv i lnem sodišču. 

Nedolgo zatem je F ranc 
Radovan prišel v kuhin jo , že
na p a ga je takoj vprašala, 
kaj je i ska l n a podstrešju. 
K o j i je zatrd i l , da je ves 
čas na podu pr iprav l ja l k r 
mo za živino, sta spoznala, 
da je mora l b i t i na podstreš
j u neznanec. S l a sta pogle
dat i n ugotovi la, da je i z sk r i 
nje izgini lo 20 suh ih k lobas, 
pleče i n še en vel ik kos pre-
kaj enega mesa. Tatv ino sta 
takoj pr i jav i la L M , k i je sto
rilcu k m a l u prišla na s led. 

Prav tedaj je v bližini va
s i tabor i l s svojo družino 
Jože Brajdič, za katerega je 
b i l o ugotovljeno, da se je 
splaz i l p r i Radovanovih na 
podstrešje l n ukrade l meso. 
Omenjeni Cigan Je b i l že več
krat kaznovan, znan pa Je 
tudi po svoj i nasi lnost i , saj 
Je strahova! že več kmetov 
i n zahteval od n j ih mesa. 

Tatv ino mesa Je nedavno 
tega obravnavalo novomeško 
okrožno sodišče, k i je Jožetu 
Brajdiču pr isod i lo 3 mesece 
zapora, Radovanovima pa 
ukradeno meso. Ugotovljeno 
Je b i lo , da je obtoženec sto
r i l to kaznivo dejanje v vinje
nem stanju, ka r Je senat p r i 
odmer i kazn i upošteval, razen 
tega pa tuđi bo, da m o r a skr
beti za 4 nedoletne otroke. 

Starši so že večkrat pouda
r ja l i , da b i bito treba v Sev
n i c i ured i l i otroško igrišče. 
Imajo ga celo v Radečah, k i 
so manjši kra j ! Sevnica se ra
zvi ja v industr i j sko mesto, 
starši so večinoma zaposleni, 
otroci pa ne morejo b i t i pre
puščeni zgolj tekanju po u l i 
cah. Ured i t i j i m je treba ko
tiček, kjer se bodo lahko po 
m i l i vol j i igra l i i n j i h ne bo 
ogrožal promet. Lep i n za to 
pr imeren prostor bi b i l ob 
železniški progi v Šmarjah, 
kamor so navoail i zemljo, k i 
so jo i zkopa l i p r i gradnj i sev-
niške šole. Prostor že ureja

jo, i n kot je slišati, bo tam, 
če bo dovolj denarja, otroš
ko igrišče. Nekaj b i lahko 
pr ispeval i občinsko vodstvo 
D P M , krajevna skupnost, tu
ristično društvo i n občinski 
s ind ika ln i svet. 

Sevnica pa pogreša razen 
igr ica tudi park. V dtrevoredu 
ob Sav i je nekaj slabo oskr
bovanih k lop i , prostor p a za 
počitek v senci n i pr imeren , 
ker je tod usmerjen promet 
z vpregami. Saimo dve k l op i 
na trgu i n 2 pred b l o k i na 
postaji sta premalo, zato naj 
razmišlja o tem turistično— 
olepševalno društvo. 

Kaj je z n o v o m e š k i m 
nogometom? 

dom, k i bo stal v- neposredni 
bližini šole. V pritličju bo 
dvorana z odrom, ig ra lsk ima 
garderobama, sanitar i jami i n 
večjo gorderobo za ob l ikova l 
ce, v prvem nadstropju pa 
bo kabina za obiskovalce. V 
podaljšku zgradbe bodo zgra
d i l i še eno enosobno i n eno 
dvosobno stanovanje. Načrte 
za zgradbo je izdelal gradbe
ni tehnik N i k o Zupanič, grad
bena i n obrtniška dela pa je 
prevzela Komuna lna uprava 
iz Met l ike . V s a dela so prera
čunana na 16 mil i jonov dinar
jev, od kater ih je občina na
jela 10 mil i jonov posoj i la, 3 
mil i jone bodo pr ispeval i pre
bivalc i Suhor ja i n oko' ice, 
ostalo pa bo pri teklo i z dru
gih virov. 

K u l t u r n i dom na Suhor ju 
naj b i b i l izročen svojemu 
namenu 26. novembra, to je 
na letošnji občinski praznik. 

Moste : Novo mesto 
77:58 (28:22) 

Igrišče v Mostah, sodnika inž. 
Pust iz Ljubljane in Frelih iz Med
vod. — Moste: Umek 11, Kmetic 
8, Plesnar 6, Lesjak 19, Cerkvenik 
14, Merlak 10, Peterman 9. — No
vo mesto: Bele 17, Knoll 17, Se-
tlna 4, Franko 12, Uhan 3, Petrič 
6. — NovocneSčani so doživeli še 
en poraz, tokrat proti glavnemu 
kandidatu za naslov prvaka. Do 
polčasa je bila igra enakovredna, 
saj si nobeno moštvo ni priborilo 
kaj prida naskoka. Kljub temu so 
Moščani šli na odmor s še.-tirni 
točkami v dobrem. V drugem pol
času so Ljubljančani ušli še za tri
najst točk in na koncu zanesljivo 
zmagali. 

Naslednjo tekmo igrajo Novo-
meščani doma z ekipo Medvod, ki 
je tokrat izgubila na Jesenicah z 
rezultatom 46:65. -al 

Tako se sprašujejo ljubitelji te 
dinamične igre v Novem mestu. 
Nogomet, ki je bil na zavidlji
vi višini, vse bolj tone pod po
vprečje. Zadnjo tekmo z Usnjar
jem so v nedeljo Novomeščani iz
gubili kar 13:2. Vse kaže, da je 
situacija več kot kritična. Skrajni 
čas Je. da se klub predvsem orga
nizacijsko utrdi, ker Je to ena naj
šibkejših točk Elana. Potrebno pa 
bo tudi, da kdo od starejših igral
cev prevzame trenerske posle in 
začne vaditi mladino. Le tako bo
mo lahko spet videli dober nogo 

met. Na zadnjem turnirju v ma
lem nogometu smo videli mnogo 
mladih igralcev, ki kažejo precej 
veselja in talenta. Tu mislim po
samezne igralce z učiteljišča in 
osnovne šole, predvsem pa z gim
nazije, ki Je premagala ekipi Otoč
ca in IMV, kjer je igrala večina 
elanovcev. Ti igralci bi z mlajši
mi nogometaši, ki že igrajo pri 
Elanu, prav gotovo tvorili čvrsto 
in borbeno celoto, ki bi, potem 
ko bi si pridobili dovolj izkušenj, 
prav gotovo novomeškemu nogo
metu povrnili ugled. -al 

Finalist je PARTIZAN (N. m.) 
Rokometašl novomeškega Parti

zana so postali finalisti pokalnega 
tekmovanja na Dolenjskem, potem 
ko so premagali SSD učiteljišče z 
rezultatom 16:8 (10:2). 

Ekipi sta nastopili v naslednjih 
postavah: 

Partizan: Perko, Medle 2, L. 
Bele 5, M. Bele, Blažič 4, Stoka-
novic, Smerdu 1, Vovk, Splihal 4. 

Učiteljišče: Zlobko, Degen 5, 
Kramar, Fifolt, Kobe 1, Jaklič, 
Cebin, Pečnik, Kočevar 2, Jarc, 
Košir. 

Novomeščani so z lagodno igro 
pospravili Se eno zmago. Učiteljiš-
niki so se vseskozi borbeno bra
nili pred hujšim porazom, kar jim 
Je tudi uspelo, saj so Novomešča-
ni potem, ko so ob polčasu vodili 
za osem golov, močno popustili. 
Kljub temu vprašanje zmagovalca 
ni bilo niti trenutek problem. Par
tizanove! so bili v vseh pogledih 
močnejši, učlteljiščniki pa so z 
borbenostjo in poletom ustavljali 
njihove napade. Sodnik Kralj Je 
sodil zadovoljivo. -al 

Organizirano športno 
življenje tudi v Loki 

V torek, 19. maja, je bil v Lokt 
pri Zidanem moslu ustanovni 
občni zbor telesnovz~o..nega 
društva Partizan. Za kraj po
meni to spet napredek. Vklju
čevanje telesne kulture v vsak
danje življenje delovnih ljudi 
Je v današnjem času nujna po
treba, kajti splošni dn i b m l 
interes Je, da so ljudje zdravi. 
Zdravje Je osnova delovne spo
sobnosti in telesna kultura ga 
pomaga ohraniti. Tak- ni razlo
gi so vodili ljubitelje tel.sne 
kulture v Loki , da so dali po
budo za ustanovitev društva. 
Športno udejstvovanje bo od
slej organizirano. Gojiti name
ravajo nogomet, namizni tenis, 
odbo;ko in košarko. Med mla
dino Je za te športe veliko za
nimanje. Računajo, da sc bo 
ob ustanovitvi vključilo v dru
štvo okrog 50 mladincev i n 
mladink. Za podmladek bi mo
rala skrbeti šola in vcepljati 
mladini veselje do telesne kul
ture. 

0 S M 0 S 0 L E C ! 
SI Ž E IZBRAL 
S V O J POKLIC 
Morda bi. rad postal 
t r g o v s k i p o m o č n i k 

če si uspešno končal osemletko, se lahko po 
triletnem šolanju pridružiš prodajalcem v eni 
izmed naših sodobno urejenih trgovin s teh
ničnim materialom v Ljubljani. 
OGLASI SE PRI NAS ALI PA NAM PIŠI 
NA NASLOV: 

m e t a l l c a 

PERSONALNI ODDELEK 
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Maturanti: »Da bi le že kmalu vse minilo!« Zbiranje sredstev za šolstvo 
je podobno moledovanju 

Leta 1962, 1963 ln letos sta nekdanj i O b L O i n občinska 
skupščina Novo mesto sprejemala priporočila, naj delovno 
organizacije prispevajo del svoj ih sredstev v družbeni sk lad 
za f inanciranje šolstva. Takšna priporočila so b i la spre
jeta zaradi tega, ker proračun n i mogel zagotoviti n i t i 
sredstev za najnujnejše potrebe šolstva. 1962 so delovne or
ganizacije (odzvalo se j i h je samo 6) prispevale 401.606 d i n , 
l an i pa se je odzvala samo ena, k i je prispevala 7108 d i n 
(predvidenih je bi lo 2 mi l i jona dinarjev teh pr ispevkov) . 
Razen takšnega priporočila so letos odborn ik i novomeške 
skupščine predlagali še uporabo 11 mil i jonov dinarjev i z 
obvezne proračunske rezerve, ker sicer n i k r i t j a za izdat
ke družbenega sklada za šolstfvo po njegovem finančnem 
načrtu. Oddelek za družbene službe pr iprav l ja razgovore 
s predstavniki podjetij, ke r b i radi letos dosegli večji 
odziv. 

Občinska skupščina n ima dovolj sredstev; zato se za
teka k delovnim organizaci jam in pros i za prispevke. Brez 
dvomjj« so delovne organizacije zainteresirane za dobro 
delo šolstva, saj j i m l e t o zagotavlja kadre, k i j i h potrebu
jejo vsako leto. Res pa je, da je tak način zbiranja sred
stev za družbeni sklad za šolstvo vse preveč podoben mole
dovanju. Celo več: nezakonito je terjati od delovnih orga
nizaci j , naj iz sredstev, namenjenih izobraževanju (le-ta 
gredo v breme mater ia ln ih izdatkov) , prispevajo v druž
beni sk lad za financiranje šolstva. Takšni pr ispevk i so 
dopustni le, če j i h v šolstvu porabimo za investicije. 

Tud i v naši družbeni uredi tv i imamo oblast, čeprav je 
ta pojem za naše razmere že zastarel. Posamezni državljani 
in delovne organizacije odvajajo tej oblast i , a l i boljše: 
družbeno-političnim skupnost im dobršen del tega, k a r 
ustvarjajo. V zakonu o f inanciranju šolstva je zelo določno 
povedano, kdo je dolžan zagotoviti sredstva, k i j i h potre
buje šolstvo. V svežem spominu n a m je še razprava, k i 
se je razvi la na Gorenjskem, kjer so ponekod hotel i uvesti 
samoprispevek, namenjen šolstvu. 

V z r o k i za takšno stanje, kakršno je v šolstvu zlasti na 
našem področju, so izven komune. I ska t i j i h je treba tr 
p r o r a č u n s k i d e l i t v i . Le-ta je doslej zagotavljala 
vse preveč sredstev širšim družbeno-političnim skupnost im, 
do občine kot osnovne skupnost i pa je b i l a mačehovska. 
Kolikšno vrednost imajo 44., 96. i n 100. člen zvezne ustave, 
če smo še vedno pr is i l jeni reševati šolstvo v komuni na 
načine, k i smo j ih opisali? 11 mi l i jonov dinarjev sredstev 
iz obvezne proračunske re3erve i n prispevek delovnih or
ganizacij — z oboj im naj b i ublažili st isko v družbenem 
skladu za šolstvo občine Novo mesto, oboje je zelo malo , 
čeprav letos brez tega ne bo šlo. Prava , dolgoročna rešitev1 

problema pa je v proračunski del i tv i , k i jo je treba spre
meni t i tako, da bo občini ostalo dovolj sredstev za naloge, 
k i j i h mora opravl jat i ! 

Tistega dne sredi maja se 
je toplomer v B e l i k ra j in i ne
pričakovano povzpel na 25 sto
pinj nad ničlo. N i b i lo prijet-
n j hodi t i po soncu, še manj 
pa delati z možgani. In ven
dar je delo za ve l ik imi stekle
n i m i okn i črnomaljske gimna
zije nemoteno potekalo. P rav 
v tem času, ko se približuje 
konec šolskega leta, imajo 

, profesorj i in učenoi dela naj
več i n si tudi oni kot kolek
t i v i v podjetj ih z vsemi sila
m i prizadevajo za dosega čim 
boljših rezultatov ob zaključ
k u leta. Najpomembnejši pa 
so zadnji dnevi za 22 di jakov 
zaključnega letnika. Caka j i h 
matura in izb ira pokl ica ! Ka j 

Ravnatelj črnomaljske 
gimnazije in ljudski po
slanec prof. Janez Kani-

bič 

N a seji okrajne skupščine 
v Cel ju — b i l a je prejšnji 
torek — so razpravl ja l i o delu 
sodišč i n Zavoda za spomeni
ško varstvo v preteklem letu, 
o finančnem načrtu skupnega 
sk lada za šolstvo II. stopnje 
celjskega okraja ter izven 
dnevnega reda še o prob lemih 
cestnih podjetij p r i vzdrževa
n ju okra jn ih cest. Poudar i l i 
so, naj b i sodišča v pr ihod
nje sproti posredovala važnej
ša vprašanja s področja sod
ne dejavnosti i n s tem omo
gočila okrajni skupščini h i tro 
in učinkovito ukrepanje pro t i 
škodljivim pojavom. Sk len i l i 
so tudi , naj b i podobno velja
lo za občinske skupščine gle
de ugotovitev- občinskih so
dišč. 

V cel jskem okra ju sta zdaj 
dva Zavoda za spomeniško 
varstvo: v Cel ju in v Kosta
njevici . V razprav i so glede na 
dosedanje d e l o poudar i l i , d a 
je treba zavoda čimprej kadro
vsko okrep i t i ln j ima s sred
stvi1 omogočiti deJo spričo 
mnogih kulturnozgodovinskih 
spomenikov, arheoloških in 
etnografskih pomembnost i v 

menijo o tej težavni odločit
v i d i j ak i i n kaj ravnatelj gim
nazije, so povedali sami : 

» P r e v e č z l a h k a so 
jemali študij« 

Ravnatelj gimnazije prof. 
Janez Kambič je zaradi le
tošnjih maturantov nekako 
zaskrbl jen. O nj ihovem dose
danjem delu je dejal: 

— Po do lg ih let ih imamo 
letos spet zaključni letnik 
dijakov, k i je z r edk im i izje
m a m i bolj šibko podkovan v 
znanju. N a zadnj i redovalni 
konferenci v apr i lu je b i l do
sežen le 23-odstotni uspeh. 
Več di jakov je imelo tud i po 
štiri, a l i pet s labih ocen. Od 
22 di jakov v IV . le tn iku je 
10 fantov i n 12 deklet. Med 
n j im i je ena odličnjakanja že 
vsa leta, ostal i pa študij vse 
pre lahko jemljejo. Razumemo 
dijake, k i imajo domače raz
mere neurejene in j i h to ovi
r a p r i študiju, n i pa opraviči
l a za tiste, k i nimajo doma 
kaj delat i , so b i s t r i in ven
dar imajo kopico s lab ih 
ocen. Ve l iko so manjka l i , pa 
ne vedno zaradi bolezni. Vse 
to kaže na nsresnost. 

Močno se bo j im, da se vsi 
ne bodo n i t i zadnji mesec 
opr i je l i učenja, kot b i b i lo 
treba. Seminarske naloge pa 
so že oddal i . Za temo iz zgo
dovine se je odločilo 8 di ia-
kcv , i z zemljepisa 2. iz slo

venščine 4, iz angleščine 2, 
iz biologije 5, po eno seminar
sko nalogo pa smo prejel i i z 

Odl ičnjakinja Va lč i bo 
študirala j e z i k e 

f iz ike i n psihologije. Naloge že 
približno kažejo na njihovo 
usmeritev po srednji šoli. ~ 

Va ler i ja Pa l ik , hčerka želez
niškega uradn ika- iz Met ike, 
k i se vozi v šolo, je imela v 
vseh dosedanjih spričevalih 
same odlične ocene, le p r i 
telovadbi je b i l o kakšno leto 
zaslediti štirico. Tak uspeh 
pa je dosegla le z vztrajnim 
in naporn im delom, kakor je 
povedala sama: 

— Učenju sem vsa leta po

svečala vel iko časa. Letos 
po rab im za šolsko delo naj
manj 4-5 u r na dan, razen 
tega vel iko berem, tako da o 
prostem času n i kaj razprav
l jat i . F i z i k a i n matematika 
sta m i delal i preglavice, slo
venščina i n tuj i j ez ik i pa me 
najbolj zanimajo. Temu na
meravam posvetiti tud i študij 
na univerz i . 2e zdaj sem za
pros i la za štipendijo na doma
či gimnazij i , vendar odgovora 
še n imam. Šola se m i je tako 
pr i l jub i la , da b i res z vese
l jem poučevala. 

— K a j pa izvenšolska de
javnost? 

— Prvič zato, ker se v sodo 
voz im, drugič pa zato. ke r m i 
je učenje jemalo preveč časa, 
se v izvenšolskih dejavnostih 
nisem n iko l i posebno udejst-
vova.la, razen p r i dramatsk i 
sekci j i . 

L .. , . L — T I 

Ignaca Crniča veseli poli
tično delo in si želi, da bi 
s srednjo šolo čimprej 

opravil 

— V i menda nimate treme 
pred maturo? 

— Seveda jo imam, saj 
pravijo prosesorj i , da bodo 
strogi. 2e v majsk ih počitni
cah sem se začela pr iprav l ja t i 
na maturo i n ponavl jat i snov, 
pa v s e e n o . . . 2e od nekdaj 
je tako, da so d i jak i pred 
maturo bolj s labih živcev, pa 
tudi meni n i prizaneseno. 

»Ni mi v s e e n o . . . « 
Ignac Crnič je še bolj v 

skrbeh kot njegova sošolka 
Valči. Ob zadnji konferenci 
je ime l 5 slabih ocen, vendar 
pa j i h ne kaže pr ip isovat i 
izključno na njegov račun. 

— Učna snov m i gre lanko 
v glavo, vendar imam v gim
nazij i že od prvega letnika 
dalje težave. Zaradi neureje
n ih domačih razmer . . . očeta 
n imam . . . n i md vseeno. Le
tos, ko sem se nekako osa
mosvoj i l , sem naletel na teža
ve finančnega značaja. Sam 
se moram vzdrževati, zato sem 
sprejel službo vzgojitelja v 
internatu. Men im, da Je tu 

vzrok mojega letošnjega ne
uspeha. 

— A l i upate, da boste Kaj 
s labih ocen popravi l i? 

— K e r sem imel ob koncu 
polletja samo eno slabo oce
no, računam, da bom ostale 
štiri, ka te r ih s em se nalezel 
v zadnjem času, čimprej po
prav i l . Matemat ike pa se v « 
jetno ne b o m mogel naučiti 
dovol j . Ce se ne zgodi čuaez 
m i popravni izpit i z matema
tike ne uide. 

— K a j nameravate študira
ti? 

— Pravo! Z a seminarsko 
nalogo sem izbra l temo Orga
nizacija k lubov O Z N v Slove

n i j i , ker se že dalj časa ude> 
stvujem v tem k lubu . Po l i t i c i 
no delo me veseli! Polet i a l 
šel rad v mlad insko br igado. 
Se pred tem pa bom skušaj 
končati razred, opravi t i mo
rebitne popravne izpite, z a 
maturo pa se bom pr i jav i l f 
jesenskem roku . D a b i le ž « 
vse to m in i l o ! 

Pogovor med d rug im odmo
r o m se je zavlekel še nekaj 
minut po zvonjenju, ki Je dfe 
Jake k l ica lo v razred. T u d i 
Valči i n Ignac sta odšla, pre-
skakovaje po več stopnic 
hkra t i . Vesela mladost, p r ed 
katero so vsa vrata v življai-
nje odprta na stežaj, pa jt» 
v Črnomlju prav taka kot 
kjerko l i drugje! M. B. 

ZAPISKI S SEJE O K R A J N E SKUPŠČINE V C E L J U 

Stanje v srednjih šolah se bo izboljšalo 
cel jskem okraju. Zavoda naj 
b i dejansko postala medob
činska zavoda. Zaradi tega 
naj občinske skupščine že 
zdaj razmisl i jo o tem, kako 
bodo delo teh f inancira l i v 
pr ihodnjem letu. K e r sta v 
okraju dva zavoda za sporne 
niško varstvo, naj b i občinske 
'skupščine v Posavju poskrbe
le za uspešnejše delo Zavoda 
v Kostanjevic i a l i naloge v 
zvezi s spomniškim varstvom 
prenesle na cel j iski Zavod. 

Vse kaže. d a se vzdrževa 
nje okrajnih cest zaradi po
manjkanja sredstev p r i cest 
n ih podjetj ih v Cel ju in No
vem mestu letos najbrž ne bo 
izboljšalo. Ob tem vprašanju 
so se zlast i odborn ik i iz p o 
savskih občin zavzeli za ure
ditev ceste med Sevnico i n 
Planino, saj je cesta med Ce
l jem in Z idan im mostom za
radi rekonstrukci je zaprta. 

Pomoč krški tehniški šoli 
in brežiški gimnaziji 
Šolstvo I I . stopnje bo po 

vsem dosedanjem prizadeva

n ju le kreni lo naprej. Letos 
ustanovljeni skupn i sk lad za 
šolstvo II. stopnje je prev
zel f inanciranje 24 šol i n do
mov ter sk leni l z vsemi ob
činami celjskega okraja. Pred
videvajo, da bo sk lad zbral 
b l i zu 945 mil i jonov dinarjev. 

V ta sredstva je vštetih 45 
mil i jonov dinarjev okrajne 
skupščine in 300 mil i l jonov 
dinarjev gospodarskih orga
nizacij za investicije srednjih 
šol. D a ne b i trpela osnovna 
dejavnost teh šol a l i investi
c i jska dejavnost, se je sklad 
odločil za srednjo pot. Letos 
bodo dogradi l i in v celoti 
opremi l i samo eno delavnico 
srednje tehniške šole, nov 
pr iz idek ekonomske srednje 
šole naj b i b i l jeseni pod 
streho, za veri f ikaci jo gimna
zije v Cel ju je nameni l 15 mi
li jonov dinarjev, za ureditev 
gimnazije v Brežicah pa 2Q 
mil i jonov dinarjev. Zdaj bo 
treba v glavnem poskrbet i le 
za pravočasno dotekanje 
sredstev v sklad, da investi
cije zaradi pomanjkanja sred
stev ne b i zastale. 

ŠOLSKA REFORMA JE ŠE VEDNO PROCES 
Čedalje več je v javnosti razprav o problemih šol

stva in vzgoje sploh. O tem so obsežnejc spregovorili 
tudi na zadnjem področnem posvetovanju komuni 
stov dolenjskih občin, na dnevne rede sej občinskih 
skupščin pa prav tako prihajajo težka in zapletena 
vprašanja, s katerimi se dnevno ubadajo šolski ko 
lektivi. Obrnili smo se na tovariša prof. Veljka Troho 
v Novem mestu ln ga prosili, naj nam kot prosvetni 
delavec in poslanec v kulturno-prosvetnem zboru slo
venske skupščine odgovori na nekaj vprašanj. S tem 
hkrati razširjamo tudi poročilo s posvetovanja, ki ga 
Je 21. aprila' priredil Medobčinski zavod za prosvet-
no-pedagoško službo v Novem mestu za področje ob 
C l n Črnomelj. Metlika. Novo mesto ln Trebnje. 

— Kaj sodite o obli 
kovanju notranjih od 
nosov v Šolskih kolek 
tivih in hkrati s tem o 
Oblikovanju ter delitvi 
dohodka v šolah? 

Vprašanje obl ikovanja no
vih notranj ih odnosov v šol
skih zavodih nujno terja od-
{t°vor, k i bo povezan s pre
hodom na obl ikovanje del i l ve 
dohodka. To predvsem zaradi 
j*K*. ker tako obl ikovanje de-
JHve dohodka po delu kakor 
tudi uvajanje samoupravl ja-

' n l » v naše zavode postavljata 
Prosvetnega delavca v aktiv-
n»jSe odnos« do svojegu last

nega dela kot tudi do dela 
drugih v ko lekt i vu . T a odnos 

'je seveda bistveno drugačen 
od tistega, k i je b i l značilen 
za obdobje centralnega reše
vanja šolskih vprašanj. Pre
hodno stopnjo uvajanja na
grajevanja po delu je sprem
ljala večja al i manjša skep-
tlčnost v možnost realizaci
je delitve po delu, k i se Je 
Izražala v naslednjem: 

— rezultat i našega dela se 
ne dajo kvantitativno mer i t i , 

— naprnjevanje po delu 
naj bo predvsem odločilna 
kval i teta. 

K e r le te ne moremo kol i 

činsko ovrednotit i , lahko na
grajujemo nekaj, ka r n i v 
sk ladu s t i s t im, kar smo žele
l i nagradit i . Po iskat i je torej 
potrebno kr i ter i je , k i so na 
zunaj sicer v idni in zato la
že mer l j i v i , vendar niso ved
no odraz dobre kakovost i . 
Tem dvomom o možnosti 
uresničitve pr incipov nagra
jevanja so se pridružile še 
izkušnje, k i j i h imajo pro
svetni delavci v zvezi z nagra-
jevanjem. Prosvetnega delav
ca v sedanjih družbenih po
goj ih n i mogoče nagrajevati 
po njegovem dolu, četudi b i 
rezultate njegovega dela po
vsem objektivno oceni l i , ker 
iz objekt ivnih in tud i subjek
t ivnih vzrokov đružbeno-po-
litična skupnost ne more za
gotoviti dovolj sredstev za to 
dejavnost ob taki del i tv i na
rodnega dol iodka, kakršna je. 

Jasno Je, da ob del i tv i oseb
nega dohodka, k i je nujno 
omejen, pr ihaja v šolskih ko-
lekt iv lh do določenih nerazu
mevanj med posameznimi čla
n i , do malodušja o vrednost i 
pok l i ca prosvetnega delavca, 
kar močno negativno vp l iva 

na uvajanje samoupravljanja 
v šolah. 

K l j u b tem težavam, k i 
spremljajo proces osvobaja
nja dela prosvetnih delavcev, 
pa ne moremo zanikati bi
stva, k i ga novi način nagra
jevanja prinaša. Naša priza
devanja morajo bit i usmerje
na v zagotovitev večjih f i 
nančnih sredstev ter iskanju 
noviih, realnejših kriter i jev, 
k i bodo zagotavljali dejansko 
nagrado za uspešno opravlje
no delo prosvetnega delavca. 

Malodušje, k i spremlja pro-
svetno-kulturno dejavnost, pa 
ni odraz zgolj nagrajevanja 
po dedu in materialnega sta
nja naših šol, temveč tudi ne
realnega vrednotenja tega po
kl ica . Mnenje, da šolstvo n i 
gospodarska dejavnost ln da 
zato nič ne ustvarja, negativ
no vpl iva, z lasti , če jo Izreče 
osebnost, k i b i še kako mora
la čutiti, da so marslkakšne 
pomanjkl j ivost i , k i gredo vča
s ih v mi l i jone, p lod nestro
kovnega i n neznanstvenega 
pristopa k de lu . Mislim, da 
je vsem dobro mislečim ž« 

jasno, da bodo večje Investi
cije v šolstvo prinesle boga
te obrest i . 

— Kako se razvija sa
moupravljanje v naših 
vzgojno • izobraževalnih 
zavodih? 

Samoupravl janje v šolstvu 
je ravno v zadnjem obdobju 
doživelo večji napredek. V 
statutih delovnih organizacij 
je močno poudarjena njegova 
akt ivna vloga. Samoupravl ja
nje naj b i pr ipomoglo k te-

Prof. Veliko Troha, po
slanec kulturno-prosvet-
nega zbora skupščin« 
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mu, da b i delovni ko l ek t i v i 
samostojno obravnaval i svo? 
je notranje zadeve ta b i 
ne b i l i vedno odvisni od d i 
rektiv od zunaj. Tako naj 
b i se med drug im usmer i l i k 
intenzivnejšemu reševanju 
nalog, k i j i h prednje postav, 
l ja družba z vzgojnimi i n uč
n im i smot r i . 

K e r je družba močno zain
teresirana, kako se t i smot r i 
Izpolnjujejo, samoupravl janja 
v šolstvu ne moremo razume
t i v absolutnem smis lu. Šol
sk i kolekt iv lahko samostoj
no obravnava le vprašanja 
notranjeorganizacijskega zna
čaja. Seveda tudi v tem smis-
lu šolski ko lekt i v i niso pov
sem samostojni, saj je ta sa
mostojnost omejena z mate
rialno osnovo, k i je odvisna 
od družbene part icipaci je 
sredstev za šolstvo. Težko pa 
je nekaj upravl jat i , če n ima
mo sredstev, k i b i to uprav
ljanje omgočala. To pomeni , 
da je razvoj samoupravl janja 
močno odvisen od mater ia l 
nega nivoja slehernega zavo
da. Utrjevanje i n razvijanj« 
samoupravl janja v šolah j « 
potrebno ocenjevati skoz i 
prizmo teh okvirov. 

(Konec sledi) 



Izobraževanje, ljubosumnost in stolčki..: 
(Nadaljevanje s 1. str.) 

— Za nas je to edina usta
nova, kd nam lahko v Novem 
mestu posreduje res dobro 
ob l iko strokovnega izpopol
njevanja. S tehniki , k i so 
nam j i h da l i doslej, smo ze
lo zadovoljna. Za l je za stroj
niški oddelek premalo p r i -
Javljencev i z drug ih podje
t i j , ke r b i lahko b i l i stroški 
n a 1 slušatelja zato manjši. 
Strojniški oddelek ne b i več 
živel, če se ne b i m i v I1.IV 
zavzeli i n zahtevali od w o d i j 
oddelkov, da s i pr idobi jo 
»rednjo tehnično izobrazbo. 

— Kakšen je kval i f ikaci j -
• k i sestav v vašem kolekt i 
vu? 

— Imamo 34 tehnikov, 9 in-
tendrjev, 26 l jud i s končano 
E S S l n 54 v isokokval i f ic i ra
n i h delavcev. Ce upoštevamo 
Se tiste, k i so bodis i po lkva-
Hfikacijo, kval i f ikac i jo a l i vi
soko kval i f ikac i jo p r i dob i l i z 
delom, ter 7 štipendistov na 
v isok ih , 3 n a višjih i n 12 na 
srednj ih šolah, 20 stro jnikov, 
k i obiskujejo oddelek tehni-
fcke sole p r i zavodu, šest, k i 
obiskujejo večerno E S S , 82 

J 0 2 E GOSENCA: »Naši 
delavci nimajo potrebne 

osnovne izobrazbe« 

A NDREJ D U L A R : » Z izo
braževanjem novomeške
ga zavoda smo zares za

dovoljni . . .* 

PETER DRENIH: »Studij 
lesne stroke mi je zelo 

razširil obzorje.. .« 

IVO PETEL INKAR: 
»Zdaj imam poklic, ki 
•em si ga vedno želel. . .« 

l jud i , k i obiskujejo tečaj za 
kval i f ikaci jo , i n 54, k i ob isku
jejo tečaj za preddelavce, je 
s l ika še lepša. Z a l je vse na
šteto še vedno premalo spr i 
čo potreb i n se bo treba v 
izobraževanju še bolj zagri
s t i . Čeprav je p r i posamezni
k i h v podjet ju še čutiti odpor 
do izobraževanja, lahko reče
mo, da smo v 10 let ih rast i 
I M V uspel i i z podgorskega 
delavca, k i je prišel v tovar
no izza pluga, ustvar i t i pro
izvajalca, k i se že približuje 
ravni industr i jskega delavca 
v av tomob i l sk i pro izvodnj i . 

To so besede tov. Dular ja , 
vsi t is t i , k i so p r i sprejema
n ju programov i n proraču
nov za izobraževanje v I M V 
na sejah komis i j i n s a m o u 
pravn ih organov s trmasto 
doslednostjo zb i ja l i postavke, 
pa naj temeljito prebero te 
vrstice. Tov. Du la r o tem ni 
mara l govorit i , zvedeli pa 
smo k l j u b temu. 

» Z znanjem in zbranostjo 
se zdaj lotevam dela« 
Ivo Petel inkar, d ip lomira

n i stro jni tehnik i z I M V , k i 
je končal strojniški oddelek 
p r i novomeškem navodu: 

— K a j vas je vodi lo k od
ločitvi za študij? 

— Prej sem b i l priučen ko-
v&nostrugar, do pok l i ca pa 
sem čutil veselje. 2eleQ sem 
izpopolnit i pomanjkl j ivo izo
brazbo. K o sem zvedel za 
razpis, sem se takoj odločal. 

— Ste imel i p r i študiju ve
l iko težav? 

— H k r a t i s strojniškim c d 
delkom tehniške Šole p r i za
vodu sem mora l obiskovat i 
še osemletko, ker n isem ime l 
prediizobrazbe. Poleg tega 
sem po 8 u r delal v tovar
n i , čeprav so m i pred i zp i t i 
vedno odobr i l i dopust. V r h u 
vsega sem se voz i l i z Straže 
v Novo mesto z v lakom, z 
avtobusom, z avtostopom, 
mars ikdaj pa je bi lo treba 
k a r peš iz šole domov - . . 

— K a k o sodite o pouku in 
o pr idobl jeni Izobrazbi? 

— Pouk je b i l precej zgo
ščen, zato je bi lo treba veli
ko študirati, p a je ' c l j ib te
m u šlo. Predavatel j i so se ze
lo po t rud i l i i n so nam res 
vel iko pomagal i . Zdaj i m a m 
pokl ic , k i sem s i ga želsf, de
la pa se lahko lotevam z zna
njem i n zbranostjo. 

NOVO LES: novi stroji 
zahtevajo več 
strokovnjakov 

Inž. E d u Tavčarju, obrato-
vodj i obrata drobnega pohiš
tva p r i Novolesu, smo zasta
v i l i takšno vprašanje: 

— K a k o sodite o stro
kovn ih k a d r i h v proizvod
n j i s posebnim ozirom na 
investicije v novem obra
tu v Straži i n ka j menite 
o lesnoindustr i jskem od
de lku tehniške šole p r i 
zavodu? 

— Izobraževanje je v s l k o -
kra t bol j odvisno od človeka 
kot od šole, ker v p raks i več
kra t ugotavljamo, da posame
zn ik i ne pr idobi jo tistega 
znanja, k i ga od nj ih priča
kujemo. Petra Dren ika , d i 
p lomanta lesnoindustr i jskega 
oddelka tehniške šole p r i no
vomeškem zavodu, pa lahko 
pohva l im kot enega i zmed 
najboljših voddj strojnega po
doddelka. T o mesto zaseda, 
odkar je končal šolo. 

V zvezi z Investicijo v novi 
obrat smo dolgo razpravl ja l i 
o tem, kako zastavit i kadrov
sko po l i t iko . K e r se bo v no
vih prostor ih delovno v kolje 
močno lzprementlo, smo me
n i l i , da ne b i kazalo menjava
t i l jud i . Zato smo se illočill 
z izobraževanjem izpopolni t i 
posamezne boljše delavce, kd 
morajo končati bod is i sred
njo tehniško golo, bodis i na
šo delovodsko šolo a l i pa do
seči najmanj v isoko kval i f i 
kaci jo. Zelo prav nam bo pr i 
šlo 5 d ip lomantov lesnoindu
str i jskega oddelka tehniške 

šole p r i zavodu, kd bodo kon
čali de loma letos, de loma 
prihodnje leto. Z a nekatera 
vodi lna delovna mesta pa bo
mo porab i l i obstoječi nepo
trebni kader i n delavce, k i 
obiskujejo našo delov idsko 
šolo. 

» T a šola je namenjena 
ljudem Iz p r a k s e « 

je povedal diplomant Pe. 
ter Drenik iz Novolesa in na
daljeval: 

— M o r a m reči, da m i je 
študij glede lesne stroke ze
lo razširil obzorje. K o t teh
nična šola, k i vzgaja za in
dustr i j sk i način pro i zvo ln je , 
nam je nud i l a največ iz or
ganizacije dela. Prav tega je 
vsem, k i smo obiskoval i le
snoindustr i jsk i oddelek, naj-

mamo nikogar z višjo izobra
zbo, prav tako ne v nabav
nem i n v računovodskem. 
Službo načrtovanja i n analiz 
šele ustanavljamo. Iz računo
vodstva študirata 2 na višja 
komercia lno-ekonomski šoli 
— eden bo vsak čas končal 
— izobraževanje knjigovod
sk ih kadrov pa razen tega 
pr iprav l ja Društvo (knjigovo
di j , k i se je že doslej s tem 
precej ukvarjalo. V računo
vodstvu stanje n i kritično. 

Nabavno i n prodajno služ
bo bo treba izpopolni t i , ker 
se vključujemo v izvoz i n 
uvoz i n bomo potreboval i ne
koga, k i se bo s tem posebej 
ukvar ja l , i n tudi zato, ker se 
obe službi zaradi rastočih po
treb morata povečati. 

Ugotovi l i smo, da najiaže 
uporabimo strokovnjake z 

Lani je bilo v novomeški občini v gospodar
stvu na razpolago za izobraževanje 64 milijo
nov dinarjev. 39 milijonov ie bilo porabljenih, 
25 milijonov pa je ostalo v blagajnah delov
nih organizacij ali pa so jih porabili za druge 
namene. 

Mesto referenta za kadre pri občinski 
skupščini ni zasedeno. Pri okroglo 11 tisoč za
poslenih v občini štipendirajo podjetja na v i 
sokih šolah 96, na višjih 30, na srednjih 204 
in na drugih šolah 18 ljudi. Vsega skupaj šti
pendiramo 348 ljudi. 

Zelo nam primanjkuje ekonomskih kadrov. 
Med 617 knjigovodskimi delavci na Dolenj
skem iih je 9 ali 1,4 odst., ki imajo višjo ali 
visoko izobrazbo, 145 ali 21,5 odst., ki imajo 
srednjo izobrazbo, vsi ostali — 517 jih je — pa 
imajo nepopolno srednjo ali nižjo izobrazbo. 
V skupnem številu je 112 računovodij, ki šte
jejo med vodilne uslužbence! Na sekciji višje 
ekonomsko-komercialne šole pri novomeškem 
zavodu za izobraževanje pa študira le 40 lju
d i . . . 

Potemtakem nam res ni težko ugotoviti: 
naša kadrovska politika ie dokaj primitivna, 
nemalokrat pa ji botruje ljubosumnost za 
lastni položaj, ki jo gojijo mnogi vodilni 
uslužbenci, ki so brez potrebne izobrazbe. 

bolj manjkalo, saj nas je bi
la večina izšolanih na obrc 
noski in vajeniški način. Od 
organi zaci je dela v proizvod
n j i je danes v ve l ik i mer i 
odvisna produkt ivnost . Vessj 
sem, ker sem se odločil za 
ta študij, i n ga vsem zelo 
priporočam! 

NOVOTEKS: kadrovsko 
zasedba ni najboljša 
Razgovor smo začeli p r i d i

rektor ju Novoteksa M i ranu 
Simiču. Vprašanje: 

— Kakšen je kval i f ika
c i j sk i sestav v komerc i 
a lnem, računovodskem in 
analitičnem sektorju b i 
kako ga nameravate iz
boljšati? 

— V prodajnem odde lku ni-

višjo a l i visoko izobrazbo, k i 
so v naši pro izvodnj i že de
la l i i n imajo tovrstno predi-
zobrazbo. Zato nam bo zlast i 
p r i višjih komerc ia ln ih ka
dr ih lahko zelo dobro poma
gala sekoija višje efconomsko-
lromeredalne šole p r i zavo
du, v kater i bodo naši ljudje 
izredno študirali. 

V načrtovalno-analitičnem 
sektorju bomo potreboval i 2 
ekonomista i n več mlajših 
tekst i ln ih tehnikov. Enega 
ekonomista še štipendiramo, 
tekstilne tehnike pa bomo 
kadroval i i z vrst teh, k i j i h 
že imamo v tovarni . 

Za priučevanje na delov
nem mestu imamo v tovarni 
odsek za vzgojo kadrov, k i 
tem nalogam v celoti zado
šča. 

» C e bi bil količkaj 
mlajši , bi študij 

n a d a l j e v a l ! « 
— Slišati je, da ste ime l i 

vel iko težav, k o ste študira
l i? 

Tako smo vprašali Franca 
Ber lana, d iplomiranega stroj
n i ka iz Novoteksa. 

— Vožnja me je najbolj pe-
k l i l a , ker sem med študijem 
živel v Me t l i k i . Ob 6. u r i zju
traj sem začel delati , ob dveh 
popoldne sem stekel domov 
na kos i lo , ob po l treh na 
vlak v Novo mesto, ob 11. u r i 
ponoči p a sem se pr ipe l ja l 
domov. Tako je bi lo 4 do 5-
krat n a teden skoz i 3 leta. 
Težko je šlo, treba se je b i 
lo zagrist i , danes p a m i n i 
žal, da sem študiral! Tovarna 
je plačala vse stroške študi
j a — brez tega ne b i mogel 
začeti — v metliškem obratu 
pa nas je bi lo takrat tako 
malo, da me dela niso mogl i 
oprost i t i . 

Od diplome dalje delam 
kot vodja strojne delavnice 
v Novem mestu. V šoli sem 
vel iko pr idob i l . Učni pro
gram je b i l zelo zgoščen, pro
f i lu strojnega tehnika pa je 
v celoti zadosti l . Kot v i d im 
zdaj v praks i , i e b i b i l le 
količkaj mlajši, b i s šolanjem 
nadaljeval, tako me ;e za
grabi lo ! 

Ni prav reči študentu: 
» č e ne misliš delati, 

b e ž i ! « 
Inž. Avgust Fajfar, obrato-

vodja zunanj ih obratov v No-
voteksju, je na vprašanje: — 
Kako sodite o izobraževanju 
v oddelk ih za zaposlene sred
nje tehniške . šole p r i novo
meškem zavodu? — odgovori l 
takole: 

— Tak način izobraževanja 
je zelo p r imeren za naše raz
mere, čeprav je za študente 
precej naporen. Prav b i bd
io, ko b i podjetja te, k i v 
takšnih odde lk ih študirajo 
vsaj v V . semestru preme
st i la od fizičnega k un:ske 
m u delu. V p?rspek . i/ i t i štu
denti le pomenijo za podjet
je tehnike. 

Z las t i v ma.i jSih delovnih 
crgar .zac i jah imajo, kot ss 
ta : zd i , najs.a^ši ođncs do 
teh m lad ih faaVJv, k i prena
šajo velike aa . c r e " "a preda
vanj ih so n^ka 'e r i p.>veia'.i 
celo to, da so ji.Ti podjetju 
g i o z i l i : » če na m's'. 's ' delati, 
pa beži!« ko so prašili t a s t u -
dd . ' k i dopus*- a l i z a preme
stitev na lažje delo. Poleg te-
g<< pa fizično de i ) v delavni
c i spodbuja p r i teh študen-
t in že tako prvn.očno moj-
s t r i k o men.a.'. e„o ter Jl . t 
odvzema t isro širino, k i je 
Sicer lastna tehn k m - red-
nin šol. 

» Z n a n j e lahko v proiz
vodnji samo koristi!« 
Ivan Zaje, d ip l omi ran i elek

trotehnik, kd dela v I sk r in i 

F R A N C B E R L A N : »V šo
li sem veliko pridobil!« 

INZ. A V G U S T F A J F A R : 
»Podjetja nai bi svojim 
študentom še bolj poma

gala!« 

IVAN Z A J C : »To šolo 
priporočam vsem delav

cem.« 

tovarni usmernikov v Novem 
* mestu, je b i l zadnji , k i smo 

ga obiskal i . 
—Tov. Zaje, zakaj bi pr i 

poročili šolo, k i ste jo kon
čali, tudi ostal im? 

— Vsak pameten človek 
stremi za napredkom, z last i 
danes pa lahko znanje v pro
izvodnji samo kor i s t i . Vsa
komur, k i je začel, pa n ima 
podlage a l i pogojev za redno 
šolo svoje stroke, so lahko 
oddelki za zaposlene naj . 
prikladnejše izobraževanje. 
Pouk je t u pri lagojen sluša
teljem, k i so prišli iz proiz
vodnje. Res je, da se je tre
ba študija resno lo t i t i , toda 
s trdno voljo se vse doseže. 
To šolo priporočam vsem de
lavcem, zlast i t i s t im iz manj
ših podjeti j , ker tam srednje 
tehnične kadre najbolj po
trebujejo! 

0 prezidavah v Novem mestu 
Tempu življenja i n potrebam, k i Jih 

l e t a sprot i ustvarja, je danes podvr
ženo prav vse: od obrtniških storitev, 
kmet i jske proizvodnje, industr i je pa 

t ja do gradbeništva, arhi tekture, umet
nost i i n ku l ture sploh. Vse mrzlično 
h i t i , proizvaja, gradi , ustvarja, trg in 
potrošnik sta zahtevna, razvajena, na
glica, k i preveva vsa ta dogajanja, pa 
dost ikrat ne dopušča preveč posreče
n ih rezultatov, k a r zadeva kvaliteto, 
dejansko porabno vrednost a l i v grad
beništvu estetske norme, nemalokrat 
pa celo osnovne zahteve gradbeništva 
oz i roma arhi tekture . Tako smo danes 
priča mnog im spodrsl ja jem prav v 
teh panogah, kjer neusmil jena po
stavka vse večje l n večje naglice ne
malokra t terja k a r prehude posledice 
(gradbeniški spački, divje gradnje Itn.). 
Adaptac i jska dela', k i smo j i m danda
nes prav v Novem mestu pogostokrat 
priča, so ena tak ih občutljivih točk v 
našem tehnično estetskem razvoju. 
Predvsem b i rnd opozor i l na nekatere 
posege iz teh v id ikov zelo zahtevno l n 
občutljivo staro mestno jedro Novega 

mesta. Naj nakažem nekaj osnovnih 
značilnosti v razvojnem in arhitekton
skem pogledu našega mesta. 

Za Novo mesto je značilna lega na 
»pomolu«, k i se dviga v ok l juku K r k e . 
To naravno dejstvo i n pa doba visoke 
gotike, v kater i je mesto nastajalo, m u 
)e pust i lo značilno panoramsko zuna
njost i n t lor is , katerega je v glavnem 
ohrani lo vse do danes. Pomembna za 
razvoj mesta sta b i la mestno obzidje, 
k i Je narekovalo svojevrsten notranj i 
razvoj, i n pa glavna prometna pot, ob 
kater i se je izobl ikoval današnji Glav
n i trg. Ta prometna magistrala je 
postala temelj urbanistične zasnove, 
iz katere se razpredajo uličice z majh
n i m i trgi . Razgiban terenski relief i n 
nanj pri lagojeni objekt i tvori jo zani
miv sk lop p lanimetr i j sko Iregularnoga 
mesta. T l o r i sna mreža se Je z večanjem 
števila prebivalstva in zaradi »utesnje
nosti« v obzidje vzpenjala pro t i v rhu 
pomola , kjer so s i meščani postav i l i 
tud i svojo arhi tektonsko dominanto 
— kapite l jsko cerkev. V s a ta kipeča, 
na videz neurejena gmota stavb s sv6-

j i m širokopoteznim i n temperament
n i m zaključkom p a tvor i zelo učinko
vito, prostorsko — plastično razgibano, 
smiselno i n pri jetno panoramsko kom
pozici jo. 

K o t sem že v uvodu omeni l , je vsa
ko poseganje v tako pogojeni mestni 
sk lop zelo tvegana l n komp l i c i r ana 
zadeva. P r i oživljanju s tar ih mestn ih 
jeder ne gre zgolj za ohranjevanje 
zgodovinskih vrednost, temveč tud i za 
obzirno prilagajanje sodobnim zahte
vam, k i Jih postavljajo bolj razv i t i 
življenjski pogoji . P r i tak ih posegih 
b i mora l i nujno sodelovati ne samo 
neposredno pr izadet i ( lastn ik i hiš, In
vestitorj i ) , ampak še arhitekt l n za
stopnik spomeniškega varstva, k i do-
oro poznata obravnavano področje, pa 
razni s trokovnjaki (ekonomist i , socio
logi, zdravn ik i ) . 

Površen sprehajalec po ul icah sta
rega dela mesta,-bo opazi l , da v No
vem mestu takega sodelovanja naj
večkrat n i b i lo i n ga na žalost tudi 
danes n i . Posledice: človek, k i pr ihaja 
z grmske struni pro t i mestu, zajuine 
s pogledom južno stran mesta. N i m u 
potrebno b i t i pret irano pozoren, da 
opazi nekaj nesrečnih tvorb, k i močno 
najedajo panoramsko s l iko . M e d nj i 
m i »kraljuje« stavba zdravstvenega do-
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Zakaj kultura v občini le životari? 
Na zadnji seji sveta za prosveto in kulturo 

občine Črnomelj so razpravljali o kulturni po
l it iki in dejavnosti ter ugotovili, da vse tr i in
stitucije, k i so v občini odgovorne za kulturno 
življenje, doslej niso opravile svojega poslan
stva tako, kot b i želeli. 

D a zadnje čase kul turno 
življenje v črnomaljski ob
čani usiha, ne more nihče 
zan l ta t i , mora l i pa b i poiska
t i vzroke za tako stanje i n 
j i h čimprej odstranit i . Iz po
ročila o stanju kul ture , k i je 
b£o podano na seji , povze
mamo, da so za ku l turno živ
ljenje v občini odgovorni t r i 
je organi: občinska skupšči
na, svet za ku l turo ter svet 
Svobod i n prosvetnih druš
tev. 

Občinska skupščina doslej 
če n i obširneje razpravl ja la 
o ku l tu rn i po l i t i k i , (kulturni 
dejavnosti l n o k u l t u r n i h po
trebah. Prav tako so v ob
činskem družbenem planu ze
l o skopo odmerjena poglav
ja , tki govore o k u l t u r i . K e r 
je b i l do nedavnega občinski 
svet za ku l turo združen s 
svetom za prosveto, se je do
gajalo, da je ta obravnaval 
predvsem prosvetne proble
me, ku l tura pa je b i l a neka
k o zapostavljena i n njena 
problemat ika nI b i l a predlo
žena v obravnavo skupščini. 
Zdaj obstaja poseben svet za 
ku l turo p r i občinski skupšči

n i , zato lahko pričakujemo, 
da bo delo tega organa v pr i 
hodnje čutiti na vseh področ
j i h kul ture . Svojo vlogo pa 
bo lahko uspešno opravl ja l 
le, če bo razpolagal s potres
n i m i sredstvi . Ce občinski 
svet n i m a denarja, tud i ne 
more izvajati kul turne poi i -
t ike i n opravl jat i svojega de
la, saj člani tega organa ne 
morejo n i t i obiskovat i pode
želskih prosvetnih društev -n 
pr ire jat i seminarjev za nosi l
ce kulturne dejavnosti na va
s i . Tako se dogaja, da občin
s k i svet n i obveščen o xu l -
turn ih dogajanjih na vasi, 
kaj šele, da b i n a tako do
gajanje kakorko l i vp l iva l . 

Skromno kulturno ž i v 
ljenje v nekaterih vaseh 

Ugotovljeno je, da v Raden
c ih, Sodevcih, Mar indo lu , na 
Stražnjem vrhu , v Bo janc ih , 
S tar i L i p i , P re l ok i i n na S i 
njem vrhu n i zasledit i nobe
n i h obl ik kulturnega življe
nja, predvsem zato, ker se 
mlad ina izseljuje. In ven' iar 
imajo tudi prebivalc i teh vasi 

Božidar 
Jakac: 
Viniški 
godec 
Jazo 

kulturne potrebe. 
V Semiču, Crešnjevcu, 

Strekl jevcu, Tribučah, Adle-
šičih, Dragatušu i n na V i n i c i 
ku l tura še nefaako životari. 
Najbol j uspešne so v teh va
seh dramske skupine, k i na-
študirajo v letu dve do t r i 
igre. Učenje poteka v zelo 
težkih pogojih, nimajo ustre
zn ih prostorov ne sredstev, 
k l jub temu pa se vaški igral
c i le predstavijo domačemu 
občinstvu, k i navadno v veli
kem številu obišče predsta
ve. Občina n ima sredstev, da 
b i podpr la društva, ta pa n i 
majo drug ih virov razen teh, 
k i izvirajo iz njihove lastne 
dejavnosti. T a sredstva p a so 
prep:čla, zato n i čudno, čs 
re v društvih oklepajo star ih 
tekstov, s tar ih ku l i s i n ne 
napravijo ko raka naprej . 

Dost i slabše je z glasbeno 
dejavnostjo. Včasih so mie l i 
po vaseh tamburaške i n pev
s k i zbore, danes pa so z r l o 
redki , k e r nimajo pevo -cdij, 
po drugi s t rani pa potrebe 
p--, glasbi nadomešča radio. 
V občini obstajata 'e ženski 
pevski zbor i n moški <* tet, 
razen tega še ipevski zbo r i 
po osemletkah. Področje 
glasbene kul ture pa i m a veli
ke možnosti za razvoj. P r i 
dobit i b i b i lo treba le spo
sobne pevovodje i n dirigen
te, ustanovit i v Črnomlju 
glasbeno šolo, pa b i tud i ta 
zvrst kulturne dejavnosti lah
k o k m a l u zaživela. Pevska 
ku l tu ra ne potrebuje za ob
stoj i n razvoj posebnih sred
stev, zato h i jo kazalo v naj
različnejših ob l ikah razvija
t i povsod, (kjer n i možnosti 
za druge obl ike kulturnega 
delovanja. 

Knjižnice in kinemato
grafi 

Knjižnice so prob lem za
se. V Črnomlju posluje L jud
s k a knjižnica, k i i m a po zad
n j ih podatkih 2450 obiskoval
cev, od tega 748 odrasl ih i n 
1702 mlad ih l jud i . Vaške 
knjižnice obstajajo v Adleši-
čih, Dragatušu, Semiču, Sta
r em trgu in na V i n i c i . So s i 
cer skromne, vendar še k a r 
dobro obiskane. V vseh osta
l i h k r a j i h p a knjižnice n i 
majo. Preb iva lc i s i lahko iz
posojajo knjige le v nekate
r i h s i lno jf.cromnih šolskih 
knjižnicah, zato je ponekod 
opazit i , da se določen krog 

l judi zateka po knjige k du
hovnikom. 

V občini Črnomelj so tri je 
kinematografi : v Črnomlju, 
Semiču in Dragatušu, v osta
l i h vaseh pa je zaslediti tu 
i n tam projektor za ozkotrač-
ne f i lme; potujočega, k i n a n i . 
Vaščani imajo lahko odnos 
do f i lma tam, kjer s i ga lah
k o ogledajo, odvisen pa je 
od tega, kakšne fi lme ima
jo na programu. M lad ina ima 
več priložnosti za ogled f i lm
sk ih predstav, zato ima zanj 
tud i več razumevanja. 

Iz vsega povedanega izha
ja, da je b i l a ku l tura doslej 
potisnjena na rob dogajanj. 
Res je, da je potrebno ku l 
turno po l i t iko v občini pro
gramirat i v okv i ru material
n ih možnosti, če pa upošte
vamo sredstva, k i so v prora
čunu namenjena za vso k u l 
turno dejavnost, lahko ugo
tovimo, da proračun raste 
mnogo hitreje kot delež sred
stev za kul turo . K e r je v le
tošnjem letu v ta namen pre
dvidenega več denarja, lahko 
tudi pričakujemo, da se bo 
povečala ku l turna dejavnost 
v občini, čeprav predviđena 
sredstva še daleč ne ustre
zajo potrebam, da b i se ku l 
turno življenje dvignilo na t i 
sto stopnjo, k i jo zahteva 
splošni razvoj. 

0 Sk lep i , k i j ih je sprejel 
0 nedavni IV . kongres Zve-
% ze Svobod in prosvetnih 
0 društev v L jubl jani , so 
9 pr ipomogl i , da so se izu-
0 l i l i * ovala jasnejša stališča 
0 p r i načrtovanju kul turne 
0 pol i t ike v občinah, zato 
0 lahko upamo, da bo ku l -
0 turno življenje tudi v čr-
0 nomal jski občini le dobilo 
% tisto mesto, k i mu v naši 
% družbeni stvarnosti gre. 

R. 

Priprave na razpravo 
o kulturi v Brežicah 

Za plenum o ku l tu r i v Bre
žicah pr iprav l ja gradivo 31 
l judi. Razdeljeni so na sku
pine in vsaka od n j ih pro
učuje drugo področje te de
javnosti. N a bližnji p lenum 
bo občinski odbor S Z D L 
Brežice povabi l tud i zvezne
ga poslanca Bo r i sa Z iher la 
in podpredsednika glavnega 
odbora S Z D L Slovenije Fran
ca K i rabvca — 2igo. 

ma, k i s svojo nemogočo strešno kon
strukcijo ruši ritmično soglasje bre-
Skih hišic. V ospredju pogleda razsaja 
Se nekaj v mer i lu zgrešenih stavb 
oko l i mostu (Dom J L A , stavbi na Dru 
štvenem trgu) ter malo niže novo
gradnja Industri je per i la s prevel iko 
steno, katere -neprijetno situacijo še 
poudarja temno rjava barva. T a »grad
nja« l n pa stavba n a Društvenem trgu, 
v kater i je Delavska menza, sta »gre
ha«, k i sta nastajala k a r takole pred 
našimi očmi (demokratičnimi in sa
moupravn imi ) . V z em imo stavbo na 
Društvenem trgu, s katere »o šele pred 
nedavnini odstrani l i z idarske odre. Ne 
samo da ta stavba s svojo nemogočo 
strešno konstrukc i jo , k i Jo je dobi la 
z nadzidavo, žali panoramsko podobo 
okol ja i n da Je klasičen p r imer pov
sem razglašene stavbne mase. Tud i 
sama adnptlrana stavba zase jo prava 
nakaza. 

Društveni t rg s svojo okol ico Je am-
bient st i lsko precej neenakih stavbnih 
mas ; k i pa so vseeno ko l i k o r to l iko 
vraščene v urbano celoto. V tem pr i 
m e r u so dana pota v svojevrstno kom
pozici jo, k i b i mora la preko kreativ
nega pr i jemu ohrani t i aH pa celo no-
tenc-irati i n obogatit i značilne Binbl-
entske vrednote. A k s i o m i kreacije v 

takem oko l ju , k i se morajo upoštevati, 
so zelo določeno obl ikovani posamez
n i sestavni elementi zgradbe, kot so 
ob l ika strehe, ob l ika odprt in (okna, 
vrata) pa še razmerje med ve l ikostmi 
odprt in i n ploskvi jo fasade i n seveda 
r i tem, k i ga ustvarjajo odprtine na 
fasadi. Ce gremo po vrst i , v id imo, da 
ta osnovna določila niso b i la upošte
vana, k a r i m a za posledico popolnoma 
neustrezno obl ikovanje zgradbe. Z z i 
davo mansard na podstrešju je streha 
popolnoma izmaličena. Z mansardami 
pa je dobi la zgradba še eno vel ikost 
oken. Tako i m a sedaj vsak od treh 
značilnih neorgansko spojenih delov 
stavbe (stara stavba, priz idek Delav
ske menze in nadzidek) svojo vel ikost 
oken. Z zazldavo enih in odprt jem no
v ih okenskih odprt in kot posledico 
notranje prezidave Je tud i okenska 
kompozic i ja fasade še bolj neurejena 
kot pred adaptacijo. Stavba je dobi la 
s strani Društvenega trga še ena vra
ta, po ve l ikost i i n obl ikovanju ne
ustrezna, poleg tega pa so vkomponi-
rana poleg s tar ih glavnih vrat, le da 
stojijo malo višje. Do teh novih vrat 
so pr ide po betonskih stopnicah z zelo 
neokusno obl ikovano železno ograjo. 

K o takole gledaš nekaj časa to »vi
soko pesem« gradbeništva, se t i zd i 

najprej nemogoče, da se da naredit i 
tako slaba stvar, i n kma lu dojameš 
smisel izraza »rakasta tvorba«, k i je 
za take spake že nekaj časa v rabi v 
svetu arhitekturnega pisanja, in to ne 
brez vzroka. 

P r i tem brezobzirnem adaptacijskem 
posegu n i govora o kakršnem ko l i so
delovanju n i t i z arhitektom n i t i z 
zastopnikom spomeniškega varstva. In 
vendar imamo v Novem mestu tako 
enega kot drugega. Ka j nas bo peščica 
neustrezno kval i f ic i ranih l judi takole 
mimogrede pehala v slabo luč pred 
svetom, zanamci? A l i nismo za rast 
mesta odgovorni vsi meščani? Ka j je 
mogoče, da gredo take stvar i m imo 
družbenih in upravnih teles? 

N a m je res vseeno, da se nam eden 
temeljnih pogojev bivanja »kar takole 
pači l n adaptira po svoje? Po mojem 
nam ne more b i t i . V s i smo lastn ik i 
mesta. Uprav l jamo z n j im, odgovorni 
smo zanj pred družbo, pred samim 
seboj, pred zanamci. M i s l i m , da 'e 
skra jn i čas, da se dosledno Izvaja 
družbena kontro la nad tak imi domis
l i cami nekater ih neodgovornih posa
meznikov. 

P E T E R -S IMIC 

T r ž a š k i gledališčniki v Ribnici 
in Novem mestu 

21. maja so v R i bn i c i v 
nabito po ln i dvorani Partiza
na gostovali člani S N G iz Tr
sta z igro Arsena Dikliča N a 
zeleni reki čoln, 31. maja pa 
se bodo ponovno oglasil i , to
kra t z delom Iz take smo 
snovi kot sanje, k i so ga pr i 
prav i l i v počastitev 400-let-
nice rojstva velikega pesnika 
in dramat ika W. Shakespea
ra. Prav gotovo Ribničanje 
tudi te prireditve ne bodo 
zamudi l i . Tržačani so prej 
gostovali tud i v Kočevju. 

V ponedeljek zvečer so to
plo pozdravi l i ansambel Slo
venskega narodnega gledali
šča iz Trs ta tudi Novomešča
n i - v nabito po ln i dvorani 
prosvetnega doma. Dikličevo 
dramo N a zeleni rek i čoln 
i n njene izvajalce so sprejeli 
hvaležno in z bogatim aplav
zom, gostom pa so podar i l i 
cvetje. Posebno navdušenih 

Razveselite svojce 
ih znance v tujini 

z Dolenjskim listom! 

pozdravov i n pr iznanj so b i l i 
deležni igralc i Sever, Stare-
šinič, Nafarst, Rodoškova, 
Raztresen i n drugi . 

Na Obrežju imajo 
klub 

V gasi lskem domu n a Ob
režju imajo pri jeten k l u b s k i 
prostor, v katerem se odvi ja 
družbeno življenje. Imajo 
svoj televizi jski sprejemnik, 
k i pr ivabl ja vel iko gledalcev. 
Obiskovalcem so na razpola
go šahovnice i n časopisi. 
K l u b je odprt vsak dan razen 
torka. Obisk je zadovoljiv. 
Največ l jud i se zbere ob so
botah zvečer i n ob nedeljah 
popoldne. Vodja k luba je to
variš 2oka! j . Zelo je pr iza
deven. Delo b i rad i še pope
s t r i l i , a žal pr imanjkuje 
strokovnega kadra . Potrebo
va l i b i še en prostor, ker b i 
se potem laže zvrsteh' sestan
k i vaških organizacij i n ne b i 
ov i ra l i k lubskega dela. To de
lo bo sčasoma vedno bolj za
htevno. 

Na razpotju poti, ki jih vodijo 
v življenje 

Tokrat bo »Naš obisk« ne
koliko drugačen kot doslej, 
saj ne bomo govorili o po
samezniku, ampak o skupini 
mladih, ki se prav te dni raz
gledujejo na križišču poti, ki 
vodijo v življenje. To so 
mladinci osmih razredov, ki 
bodo v manj kot mesecu dni 
dali slovo osnovnošolskim 
klopem in skušali napraviti 
prve korake v življenje. 

Izbira poklica ni lahka 
stvar, saj je od tega odvisno 
kisneje v življenju marsikaj, 
predvsem pa dobro počutje 
na delovnem mestu. Le tedaj, 
če človek izbere pravi poklic 
in se mu resnično preda z 
vsem mladostnim žarom, bo
do njegove sposobnosti po
polnoma izkoriščene, če mu 
pa poklic, ki ga je izbral v 
mladostni nepremišljenosti, 
ne »leži«, se le muči in kesa. 
Možnosti je veliko in vrata so 
na široko odprta na vse stra
ni, le prava je težko najti. 

V maju, mesecu poklicnega 
usmerjanja, je kočevski Za
vod za zaposlovanje delavcev 
v sodelovanju z delavsko uni
verzo pripravil za osme raz
rede vrsto predavanj z naj
različnejših področij življe
nja, da bi mladim pomagali 
pri pravilni izbiri poklica in 
jim nudili nekaj koristnih 
nasvetov za življenje. Vse jim 
bo gotovo še prav prišlo. 

Učenci osmega razreda iz 
Sodražice ter enega izmed 
treh osmih iz Ribnice, s kate
rim sem se razgovor al. so se 
odločili za vrsto pokli"ev, ne

kateri pa se bodo ie po kon
čani šoli vključili v proizvod
njo. Medtem ko se je precej 
ribniških učencev odločilo za 
gimnazijo, ni v Sodraiici no
benega takega. 

Jože Oražem in Peter Lev-
stek iz Sodražice sta se od
ločila za srednjetehnično šo
lo, Olga Prijatelj in Anica 
Milavec za gospodinjsko, Do
min Kovačič se bo zaposlil v 
Žičnem tkalstvu, Marinka 

'Stupica se je namenila v 
gradbeno šolo, Mara Grego-
rit v srednjo medicinsko, Jel
ka Skulj pa bo postala učite
ljica. Učiteljici bosta tudi Ma
rica Dejak in Angelca lic iz 
ribniške šole, Valerija Pirnat 
pa se je odločila za admini
strativno šolo. Lojzka Miklič 
bo nadaljevala šolanje v gim
naziji, Alojza Dezordo veseli 
avtomehanični poklic, Milena 
Okoren pa se nagiblje trgov
skemu poklicu. 

To so le nekateri iz dveh 
razredov v Sodražici in Rib
nici, prav gotovo pa so si 
precej podobne poti izbrali 
tudi ostali. Morda njihove od
ločitve še niso dokončne, saj 
pri izbiri bodočega poklica 
marsikje igra odločilno vlogo 
denar, vendar si bo vsak sku
šal izbrati to, kar ga najbolj 
veseli. Kljub, mladosti se pač 
zavedajo, da je izbira poklica 
hudo resna zadeva, ki zahte
va tehten premislek. Po nji
hovih besedah: »Veseli meU 
smo lahko prepričani, da so 
dobro izbirali. .. 

F. Griveo 

V osmem razredu osnovne sole v Sodražici 
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R o b e r t 

M e r l e S M R T 
JE MOJ POKLIC 

24 
Izdal sem svojo dolžnost. 
Vrnil sem se v pisarno in poskušal delati. Toda 

glavo sem imel prazno in se nisem mogel zbrati. Kadil 
fem cigareto za cigareto. Ob pol osmih me je šofer 
odpeljal domov. 

Elsie in Frau Muller sta otrokom dajali večerjo. 
Poljubil sem vse otroke po vrsti in rekel: 

»Dober večer, Elsie.« 
Malce je počakala, a že je odgovorila s popolno

ma naravnim glasom: 
»Dober večer, Rudolf.« 
Nekaj časa sem poslušal čebljanje otrok, nato 

•em vstal in odšel v svojo pisarno. 
Malo pozneje je potrkalo na moja vrata in ogla

sila se je Elsie: 
»Večerjat, Rudolf.« 
Slišal sem, kako so njeni koraki zamrli. Odšel sem 

lz pisarne in stopil v jedilnico. Sedel sem, za mano 
plsie in Frau Muller. Bil sem zelo utrujen. Nalil sem 
kozarce kakor ponavadi in Elsie je rekla: 

»Hvala Rudolf.« 
Frau Muller je sprožila pogovor o otrocih in El

sie se je pogovarjala z njo o njihovih sposobnostih. 
Cez nekaj časa je Elsie rekla: 

»Ali ne, Rudolf?« 
Dvignil sem glavo. Nisem poslušal njunega pogo

vora in kar na slepo sem rekel: 
»Ja, ja.« 
Pogledal sem Elsie. Ne, nič ni bilo moč prebrati iz 

njenih oči. 
In čisto naravno je obrnila glavo stran. 
»Če dovolite, Herr Kommandant,« se je oglasila 

Frau Muller, »tudi Kari je zelo inteligenten. Toda bolj 
kakor ljudje, ga zanimajo mrtvi predmeti.« 

Prikimal sem in prenehal poslušati. 
IJo večerji sem vstal, se poslovil od Elsie in go

spe Muller in se zaprl v svojo pisarno. Knjiga o dresu
ri konj je še vedno ležala na mizi. Odprl sem jo in 
kar na slepo sem pričel brati. A kmalu sem jo zaprl in 
jo uvrstil nazaj na polico. Potem sem si sezul škor
nje ter pričel hoditi po sobi gor in dol. 

Ob desetih sem zaslišal, da je gospa Muller vošči
la Elsie lahko noč in odšla po stopnicah. Nekaj mi
nut kasneje sem prepoznal korake svoje žene, ki je 
šla po stopnišču navzgor. Slišal sem, kako je električ
no stikalo suho škrtnilo, ko je ugasnila luč, potem 
pa se je vsa hiša potopila v tišino. 

Prižgal sem cigareto in na vse odprl okno. Lune 
ni bilo, vendar pa je bila noč svetla. Nekaj časa 
sem slonel na oknu, potem sem sklenil, da odidem k 
Elsie in se pogovorim z njo. Pritisnil sem cigareto 
ha pepelnik, stopil v vežo in se začel počasi vzpe
njati po stopnicah. 

Položil sem roko na kljuko, pritisnil in nalahko 
odsunil. Vrata so bila zaklenjena. Najprej sem potr
kal enkrat, kolikor mogoče potihoma, nato pa sem 
dvakrat potrkal močneje. Nič odgovora. Z obrazom 
sem se približal vratom in prisluhnil. Nič. Soba je 
bila tiha, ko da bi v njej ležal mrlič. 

1945 
Krematorij III. in IV. sta bila dozidana do določe

nega datuma in od januarja pa do konca tega leta 
so vsi štirje krematoriji obratovali z vso paro. 

Decembra 1943 sem bil imenovan za inšpektorja 
vseh taborišč in z družino sem se naselil v Berlinu. 
Toda v Auschvvitz sem se še vračal. Tam sem na 
primer prebil dobršen del poletja 1944, da sem svo
jemu nasledniku pomagl rešiti problem, k i je nastal 
S poveljem, da je treba na s p e c i a l n i postopek po
slati 400.000 madžarskih Zidov. 

Zadnjo inšpektorsko turnejo sem opravil v mar
cu 1945: obiskal sem Neuengamme, Bergen-Belsen, 
Buchenvvald, Dachau in Flossenburg. Komandantom 
teh taborišč sem osebno prinesel reichsfiirerjevo po
velje, naj prenehajo z uničevanjem Zidov in umrlji
vost v taboriščih čimbolj omejijo. 

Predvsem v Bergen-Belsenu je bil položaj straho
ten. Zmanjkalo je vode, zmanjkalo hrane, nesnaga v 
latrinah je prestopala robove, na taboriščnih poteh &pod milim nebom gnilo več kot 10.000 trupel. Jet-

om je bilo nemogoče dovajati hrano, ker je urad 
ta preskrbo tistega okrožja gladko odklonil, da bi 
še kar koli pošiljal v taborišče. Komandantu sem 
Eapovedal, da mora v najkrajšem času narediti red, 
razen tega sem ga naučil, kako je treba sežigati 
trupla v jarkih. Kmalu so se sanitarne razmere izbolj
šale. Hrane pa je kljub temu primanjkovali in jet
niki so cepali kakor muhe. 

Ob koncu aprila 1945 je položaj postal tak, da se 

Že morala »administrativna skupina D«, katere usluž-
lenec sem bil tudi jaz, p r e s e l i l i v KLRavcnsbruck. 

Avtomobili s šefi SS in z njihovimi družinami, ka
kor tudi kamioni z arhivi in drugim materialom so 
se v dolgi koloni odpravili po glavni cesti proti Ravens-
briicku. Vse ceste so bile polne civilnega prebivalstva, 
k i je bežalo pred bombnimi napadi. Iz Ravcnsbriicka 
smo se premestili v Reusburg in vse, kar sem tam 
mogel najti za svoje ljudi, je bil neki hlev. Nasled
nji dan pa sem ženske in otroke namestil v neki 
Šoli. 

Od tistega trenutka dalje se je beg spre vrgel v 
pravo morasto življenje. Rusi so prodirali z ene stra
ni, Angloameričanl z druge in nenehno smo se mo
rali umikati pred napredovanjem sovražnika. V Fleus-
burgu sem se nenadno spomnil, da je bila Frau Mul
ler, naša nekdanja vzgojiteljica, iz Apenrada. Takoj 
sem odpeljal tja Elsie in otroke in Frau Muller je 
bila tako dobra, da jih je rade volje vzela pod streho. 

Sam z Dietzom sem nadaljeval pot v Munvick 
|n tam sem v družbi z drugimi šefi »administrativne 
skupine D« poslednjič videl Himmlerja. Izjavil Je, 
da nam ne more dati nobenega povelja več. 

Pionir Janez pri tovarišu Titu 
V nede l j o z j u t r a j m a l o 

p r e d s e d m o u r o je p i o n i r 
J a n e z S e n i c a i z Brežic do
bre vo l j e s t o p i l i z b r z o v la 
k a n a brežiški železniški 
p o s t a j i . Vračal se j e i z 
B e o g r a d a i n za sebo j j e 
i m e l v e l i k o doživet je. S 
s k u p i n o s l o v e n s k i h p i o n i r 
j e v j e b i l v g o s t eh p r i 
tovarišu T i t u . 

J a n e z o b i s k u j e V . r a z r e d 
o snovne šole I I v Brežicah. 
T a šola i m a najboljši p i o 
n i r s k i o d r e d v občini, za
r a d i tega s i j e p r i d o b i l a 
p r a v i c o , d a i z b e r e p r e d 
s t a v n i k a z a o b i s k p r edsed 
n i k a r e p u b l i k e i z s v o j i h 
v r s t . T a čast je d o l e t e l a 
J a n e z a . Z e l o je p o n o s e n , 
d a so ga i z b r a l i . 

»Boš b r a l c e m D o l e n j 
s k e g a l i s t a p o v e d a l k a j o 
s v o j i p o t i v Beograd?« 
s e m ga n a g o v o r i l a o b sre
čanju. 

»Seveda b o m p o v e d a l . 
V e l i k o z a n i m i v e g a s e m v i 
de l , n a j b o l j p a s e m b i l 
vese l t r e n u t k o v , k i s m o j i h 
preživel i s k u p a j s t o v a r i 
šem T i tom. « 

»So te i z b r a l i , k e r s i od -
l ičnjak?« 

»Da, p a t u d i z a r a d i te
ga, k e r r a d p o m a g a m d r u 
g i m v s t i s k i ; p i o n i r j e m 
p r i učenju, n a c e s t i p a sta
r i m l j u d e m , če se ne zna j 
de jo . N a šoli. s o d e l u j e m v 
r a z n i h krožkih, največ v 
šahovskem.« 

»Kda j ste o b i s k a l i t ova
riša maršala?« 

» V s o b o t o d o p o l d n e . 
S p r e j e l n a s je v d v o r a n i 
zveznega izvršnega s v e t a v 
N o v e m B e o g r a d u . I z S l o 
ven i j e nas j e b i l o dva jset . 
P o e n p i o n i r i z v s a k e re
p u b l i k e j e tovarišu T i t u 
Čestital ob n j e g o v e m p r a 
z n i k u i n m u izročil d a r i l o . 
O s t a l i so m u d a l i s a m o 
r o k o i n m u n a t i h e m želeli 
vse najboljše. O k r o g n j ega 
s m o se s t r n i l i v p o l k r o g u . 
N a t o s m o p o s e d l i p o sa lo 
n i h i n tovariš T i t o j e ob i 
s k a l v s a k o o m i z j e posebe j . 
K o se je u s t a v i l p r i Črno
g o r c i h , s e m slišal, d a je 
vprašal: ,K j e so p a S l oven 
c i ? ' T a k o j z a t e m j e b i l že 
m e d n a m i . V s t a l i s m o , d a 
b i z a p e l i , p a n a m j e d e j a l , 
na j s edemo . T u d i o n je p r i -
sede l . Z a p e l i s m o p e s e m 
T i t u z a r o j s t n i d a n ! 
S p r e m l j a l n a s j e naš har
m o n i k a r Matjaž. K o s m o 
o d p e l i , j e p i o n i r i z L j u b 
l j a n e i z r o d i l tovarišu T i t u 

Kur i rčkovo pošto i n p ro 
s i l , na j j o podpiše. R a d j e 
n a p r a v i l to.« 

»O čem ste se pogovar 
j a l i z n j im?« 

»Spraševal i s m o ga z a 
d o g o d k e i z vo jne . P r i po v e 
d o v a l n a m je, k a k o m u j e 
z v e s t i pes L u k s rešil živ
l j en j e i n še o n e k e m d r u 
g e m d o g o d k u , k o j e z a las 

»Veliko smo videli, naj
lepše pa je bilo, ko smo 
bili skupaj s tovarišem 
Titom . . . « nam je pove
dal brežiški pionir Janez 

Senica 

ušel s m r t i . P i o n i r k a M a r i 
j a ga j e vprašala, k d a j j e 
b i l n a j b o l j vese l . M a l o j e 
p o m i s l i l , k e r je b i l najbrž 
v e l i k o k r a t vese l i n žalo
s t en , n a t o p a j e d e j a l : 
.Na j bo l j v ese l s e m b i l ta
k r a t , k o s m o p r e g n a l i 
N e m c e ' . 

P r i j e t e n p o g o v o r je k m a 
l u m i n i l i n tovariš T i t o se 
j e p o s l o v i l o d nas . N a vr 
s t i j e b i l o f o t o g r a f i r a n j e v 
d v o r a n i , k j e r s m o ga n a 
začetku o b i s k a p o z d r a v i l i . 
S l i k a l se je z v s a k o s k u p i 
no p o s e b e j . S t e m je b i l 
naš obisk zaključen. Ob 
odhodu je vsak p i o n i r do
b i l z a d a r i l o bonboniero « . 

»Ka j ste tovarišu T i t u 
p o d a r i l i Slovenci?« 

»SOpek nage l j no v i n ve
l i k a l b u m z najlepšimi s l i 
k a m i s l o v e n s k e dežele.« 

»Kako t i j e b i l a všeč na 
ša prestolnica?« 

B e o g r a d je.^ v e l i k o i n l epo 
m e s t o , š e p o s e b n o l epo j e 
n a A v a l i . N j e gove zname
n i t o s t i so n a m r a z k a z a l i 
g o s t i t e l j , p i o n i r j i o s n o v n e 
šole R a d e Kalakić. P o me
s t u s m o se v o z i l i z av to 
b u s o m . O g l e d a l i s m o s i 

p i o n i r s k o mes t o , k i je vse 
v z e l en ju . P i o n i r j i t a b o r i 
j o t a m v počitniških d n e h . 
V p i o n i r s k e m m e s t u so ve
l i k a igrišča z a šport i n r a 
z v e d r i l o . V i d e l i s m o t u d i 
n o v i B e o g r a d . T a m ras t e j o 
mogočne z g radbe . V naši 
p r e s t o l n i c i s m o se v s i do
b r o počutili. G o s t i t e l j i p r e j 
o m e n j e n e osnovne šole so 
n a m o b p r i h o d u p r i r e d i l i 
n a r o d n e p lese , m i p a s m o 
j i m z a p e l i n e ka j s l oven
s k i h p e s m i . D o b r o s m o se 
r a z u m e l i z n j i m i i n ob s lo
v e s u s m o d r u g d r u g e m u 
o b l j u b i l i , d a s i b o m o d o p i 
sovali.« 

JOŽICA T E P P E Y 

Uspeh »Dovršenega 
umora« 

V četrtek zvečer se je gle
dališka skupina D P D Svobo
da Dušan Jereb predstavi la 
Novomeščanom s Tonkovo 
tridejansko kr im ina lko DO
VRŠENI U M O R i n požela 
hvaležne aplavze številnih 
gledalcev, k i so napoln i l i dvo
rano. Posebno je ugajala igra 
Mari je ' Sa l i , M i l ana Bratoža, 
Franceta K r a l j a i n Iva Pav-
šiča, k i so s t rn i l i napeto k r i 
minalno zgodbo v zaokroženo 
dejanje. — Popoldne so igro 
pr ip rav i l i mlad in i , s k r i m i 
nalko pa bodo novomeški 
igra lc i še nastopi l i i n bomo 
o upr izor i tv i več poročali pr i 
hodnj i teden. — Igro si je 
ogledala tudi republiška ko
mis i ja , k i obiskuje amaterje 
pred letošnjo republiško 
dramsko revijo. 

Srečanje mladine na Rogu 
Približno 300 mladincev, 

mlad ink i n pr ipadnikov J L A 
Iz Novega mesta i n Kočevja 
je preživelo 25. maj , dan mla
dost i , v pr i jetnem srečanju 
na Podstenicah i n B a z i 20 
v Part izanskem Rogu. Občin
ska komite ja Z M S v Novem 
mestu i n Kočevju sta j i m 
pr iprav i la srečanje v spomin 
na 17. maj 1943, ko se je v 
Podstenicah zbra l novousta
novljeni glavni in ic ia t i vn i od
bor Zveze slovenske mladine. 
P r i spominskem kamnu, k i 
so ga odk r i l i polet i 1959, Je 

zbrani m lad in i spregovoril 
M i r o Thorževskij, novomeški 
mlad inc i pa so pr ip rav i l i kra
tek, a prisrčen spored. N a 
Baz i 20, kamor je mlad ina 
nadaljevala pot, so pr iprav i l i 
lep spored na novo sprejeti 
mlad inc i iz Kočevja. Nadvse 
zadovoljni, saj so spoznali iz 
ust udeležencev N O B zgodo
vino Roga in razvoja N O B 
na tem področju, so se vrni 
l i domov, polni pr i jetnih spo
minov na letošnji praznik 
mladost i . 

Sd . 

^ ^ ^ ^ ^ ^ 

n 
L U 
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61. »Veijera« bo prinesla v vesolje nove dele vesoljske 
postaje in pripeljala nove ljudi, ki jo bodo gradili, takrat ko 
se bo prva posadka utrudila. — Žične kletke ni bilo težko 
sestaviti. Vse žice so bile točno prikrojene, vse je bilo treba 
zgolj zložiti po številkah in pritrditi.- Največ težav jim je po
vzročalo to, da se še vedno niso znali gibati v breztežnem 
prostoru. Včasih so se vrteli naokrog kot vrtavke, in če so 
iztegnili za orodjem desno roko, jih je zasukalo v levo. 

62. Začele so prihajati tudi druge tovorne rakete, četrta 
je prišla »Andromeda«. S seboj je pripeljala orjaško montažno 
halo iz plastične mase, podobne tisti za dežne plašče, le da je 
bila mnogo odpornejša. Halo so napihnili z zrakom in sedaj 
je spominjala na otroški balon. Ko bodo stopili vanjo skozi 
posebno celico, bodo lahko odložili maske za kisik in delali 
v njej brez vesoljskih oblek. Delo bo tako hitreje napredovalo. 
Ko bodo znotraj balona dogradili vesoljsko postajo, bodo 
zrak izpustili. 

63. »Andromeda« je pripeljala s seboj tudi potrebno za
logo zraka, tako da so halo kmalu napihnili. Potem so se lotili 
stroja za uporabo električne energije. Njegove dele je pripe
ljala raketa »Rigel«. Sestavni deli tega stroja so bili zrcalo 
za zbiranje sončnih žarkov, naprave za proizvodnjo električni 
energije in za varjenje kovin. — Z Zemlje so kar naprej pri
hajale rakete. Nekatere so se pripeljale že po štiri- ali petkrat. 
Vsi sestavni deli so bili točno označeni, treba jih je bilo le 
spojiti. 

6. in 7. junija gremo v Črnomelj! 
D a b i ohrani l i stare l jud

ske običaje, k i še žive po ne
kater ih vaseh Bele Kra j ine , 
hkra t i pa pr i vab i l i čimveč tu
ristov, so se v Črnomlju od
ločili za jurjevanje. Pr i red i 
tev bo letos 6. i n - 7. juni ja, 
poslej pa vsako leto prvo ne
deljo v jun i ju . Poseben odbor 
pod predsedstvom Janeza 2u-
niča je s sodelovanjem Zveze 

kulturno prosvetnih organiza
c i j , Turističnega društva i n 
Dolenjske turistične zveze p r i . 
p rav i l »animiv f o lk lo rn i i n 
glasbeni spored, k i se bo v 
teh dn« n , odvijal v Črnomlju, 
v dolinici nasproti hotela La-
hinje. 

6. junija bodo kresnice — 
Belokraojke v narodnih no
gah — v mraku vabile na kres 

po črnomaljskih ul icah, ob 
20.30 pa bo kresovanje, na ka
terem bodo nastopile kul tur
ne skupine iz posameznih be
lokranjsk ih vasi s s tar imi 
l judsk imi pesmimi , tamhura-
škimi zbor i ter kresn im ko
lom, k i ga poznajo v oko l i c i 
V in ice . 

'7. jun i j a bo ob 9. dopol
dne šel skoz i mesto sprevod 
Zelenega Jur i j a . Ta običaj je 
zelo star i n se je ohrani l med 
prebivalstvom skoz i dolga sto
letja. Zelenega Ju r i j a bodo 
spreml ja l i številni piskači in 
trobentači vse do zelenice p r i 
postaji, kjer bodo zatem pr i 
kazal i več s tar ih ko l , k i j i h 
znajo zaplesati še Metličaui. 
Viničani, Preločani, Adlešiča-
ni , Tribučani i n ljudje z Bo-
jancev. S svatbenimi običaji iz 
Poljanske do l ine ' i n znano se-
miško ohcetjo bo ku l tu rn i 
spored zaključen. 

V s i . k i bodo ta dan obi
ska l i Črnomelj, pa se bodo 
lahko zabavali na veseličnem 
prostoru. N a številnih stojni
cah bodo nud i l i belokranjske 
specialitete ter pr is tna doma
ča vina, naprodaj pa bodo tu . 
d i vsakovrstni spominčici iz 
Bele kraj ine. 

Podjetja iz črnomaljske 
občine bodo 7. jun i ja povabi la 
v goste delovne kolektive z 
Gorenjskega in od drugod, s 
kater imi imajo poslovne sti
ke, računajo pa tud i na precej
šen obisk posameznikov iz 
vse Slovenije. Pr iprav l ja ln i 
odbor se bo potrudi l za okol i 
3000 gostov pr i skrbe t i vse po
trebno, da bodo zadovoljni, 
kar bo hkra t i najboljša re
k lama za be lokranjsk i tur i 
zem. 

Za to priložnost bo tud i že 
popravljena cesta, k i pelje v 
Črnomelj, preko Jugorja, ta
ko da tudi s prevozom ne bo 
nobenih težav. 

Strah in pogum ob »povprečnem« vinu 
• V vinu je resnica. 

m - # Ko pijemo, rte vemo, kaj se po čem ravna: 
ali resnica po vinu ali vino po resnici. 

• Vino je belo ali rdeče, čisto ali kalno, sla
bega okusa ali plemenito, naravno ali narejeno 
itd. Resnica pa je ena, naj bo vino takšno ali 
takšno. Resnica, ki jo imamo v mislih, se nanaša 
samo na vino, ki ga točijo potrošnikom izza go
stilniškega pulta. Poglejmo, kako je s to reč jo! 

Odd'elck za medobčinske in
špekcijske službe v Novem 
mestu je pr i skrbe l nad 70 
vzorcev v in , k i so j i h določe
nega dne točili v gosti lnah, 
bifej ih, hotel ih i n restavraci
jah novomeške občine. Vzet i 
b i la pred dnevi v sejni dvora-
so b i l i vzarc i vseh v in v pro
metu, da b i j i h lahko na ne
k e m mestu pokus i l i i n oceni
l i . Taka vinsi:a poskušnja je 
n i občinske skupščine v No
vem mestu. Zraven so pok l i 
cal i zasebne gostilničarje i n 
predstavnike družbenih gos
t insk ih obratov. Vzorce Je 
ocenjevala posebna komis i ja , 
k i so jo sestavil i : Jože Lam-
pret (direktor hotela G r a d 
Otočec), Jože Prelog (kletar 
na G r m u ) , Zvonko Pere, T i t 
Doberšek (kmet i j sk i referent 
občinske skupščine) i n Ivan 
Kastrevc (upokojeni g rmsk i 
kletar ) . 

Pr i jetno je b i lo sedeti med 
druščino, k i je okušala vin
sko kapl j ico. Steklenice vzorč
n ih v in so se tako pomikale 
tudi po mizah , oko l i kater ih 
so sedeli gostinoi. Tako Je 
lahko vsak druga v ina p r i -

Strokovno komisijo so sestavljali (od leve proti desni): Jože Lampret, Jože Pre
lo«, Zvonko Pere. Tit Doberšek in Ivan Kastrevc. V i n o jim le nalival Joie Skof 

merjal s svo j imi , j i h hva l i l 
a l i grajal in poskušal oceniti . 
Seveda je vel jala ocena ko
misije, i n preden je ta jav i la 
točke na osnovi organolep-
tične lestvice (čemu vse mora 
ustrezati dobro vino! ) , so kar 
zapovrstjo nos i l i kozarce k 
ustom, ugotavljal i vonj, barvo 
in okus, p r i čemer so miaska-
11 z jezikom, p r i k imava l i i n 
odkimaval i . Vzorec je b i l lah
ko ocenjen največ s 35 točka
m i . Tako dobr ih v in pa nikjer 
ne točijo, zato so bile ocene 
znatno nižje. K o je komis i ja 
na p r imer jav i la : »Belo vino 
št. 21 je izločeno iz prometa,« 
so poskuševalci ostanke tega 
v ina mar l j i vo z l i l i v posebne 
posode s pr ipombo, da »take 
brozge ne bomo pili«. (V teh 
posodah se je nabiralo tako 
imenovano »povprečno« vino, 
mešanica vseh vzorcev. (Ka
dar Je prišlo na mizo boljše 
vino, so se gostinci med se
boj spogledovali: čigavo je? 

»Stavil b i , da je moje. 
Okus , pena, barva kot p r i 
rubinu?« je p r ipomn i l eden 
izmed pričakujočih. Pa se je 
ušteJ. Vino ni bilo njegovo. 

K m a l u zatem so poskušali 
vino Zdravilišča v Dolenjskih 
Toplicah. »Pltjot!« je kra tko 
pripomnil član komisi je Jože 
Prelog. Tud i gostinoi ga niso 
hotel i piti, ampak so ga z l i l i 
med »povprečno« vino. Sklep 
komisije: »Izločeno iz prome
ta!« 

Vzo r c i so se vrst i l i drug za 
drug im. Najprej bela vina, 
potem rdeča. Ob vsaki novi 
pokušnji Je b i l a nevarnost, 
da odpovedo čuti, zato so si 
pomagali s k ru l i om , s i rpm in 
sadjem. Treba Je bi lo ostati 
popolnoma trezen ln . . . kaj
t i bati v insk i degustator je 
težka naloga. 

K o Je bilo ocenjevanje mi 
mo ln so se napolnile posode 
s »povprečnim« vinom, se Je 
začel razgovor. Karel Vene & 
gostišča »Hmeljnlk« (Straža) 
se Je zanimal , zakaj Je b i lo 

Izločeno iz prometa belo vino 
po vzorcu št. H a . »Zato, ker 
tako slabega v ina nismo na
g i nikjer drugje,« so m u po
jasnili. Tit Doberšek pa je 
odgovoril: »vtis je, da je vi
no delai 1 0- Je brez okusa i n 
motno. Pojasnite, kako ste ga 
dobili!« Vene n i odgovori l . 

joie Tomlje, d irektor h i t e 
la Kandija: »Težko je p r i t i 
do dobrega vina. Očitno je, 
da so b i l a najslabše ocenje
na tista vina, k i J ih je naba
vil grosist«. 

franp Milovič, R ib ja re
stavracija'- »Vino kupujemo 
tam, j ! j e r J e c i t i rano. P r i 
znam, d* te b i l a v v inu, k i je 
bilo o c j e n o , samorodnica. 
Toda druge izbire p r i nakupu 
n i uik). Predlagam, da b i šli 
v bodoč« z nami inšpekcijski 
organi' k J e r b i lahko more
bitne napake odprav i l i na 
kraju s*nem.« 

SiavK° Tesar, inšpaktor: 
„Tovari* ima prav, vendar je 
n e m « 0 * ' da b i b i la inšpek
cija P 1 * 7 P* 1 vsakem sodu. 
Neizpodbitno p a je, da dob r ih 
vinsKtf1 s t r okovn j akov pr i -
m a n ^ ' " 

Osffll'-' "Družbena podjetja 
n a j bi »"kovala od vinograd
nikov grozdje, ne vino. Okus 
u i n e tne8» vina se je že tako 
nr ib l i * * 1 d a v n e m u , da se to 
lahko " * ° t o v i le še s pomoč
jo i.eft^6 analize.« 

Zvon*0 Pere, predsednik 
ocenJfl v f t l f l ^ komisi je : »Če
prav m« 1 0!!! govorijo, da pro
da ja l 0 8 ° & t i n c i slabo vino, je 
ta oče" 8 dokazala; da le nI 
cisto «*<>• Gros is t i , kot 
» H m ^ ' Pa naj b i v bo
doče boiJ Pazi l i tja izbiro vin.« 

c e ^ k r , a t k 0 Prel ista
l i Ovalne komi -
sije * - g t o v t U . da na Sploš-
no kvalitetna v na 
k i hote, S 
ja. h°f0 ^ Otočec. hotel 
M e t r opoi< Ribja restavracija, 
M t t J ? ' 1 J C i & 0 S l i l r i a v Scntjcr-

D v o r ' K<>-'<"-
v 8 , fv, v », Vrhovn ikova 

Z . oii-oZ a P a n a m o , se 

K -i«<sti ZarTt T a Pokušn a 

IVAN ZORAN 

Pred tremi tedni je tale medvedek še plezal po drev
ju na vrtu Lojzeta Konde v Gabru nad Semičem. 
Obetal se mu je živalski vrt ali pa svoboda. 2e je 
nekako kazalo, da bo mladiček — bila je medvedka 
— snet spuščen v gozd, ker bi živalski vrt v Ljublja
ni raie imel samčka kot pa samičko. Končno so se 
v Ljubljani le odločili in mala medvedka je na ža
lost semiških otrok odpotovala v ujetništvo v Ljub
ljano. Zdaj jo bodo lahko srečevali obiskovalci v 
vedno večji medvedji družini ljubljanskega žival
skega vrta. O stari medvedki in drugih dveh njenih 
mladičih ni v Semiču nič več slišati; najbrž jo je 

mahnila kam v Rog . . . 

Pojasnilo 
V članku »Ža znanje o po-

k l i o ih odlična ocena!«, objav
ljenem v zadnj i številki Do
lenjskega l ista, se je v r in i l a 
nel juba pomota. Oddaje o po
k l i c i h n i organiz iral Zavod 

za izobraževanje kadrov ln 
proučevanje produktivnosti 
dela, kakor je b i lo objavlje
no, ampak Zavod za zaposlo
vanje delavcev v Novem me
stu. Bralce prosimo, da napa
ko oprostijo. 
Uredništvo Dolenjskega li:*a 

Maturanti srednje kmetijske šole na Grmu so se minulo soboto poslavljali od 
šolskih klopi. Naloženi na traktorske prikolice so na razne načine izražali svoje 
veselje pred vstopom v nov poklic. Od njih si gotovo lahko veliko obetamo, saj 
so že zgodaj napovedali, da si bodo prizadevali urediti razmere v kmetijstvu. 
(Primer geslo: V S E ZA MESO!). - Na sliki: sprevod maturantov na novome

škem Glavnem trgu 

Cvetke iz tujih logov 
Pisatelj Dickens je potoval po Ameriki. V mestu, kjer 

se je za dalj časa ustavil, je izročil perici perilo v pranje. 
Ko mu ga ženska vrne, pisatelj opazi, da mu manjka šest 
srajc. Ko se ranima, kaj se je zgodilo, mu perica pravi, da 
jih je sicer oprala, potem pa so izginile brez sledu. Pisatelj 
jo opozori, naj v prihodnje bolj pazi. 

Nekaj dni pozneje prinese perica račun, v katerem je 
zaračunano pranje onih izgubljenih šestih srajc. Dickens se 
začudi in reče: 

»Kako pa to? Najprej izgubim zaradi vaše nepazljivosti 
šest najboljših srajc in zdaj naj sa plačam zanje?« 

»Imate čisto prav,« se oglasi žena, »toda pornoslite, da 
so jih ukradli šele potem, ko sem Jih že oprala. Tako grdi 
pa spet ne boste, da bi ogoljufali revno žensko za težko 
prisduženi denar.« 

Kaj je hotel pisatelj drugega: plačal je račun. 

Avtor »Oliverja Twista« je ravnal s svojimi posli zelo 
lepo, včasih se je z njimi tudi pošalil. Nekega dne je kuha
rica postavila na mizo na italijanski način pripravljene 
makarone. Pisatelj Je v njih našel las, ki Je bil začuda po
doben lasem dobre kuharice. Ko se je ta vrnila v sobo, se 
ji je Dickens prijazno nasmehnil: 

»Uršula, če boste opazili, da vam kak las manjka, ne 
bodite preveč žalostni; našel sem ga med makaroni!« 

Angleški biolog Thomas Huxley (brat slavnega pisate
lja) je mnogo potoval. V manjšem italijanskem hotelu se 
je vpisoval v knjigo tujcev in pri tem našel^v njej stenico. 
Besen je pobaral hotelirja, kaj naj to pomeni. Ijastnik se 
je na vse kriplje izgovarjal, Huxley pa ga je pobil z nasled
njo ugotovitvijo: 

»Ne samo da- morate imeti precej teh živali, vaše steni
ce so celo dobro organizirane; tale je šla v vpisno knjigo 
gledat, v katero sobo poj de ta ali oni gost.« 

V angleškem parlamentu se je priglasil k besedi škof, 
ki je bil znan po svojih neskončnih govorih. To pot je celo 
vnaprej povedal, da bo svoj govor razdelil na dvanajst po
glavij. Znani politik lord Salisburv je zaprosil škofa, naj 
mu dovoli, da pred tem pove kratko anekdoto. 

»Pijanec je stal pred katedralo sv. Pavla v Londonu in 
se zaman trudil, da bi videl, koliko je ura. Neruvioma je 
na stolpu začela biti: enkrat, dvakrat, trikrat in tako dalje. 
Nazadnje je odbilo dvanajst. Ko je pijanec naštel dvanajst 
udarcev, se je razhudll in dejal: 

»Pojdi k vragu, zakaj mi nisi tega naenkrat povedala?« 
Ves parlament je bruhnil v smeh in škof je odpovedal 

svoj govor. 

— Hoćeš, da pridem gor?! 



Novice iz bizeljske torbe 
B Več članov b i rada pr i -

dooi ia krajevna organizaci ja 
S Z D L . N a sestankih podruž
nic vneto razpravljajo o tem, 
razen tega pa hit i jo pob i ra t i 
članarino. 

H Sekcije p r i K O S Z D L so 
poživile delo. P r ed nedavnim 
so na sestanku predstavnikov 
družbenih organizacij raz
prav l ja l i o k i n u i n zvedeli, da 
bo pričel z rednim progra
m o m konec juni ja . Sekc i ja 
ta gradnjo bencinske črpalke 
je že organiz irala začeta de
la . V s a sredstva za črpalko 
še niso zagotovljena, kot je 
videti , pa bodo p r v i voznik i 
v pozni jeseni že lahko nato
čili bencin tudi na Bize jskem. 
Odbor za gradnjo vodovoda 
je že sestavljen, vendar z de
l om še n i pričel. V načrtu je, 
da b i do jeseni spel ja l i orga
nizaci jo: zbra l i interesente, 
p r ip rav i l i načrt napeljave, 
vplačali odmerjene vsote i n 
se obvezali za prostovol jno 
delo. 

B O cestah je veliko raz
prav na vseh sestankih. L ju
dje razpravljajo o cesti Be-
zejsko-Pišece. Pišečanom b i 
za ce l ih 10 ki lometrov p r i b l i 
žala železniško postajo. O 
gradnj i se bo treba pogovar

jat i tudi v obeh krajevnih 
skupnost ih : v pišečki i n v b i -
zel jski . T a cesta bi'omogočila 
avtobusne zveze, k i j i h zdaj 
n i . Ve l iko se govori o asfal
t i ranju ceste Brežice-Bizelj-
sko-Klanjec, k i b i povezala 
avtocesto Ljubljana-Zagreb 
i n Kumrovec-Zagreb. Ce b i 
Uredi l i i n asfalt iral i 30 k m 
dolgo cesto od Mestdnja do 
Bizel jskega. b i s tem nastala 
sodobna prometna žila, k i b i 
povezovala Štajersko, Dolenj
sko i n Zagreb. Ljudje vedo, da 
je potrebnih precej sredstev 
za to, vprašujejo pa se, kdaj 
bo načrt o asfalt iranju te ce
ste postal stvaren. 

B O arondaci j i zemljišč in 
o pogodbenem sodelovanju 
razpravljajo ljudje na doma
la vseh sestankih. V teh de
javnost ih bizeljske zadruge 
je S Z D L odigralo vel iko vlo
go, l judje pa poudarjajo, da 
bi mora la S Z D L odločneje 
posegati tudi v ku l turno , go
spodarsko i n politično življe
nje kraja. 

B Šolska mladina je v J u 
goslovanskih p i on i r sk ih igrah, 
v tekmovanju kolesarjev (Ka
re l M ihe l in , Cenko Pav l in i n 
Dušan Rozman) zasedla 1. 
mesto i n dobi la 40.000 d i n 

nagrade, v oddaji Pokaži, kaj 
znaš o prometu (Cenko Pav
l i n , S o r t a Ba l on i n K a r e l 
Mihe l in ) so zasedli 3. mesto 
i n dob i l i nagrado 30.000 d in , 
p ion i r ska ekipa učencev iz 
podružnične šole v Orešju pa 
je v tej oddaji zasedla S. me
sto i n prejela 15 000 d i n na
grade. Šolska mlad ina je so
delovala tud i v tekmovanju 
mlad ih matematikov in v raz
stavi ročnih izdelkov. Za do
sežene uspehe zaslužijo pr i 
zadevni šolarji vso pohvalo! 

B Z a zaključek šolskega 
leta pripravljajo v šoli raz
stavo ročnih izdelkov ter za
ključno prireditev. Z zasluže
nimi nagradami in s prosto
voljnim delom bodo uredili 
igrišče. Prizadevnost šolske 
mladine bi kazalo spodbuditi 
z denarnimi prispevki. 

R k . 

370 pionirjev spreje
tih v mladinsko 

organizacijo 
Proslavl janje dneva mlado

st i so na osnovnih šolah v 
brežiški občini združili s 
sprejemom pionirjev v mla
dinsko organizacijo. Spreje
m i so b i l i v soboto, 23. ma
ja, i n v ponedeljek, 25. ma
ja. T em slovesnostim so sko
raj povsod sledile pogostitve. 
V občini Brežice se je v teh 
dneh vključilo v vrste Zveze 
mladine .370 pionirjev. 

Analiza dela osnov
nih organizacij ZK 

26. maja je b i l a v Brežicah 
seja občinskega komite ja Z K . 
Pretežni de l razprave je b i l 
namenjen anal iz i vo l i ln ih 
konferenc osnovnih organiza
cij Zveze komunistov. Člani 
komite ja so se dogovori l i tu
d i za dnevni red i n datum 
občinske voli lne konference. 

0 čem je razpravljala danes 
občinska skupščina v Brežicah? 
Danes je bila v Brežicah seja 

obeh zborov občinske skupščine, 
na kateri so obravnavali oosežen 
dnevni red. Najprej je bila na vr
sti razprava o izvršitvi družbenega 
plana v prvem tromesečju letoš
njega leta. Rezultati so za to Ob-

Tople želje mladih iz celjskega okraja 
Pretekli dnevi so v celj

skem okraju minili v zna
menju prireditev v poča
stitev dneva mladosti ter 
sestankov v zvezi s pripra
vami na volitve novih sa
moupravnih organov v 
kmetijskih in drugih gos
podarskih organizacijah. 

Ni slučaj, da so letošnje 
priprave in praznovanja 
dneva mladosti potekala v 
duhu mladostnega poleta, 
pregleda uspehov in neneh
nega prizadevanja za lepše 
življenje, saj so v neposre
dni zvezi s pripravami za 
VIII. kongres ZKJ. S pro
slav in zborovanj so mla
dinci in drugi občani poši
ljali pozdrave maršalu Titu 
za 72. rojstni dan z želja
mi, da bi nas še dolgo vo
dil, in mu hkrati obljub-

Umirjen promet 
na sejmišču 

Preteklo soboto so pripe
ljali na tedenski prašičji se
jem v Brežice 900 do 3 me
secev starih prašičkov, večjih 
pa 50. Povprečna cena za 775 
prodanih mlajših živali je bi
la največ do 550 din za kilo
gram žive teže. Starejših pra
šičev so prodali 25, po 330 
din kg žive teže. A . S. 

Ijali, da se bodo na svojih 
delovnih mestih, v šolah in 
povsod drugod vztrajno 
bojevali za uresničitev pri
zadevanj v dobro naše so
cialistične skupnosti. 

V vseh občinah celjskega 
okraja so bila v mestecu 
mladosti številna športna 
srečanja, občinske revije 

BREŽIŠKE 
V E S T I 
mladinskih pevskih zbo
rov, srečanja in zborova
nja mladih, razstave tehni
ških izdelkov ob zaključ
ku letošnjih Jugoslovan
skih pionirskih iger, tabor
ni ognji, pohodi po parti
zanskih poteh in razna 
tekmovanja. Mladi ljudje 
so množično sodelovali v 
štafeti mladosti, pionirji 
pa tudi pri prenašanju kil-
rirčkove pošte. 

Vse te prireditve so poka
zale, da mladina zajema 
svoj polet iz duha naših 
borcev v najtežjih časih 
naše zgodovine, pokazale 
pa so tudi, kaj mladina 
zna in zmore ter da bo na
ša skupnost tudi v prihod
nje imela dovolj strokov
njakov in predanih ljudi. 

Mladost na paradi v Brežicah 
Za dan mladosti so v nedeljo v Brežicah priredili slovesno parado. 

Godba na pihala Je že navsezgodaj zaigrala budnico In v zastave tir 
zrlenji- odeto mesto Je oživelo. (HI vsepovsod so se začeli zbirati gle
dalci in udeleženci parade. Slovesen sprevod se Je pričel pomikati ob 
K.:iu ntl rradu mimo častne tribune pred zgradbo občinske skupščine 
do st iilitinu. V mimohodu so se zvrstili športniki, planinci. tabomlM, 
šahisti, cidbaui, obvezniki predvojaike vzgoje, gasilci, padalci, mlsdl 
zadriKiiiki na traktorjih, šofcrii obrata IMV z avtomobili tvoje to-
varne, člani Avtomnto društva Brežice v vozilih Fiat 600 in številni 
gostje iz Samobora in Zaprešlča. Na stadionu Je pozdravil zbrane 
predsednik uk> a inre.a komiteja />1S Celje Stane Srničar. Vato se je 
začel medobčinski kros tet likiniivnnla v nogometu, rokometu in 
odbojki. Priznanji in prehodni pokal so podelili ob 17. mi. Prehodni 
pokal je ii-.Mi.u.a občina Samobor. 

V Celju so v soboto od
prli okrajno razstavo naj
boljših tehniških izdelkov, 
modelov, maket, likovnih 
del in fotografij z občin
skih razstav osnovnih šol, 
čez 200 izdelkov ne kaže 
samo velikega napredka na 
tem področju pionirske in 
mladinske dejavnosti, tem
več tudi veliko zanimanje 
mladih ljudi za strokovno 
in znanstveno izobraževa
nje, gospodarska in druga 
vprašanja, razvoj občin ter 
posameznih podjetij in 
družbenih služb v njiho
vem kraju. Znova pa se je 
pokazalo, da bo za šole 
treba v prihodnje odmeriti 
le nekoliko več sredstev. 

S. P. 

• Izvršni odbor občinskega od
bora Počitniike zveze je pripravil 
v prosvetnem domu predavanj« i 
naslovom »Lepa si, zemlja Sloven
ska.« Predaval J« tov. Ciril 
Hubad. Tml. 

BiiiiiriiitriiiitHiUjirii-Miniiiiiriiiiî itiKiiuHiiii.iiiiNDiJii titiirciî iiriiki 

Za praznik mladosti 
v Dol. Toplicah 

M l a d i n a iz osnovne šole v 
Do l . Top l i cah je za praznik 
mladost i p r i r ed i l a razstavo 
ročnih izdelkov v izložbi tr
govine »Pri vrbi«. 24. maja 
Je b i l a v prosvetnem domu 
slovesnost, na kater i so spre
j e l i učence iz 7. razredov v 
mlad insko organizaci jo i n j i h 
pogost i l i . D . G. 

dobje še kar ugodni, čeprav so se 
posamezne delovne organizacije, 
n. pr. Tovarna pohištva, znašle 
v precejšnjih težavah. Skupščina 
je na seji sprejela tudi okvirni 
program dela v prvem polletju 
1964, ki ga je dobršen del že ures
ničila. Sprejela je odlok o kontro
li cen za storitve, o likvidaciji 
podjetja Novokroj, potrditev za
ključnega računa proračuna in 
skladov, potrditev statutov šol in 
drugih izobraževalnih ustanov ter 
razpravo o poročilih občinskega 
sodnika za prekrške, veterinarske, 
tržne in gozdarske inšpekcije. — 
Zbora sta nadalje razpravljala o 
prevzemu poroštev za posojila, 
ki jih bodo najela podjetja Bre
žice-Vino, Kmetijsko gozdarsko 
podjetje Brežice, Obrtno kovinar
sko podjetje Donova in Ljudska 
potrošnja Brežice. Podjetje Brezi-
ce-Vino potrebuje 23 milijonov po
sojila za nakup vina, in sicer sa
mo za tri mesece. Kmetijsko goz
darsko podjetje namerava naleti 
85 milijonov kredita za nakup' 
zemlje za obdobje 15 let. Obrtno 
kovinarsko podjetje Dobova pa 
prosi za 14 milijonov obratnih 
sredstev ln 5 milijonov 900 tisoč 
za nabavo tovornega avtomobila. 
Ljudska potrošnja bo najela po
sojilo v znesku 3 ln pol milijona 
dinarjev za dobo petih let. 

Skupščina je Izrekla tudi soglas
je k določitvi odstotka udeležbe 
okraja pri prispevku v družbene 
Investicijske sklade ter soglasje k 
sklepu skupščine Komunalne skup
nosti socialnega zavarovanja Po-
savje o določitvi stopnje dodatne
ga prispevka za zdravstveno zava
rovanje. 

KRATKE IZ B R E Ž I C 
• Občinska zveza za telesno 

kulturo sprejema prijave posa
meznikov in lastnikov avtomobi
lov, ki bi prisostvovali zadnjemu 
kolu štajerske rokometne lige na 
tekmi Brežice : Celje v Celju. Po
samezniki bi potovali z vlakom na 
kolektivno objavo. Pristaši roko
meta, pohitite s 'prijavami, da bo 
mogoče zagotoviti dovolj vstopnici 

• Občinski komite ZMS je imel 
svoj redni razširjeni plenum, na 
katerem so razpravljali o proble
mih okoli proslave dneva mlado
sti, vključevanju mladine v orga
nizacije ZK ln SZDL ter o vsak
danjih organizacijskih težavah v 
posameznih aktivih. Na tem ple
numu so bili nekateri dlani zaradi 
preobremenjenosti razrešeni dela 
v ObK ZMS, na njihovo mesto pa 
so izvolili nove. Novi predsednik 
ObK ZMS je Drago Ples. 

Z zaključile razstave pionirskega odreda druge 
osnovne šole v Brežicah, ki ie bila odprta od 27. 
aprila do 3. maja: desno — maketa novega naselja, 

zgoraj — likovni izdelki (Foto: Baškovič) 

Najboljši odredi nagrajeni 
Ob zaključku Jugoslovan

s k i h p ion i r sk ih iger je b i l a 
v soboto zvečer v ma l i dvo
ran i Prosvetnega doma v Bre
žicah odprta razstava tehnič
n i h i n l i kovn ih izdelkov učen
cev osnovnih šol v občini. 
Razstava prikazuje precejšen 
napredek tehnične i n l ikovne 
vzgoje na šolah. Otvor i tv i 
razstave je sledi la ob 20. u r i 
v ve l ik i dvorani proslava 
dneva mladost i l n zaključka 
Jugoslovanskih p i on i r sk ih 
iger, k i jo je prenašala lo
ka lna radi jska postaja. Pro
gram je bdi lepo i zbran i n 
prisotne je zlast i navdušila 
fo lk lorna skupina brežiških 
mlad ink i n pr ipadnikov gar
nizona Cerkl je . K o je b i l 
ku l tu rn i spored končan, je 
predstavnik občinskega odbo
r a Jugoslovanskih p i on i r sk ih 
iger podel i l nagrade najbolj
šim odredom. Prvo mesto i n 
nagrado 180.000 dinarjev« je 
za splošen uspeh ter priza
devnost p r i delu osvoj i l pio
n i r s k i odred osnovne šole I I 
v Brežicah, drugo mesto in 
nagrado 140.000 d in p ion i rsk i 
odred osnovne šole Cerkl je , 
tretje i n četrto mesto z na

gradama po 85.000 dinarjev 
s i del i ta osnovni šoli Dobova 
i n Globoko, peto mesto i n 
nagrado 50.000 d i n pa je pre
jela osnovna šola Artiče. M e d 
nižje organiz i ranimi šolami 
je osvoj i la prvo mesto i n na
grado 50.000 d in osnovna šo
la Mrz l ava vas, drugo mesto 
i n nagrado 30.000 d in pa os
novna šola Orešje. Vseh na
grad je b i lo podeljenih za 
oko l i 600.000 dinarjev. 

Ali na Bizeljskem res 
ni prostora za klub? 

N a Bize l j skem do letaš n i 
smo nič slišali o k lubskem 
življenju. Kra j evn i odbor 
S Z D L se je lo t i l pr iprav z a 
ustanovitev k luba . Sredstva 
za ureditev klubskega prosto
ra je pr ispeval občinski od
bor S Z D L . Opremo so že k u 
p i l i , imajo pa težave z dode
l i tv i jo prostora, k a r je ver
jetno posledica nerazumeva
nja. To vprašanje bodo mo
ra l i rešiti i n pr ikazat i prav i l 
nost teženj Socialistične zveze, 
k i želi predvsem razgibati 
družbeno i n ku l turno življe
nje v kra ju . 

Z A H V A L A 

Ob pre ran i izgubi naše drage žene, mame i n 
stare mame 

FRANCKE V 0 L Č A N Š E K 
se iskreno zahvaljujemo vsem, k i so sočustvovali 
z nami i n n a m kako rko l i pomagal i v teh težkih 
t renutk ih . Se posebna hvala govornikom, godbi, 
pevskemu zboru osnovne šole Artiče ter vsem, k i 
so našo drago mamo spremi l i na zadnji pot i i n Ji 
pok lon i l i cvetje i n vence. 

Mož Janez, s inovi Janez, F ranc i , Tone ter 
hčerke An ica , M i l k a i n F rancka z družinami. 

Lanski uspehi - kažipot za boljše gospodarjenje 
S E V M I Š K E UGOTOVITVE: osebni dohodki ne odražajo povsod gospodarskega napredka — Pro

izvodne zmogljivosti so slabo izkoriščene zlasti v M i z a r s k i zadrugi Sevnica 
K o m i s i j a za izvajanje predpisov o 

del i tv i čistega dohodka v gospodar
sk ih organizaci jah občine Sevnica je 
pr iprav i l a analizo poslovnega uspeha, 
pogojev gospodarjenja, i n delitve do
hodka za vse gospodarske dejavno
st i v 1963. letu. Njen predsednik F ic-
ko Vendel je povedal, da so b i l i po
slovni rezultati lan i za 14,8 odstotka 
boljši kot leta 1962. To pomeni , da Je 
bi l vzporedno s tem namenjen večji 
del družbene in lastne akumulaci je za 
poslovna sredstva. Netoprodukt na 
delavca se je povečal za 4,1 odst., 
netoprodukt na angažirana poslovna 
sredstva pa za 20 odst. Celotni doho
dek se je povečal ob 1 d inar ju pora
bljenih sredstev za 7,4 odst. 

Lato 1963 je bi lo torej v pr imer jav i 
z letom 1962 kar uspešno. To dokazu
je ekonomičnost poslovanja, dosežena 
z boljšo izkoriščenostjo delovne sile 
in poslovnih sredstev. N a ugodno gi
banje gospodarjenja so vplivale pred
vsem nove proizvodne zmogl j ivost i i n 
prizadevanje posameznih gospodarskih 
organizacij za uspešno poslovanje. Po
goji gospodarjenja so b i l i težji kot 
prejšnje leto. Samo opremljenost, ra

čunajoč na 1 delavca se je zmanjšala 
za 20 odst. Poslabšalo se je tudi raz
merje med de lovnimi p r ip ravami l n 
osnovnimi sredstvi , narasel Je promet
n i davek i n ostale družbene dajatve. 
Delitev osebnega dohodka k l jub ugod
n i m rezultatom n i b i la najboljša. B r u 
to osebni dohodki so se zmanjšali za 
0,99 odst., čeprav se je narodni doho
dek na zaposlenega povečal za 4,1 odst. 
Nekatere gospodarske organizacije so 
p r i del i tv i premalo upoštevale doseže
ne uspehe i n splošna mer i la za deli
tev čistega dohodka, zato tudi osebni 
dohodek ni povsod odražal gospodar
skega uspeha. Tako vsaj kaže pr imer
java med sorodnimi podjet j i . , Podatk i 
za posamezne delovne organizacije bo
do dopoln i l i gornje ugotovitve, zato 
j i h na kratko navajamo. 

Metalna v Krmelju Je b i la lani še 
v izgradnj i , zato pr imer java uspehov 
z letom 1962 ne pride v poštev. 
Obrat n i dosegel občinskega povpreč
ja n i t i po učinkovitosti delovne sile 
n i t i po izkoriščenosti poslovnih sred
stev. Opremljenost na delavca znaša 
koma.) 204.000 dinarjev, kar Je za 
polovico manj od splošne opremlje

nost i v občini. 
Kop i t a rna v Sevnici je imela 1963 

občutno boljše pogoje za gospodarje
nje i n vložena vsota v poslovna sred
stva se je na zaposlenega povečala za 
32 odstotkov, opremljenost na zapo
slenega pa za 7 odst. Povečal se je 
tudi delež prometnega davka v neto 
produktu , zato se je sorazmerno z 
osta l imi večjimi pr ispevki zmanjšal 
čisti dohodek v narodnem dohodku 
za 9 odstotkov. K l j u b temu so se po
večali bruto osebni dohodki za 10 od
stotkov, bruto osebni dohodki na po
sameznega delavca pa so porasl i celo 
za 27 odst. T i podatki dokazujejo, da 
so b i l i osebni dohodki v prav i lnem 
razmerju z gospodarskimi uspehi pod
jetja. -Neto produkt na zaposlenega se 
je povečal za 27 odst., narodni doho
dek na vložena poslovna sredstva na 
6 odst., vzporedno s tem pa je komi
si ja ugotovila, da Je bi la proizvod
nja manjša kot leta 1962, zlasti p r i 
po l i zde lk ih , kop i t ih in petah. 

JuKOtanin v Sevnici Je lani za 71 od-, 
stotkov presegal poslovne rezultate 1* 
1. 1962. To povečanje pa gre P r e d ' 
vsem na račun finančnih uspehov, 



Cesta od Primštala do Kala bo dograjena 
čez dve leti 

Prebivalc i K a l a , Klaćtja, Jat-
ne i n številnih drugih vasi 
tega odmaknjenega i n h r i 
bovitega okoliša bodo z do
graditvi jo gozdne ceste P r i m -
štal—Kal dob i l i ugodno zve
zo s Sevnico, kjer je njihovo 
občinsko središče. Vaška pot, 
po kater i hodijo zdaj, je sla
ba, težko prevozna in pone
kod zelo s t rma. Nič čudno, 
da občani komaj čakajo, da 
b i j i m nova cesta približala 
kraje v do l in i . 

Cesto so pričeli gradi t i la 
n i , vendar je zmanjkalo fi
nančnih sredstev. Nedograje
n i del ceste s i je prejšnji če
trtek ogledala komis i ja pred
stavnikov občine Sevnica, 
Kme t i j sko gozdarskega pod
jetja Brežice, medobčinskeda 
gozdnega sk lada Celje m 
Kmet i j ske zadruge K r m e l j . V 
ranprav.ii, k i je s led i la og l edu 
ceste, je komis i j a pretresla 
predvsem možnosti za dokon- • 
čanje začetih del . Spreje la je 
sklep, da m o r a b i t i cesta 
zgrajena do konca leta 1966. 

Gradn ja bo potekala v dveh 
etapah. Prihodnje leto bodo 
oprav i l i vsa zemeljska dela 
i n u r eo i l i l a n i nedograjen!, 
del ceste. Po prez imi tv i bo
do cesto dokončali i n jo tla
kova l i . Gozdni obrat i n občin
ska gozdarska služba Sevni
ca bosta do oktobra letos pr i 
p rav i l a finančni načrt dohod
kov občinskega gozdnega 
sk lada za leto 1965. Do iste
ga roka bo Kmetijsko-gozdar-
sko podjetje Brežice napravi- ' 
lo predračun stroškov za do
graditev te ceste. Posebej bo 
mora lo pr ikaza t i izdatke za 
dela v 1965. letu i n posebej 

stroške gradnje v 1966. letu. 
Občinska skupščina Sevni

ca bo v jeseni ponovno sk l i 
ca la komis i jo , k i je m i n u l i 
četrtek sklepala o nadaljeva
n ju gradnje gozdne ceste 

rebitno škodo. Ta dela bo fi
nanc i ra l gozdni sk lad občine 
Sevnica iz sredstev za vzdrže
vanje gozdnih cest. 

K o bo končana ta cesta, 
čakajo graditelje spet nove 
naloge. Kmetijsko-gozđarsko 
podjetje Brežice bo še letos 
napraviilo perspekt ivn i pro-

Planinsko srečanje 
pri Lovrencu 

17. maja so se p r i Lovren
cu med K o z j i m i n L is ico sre
čali radeški i n l jubl janski 
p lan inc i . Badeških je bi lo 10, 
gostov iz P D »Matica« iz L ju
bljane pa 40. P laninsko zave
tišče p r i Lovrencu je obiska
lo vse lansko leto 600 gostov, 
letos pa j i h je b i lo tam do 
sredine maja že 630. P lan inc i 
iz P D Mat i ca so b i l i zadovo
l jn i s postrežbo in razgledom. 
Ogledah so s i lahko zadnje 
cvetove enoijana, k i že od-
cveta. Obojn i p lan inc i smo 
izmenja l i izkušnje i n se dogo
vor i l i , da se dob imo pr ihod
njič na posto janki Ljubljanča
nov v Ju l i j c ih . Ob isk zaveti
šča p r i Lovrencu pa priporo
čamo vsem, k i so željni sve
žega zraka, lepe narave i n 
višav. 

Urediti je treba odtok vode 
v gornjem delu Loke 

Predstavniki sevniške občine, medobčinskega gozd
nega sklada, Kmetijsko-gozdarskega podjeta Breži
ce in K Z Krmelj pri komisijskem ogledu nedogra

jene ceste Primštal—Kal 

Primštal—Kal. N jena naloga 
bo, da porazdel i stroške na 
občinski gozdni sk lad Sevni
ca, medobčinski gozdni sklad 
Celje i n Kmeti jsko-gozdarsko 
podjetje Brežice. Nedograje
n i del ceste bo Kmetijsko-go-
zdarsko podjetje Brežice za
varovalo, da ne bo še naprej 
propadal . Do začetka gradnje 
v letu 1965 bo podjetje skr
belo za redni odtok vođe i n 
tako sprot i preprečevalo mo-

gram nadaljnje razširitve ce
stnega omrežja. Potrebno b i 
bi lo, da b i od K a l a spel jal i 
cesto naprej do KlaoTja i n 
zgrad i l i cesto prek Ma le Jat-
ne do Gradišča. Vsaka nova 
povezava povečuje gospodar
sk i pomen gozdnih cest, k i 
naj ne b i služile samo izko
riščanju gozdnih bogastev, 
ampak tud i ostalemu prome
tu i n seveda tur i zmu. 

/. r . 

0 krajevni skupnosti v Sevnici 
Krajevna skupnost v Sev

n i c i i m a devet servisov: pra l -
ndoo i n krpalnico , br ivnico, 
krojaško delavnico, vodovod
no inštalacijo, pleskarsko i n 
avtoličarsko delavnico, z idar
sko službo, pokopališko služ
bo in službo za odvoz sme

ti ter obrat družbene pre
hrane. P r a l n i c a pošilja ob
leke v čiščenje v Krško, ker 
v Sevnici še nimajo kemične 
čistilnice. Serv is i imajo oko
l i 45 zaposlenih. 

M e d najvažnejšimi dejav
nostmi je obrat družbene 

Ureditev šole, vodovoda in ceste 
- velika želja ljudi na P r i m o ž u 

M i n u l i četrtek so se na 
Primožu sestali predstavnik i 
vseh krajevni ih organizacij s 
predsednikom i n podpredsed
n ikom občinske skupščine 
ter predsednikom občinskega 
odbora S Z D L Sevnica. Povabi l i 
g o j ih , da b i se pogovori l i o 
problemih, k i tamkajšnje ob
čane najbolj težijo. N a P r i 
možu bo treba adaptirat i šo
jo, ker i m a povsem nepri
merne prostore. Obiskuje jo 
34 do 38 otrok. Višje razrede 
obiskujejo t i učenci v Trži-
j j u i n v Sevnici . Preb iva lc i 
go ustanovi l i gradbeni odbor 

i n že zbirajo sredstva za 
obnovo stare šole oz. za grad
njo nove šolske stavbe. N a 
sestanku so skleni l i , da bo 
treba zagotoviti denar še to 
leto, ke r v razpadajoči šoli 
pouk n i več mogoč. 

N a Primožu b i nujno po
treboval i tudi vodovod. Pro
jekta zanj še nimajo. Zanj 
se prav tako mud i i n občani 
bodo pros i l i za pomoč občin
sko skupščino. Tret ja nj ihova 
*e l ja je ureditev ceste, k i b i 
njihov kraj povezala z drugi
m i k ra j i . Upajo, da bo vsaj 
nekaj želja uresničenih letos. 

prehrane, k i p r ip rav i dnevno 
250 do 300 top l ih obrokov. 
Zadnje čase je čedalje po
gosteje govor o nov ih pro
s tor ih v te namene, ker so 
dosedanja premajhni . Poslej 
bo ime l obrat poleg precej 
večje jedi lnice tud i sanitarne 
prostore. 

Vodovodno - ključavničarski 
servis opravl ja najrazličnejša 
dela, med drug im namešča 
tud i vodomere p r i uporabni
k i h javnega vodovoda. Ple
skarsk i servis vključuje tudi 
avtoličarstvo. T a oddelek pa 
bo k m a l u uvedel tudi avto-
k leparska dela. Z idarska eki
pa opravl ja manjša ustrezna 
poprav i la i n v Sevnic i tud i 
pokopališčno i n srr.etarsko 
službo. 

E n a najvažnejših nalog je 
rešiti vprašanje preskrbe 
Sevnice s p i tno vodo. V zad
njem času je kra j industr i j 
sko zelo napredoval i n pora
b i nepr imerno več vode ko t 
prej. Sedanji vodovod ne 
ustreza več. Kra jevna skup
nost je že naredi la vse po
trebno, da se reši to vpraša-

Ob pot i v Žirovnico že dol
ga leta teče voda, k i z last i ob 
na l i v ih k v a r i pot. Okoličanom 
je še v spominu poledica od 
Loke do Žirovnice, po ka
ter i je b i lo nevarno hodi t i 
z last i ponoči. Vprašujemo se: 
mar se naj to letos ponovi? 
To ne b i b i lo dobro i n tudi 
posebno spričevalo za vašča-
ne ne b i b i l a takšna pot. S t ro . 
ški poprav i la ne b i b i l i po
sebno ve l ik i . K u p i t i je treba 
oko l i 150 metrov cevi ta j i h 
zasuti. Sredstva za nakup ce
v i b i se dala naj t i : nekaj b i 
lahko pr ispevala bodoča k ra 
jevna skupnost, nekaj pa b i 
p r imakn i l a občanska gasi lska 
zveza. Gas i l c i b i namreč ime
l i nato vodo v bližini. Pogo-

V T r ž i š č u ne spijo 
Kra jevna organizaci ja Z B v 
Tržišču se vneto pr ip rav l j a n a 
proslavo za dan borca. Orga
n i z i ra l i bodo tud i srečelov z 
veselico, katere dobiček je na
menjen gradnj i skupne spo
minske plošče n a ku l turnem 
domu. N a njej bodo vklesana 
imena pad l ih borcev ta tal
cev iz okol ice Tržišča. Organi
zacija Z B pros i ob tej prilož
nost i z a razumevanje vseh 
delovnih organizacij v bližini, 
k i naj b i s pr ispevk i podprle 
prizadevanja tržiških borcev. 
N a pros lav i naj b i se srečali 
vsi nekdanj i borc i , zato j i h že 
sedaj vabimo. 

Za letošnji dan mladost i 
so organiz ira la društva D P M 
skupno proslavo v K rme l j u , 
sodelovale pa so vse okoliške 
šole. O b tej priložnosti so 
p ion i r j i vseh šol oprav i l i 

izpite iz p rav i l Zveze pionir
jev. N a preizkušnjo so se do
bro p r ip rav i l i ta so lepo od
govarjal i na zastavljena vpra
šanja. S pesmijo, godbo, re
ci taci jami ta p les i je mlad ina 
s Telč, i z Tržišča, K rme l j a , 
Šentjanža, Ve l . C i r n i k a ta Ka 
l a pros lav i la dan mladost i ter 
izraz i la l jubl jenemu maršalu 
T i t u najlepše želje za njegov 
ro jstni dan. 

M. 

vor o tem je tekel minu lo 
sredo na posvetu n a krajev
nem uradu. N a pomoč b i s 
prostovol jn im de lom prav go
tovo priskočili okoličani. 

SEVNIŠKI 
V E S T N I K 

Mnogi imajo v bližini zemljiš
ča, prebivalci Loke ta Žirov
nice pa vozijo po tej poti vsa
ko jesen ta zimo drva. Za 
vzgled si lahko vzamemo Lo
ko, T kateri smo uredili s pro. 
stovoljnim delom trg, ki je 
bil prej zaradi nalivov moč
no opustošen. 

• V ladjedelnici »Uljanik« v 
Puli so pred nedavnim splavili 
motorno ladjo »EL Gedra« (4650 
ton nosilnosti), ki so Jo »gradili 
za neko sudansko tlimo. V lati 
ladjedelnici so začeli graditi mo
torno ladjo »Ljutomer« (8.500 ton 
nosilnosti) za Splošno plovbo v 
Piranu. 

• V Smederevu se ob koncu 
prejšnjega tedna slovesno prosla
vili začetek temeljite rekonstruk
cije stare železarne. Objekti bodo 
zgrajeni do leta 1968, ko naj bi 
vnašala letna proizvodnja nove to
varne 300.000 ton Jekla. 

N A Š O B I S K 

» T u imamo več srnjakov 
kot z a j c e v . . . « 

C i r i l V i d m a r žitri v Prim-
. štalu pri Šentjanžu. Osem let 
že predseduje krajevni orga
nizaciji Murnice. 

»Koliko vasi pa vključuje 
vaša organizacija?« sem se 
pozanimala. »Jih bom kar na
štel: Leskovec, Gaberce, Prim
štal, Radmanco, Podrupo m 
Murnice. Vseh članov je ok
rog 140. članarino plačujejo 
zelo redno, bolj ko tisti v do
lini.« 

»Je res, da gradite cesto?« 
»Seveda jo gradimo, od Ga-

berc do Leskovca. To je ve
lika akcija Socialistične zve
ze, ki smo jo začeli pred šti
rimi leti. Letos bomo dokon
čali dva kilometra ceste, ce
lotna razdalja pa je štiri ki
lometre. Opravljena dela ce
nimo na dva milijona dinar
jev. Od občine smo dobili 
preteklo leto 300.000 dinar
jev. Občinska skupščina nam 
bo pomagala tudi letos. Do 
sedaj nam je nakazala 60.000 
dinarjev. Kolikšna vsota je 
predvidena za to leto, ne vem 
točno.« 

»Kako porabite denarno po
moč občine?« 

»Z denarjem plačamo samo 
prevoze s traktorjem. Vašča-
ni delajo prostovoljno. Vsak
do pomaga, kolikor more. 
Sam sem dal za cesto ie 
več kot 200 kubičnih metrov 
gramoza.« 

»Imate v Murnicah tudi 
mladinsko organizacijo?« 

»Ne, ker nimamo mladine. 
Po 15. in 16. letu mladi za
puščajo te kraje. Večina jih 
gre v uk. Starši ostanejo sa
mi na kmetijah. Mladina si 
teli boljšega življenja in ji ne 
kaže delati samo za davke. 
Nekaj že še ostane, vendar 
veliko premalo, da bi mla
de ljudi privezalo na zemljo.« 

»Kje sta pa vaša fanta?« 
»Oba v šoli. Starejši je star 

18 let. V krmeljski Metalni se 
je izučil za strugarja. Zdaj 
bo šel še na tehniško sred
njo šolo v Ljubljani. Mlajši 
je dopolnil 16. leto. V Žele
zarni v Štorah se uči za klju
čavničarja.« 

»Ubrala sta torej drugo pot 
kot vi. Gozdarski delovodja 
ste, če sem vas prav razu
mela. Gotovo se ukvarjate tu
di z lovom.« 

»Da, lovec sem ln del pro
stega časa preživim v gozdu. 
Na tem območju nas je 19. 
Divjadi ne manjka, saj ima
mo več srnjakov kot zajcev. 
Lov na srnjake se prične 

1. junija. Tudi ribiči so doma 
v teh krajih V Hinji je ve
liko postrvi. Dokaj bogat bi 
bil tudi lov na rake žlahtni-
ke v Studencu. Včasih jih je 
bilo mnogo več, pa jih ft 
uničila kuga. Rake uživajo pri 
nas le redki domačini ln ne
mara se jih tujci ne bi bra
niti.« 

»Kaj menite o cenah in pla
čah?« 

»Da plače ne dohitevajo po
dražitev, čeprav te poveču
jejo« 

»Zaide kaj turistov v va
še lepe kraje?« 

»Bolj malo. Ob nedeljah se 
ustavi tu precej avtomobilov, 
a to so v glavnem naši ljud
je, ki prihajajo na obisk k 
domačim.« 

»Imate pri vas veliko gozd
nega bogastva?« 

»Gozdovi so ie kar lepi. 
Največ imamo listavcev. Bu
kev in hrast tzsekujemo v 
glavnem *« železniške prago
ve.« Tako je povedal tovariš 
Vidmar in t oprtanim na
hrbtnikom ubral pot proti 
gozdu. 

Zelo prizadeven človek je. 
To dokazuje velika vnema v 
akciji za dograditev ceste od 
Primštala do Šentjanža. Od 
domačinov sem zvedela, dd 
je bil med vojno izredno hra
ber. Bil je komandant juriš-
nega bataljona 15. partizan
ske divizije. Tista leta so 
mu zrahljala zdravje, vendar 
mu tudi bolezen ne more 
odvzeti vere v lepo in dobro. 
Ujel je korak z življenjem in 
v kraju, kjer Uvi, se prav 
rad vključuje v javno delo. 

J. Teppey 

Ciril Vidmar, predsednik 
krajevnega odbora SZDL 

Murnice 

nj3. Iščejo nov vir , k i naj b i 
zadostoval za 30 let. K e r bo- ' 
do raziskave trajale do dve 
leti, bodo se vraški vodovod 
začasno priključili na želez
niškega. 

Javno razsvetljavo i n cest
no službo f inancira deloma 
že krajevna skupnost, delo
m a pa bodo k r i l i stroške ob
činska skupščina oz i roma de
lovni ko lek t i v i . 

Kazno je, da poskuša kra
jevna skupnost, k i jo vodita 
Smodej i n Lipovšek, nud i t i 
svo j im interesentom vse, is 
čimer j i h lahko zadovolj i . 

S. S K O C I B 
• Ob koncu aprila so v Skop

ju izročili prometu novo avtomat
sko telefonsko centralo s 4.000 pri-
ključkl. Centralo so montirali 
strokovnjaki iz »Iskre« ln tehno
loška ekipa skopjanske pošte. 
Zgradili so tudi nove naprave za 
medkrajevni PTT promet. 

• 30. aprila so odprli odsek 
avtomobilske Cest« bratstva in 
enotnosti od Demlr Kaplje do 
Udova. Ta 22 km dolgi odsek 
predstavlja najtežavnejšo traso na 
avtomobilski cesti od Jesenic do 
DJevdJeliJe. 

• Četrtletni promet trgovine na 
drobno znaša 68 milijard 622 mi
lijonov dinarjev, kar Je za 34 odst. 
več kot lani v istem času. 

ker so bi le prodane zaloge iz minule
ga leta. N a zaposlenega so v letu 
X963 ustvar i l i za 83 odst. večji narod
n i dohodek, osebni dohodk i p a so se 
povečali kar za 106 odst. Zaradi tega 
gg je poslabšalo razmerje med sk lad i 
l n osebnimi dohodki v škodo skla
dov. Podjetje je poslovalo pod do
kaj ugodnimi pogoji, ovirale so ga sa
mo težave p r i nabavi surov in, pa tu
d i povečanje prometnega davka. 

Konfekci ja L i s ca je l an i komaj do
segla višino osebnih dohodkov iz prej
šnjega leta. Poslovanje Je bi lo v pr i 
merjavi z 1. 1962 manj ekonomično i n 
netoprodukt na zaposlenega se Je 
zmanjšal za 29 odst. B ru to osebni do
h o d k i na zaposlenega so se zmanjšali 
za 7 odst., kar Je zaradi rekonstruk
cije delno razumlj ivo. Vložena sred
stva je podjetje racionalno izkorišča
lo, žal pa so se poslabšali pogoji go
spodarjenja. Vložena sredstva na za
poslenega so bi la lani kar za 40 odst. 
manjša in precej pod občinskim pov
prečjem. 

Kmet i j ska zadruga Sevidca Je lani 
Prav tako povečala finančni rezultat. 
N a zaposlenega Je -b i l dosežen za 28 
odst. večji narodni dohodek, vendar s 
tem še n i bi lo doseženo občinsko pov
prečje. Osebni dohodki so se zviševa-
1 1 realno, i n sicer za 17 odst. Lan i so 
se izboljšali pogoji poslovanja, kar se 
kaže predvsem v povečani vsot i vlo
ženih poslovnih sredstev na zaposle

nega. Neugodna Je b i l a udeležba pro
metnega davka v netoproduktu, k i 
se je povečala za 300 odst., pa tud i 
delitev narodnega dohodka Je šla v 
škodo gospodarske organizacije. 

Kme t i j ska zadruga K r m e l j je pove
čala narodni dohodek na zaposlenega 
za 4 odst. ta Je gospodari la lani pod 
znatno ugodnejšimi pogoji kot 1962 le
ta. Celo delitev narodnega dohodka 
Je b i la v 1. 1963 za zadrugo bolj ugo
dna, saj se je udeležba čistega dohod
ka povečala za 3 odst. ta je b i la za 
7 odst. večja kot p r i Kme t i j sk i za
drugi Sevnica. 

Trgovsko podjetje Sevnica kaže za 
preteklo leto ugodno s l iko . Pos lovni 
rezultat se Je povečal za 8 odst., neto
produkt na zaposlenega za 18 odst., 
osebni dohodki pa za 9 odst. Pod
jetje Je p r i del i tv i čistega dohodka 
upoštevalo sprejeta načela ta mer i la . 

• •(istinsku podjetje Sevnica Je - lan i 
zabeležilo za 5 odst. slabše uspehe 
kot leta 1962. Rentabilnost vloženih 
sredstev se je zmanjšala kar za 18 od
stotkov. Povečali so se sk lad i gospo
darske organizacije, osebni dohodki 
pa so približno ustrezal i gospodar
s k i m uspehom podjetja. 

Konfekci ja .Jutranjim Je sicer pove
čala uspeh, netoprodukt se Je zmanj
šal za 5 odst. in v sorazmerju s tem 
so se zmanjšali osebni dohodki . Sk lad 
Je podjetje povečalo za 18 odst. 

M i za r ska Zadruga Sevnica je lani 

znatno povečala število zaposlenih. Re
konstruira la Je proizvodnjo, vendar 
uspeh n i b i l tolikšen, kot b i spričo 
povečanja vloženih sredstev mora l b i 
t i . Poslabšala so se tud i delitvena raz
merja ta osebni dohodk i so se zmanj
šali za 4 odst. Se bolj kritično Je b i 
lo ustvarjanje skladov, k i so se v pr i 
merjavi z vloženimi sredstvi zmanjša
l i za 70 odst., na posameznega delav
ca pa kar za 54 odst. V s i t i podatki 
dokazujejo, da se Je ko lekt iv Mizar
ske zadruge znašel lan i v neugodnem 
gospodarskem položaju. Naloge za l e " 
tos so zato to l iko večje. Podjetje ima 
olajšave p r i izpolnjevanju družbenih 
obveznosti i n izkoriščale majhen del 
razpoložljivih zmoglj ivosti , k a r n i pra
vi lno. Organi samoupravl janja se bo
do mora l i zavzeti predvsem za boljše 
izkoriščenje kapacitet, s icer podjetje 
ne bo doseglo dobr ih gospodarskih 
uspehov v tem letu. 

Delovne organizacije v občini so la
n i premalo analizirale svoje gospodar
jenje i n se niso lotevale pr ipravl ja l 
n ih del za prehod na skrajšani delov-
nik, vendar tega ne bodo smele več 
zanemarjati . Po t rud i t i se bodo mora
le za izboljšanje organizacije dela, za 
večjo ekonomičnost poslovanja l n te-
meljitejše izkoriščanje proizvod
n ih zmoglj ivosti . Ugotovitve komisi je 
za Izvajanje predpisov o del i tv i oseb
n ih dohodkov naj J im bodo kažipot za 
boljše gospodarjenje v letošnjem letu. 

http://anprav.ii


V LICU ima že vsak drugi delavec prevozno sredstvo 
K a j je standard? Z a tega 

motor a l i štirikolesno prevoz
no sredstvo, za onega lepo 
stanovanje, televizor, za ne
katere po lna denarnica za ne
deljske izlete. Vsak s i stan
dard predstavl ja po svoje, 
vendar n i človeka, k i b i s i 
česa ne želel. O dvigu živ
ljenjske ravni je zadnje čase 
nasploh več slišati; s tem v 
zvezi nastajajo tudi ugibanja 
o ukrep ih , k i naj b i pr ipo
mogl i k lepšemu življenju. 
A l i pa se lahko zaslužek de-

NpVICE 
ČRNOMALJSKE 
KOMUNE 

lavca zviša res samo s po
močjo zakonsk ih ukrepov? O 
tem smo se pred kraffirim po
govarjali z delavci i n vodi l 
n i m i tovariši l i varske indu
strije L I C v Črnomlju. 

Direktor: » N i tako 
e n o s t a v n o ! « 

— Ze precej časa je potek
lo, k a r smo v našem podjet
j u razpravljali o tem, kako 
dvigniti osebni dohodek t i 
stih delavcev, ki zaslužijo 
manj kot 25.000 d in na me-

sec.Rešitev je edinole v 
dvigu storilnosti: Če lahko 
delavec na istem delovnem 
mestu z enako kvalifikaci
jo zasluži 50 tisočakov, 
njegov kolega pa ne more 
spraviti skupaj niti polo
vico tega, bo menda že 
res, da eden dela, drugi 
pa lenari. Praksa je poka
zala, da tisti delavci, ki 
se preživljajo samo z za
služkom v tovarni, doscza-
jo visoko storilnost in jim 
zaslužek okoli 40 do 50 
tisoč dinarjev na mesec 
ne uide, oni pa, ki imajo 
doma posestvo in gredo v 
tovarno le zategadelj, da 
imajo nekaj drobiža v že
pu, zaslužijo neprimerno 

Jože Šuster: »Lahko bi 
več dobili, če bi popri jela 

vsa trojka!« 

H manj. Doma imajo zastonj 

B hrano in stanovanje, zato 
si pri delu v tovarni po-

| sebno ne prizadevajo. 
Sk len i l i smo sk l icat i sesta

nek in povedati vsem zaposle
n im , da tako ne bo šlo dalje. 
A l i se bodo odločili za delo 
v tovarni i n dosegali norme, 
k i res niso visoke, a l i pa naj 
p r i nas puste službo in se 
ukvarjajo s kmeti jo. P r i nas 
zesedajo le delavno mesto, 
s tor i lnost i pa ne pokažejo 
nobene. Težave imamo tud i 
glede tega, ker je v podjetju 
zaposlena večinoma si lno 
mlada delovna s i la . M l a d i 
fantje pa so neresni, se med 
delom šalijo, kadijo i n odha
jajo celo predčasno z dela. 
Ce n i res tako, vprašajte de
lavce — je rekel d irektor 
Franc Lakner . 

Staro pravi lo je, da je tre
ba slišati obe plat i zvona. 
Pogovor z delavci je potekal 
takole: 

Trije primeri različnih 
z a s l u ž k o v 

— A l i res delate vseh 8 
ur v tovarni? — smo vprašali 
Jožeta šusterja, 17-letnega 
brusača z Rožič vrha, k i za
služi oko l i 23.000 d in na me
sec. 

Obsežen dnevni red 
v Črnomlju 

V torek je bila v Črnomlju 
13. seja občinskega zbora in 
zbora delovnih skupnosti, na 
kateri so poročali odborni
kom o izvršitvi sklepov 11. in 
12. seje, nato pa so poslušali 
poročila o delu upravnih or
ganov občinske skupščine za 
lansko leto, o delu javnega 
pravobranilstva za leto 1963, 
o razširjenem zdravstvenem 
zavarovanju šoloobveznih ot
rok hi poročilo upravnga od
bora sklada za šolstvo. Od
borniki so razpravljali tudi o 
predlogih novih odlokov, o 
čemer bodo obširneje poro
čali prihodnji teden. 

S E M I Č : 70 let 
gasilskega društva 
Gas i l sko društvo v Semiču 

je bi lo ustanovljeno pred 70 
let i in praznuje letos visok 
Jubilej . Na to se že priprav
ljajo. Nabav i t i nameravajo 
motorno brizgalno (800 li
trov) , ki bo veljala nad 1 
mi l i j on dinarjev. Polov ico 
te vsote bodo gasi lci zagoto
vili sami , za ostala sredstva 
pa bodo pros i l i pomoč p r i go
spodarskih organizaci jah in 
posameznikih. Sredstva že 
zb i ra Narodna banka v Čr
noml ju na tek. rač. 606-15/ 
638-84 — Gas i l ska enota Se
mič. 

F R A N C D E R G A N C 

Mesarjevo maščevanje 
Ko so se v torek, 19. maja, zbrali okoli de

vetih v Bifeju na glavni črnomaljski ulici tisti, 
ki so ob tem času vajeni malice in kave, so bili 
lahko priče takemu pogovoru: 

— Fant, sem jezen! — reče mlajši moški z 
zavezanim prstom znancu, s katerim je prišel 
v lokal. 

— Zakaj pa? Si se pobil? 
— ^Nisem! Pač pa urezal, pošteno! 
— kako? 
— Včeraj zvečer smo morali na hitro zaklati 

40 telet. Hiteli smo, neko tele pa me je brcni
lo, da sem z nožem po nesreči sunil v svoj prst. 
Fant, sem se mu maščeval! Se živemu sem oko 
izkopal... 

To je povedal kot dobro šalo! Njegov znanec, 
ki je prišel verjetno v mesto po opravkih, pa 
se je ob njej le kislo nasmehnil, plačal in šel. 
Ostali, ki so nehote slišali pogovor, so stegnili 
vratove, da bi videli junaka, ki so mu na milost 
in nemilost Izročene privezane živali. č 

Ali res lahko mesarji delajo z živino, kakor 
se jim zljubi? Živemu in privezanemu teletu iz 
kopati oko pač ni nobeno junaštvo, temveč 
sramotno dejanje, o kakršnem hi bilo bolje 
molčati, kakor pa s z njim postavljati v javnem 
lokalu! 

— Delam že, seveda vmes 
zakadimo kako cigareto i n se 
tu i n tam pošalimo, vendar 
smo trije v delovni skup in i . 
Ce b i hotel i več zaslužiti, b i 
mora la popri jet i vsa tro jka . 
Dalo pa b i se! 

— Pa izhajate s tem zasluž
kom? 

— M o r a m ! Raje b i ime l , če 
bi dal i večjo plačo . . . Glavno 
pa je, da i m a m denar v že
pu ob nedeljah, ko se pe.'jem 
z mopedom malo .ia iojjše. 
Doma ne plačujem ne stano
vanja ne hrane. M a m i dam 
včasih kak dinar za meso. 
Saj še p r i vojakih nisem b i l . 

x 
Njegov kolega 22-letni Dar

ko Mršič, doma iz Bukovca 
p r i Me t l i k i , dela v podjetju 
4 mesece. Pretekl i mesec je 
zaslužil 37.809 dinarjev. Pove
dal pa je takole: 

Darko Mršič pridno dela 
in lepo zasluži 

— Zaslužim kar dobro, de
lam pa precej! V službo se 
voz im z v lakom, doma je ve
l iko otrok i n moram plačeva
ti za hrano i n davke, tako da 
m i ostane le kak ih 15 tisoča

kov. Med delom ne klepetam! 
Ce b i tudi drugi fantje tako 
delal i , b i po mo j em ahko 
zaslužili prav tol iko kot jaz. 

x 
Tret j i delavec pa se sploh 

n i hotel pogovarjati. 
— Ne utegnem, oprostite! 

Se tako zamudim — Je re
kel in že ga n i bi lo -eč. Po
vedali so nam, da je eden 
najpridnejših v podjetju i n 
zasluži tudi do 60.000 d in ! Saj 
ni čudno!!! 

Takole v livarski industriji 
Črnomelj. Razmeroma dobro 
lahko zasluži vsak priden de
lavec. Podatak, da ima od 84 
zaposlenih članov kolektiva 
25 ljudi kolo, 4 imajo motor
je, 12 delavcev mopede, 2 pa 
avtomobil, pomeni, da ima že 
vsak drugi prevozno sred
stvo. Kar lep standard! Nihče 
pa jim ga ni prinesel na krož
niku. Ustvarili so si ga sami! 

R. B . 

Uspešni tečaji 
prve pomoči 

V teoiiu R K je b i l v Črnom
lju zaključen 80-umi tečaj pr
ve pomoči, k i ga je organizi
ral občinski odbor R K . Obis
koval i so ga člani delovnih 
organizaci j : Belta, rudn ika 
Kanižarice, Ba t i , Lica, Zore, 
Begrada i n zadruge. Pred tr i 
člansko komis i jo so tečajni
k i opravl ja l i izpite, nato pa 
prejel i i zkaznico prostovolj
nega bolničarja R K . V s i te
čajniki, razen enega, so izpit 
uspešno opravi l i . 

Ma ja so začeli delovati 20-
u r n i tečaji prve pomoči po 
vaseh. Začeli so na S in jem 
v rhu i n v Starem trgu, kasne
je v Crmošnjicah, Dragatušu 
in v Semiču. Zanje je precej 
zanimanja med prebival
stvom. 

Na Cesti heroja Starihe gradi Belt 7-stanovanjski 
blok za svoje delavce in uslužbence. Pravijo, da se 
bodo v tole stavbo že letošnjo iesen vselili stano

valci. 

V B 0 Đ 0 Č E O S T R E J Š A 
SANITARNA KONTROLA 

Nedavno tega je zasedal 
svet za trgovino, gospodar
stvo i n turizem občinske 
skupščine Črnomelj in obrav
naval delo medobčinskih in
špekcijskih služb, hkrat i pa 
rešil nekaj prošenj. 

K inšpekoijski službi na 
svojem območju člani sveta 
niso ime l i posebnih pr ipomb 
in so j i da l i pr iznanje za ve
stno opravljanje pregledov, 
želeli so le tudi s strani sa
nitarne inšpekcije ostrejše 
kontrole, ker s sedanjim 
stanjem v sanitarnem pogle
du niso zadovol jni . Sani tarni 
inšpekciji so priporočili, naj 
kontro lo in kaznovalno pol i 
t iko v prihodnje poostr i . 

D a b i se izboljšala kval i 
teta vin, k i j i h točijo v go
stiščih še pred glavno tur i 
stično sezono, je b i l svet 
mnenja, naj bi inšpekcija 
redno in še pogosteje kot d o 
slej kontro l i ra la pijače v go
st i lnah, zasebnim gostilničar, 
j em in tudi gostinstvu druž
benega sektorja pa je svet 
priporočil večjo sk rb za izbi
ro domačih be lokranjsk ih 
jedi l . 

V zvezi z okrožnico repub
liškega sekretariata za trgovi
no i n glede na razvoj tur izma 
v B e l i k ra j in i je b i l sprejet 
sklep, naj se obdržijo zasebni 
gost inski loka l i v kra j ih , kjer 
n i pogojev za obsto j , gosti
šča družbenega sektor ja i n 
naj bi te gostilničarje pav
šalno obdavčili. O tem skle
pu je b i l a obveščena tudi ob
činska davčna uprava. 

Precej razprave Je bi lo o k o 
l i zvišanja con. Splošno trgov
sko podjetje Je namreč po
slalo v odobritev 29 predlo
gov za zvišanje cen nekate
r i m a r t i k l om, vendar so člani 
sveta smatra l i , da Je višji del 
marže, k i povzroča podraži
tev, neupravičen. Prav tako Je 
zavrni l predlog Obrtnega 

Matični urad Otočec 
Rojstev Izven porodnišnice nI 

kmetovalec 1/ Mnle Strmlee 118. 
bilo. — Porok nI bilo. — Umr. 
1» » U : Jože Stancoli. ttpolcole-
nee lr. Otočca. 87: Vinko Doll-
nar. upokojenec Iz Cor. Krono-
veg«, 62. 

servisa Semič o zvišanju cen 
kruha v semiški pekar i j i , saj 
so mora l i Semičani že doslej 
k r u h draže plačevat; kot po
trošniki v Črnomlju. 

Pred log Turističnega dru
štva Črnomelj pa je p r i svetu 
naletel na vse razumevanje 
in so v zvezi s tem sprejel i 
sklep, da se v bivši Bado-
v insk i t ra f ik i v Črnomlju od
pre turistična pisarna. Inve
stitor preureditvenih del bo 
občina, turistično društvo pa 
je prevzelo vodstvo nad adap
tacijo loka la . 

V črnomSju pripravljajo 
krajevno skupnost 

Krajevna organizacija SZDL v Črnomlju 
je že razpravljala o tem, da bi kazalo usta
noviti pripravljalni odbor za bodočo krajevno 
skupnost. Razmišljali so o posebnem posvetu, 
ki bi ga v ta namen sklicali, pa so posvet 
odložili zaradi obsežnih priprav na medobčin
sko revijo kulturnih dejavnosti, ki je zaposlila 
veliko ljudi. V vodstvu krajevne organizacije 
SZDL menijo, da bi bilo treba takoj začeti 
pripravljati osnutek statuta KS. še v maju 
bodo sklicali posvet, na katerem se bodo pred-' 
stavniki Obo SZDL iz Črnomlja, družbenih 
organizacij, črnomaljski odborniki občinske 
skupščine, dosedanji člani sveta stanovanjske 
skupnosti in vodstvo krajevne organizacije 
SZDL pogovorili o tem, kako začeti. Ustanovili 
bodo pripravljalni odbor, ki bo takoj nato za
čel pripravljati osnutek statuta, o tezah in 
posameznih poglavjih pa bodo razpravljali 
sproti, kakor jih bo pripravljalni odbor pri
pravljal. Krajevni skupnosti v Črnomlju dela 
ne bo zmanjkalo, saj je še vedno nerešeno 
vprašanje otroških igrišč pri novih blokih, 
treba se bo pobrigati za oblike enostavnega 
otroškega varstva otrok, oživeti bo treba ko
munalno dejavnost ter načeti še celo kopico 
drugega. 

Prvo prvenstvo osemletk črnomaljske občine 
Prijetno smo bili presenečeni, 

ko so se na rokometnem igrišču 
pojavile šolske ekipe lz Dragaru-
ša, Vinice. Semlča, Starega trga 
ln Črnomlja. Vso pohvalo zasluži
jo učitelji, da so svojim učen
cem posredovali veliko rokomet
nega znanja. Vse ekipe so pokaza
le, da poznajo dobro pravila ro 
kometa, kljub temu da nimajo 
nikjer izven Črnomlja rokometne
ga igrišča. 

Rezultati občinskega prvenstva 
za osemletke .— moški: 

Črnomelj : Dragatuš 16:2: Crno. 
melj : Vinica 8:2; Vinica : Draga 
tuš 3:1: Semič : Vinica 4:4: Semič 
: Dragatuš 3:1: Črnomelj : Sem.č 
13'2 

1. Črnomelj 3 3 0 0 37:6 6 
2. Vinica 3 1 1 1 9:13 3 
3. Semič 3 1 1 1 9:18 3 
4. Dragatuš 3 0 0 3 4:22 0 
Osemletka — ienske: Črnomelj : 

Vinica 8:1; Črnomelj : Stari trg 
11:0; Vinica : Stari trg 7:2. 

D R A G A T U Š : šport 
v osnovni šoli 

V okviru tekmovanja med 
osnovnimi šolami v učnem usne 
hu ln poljubnih aktivnostih smo 
poživili tudi športno dejavnost. 
Radi Igramo nogomet, rokomet ln 
šah. Poleg šole smo sami uredili 
Igrišče. V polastitev 1. maja smo 
na proslavi sodelovali s telovadni 
ml točkami, ob praznovanju kra 
jevnega praznika pa smo odigrali 
dve rokometni tekmi ln tekmo v 
malem nogometu. Vodil nas Je ln 
pripravljal dijak črnomaljske glm-
nnzije Lojze Roglna. Premagali 
smo dragaluško mladince z 8:7. v 
rokometu pa smo vinlško šolo 
premagult s 5 2. medtem ko se Je 
končalo srečanje v malem nogo 
motu neodločeno 2.2. Zadnje čase 
so se začele tudi učenke baviti • 
športom. V počastitev dnevn mla 
dustl Je pripravljenih več tekmo
vanj na Vinici s tamkajšnjo šolo. 

Anion Stampohar 

1. Črnomelj 2 2 0 0 19:1 4 
2. Vinica 2 10 1 8:10 2 
3. Stari trg 2 0 0 2 2:17 0 
Najboljša igralca sta bila Štef

ka Fortun ln Viko Lozar, oba iz 
osemletke Črnomelj. 

Igralci ln Igralke so bili zelo 
disciplinirani, saj ni na nobeni 
tekmi sodnik izključil nobenega 
igralca. 

Na centralnem nogometnem sta
dionu so se moške in ženske vrste 
borile v mnogoboju za čim boljši 
ekipni ln posamezni plasma. Do
seženih Je bilo nekaj zelo dobrih 
-•ezultatov. Pred tem občinskim pr
venstvom so po vseh šolah Izvedli 
predtetonovanja. Po podatkih Je v 
predtekmovanju nastopalo nad 700 
ueoncev osemletk. 

Ekipna razvrstitev — moški: 
Črnomelj 909 točk, Semič 718, Vi
nica 484. Ženske: Črnomelj 748, 
Semič 633. Vinica 631 točk. 

Organizacija mnogoboja Je bila 
izvedena odlično, sa Je 60 tekmo
valcev tekmovalo kar v 5 discipli
nah, In sicer v teku na 50 m. sko
ku v daljino, metu krogle, pleza
nju po vrvi in preskoku čez kozo. 
To se pravi, da Je bilo Izvedeno 
300 nastopov v pičlih 4 urah. 

Takega množičnega tokmovanja 
si še želijo vse šole Izven Ornom-
lja. M—K 

črnomaljske rokomela-
šice zmagovalke 

24. maja sta se v Črnomlju v 
16. kolu ženske republiške roko
metne lige srečali ekipi Svobode lz 
LJubljane In Partizana lz Črnom
lja Domačinke so takoj v začetku 
prevzele pobudo ln že v .1. minuti 
igre vodile s 3:0. K zmagi so pri 
pomogle prav vse Igralke, najboljši 
pa sta bili Kvasova ln VVelssova. 
V prvem polčasu Je bil reznltai 
11:2, konec igre pa 2fi:4 za doma 
člnke. 

Žensko ekipo le Črnomlja čakala 
še samo 2 ttdjl teknit: v Kranju ln 

V Mariboru. Ce bodo zaigrale tako 
kot tokrat, lahko računamo na 
kakšno točko. Po 16. kolu vodi še 
vedno Slovan lz Ljubljane, izpadli 
pa bosta najbrž Svobodu lz LJub
ljane ln Drava iz Ptuja. 

M—K 

Bela krajina : Bratstvo 
(Hrastnik) 0:3 (0:1) 

Na prvenstveni tekmi LNP med 
Belo krajino lz Črnomlja ln Brat
stvom iz Hrastniku MI V nedeljo, 
24. maja, nogometaši Bele krajine 
doživeti poraz. Nasprotnik,Je za
igral boljše ln zasluženo zmagal. 
Tudi v predtekmi mladincev obeh 
moštev so zmagali gostje, in sicer 
s 7:0. J . M. 

Kegljanje: k v a l i f i k a c i j s k i 
dvoboj v Črnomlju 

24. maja se Je v Črnomlju začel 
kvalifikacijski dvoboj za vstop v 
zahodno consko ligo. Pomerili so 
so kogljačl Kočevja ln kegljačl Ru
darja lz Kanižarice. V prvem sre
čanju so kegljačl lz Kočevja zma
gali z rezultatom 6282:6160. 

J . M. 

šport v Črnomlju 
ca Na rokometnem turnirju T 

Črnomlju Je Partizan (Črnomelj) 
premagal Savo lz Kranja s 14:10 
(6:4), nato pa Izgubil z reprezen
tanco JLA, ki jc zmagala z 117 
(6:3). Reprezentanca JIJl Je pre-
magula tudi Savo z 9:6 (4:2) 10 
postala zmagovalec turnirja. 

• V prvenstvenem srečanju 
ženske republiške lige le Partizan 
(Črnomelj) prcmagul Dravo I« 
Ptuja r 9:6 (4:2). Nn tekmi, ki J» 
bila v Ptuju. Je Kvasova Iz Čr
nomlja dala 4 gole. 

• Nogometaši Bele krajine (OT> 
nomelj) so pred kratkim Igrali * 
Slavijo iz LJubljane. Srečanje J 
gosteli so Crnomaljcl Izgubili * 
5:4. Pri Beli krujinl Je najbolj« 
Igral Vinko VVeLss. 3. »• 
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»V zdravstvu še gre, s socialnim varstvom pa je slabše« 
Magister Gojko Jug, poslanec v zdravstveno socialnem zboru (republiške skupščine, o delu svojega 

zbora in o zdravstveni ter socialni problematiki v Beli krajini 
Tovariš Gojko Jug je rade 

volje pr is ta l na razgovor. Ce
lo več: pobudo je vzel v svo
je roke, še preden je bi lo za
stavljeno prvo vprašanje! 

— Ko t poslanec se pač ču
t im dolžnega svo j im vol i l -
cem za uvod vsaj na kratko 
orisat i delo zbora, v katerem 
j i h v skupščini zastopam. K o 
se prevzel poslansko dolž
nost, s i n isem m i s l i l , da pre
vzemam tolikšno odgovor
nost. Skupščina razpravl ja o 
zadevah širokega pomena, de
lo pa se odvi ja največ po 
komis i jah . Od zasedanja do 
zasedanja s i izdelamo pro
gram, sestajamo pa se po en
kra t na mesec. V zdravstveno 
socialnem zboru nas je 70, 
vse zadeve pa obravnavamo 
zelo skrbno i n natančno. 
Vsakdo d iskut i ra samo na 

METLIŠKI 
TEDNIK 

osnovi preverjenih podatkov, 
s kater imi razpravo podkre
p i . 

N a treh izmed šestih zase
danj zbora, ko l i ko r j i h je b i 
lo doslej, sem d iskut i ra l . Pr 
vič sem govori l o p reskrb i z 
zdravi l i , ker je le-ta pereča, 
tako glede uvoženih, kot gle
de zdrav i l , k i j i h proizvaja
mo doma. Drugič sem b i l po
ročevalec o zdravstveni pro
b lemat ik i v S R S , tretjič pa 
sem razpravl ja l o prob lemih 
starostnikov v S R S . V zadnj i 
razpravi sem uporab i l podat
ke iz Doma počitka v Met l i 
k i . Zastopal sem stališče, da 
je med starostnik i v domo
v i h počitka vel iko dušemo 
pr izadet ih l jud i , k i kal i jo 
vzdušje. Predlagal sem, naj 
b i j i h izločili v posebno var
stveno ustanovo, k i b i j o 
ustanovil i v ta namen v Slo
veniji . S t em b i s ta r im l ju
dem omogočili preživeti je
sen življenja v pri jetnem 

okol ju i n v vedr in i . To b i b i 
lo to l iko laže uresničljivo, 
ker b i domovi počitka lahko ' 
razv i l i vrsto dejavnosti, na
menjenih s tar im l judem. Le-ti 
b i se lahko za lastno razved
r i l o ukvar ja l i z raznoter imi 
konjički i n s i krajšali čas. 
To l iko sem se nameni l pove 
dat i o tem, zdaj pa kar na 
dan z vašimi vprašanji! 

— Kako sodite o zdrav
stveni službi v Beli kra
jini? 

— Po svoje zariimivo je to, 
da zajema zdravstvena služba 
v M e t l i k i področje, k i je šir
še od meja občine. Poleg 
7200 občanov teži sem še prav 
to l iko prebivalcev z vivodin-
skega i n žumberačkega pod
ročja sosedne SRH. Me t l i ka 
se je torej razvi la v močan 
zdravstveni center. 16 zdrav
stvenih delavcev, k i delajo 
tu , je mnogo premalo. Pre
več so obremenjeni, zato so 
nujno potrebni nov i : še 2 
zdravnika splošne prakse, 1 
zobozdravnik ter pripadajo
če osebje. Zdravstveni d o m 
je štipendijsko po l i t iko že 
usmer i l v ta okv i r , razveselji
vo pa je tudi to, da se tu
kajšnja n i lad ina že ogreva za 
študij v zdravstvu. 

Zdravstvo v Črnomlju delu
je malce bolj v mejah ko
mune. T u d i t am je mnogo 
premalo zdravnikov, k i so se
veda preveč obremenjeni. 
Poudar i t i velja, da je nujno 
potreben poseben zdravnik za 
semiško področje, ker se 
tam razvi ja industr i ja . I n še 
to: preden odpremo kakšno 
ambulanto na podeželju, je 
treba vse resno pretehtati , 
ker je vel iko boljše ne začeti, 
kot pa ambulanto čez nekaj 
časa zapreti . M i s l i m , da b i 
tud i V i n i c a v perspekt iv i mo
ra la dobi t i zdravnika. 

K a r se tiče gradenj zdrav
stvenih domov, je opravljene
ga precej, za k a r gre zahvala 
obema skupščinama i n Zavo
d u za soc. zavarovanje. N e 
smemo pa pozabljati na sta

novanja za zdravstvene delav
ce. Toplo pozdravl jam dej
stvo, da bo Črnomelj prav 
kma lu dobi l sodobno ureje
no, novo lekarno, k i je zara
d i rastoče potrošnje zdravi l 
res potrebna. O preureditv i 
i n povečanju lekarne pa raz
mišljajo tud i v Me t l i k i . 

— Ka j ocenjujete kot 
osrednji prob lem social
nega varstva? 

— Reke l b i , da so najbol j 
pereč prob lem ostarel i krneti 
je. To morda še bolj kot dru

god čutimo v B e l i k ra j in i . 
M lad ina odhaja za k ruhom, 
s tar ih l jud i , k i so prepuščeni 
sami sebi, pa je na kmet ih 
vedno več. Podružbljanje zem-
IjfiBč, pa tud i pomanjkanje 
delovne sile za obdelavo j i h 
nemalokrat spravl jata v ne
zavidl j iv položaj i n p r i tem 

nastajajo soc ia ln i prob lemi . 
Mater ia lna osnova naših ko
m u n je premajhna, da b i 
takšne probleme lahko vsaj 
načenjali. Zato se s temi 
vprašanji resno ukvarja šir
ša družbena skupnost in prav 
v repubiiškj skupščini smo o 
tem vel iko razpravl ja l i . Tam 
smo izvedeli, da je pričakova
t i določene rešitve v zveznem 
mer i lu . M i s l i m pa, da obvez
nosti do ostarel ih kmetov ne 
smemo v celoti va l i t i samo 
na ramena družbe. T u d i otro
c i , k i j i m je prav ta družba 
ustvar i la pogoje za boljši kos 
kruha , ne smejo pozabljati 
na svoje starše i n so' j i h dolž
n i na starost podpirat i ! 

MILOŠ J A K O P E C 

Magister Gojko Jug, po
slanec v zdravstveno-so-
cialnem zboru skupščine 

SRS 

Pogled na del novega stanovanjskega naselja, ki je 
začelo rasti v Metliki pred nekaj leti ob cesti proti 
železniški postaji in Novoteksovemu obratu ter 
Beti. Prav gotovo so ta stanovanja omilila precejš
njo stanovanjsko stisko, res pa ie tudi to, da jih 
ie še vedno premalo. Časi, ko smo bili zadovoljni in 
srečni, če smo imeli stanovanja za strokovnjake, so 
že minili in na vrsto prihaja tudi delavec, ki se vozi 
na delo. To pa pomeni: veliko več sredstev za grad-

njo stanovanj bo potrebnih! 

Ob napevih litostrojskih kladiv 
Nekdaj samostojno Kovinsko podjetje v Trebnjem bo v drugi polovici tega 
leta .dokončno postalo Litostrojev obrat z 42-urnim delovnim tednikom. 
Z dograditvami v prihodnjem letu se bo proizvodnja povečala Od devet do 

desetkrat 

Odkar se je trebanjsko kovinsko podjetje pri
ključilo Litostroju in postalo njegov obrat, se je 
marsikaj spremenilo. Prejšnji način proizvodnje, 
ki ni in ni mogel iz obrtniškega okvira, so že skoraj 
docela opustili, prav tako ne izdelujejo več artik
lov, s katerimi si je kolektiv do priključitve služil 
kruh. S prejšnjimi interesenti in odjemalci ga ve
žejo le še naročila v vrednosti 20 milijonov dinar
jev. Ta dela so se zakasnila, izvršiti pa jih niso 
mogli tudi zavoljo tega, ker izdelovalci niso dobili 
na jugoslovanskem trgu ustreznega materiala. Sicer 
pa se v Trebnjem čedalje boli oblikujejo' litostroj-
ski načini dela in vzdušje, v katerem zamahujejo 
s kladivi po kovini. 

Postopoma se je iz Kov in 
skega podjetja i zobl ikoval 
obrat, k i bo 1. ju l i j a že po
po lnoma Ittostrojski ; l i to-
s t ro jsk i predvsem zato, ke r 
bodo v Trebnjem do nave
denega dne rešili še nekate
ra vprašanja, k i se tičejo po
podne priključitve. Do zdaj 
so že prevzel i dela po doku
mentac i j i matičnega podjet
j a i n sistem organizacije de
la ter tehnoloških postopkov. 
V drugi polovic i leta bodo 
prešli na 42-urni delovni ted
n ik (v L i tos t ro ju je že vpe
ljan) i n obračunavali osebne 
dohodke po novem prav i ln i 
k u oz iroma po novih mer i 
l i h . 

N a skrajšan delovna čas se 
v trebanjskem obratu skrbno 
pripravl ja jo i n poskušajo 
vse, da b i skrajšanje delav
n i ka ne bi lo formalno brez 
uoemeUjene ekonomske ana
l ize. V ta namen s i predvsem 
prizadevajo odkr i t i in izkor i 
s t i t i notranje rezerve, ka r 
sluti jo v transportu, organi
zacija dela, tehnološkem po
stopku, delovni d isc ip l in i i n 
podobnem. S tem b i se go
spodarnost povečala za oko
l i 15 odstotkov, obrat pa b i 
b i l za toliko bolj bogat. 

Medtem k o je obrat tre
nutno še v fazi prilagajanja 

svoj ih pogojev matičnemu 
podjetju, pa čedalje bolj do
zorevajo pogoji za razširitev 
pro izvodnih i n drug ih zmog
l j ivost i . Gre pravzaprav za 
to, da b i sedanjim pros torom 
pr i z ida l i novo dvorano v ve
l ikos t i 21x120 metrov, v ka
ter i b i se proizvodnja v p r i 
mer jav i s sedanjo povečala 
od 9 do 10-krat. P ros tor i b i 
bali opremljeni z dvema mo
stnima žerjavoma in drug imi 
pripomočki. Tako b i v Treb
njem letno proizvedl i dva 
tisoč ton zvarjencev (poliz
delkov) v vrednost i ene m i 
l i jarde dinarjev. Število za
poslenih b i se povečalo na 
250 l jud i . Meni jo , da b i pro
izvodnja v takem obsegu 
stekla že pr ihodnje teto. 

K a d e r za novo proizvodno 
dvorano bodo pr iprav l ja l i že 

T R E B A N J S K E 
NOVICE 

od letošnje jeseni, deiorna v 
Ljubil jani, de loma v Treb
njem. V ta namen obrat že 
štipendira pet delavcev, k i so 
slušatelji večerne tehnišk*-
srednje šole v Novem mestu. 

Devet slušateljev je na vaje
niški šoli za odrasle, v jese
n i pa bo skupina delavcev 
opravljala izpite za polkval i -
f ikacijo. Zavedajo se, da la
hko samo s sposobnim ka
drom izpolni jo naloge, k i s i 
j i h je zadalo matično pod
jetje. • 

S SEJE OBČINSKE 
S K U P Š Č I N E 

V torek je bila v Trebnjem 
12. skupna seja obeh zborov 
občinske skupščine, na kateri 
so razpravljali predvsem o 
uresničevanju družbenega pla
na v prvem četrtletju 1964. 
Zanimivo je bilo poročilo o 
lovstvu, kakor tudi poročilo 
o delitvi čistega dohodka v 
gospodarskih organizacijah in 
v trebanjskem zdravstvenem 
domu. Poročala je tudi komi
sija za statute delovnih orga
nizacij in potrditev statutov 
samostojnih zavodov, o vsi- ~ 
nem vprašanju pa so odbor
niki sklepali," ko so govorili 
o uvedbi razširjenega zdravst
venega zavarovanja kmečke 
mladine. Na dnevnem redu je 
bilo še nekaj sklepov, premo-
ženjsko-pravnih zadev iu» raz
prav o dajanju jamstev za 
kredite. O seji bomo obširne
je poročali prihodnji teden. 

Prvič za volanom 
na, Trebelnem 

N a Trebelnem se je, pred 
dnevi začel tečaij za nepoklic
ne voznike motoirnih vozi l . 
35 kandidatov Je teoretične 
izpite as opravi lo , pretek!8 
teden pa so oprav l ja l i že 
praktične izpite. K o t je po
vedal predstavnik avto-moto 
društva iz Trebnjega, k i je 
tečaj -organiziralo, so kandi 
dati zadovol j i l i i n bodo dobr i 
voznik i . Glede na vsak dan 
večje število motorn ih voz i l 
v občini želijo imet i take te
čaje tud i v drugih kra j ih . 
Precej se za ta tečaj zanima
jo v Mokronogu, kjer s i je v 
zadnjem času nabavi lo motor
na voz i la večje število pre
bivalstva. Kaže, da bo letos 
avto moto dejavnost v treba
n j s k i občini obrodi la izdat
ne uspehe, z a ustrezno druš
tvo v Trebnjem pa se nud i 
priložnost, da se tudi v bo
doče izkaže kot dober organi
zator i n svetovalec. 

Mladina bo gradila 
mokronoški vodovod 

Občinski komite ZMS v 
Trebnjem bo organiz iral mla
dinsko delovno brigado, k i 
bo pomagala p r i izgradnj i 
vodovoda v Mokronogu. B r i 
gado bodo sestavljali s r e d n j * 
šolci iz trebanjske občine, 
delala pa bo v ju l i ju . Po po
trebi bodo poslal i v Mokro
nog še eno brigado, v kater i 
b i b i l i učenci osnovnih šol. 

Zdravstveni dom v Trebnjem pospešeno gradijo. 
Gradbena dela bodo verjetno končana že čez pol
drugi mesec, do jeseni pa bo objekt prav gotovo 
pripravljen, da bo začel služiti svojemu namenu. 
Medtem pa so glavna gradbena dela zdravstvene 
postaje na Mirni že končali in se tako močno pribli
žali roku, do katerega ie bilo treba zgraditi stavbo. 
Zdravstveni dom v Trebnjem gradi SGP Pionir, 
zdravstveno postajo na Mirni pa Gradbeno podjetje 

Grosuplje. 

Boljše kot lani, vendar še ne zadovoljivo 
Na podlagi analiz 19 gospodarskih organizacij 

so v trebanjski občini izračunali, da ie gospodar
stvo, ostalo v prvem četrtletju pod planom za 3,3 
odstotka, medtem ko je znašal izpad v prejšnjih 
letih celo od 5 do 8 odstotkov. V primerjavi z istim 
obdobjem lanskega leta je brutoprodukt letos večji 
za 26,4 odstotka. Pričakujejo, da bo izpad do konca 
leta izravnan in plan dosežen. 
Ce pr imer jamo uspehe le

tošnjega prvega četrtletja z 
l ansk im i , dobimo še mars i 
kje ugodno razmerje. Tako so 
se ob 22-odstotnem poveča
nju števila zaposlenih pove
čali neto osebni dohodk i za 
57 odst., p r i čemer se je pov
prečje na zaposlenega dvigni
lo od lanskih 23.863 dinar, 
jev na 30.830 letošnjih a l i za 
29,2 odst. Znatno so se do
hodk i spremeni l i delavcem, 
W so ime l i pre j najmanjše 
prejemke. Očitno pa je, da 
so se osebni dohodki poveča-

vali hitreje kot produktiv
nost, saj je ta od lanske 
večja la za 5,7 odst. 

Gospodarske organizacije 
na splošno tudi letos breme
nijo zaloge, k i so letos za 31,1 
odst. večje, zaloge gotovih iz
delkov pa celo za 20 odst. 
Elastičnost gospodarstva 
zmanjšujejo tudi med podjet
niški kreditni odnosi. Podjet
ja imajo pri svojih partner
jih ta čas 294 milijonov din, 
dolžna pa so 245 milijonov 
dinarjev. Terjatve so se po

temtakem povečale za 31, dol
govi pa za 50 odst-

Prepočasi poteka investi
cijska izgradnja, saj je bilo 
v ta namen izkoriščenih le 
50,7 milijona dinarjev ali 4 
odst. po planu. Večja dela so 
bila v »Kemo-opremi« in »Ba
ni« (v obeh primerih za re
konstrukcijo), največ pa so 
kreditirali opremo nekaterih 
podjetij. Med letom se bodo 
razmere vidno izboljšale, ker 
bodo začeli rekonstruirati tu
di tovarno šivalnih strojev, 
graditi goveji hlev itd., za 
kar so sredstva zagotovljena. 
Pričakujejo tudi, da se bosta 
pričela obnavljati in poveče
vati še obrat »Litostroja« v 
Trebnjem in »Iskrin« obrat 
v Mokronogu. 

Kljub precej zadovoljivim 
uspehom pa se na gospodar
skem polju kaže premalo za
nimanja za smotrno odprav-
ljanje oziroma preprečevanje 
neskladnosti tam, kjer manj
ka strokovnih kadrov. In teh 
v trebanjski občini ni rta pre
tek: 5 z visokošolsko Izobraz
bo in 9 z višjo ali strokovno 
izobrazbo. Da podjetja pre
malo skrbijo za kader, je 
najzgovornejši dokaz v tem, 
da štipendirajo le 7 študentov 
In 25 dijakov v srednjih šo
lah. S kadri gre trdo tudi za
tegadelj, ker marsikje še -ni
so urejeni življenjski pogoji. 
Tako je tovarna šivalnih stro
jev izgubila ekonomista In 
vodjo tehničnega sektorja. O 
stanju je treba resno razmi
sliti in ne biti preveč tog pri 
reševanju problemov. 

Mladinska nedelja na Debencu 
Minulo nedeljo so n a De-

fcencu, znani izletniški posto-
frnkl nad M i r n o na DolenJ-
j * 6 1 ^ sprejeb v organizaci jo 
Z M S nad 270 pionirjev, pred-
J J 3 ^ učencev zadnjega letni
ka osnovnih šol v trebanjski 
0 D C t a d . Svečartost Je b i l a n a 
Ploščadi b l i zu turistične kočo, 
dobro ob 'skana. Cenijo, da Je 
0 l l ° v nedeljo v tem k r a j u 
n & d 600 obiskovalcev, od teh 
^ j m a n j s t k l pottne mlndine. 
p rišl i so m l a d i i z šol, vasi i n 
k l a v n i h organizacij i z vseh 
b "žnj lh l n da ln j ih krajev tre
banjske občine. Tako Je b i l a 
nedelja na Debencu, k i Je b i l 
V e « zavit v zastave, resnično 
fcilactnskl praznik. 

Po sprejemu nov ih članov 
v Z M S je b i lo p r i razglednem 
stolpu, v isokem oko l i 20 me
trov, s tre lsko tekmovanje za 
prehodni občinski poka l . M e d 
devetimi moštvi iz Sol, vas i 
i n delovnih organizacij so s 
precejšnjo premočjo zmagal i 
mlad inc i i z »Kemo-opremc« 
(Trebnje) i n i osvoj i l i poka l . 
N a tekmovanju, k i se Je za
vleklo do Srede popoldneva, 
so se dobro izkazala vsa tek
mova la moštva. Medtem Je 
b i l m lad insk i ples, na kate
rem so igirali godbeniki i z 
Mokronoga. Nedel jskemu 
zborovanCu so pr isostvova l i 
tudi taborn ik i , k i so pod šo
tor i prenočili na Debencu. 
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ZAPISKI S K O N F E R E N C E KOMUNISTOV K M E T I J S K E G A G O Z D A R S K E G A POSESTVA KOČEVJE 

Odgovornost pri uvajanju novih oblik sodelovanja 
Konferenca nad 110 komunistov Kmetijskega 

gozdarskega posestva Kočevje, ki je bila minuli po
nedeljek, je bila dobro pripravljena, saj je bil glav
ni namen: v luči predkongresne aktivnosti obravna
vati vse najvažnejše probleme gospodarjenja in 
skušati najti najboljše poti za reševanje le-teh. Iz
redno obsežno uvodno poročilo sekretarja je nudilo 
zadostno osnovo za bogato in plodno razpravo. Iz 
tega poročila povzemamo nekaj glavnih misli. 

V pr imer jav i s pretek l im 
letom je doslej proizvodnja 
v kmet i j sk i panogi po vred
nosti večja za 16,6 odst., v 
gozdarstvu pa aa 10,7 odst.; 
v- četrtletju je kmeti jstvo do
seglo 22 odst. letnega plana, 
gozdarstvo pa 23,2 odstotka. 
Realizacijo proizvodnje v 
kmeti jstvu bodo predvsem 
ovirale nejasnosti na trgu oz. 
visoke cene govedi i n telet 
za dopdtavanje. Medtem ko 
je gozdarstvo v 1. četrtletju 
ustvari lo za 55 mil i jonov 
boljši finančni rezultat kot v 
istem času lan i , so negativa 
v kmet i js tvu poras la za se
dem mi l i jonov. G lavn i vzrok 
za to je problematična aku-
mulat ivnost pitane živine. 

K o je sekretar govor i l o 
sprejetem statutu, je pouda
r i l pomembno vlogo samo
upravnih organov, vendar je, 
žal, samoupravl janju v obra
t ih posvečene premalo pozor
nosti , kar daje slabo oceno 
komunis tom, k i delajo na ta
kem obratu . Tudd p r i večjem 
Številu članov organov uprav
ljanja je opazi t i premajhno 
zanimanje za sodelovanje, če
mur Je vsekakor vzrok pre
majhna razgledanost teh l ju
d i . 

Govoreč o družbenem stan
dardu i n osebnih dohodkih , 
j « poudar i l , da bo treba na 
tem področju stor i t i še mar
s ika j , čeprav M podjetje p r i 
zadeva zagotovit i čim boljše 
delovne i n življenjske pogoje 
zaposlenih. Povprečni osebni 
dohodki , k i so znašali 1961. 
leta 34.000 d in . so se l an i 
dvigni l i na 31.000, s prav i ln i 
k o m aa tekoče leto pa so se 

obračunske postavke poveča
le za povprečno 15 odstot
kov, se prav i na okrog 35.500 
d in . V gozdarstvu se bodo 
OD povečali tudi z in tern im 
terenskim dodatkom, k i ima 
značaj osebnega dohodka. 
Apnl f . letos so le štirje za
posleni dob i l i O D do 15000 
d in ( lani 14), do 20.000 d in 19 
( lani 148), do 25.000 d in 70 
( lani 235), do 30.000 d i n 130 
( lani 200), do 40.000 350 ( lani 
269), do 50.000 d in 241 ( lani 
74), od 60—80.000 din 92 (lani 
11) i td . Dovolj zgovorni po
datk i , da se veča število za
poslenih z osebnimi prejem
k i od 30 do 50.000 d in . 

Samo nižji davki — to 
še ni dovolj! 

Poseben poudarek ja bil tako v 
referatu kakor 'tudi v razpravi dan 
sodelovanju med posestvom in za
sebnimi proizvajalci. Zasebni kme
tijski proizvajalci imajo za kmetij
sko proizvodnjo razpoložljivih 8913 
ha površin, od tega pa Je le 17 
odst. (1531 ha) njiv (območje ob
čine Kočevje). Glavni del rastlin
ske proizvodnje se potrosi kot re
produkcijski material, stalež živi
ne pa tudi stalno pada. (Po stanju 
živali leta 1962 pride 0.80 živalske 
enote na hektar obdelovalne zem
lje ln 0.5 ie na hektar kmetijskih 
površin). Kako skromno je zaseb
no kmetijstvo v občini, kaže poda
tek, da je narodni dohodek zaseb
nega kmetijstva v celotnem ND 
občine udeležen le s 8,1 odstotka. 
Skromen dohodek in ometene mož
nosti za njegov dvig silijo prebi
valce predvsem v oddaljenih kra
jih (Para, Osflnlca, Banjaloka), da 
si Iščejo dodatnih zaslužkov ali pa 
se odseljujejo. 

Naša skupnost si prizadeva za
držati zasebnega proizvajalca na 
njegovi zemlji, čemur Je že prila
gojena občinska. davčna politika. 
Samo s znižano davčno lestvico pa 
seveda vprašanje se ni rešeno. — 
Znatno vlogo naj bi v tem odigral 
KGP, delno z vključevanjem povr
šin z lastno proizvodnjo (zemljišča 

v glavnem niso primerna za druž
beno proizvodnjo) in z razvijanjem 
načrtne kooperaciiske proizvodnje 
Medtem ko bi za vključevanje po
vršin v družbeno proizvodnjo bilo 
dobro le področje Kočevja in Pa
re, bi povsod dmgod moralo priti 
do izraza solidno sodelovanje v 
taki proizvodnji, od katere bi ime
la korist KGP in kooperant. 

Na našem področju lahko o t*j 
obliki sodelovanja govoruno le 
pri živinoreji; vprašanje je le. Ka
ko sodelovanje organizirati, ker so 
odkupne cene živine zelo nestalne. 
Poglobljeno in na daljše obdobje 
sklenjeno sodelovanje si lahko za
mišljamo le tedaj, ko bodo cene 
na tržišču zagotovljene <a daljši 
čas, kajti le tako bo kmet vnaprej 
vedel, prav tako kmetijska organi
zacija, da bo tržne viške solidno 
vnovčil, skratka, da se mu bo so
delovanje splačalo. 

široke možnosti za so
delovanje tudi pri reji 

perutnine 
Doslej so p r i K G P že izde

la l i način i n pogoje, kako b i 
posestvo sodelovalo z zaseb
n i m i proizvajalc i , to pa pred
vsem pri proizvodnji mleka, 
plemenskih telic, pitonih te
let, mlade pitane živine, pi
tanju prašičev, vzreji sesnih 
pujskov. Za l i ter prodanega 
mleka dobi proizvajalec 30 
do 50 d in (2,6 do 4,6 odstot
k a maščobe). Sčasoma b i 
podjetje zamenjalo sedanje 
buše s k ravami sivo rjave 
pasme; k i so boljše za mleč
no proizvodnjo in proizvod
njo mesa. Prav tako b i pote
kalo sodelovanje na ostal ih 
področjih, predvsem zato, da 
b i kmetu zagotovi l i večje do
hodke i n b i racionalneje iz
ko r i s t i l i kmeti jske površine. 
K G P opozarja še na novo 
obl iko sodelovanja, na rejo 
perutnine. Znano je, da je 
p r i nas v državnem mer i lu 
vel ika potrošnja telečjega 
mesa. a zelo majhna kokoš
jega i n svinjskega v pr imer
jav i z drug imi evropsk imi 
državami i n ZDA. S poveča
no potrošnjo kokošjega in 
svinjskega mesa b i se zmanj
šalo pomanjkanje govejega 
mesa za Okrog 34,200.000 k i 
logramov. Z drug imi beseda
m i : tud i v naših kra j ih so 

velike možnosti za sodelova
nje zasebnih proizvajalcev s 
K G P p r i vzrej i perutnine. 

Poleg vseh ugodnosti (dobava 
živine itd.) pa kooperacijska služ
ba nudi proizvajalcem strokovne 
nasvete in razgovore o prehrani in 

"negi plemenske živine. Podjetje bi 
jim omogočalo tudi odkup ostalih 
tržnih presežkov, seveda pod dolo
čenimi pogoji. Ne bi odkupilo vte-
ga, pač v želji, da bi se kmet 
usmeril v določeno proizvodnjo, 
tako, s kakršno bo lahko ustvar
jal tržne presežke, ki so za skup
nost zanimivi. 

še več stikov z lastniki 
gozdov! 

Oipeniti velja tudi sodelovanje 
v gozdarstvu, katerega glavni na
men je načrtnejše in strokovno go
spodarjenje z gozdovi. Posestvo se-
aaj gospodari z vsemi gozdovi na 
oodroftju občin Kočevje in Ribnica 
ter deloma Vič-Rudnik in Grosup
lje (družbenimi ln zasebnimi). Do-
slej je sklenilo od okrog 7500 
gozdnih posestnikov dolgoročne 
pogodbe 328 lastnikov ali 4,4 od
stotka. Od 20.961 ha gozdov je 
vključenih z dolgoročnimi pogod
bami 2119 ha ali 10,1 odstotek, od 
skupne blagovne proizvodnje 37.000 
neto kub. m. pa je zajetih 7350 
kub. m. ali 19,8 odstotka. Doslej 
je od vseh obratov dosegel največ 
uspeha GO Podpreska, ld Je od 
146 gozdnih posestnikov vključil v 
sodelovanje 120 lastnikov. Potre 
ban Je nenehen stik s posestniki, 
pravilno tolmačenje in iskanje 
ustreznih oblik sodelovanja, potem 
se lahko nadejamo uspeha. 

Naloga p r i podružbljanju 
kmeti jske i n gozdarske pro
izvodnje je odgovorna i n tež
ka. Potrebni bodo skupn i na
por i vseh strokovnjakov p r i 
posestvu, predvsem pa ko
munistov, k i delajo na tem 
področju. »Vsi komunis t i b i 

K O Č E V S K A R A Z G L E D N I C A 

mora l i spoznati, kaj je ko
operacija,« je poudar i l v raz
prav i d i rektor K G P inž. Savo 
Vovk. To je pomembna druž-
benopolitična in ekonomska 
naloga, pomeni manjši p r i 
t isk na družbene fonde, saj 
s kooperacijo izkoriščamo 
tuda proizvodna sredstva za
sebnih proizvajalcev. To pa 
lahko že prištejemo med 
sklepe konference, namreč, 

da je treba dosedanji način 
gospodarjenja še razvi jati , 
dvigati produktivnost i n • 
tem standard zaposlenih, po 
drugi s trani pa razvijati so
l idno sodelovanje z zasebni
m i proizvajalc i še pogumneje 
kot doslej, i skat i vedno no
v ih ob l ik , tak ih , k i bodo v 
kor ist posestvu, predvsem pa 
neposrednemu proizvajalcu — 
kooperantu. (vec) 

Potepanje med prijatelji po Kočevskem 

Spet živahen športni teden v Kočevju 
Zopet je minil precej razgiban 

teden za kočevske športnike. Vse 
se je razvijalo v duhu raznih liga
ških tfkem ln prireditev v poča
stitev dneva mladosti in Jugoslo
vanskih športnih iger. 

Odbojka — V nedeljo je bila 
tekma' II. republiške lige med TVD 
Partizan Kočevje ln OK Kamnik. 
To srečanje so gostje iz Kamnika 
izbojevali v svojo korist s 3:1 
(13:4, 15:2, 11:15 ln 15:1). To je 
v petih'kolih prvi poraz TVD Par
tizan Kočevje ln že samo razmerje 
v setih kaže, da v tekmi nekaj nI 
bilo v redu. Prehitro Je vse odpo
vedalo. Premalo Je bilo borbeno
sti, kljub bodrenju številnih gledal
cev. 

Nogomet — Tudi nogometaši so 
imeli v gosteh enajstoricl Ilirije iz 
Ljubljane. Obe tekmi so dobili 
gostje: pri članih z 2:0 (0:0) in pri 
mladincih s 4:3 (2:2). Lahko trdi
mo, da sta bili obe moštvi enako
vredni gostom, le da za domačine 
nI bilo dovolj sreče. Pri mladinski 
tekmi pa še sodnik nI bil kaj 
prida. 

Košarka — Moštvo TVD Partizan 
Kočevje Je Igralo v prvenstveni 
tekmi v LJubljani z moštvom Par
tizana Trnovo. Bili so to premočni 
nasprotniki, pa tudi fizično moč
nejši, in tako so naši fantje izgu
bili v štirih kolih prvo tekmo. 
Zmagal Je TVD Partizan Trnovo s 
47:26. To našim nI vzelo volje ln 
se redno pripravljajo na 5. kolo, 
kjer Jim bo nasprotnik TVD Lju-

bljana-Moste na domačem Igrišču. 
Ze v soboto so se spoprijeli v 

nogometu pionirji za prehodni po
kal občinske skupščine Kočevje. 
To je bilo že tretje tovrstno vsako
letno srečanje, ki je postalo tradi
cionalno in privabi vedno na igri
šče zelo veliko gledalcev. V finalu 
turnirja je zmagala enajstorica šo
le »Mirko Bračič« A nad enajstori-
co šole »Jože Seško« z 1:0 in se 
uvrstila na 1. mesto pred enajsto-
ricami »Jože Seško« A ter »Jože 
Seško« B in »Mirko Bračič« B ter 
si priborila prehodni pokal. 

Nadvse pa so se odrezali piionir-
Ji, kt so na,republiškem atletskem 
prvenstvu v Trbovljah dosegli prav 
presenetljiv uspeh. Zumer Je po
stal z 12.1 sek. na 100 m republiški 
prvak. Prav tako so republiški 
prvaki v štafeti 4 x 60 m s časom 
30.5 sek. Doseženih pa je bilo več 
drugih mest: Jerman s skokom 
5.23 m v daljino in Glad s skokom 
ob palici 2,30 m. Kaže. da Ima 
Partizan zopet dober podmladek v 
atletiki. Čestitamo Jim od srca! 

V soboto so tekmovali mladi 
kegljači domačega kluba v počasti
tev dneva mladosti. Nastopilo je 
18 mladincev ln 6 mladink v borbi 
na 100 lučajev. Dosegli so prav 
lepe uspehe: 1. Vinko zertuš 386 
kegljev, 3. Ignac Padovnc 382 In 
3. Martin Kajfež 366. 

Presenetila so dekleta, ki so na
stopila prvič. Posebno Je Iznena
dila Tončka Sčap, ki je z 292 keg-

1 jI dosegla prvo mesto. Sledita: 
Marija Soš z 286 in Vladka Smole 
z 275. člani so imeli v Črnomlju 
s tamkajšnjimi kegljači izločitveno 
tekmo za vstop v consko ligo. Tek
movalo je po 8 tekmovalcev v 200 
lučajih. Zmagalo je moštvo Ko
čevja s 6282 keglji pred Črnomljem 
s 6169 keglji. Imeli bodo še tri 
izločitvene tekme: dve v Kočevju 
in povratno v Črnomlju. 

Drugo moštvo kegljačev Kočevja 
je igralo v Jaršah pri Ljubljani za 
prehodni pokal »Avgust Del Bella«. 
Igrali so v ekipi 6 mož po 150 
lučajev in podrli skupno 3273 keg
ljev. V ekipi je bil najboljši Smo-
lej s 586 keglji, sledili so mu Oto 
Deržek (572). Jože Maver (5451 itd. 

A. A. 

Pošteno je lilo, ko sem pred 
prvomajskimi prazniki z os
talimi potniki sedel v avto
bus in -se odpeljal proti Suhi 
krajini in Kočevju. Praznično 
razpoloženje so napovedali 
mlaji, zastave in množica vo
zil na cesti, povečalo pa ga 
je petje in vriskanje, W nas 
je spremljalo vse do Kočev
ja. 

Pohitel sem proti Dolgi va
si, kjer sem pred NOB in 
med njo sodeloval s prija
telji Pojetove' družine. Po 
toliko letih smo si spet sti
snili roke! 

Prvi maj je bil lep in son
čen, gozdovi Mestnega vrha 
in Fridrihštajna pa so bili 
zaviti v živo zeleno barvo. 
Kot pred leti sem tudi tokrat 
na Kočevskem prvič slišal ku
kavico. Šel sem proti Kočev
ju in mimo tovarne ITAS, 
kjer sem videl velike tovor
njake. Ko sem zavil mimo 
nekdanjega muzeja (interna
ta), sem se spomnil julijskih 
dni leta 1942. Tedaj smo kot 
italijanski ujetniki žalostni 
gledali skozi okenske špranje 
proti Rogu in gorečim okoliš

kim vasem, že sem bil v Seš-
kovem domu, v katerem je 
muzej NOB. Tovarišica Kati
ca je obiskovalcem iz kranj
ske »Iskre« živaho pripovedo
vala o bojih na Kočevskem in 
nekdanjih razmerah' v tem 
predelu domovine. Ko sem 
tudi sam ogledoval panoje z 
zgodovinskimi dokumenti, mi 
je marsikatera slika poveda
la, kaj vse smo morali pre
živeti v viharnih časih, ško
da, da se nismo mogli po
zdraviti z Nežko, Francetom, 
Jožetom in Tonetom, zato pa 
je bilo prijetno kramljanje z 
Lenčko, ki je bila med NOB 
marljiva aktivistka. Postala je 
nekam zagrenjena; sobica v 
kateri živi že od vojne, je 
zanjo preskromna. 

V Dolgi imsi sem obiskal 
Novakovo Ančko in njeno 
družino. Med NOB sem pri
sostvoval njeni partizanski 
poroki, ki je bila v tiskarni 
Triglav. Sin Jožko, letošnji 
maturant, je našel v svoji 
materi lep zgled in je zelo 
aktiven. Zato se tudi ne stri
nja z ugotovitvami drutfih, 
češ da se v Kočevju mlad 

človek nima kam dati. 
Ob večerih smo pri Pojelo-

vih kramljali o časih pred 
letom 193S do danes. Sporni-
njali smo se leta 1940, ko je 
Poje v počastitev prvega ma
ja pogumno pognal v zrak ra
keto. Ta človek je resnično 
nekaj preživel. Predvojni pre
bivalci so ga imeli na sezna
mu, da bi ga obesili, če bi 
prišli v Kočevje Nemci. Med 
vojno je bil gost v Pojetovl 
hiši med drugimi tudi pokoj
ni Boris Kidrič. Tudi Maks in 
Minka sUl vedela marsikaj 
povedati o preživetih časih. 
Maks je nekoč za las ušel 
četnikom, Minki pa so Itali
jani pomagali (seveda neve
de), da je hitreje opraviti 
kurirsko dolžnost. 

Prazniki so hitro minili. Po-__ 
slovil sem se in se proti do
mu odpeljal z vlakom. Spre
mljala me je misel na Rib
nico, Turjak, Loški potok in 
ostale kraje, ki sem jih spo-
gnal med svojim bivanjem na 
Kočevskem. To so bili moji 
najlepši prvomajski prazniki 
po osvoboditvi. 

Marjan Trat ar — Včo 

Razpis d e l a v s k i h športnih iger 
v K o č e v j u 

Komisija za šport ln rekreacijo 
prt občinskem sindikalnem svetu 
Kočevje Je razpisala za vse sindi
kalne podružnice s področja obči
ne Kočevje razpis za I. del »De
lavskih športnih iger« za leto 1964. 
Po prijavah sodeč bodo letošnje 
Igre številčno presegle Igre lz 
prejšnjih let. 

Letošnje pionirske Igre »Gorske
ga Kotora in Kočevske«, v kate 
rih tekmujejo pionirske reprezen
tance občin Ogulin. Vrbovsko, Ca-
|w, Delnice ln Kočevje, bodo 31. 
maja v Delnicah. Prehodni pokal 
za te Igre Je darovala Zveza za te
lesno kulturo Slovenije. LansK.i-
letnl zmagovalci so bili pionirji in 
pionirke občine Kočevje, ki so s 
svojo požrtvovalnostjo ln borite-
nnstjo zmagali skoraj v vseh 
športnih panogah toga tekmova

nja, ki Jo bilo v Kočevju v poča
stitev 20- letnice zbora slovenskih 
poslancev. 

Pionirji ln pionirke so tudi za 
letošnje Igre dobro pripravljeni, 
kar so pokazala vsa predtekino-
vanja. 

V Juliju bo v Kočevju zopet 
zvezna namlznoteniška šola namiz-
notenlske zveze Jugoslavije. So'.o 
bo obiskovalo 8 najboljših mladin
cev ln 8 najboljših mladink lz vse 
Jugoslavije. Idealni pogoji za tre
ninge šole v novem domu telesne 
kulture vse močneje prlvlučujelo 
razne športno »vezo. da prirejajo 
v Kočevju treninge svojih mo
štev ali reprezentanc. To bo že 
četrti trening Igralcev naml/Jiega 
tenisa v našem domu. 

A. 'A. 

Boljša proizvodnja in izvoz — trajni nalogi 
Gospodarske organizacije v kočevski 

občini so ene bol j , druge manj uspeš
no startale v letošnje poslovno leto. 
Tako so industr i j ska podjetja v prvem 
tromesečju dosegla za 54,4 odstotka 
višjo proizvodnjo kot v istem obdob
j u lani , faktur i rana realizacija pa je 
večja za 43,4 odstotka. Ce pogledamo 
po posameznih gospodarskih organi
zacijah, je s l ika takale: Rudn ik je pre
segel lansko četrtletno realizacijo za 
20,4-odst., Itas za 120,4, Inkop za 37,2. 
Me lamin za 58,5, Inleš (obrat Kočev
je) za 14,5. Tekst i lana za 18,8 in Ko 
čevski t isk za 4,1 odstotka. 

S tem rezultatom b i mora l i b i t i za
dovol jni , vendar moramo upoštevati 
povišanje cen, četrtletne dosežke pa 
moramo pr imer ja t i tudi z le tnim pla
nom. S pr imer janjem četrtletne reali
zacije s p lanom bomo ugotovi l i , ko
likšne so možnosti za izpolnitev spre
jetih obveznosti, kje so možnosti, da bo 
plan dosežen i n presežen, i n kje ne. 
ter to, a l i so možnosti, da bo celotni 
družbeni p lan občine real iz i ran. 

Celotno družbeno gospodarstvo je v 
prvem tromesečju doseglo 22,5 odst. 

letnega plana fakturirane realizacije, 
in sicer industr i ja 23,6 odst., kmet i j 
stvo 22,2, gozdarstvo 24,9, gradbeni
štvo 14,2, promet 22,2, trgovina 22,6, 
gostinstvo 20,3/ obrt 23,7 in K o m u n a l a 
24,4 odstotka. Industr i ja : E l ek t r o 19,3 
odstotka, Rudn ik 30,9, Itas 28, Inkop 
28,9, Me lamin 12,5, Inles 21.4, Tekst i 
lana 28,4 In Kočevski t isk 20,3 odstot
ka. N a odstopanje od letnega plana 
so prav gotovo vp l i va l i številni vz rok i 
objektivne In subjektivne narave. P r i 
E l ek t ru npr pravi jo , da je dosežen 
tako nizek rezultat zaradi zime, rezul
tat pa se vedno izboljša v drugem 
četrtletju. Rudn ik je v prvem trome
sečju dosegel zadovoljive rezultate. 
Ugodno je bi lo predvsem to, da sta 
prodaja in proizvodnja potekala po 
plunu. Problematična so le porabl jena 
sredstva, k i hitreje naraščajo kot pla
čana real izaci ja. Itas je imel v tem 
času nekaj težav z uvozom nekaterih 
delov, zaradi česar so nekatera vozila 
ostala nekomplet i rana v zalogi, sicer 
pa so dosegli skoraj 30 odst. plačanf-
realizacije. V prvem Četrtletju tudi 
niso Imeli uspeha z izvozom; sicer 
možnosti so, konkre tn ih zaključkov 

pa še nimajo. V podjetju so letos pred
videne večje investicijo (gradnja pro
izvodne dvorane, nabava opreme i t d ) , 
vendar nI rešeno vprašanje kredit i ra
nja. Skupne investicije v osnovna 
sredstva b i znašale 290 mil i jonov, i 

28,9 odst. faktur irane realizacije. 27,S 
odst. vnovčene reallz. i n 23,6 ods l . ne-
toprodukta je I N K O P dosegel s 4 pro
cente manjšo zaposlenostjo, kot j * 
bi lo predvideno. Resen problem je * 
podjetju nabava reprodukci jskega ma
teriala. P lan i ran i izvoz v prvem tro
mesečju so dosegli, oviralo b i j i h lah
k o le pomanjkanje reprodukci jskeg* 
materiala • 

Izredno n i zk i so rezultati v kemični 
tovarni Me l am in . Fak tu r i r ana realka-
ci ja Je dosežena le z 12,5 odst., plačan* 
z 9,4 ln netoprodukt s 6,5 odst. ob 3,3 
odstotka večjem številu zaposlenih, 
kot je bi lo predvideno. Podjetje » 9 

dela s polno zmogljivostjo; nastaja 
vprašanje, a l i naj delajo z manjšo ka
paciteto aH pa naj skušajo n a I , r a v l a 

čim več in znižati cene na trgu. a* 
bodo konkurenčni. Potrebno bi 1 , 1 1 

tudi podrobneje obdelati tržišče ln P 0 ' 
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Predstavljamo vam Loški potok 
Po dolgi z i m i je tudi v po-

toške vasi prišla pomlad. Va
si so se odele v zelenje, po
mlad pa se je uvel javi la tudi 
na po l ju in t ravnik ih . 

Loški potok je zaokrožena 
geografska celota, k i j o ob
dajajo gozdovi. Loški potok 
sestavljajo tele vasi: Hrib, k i 
je ku l tu rn i i n gospodarski 
center tega področja (tu ima
jo osemletko, krajevni u rad , 
prosvetni dom s k ino dvora
no, kmet i jsko zadrugo, zdrav
stveno postajo s s ta ln im 
zdravnikom, trgovski loka l , 
dve gosti lni) , Travnik, kjer 
Je lesnopredelovalni obrat 
»Smreka«, k i zaposluje okrog 
150 l judi , ter Retje, Mali Log, 
Segova i n Srednja i>as. 

T u je včasih živelo več kot 
dva tisoč l jud i . Vo jna pa je 
prebivalstvo zdesetkala. Pre
seljevanje v druge kraje je še 
sedaj precej močno. Saj se 
mladina, če izvzamemo »Smre
ko«, skoraj n ima kje zaposli
t i , slabo rodovitna zemlja pa 
ne more nud i t i eksistence. Lo
ška potok je b i l pred let i pra
v i rezervoar za gozdne delav
ce. Tud i danes se še precej 
Potočanov preživlja z delom 
v gozdu, vendar pa je njiho
vo število dost i manjše, kot 
Je bi lo pred vojno. 

K m e t o m sta poleg živine naj 
pomembnejši v i r preživljanja 
gozd i n prevoz lesa. Skoraj 
vsak posestnik ima poleg ob
delovalne zemlje tud i parce
lo a l i več gozda. 

Po vo jni se je tud i v teh 
k r a j i h mnogo izboljšalo. To 
kaže že zunanja podoba vasi . 
Travnik, zavedna part izanska 
vas, k i je v zadnj i vo jn i da la 
največ Človeških in material
n ih žrtev, je b i l a skoro do 
tal požgana. Z ve l i k im tru
dom prebivalcev je vas skoro 
Popolnoma obnovljena. P a tu
d i v ostal ih vaseh je v iden na
predek: pozidanih je nekaj 
novih hiš, precej pa je obnov
l jenih. .Redka je hiša, kjer še 
ne b i ime l i radia, imajo pa 
tud i že nekaj televizorjev, ve
l iko mopedov, pa tudi nekaj 
osebnih avtomobilov. K o že 
govorimo o standardu, ne 
smemo pozabit i na koruzne 
žgance, močnik in ječmenov 
kruh , k i so izg ini l i z jedi ln i 
ka. 

Teh stvar i ne pišemo zato, 
kot da b i hotel i pr ikazat i , češ 
sedaj je v teh kra j ih para
diž. Ne! Ljudje so to, ka r 
imajo, mora l i prislužiti s 
p r i d n i m delom. Sicer so b i l i 
p r i d n i tud i p red vojno, toda 
tedanji režim je onemogočal 
skoraj vsak napredek. Tud i 
sedaj n i še vse tako, kot b i 
želeli. Ljudje predvsem želijo, 
da b i ime l i na občini še več 

posluha za njihove potrebe, 
da b i t isto, ka r je zapisano 
v občinskem družbenem pla
n u o investici jah za ta predel, 
portalo meso i n k r i . 

V Loškem potoku so začeli 
že pred leti gradit i vodovod. 
Precejšen del Potočanov i m a 
vodo. del pa še ne. Po druž
benem p lanu naj b i v tem le
tu dokončno dogradi l i vodo
vod. S tem bo »vodno vpra
šanje« v teh kra j ih , kjer so 
b i l i do pred nekaj leti nave
zani samo na kapnico, trajno 
rešeno. Letos naj b i tudi za

čeli gradit i nov trgovski lo
ka ' , prav tako pa še turistični 
dom na Be l i h vodah. Turistič
n i - d o m naj b i letos spravi l i 
pod streho. Z nov im domom 
bo turistični pomen Loškega 
potoka zelo porastel in bo na 
široko odpr l vrata tur istom. 

V kra tkem nameravajo za
četi z gradnjo ceste, k i bo po
vezovala Loški potok z Lo
žem. S potoške strani bodo 

zgradi l i odsek ceste od H r i b a 
do Racne gore. Nova cesta bo 
precejšnjega gospodarskega 
pomena tako za Loški potok 
kot za Loško dolino. 

T o je samo bežen pr ikaz te
ga odmaknjenega področja 
Dolenjske, od koder le pored
ko zaide v časopis kak glas. 
Naj zaključimo z ugotovitvi
jo, da živijo tu mar l j i v i l jud
je, dovzetni za napredek. Za
to b i b i lo prav, k o b i večkrat 
slišali o n j ih ! 

K A R E L O R A 2 E M 

Odvisno od sredstev 
Ko zasledujemo ustanavljanje krajevnih skupnosti, vedno 

znova naletimo na vprašanje financiranja njihovih dejavnosti, 
najsi bo to v večjih krajih ali v krajevnih skupnostih, kjer 
ni nikakršnih možnosti za ustanovitev servisnih dejavnosti. 
Tako tudi v Loškem potoku, kjer ho ena največjih skupnosti 
T ribniški občini, saj bo v njej živelo okrog 2.000 občanov. 

Čeprav so poglavitni vir tinanciranja krajevnih skupnosti 
sredstva občine, je vsem jasno, da bodo glede na res, velike 
potrebe precej majhna in bodo lahko zadostila le najnujnej
šim zahtevam. V vsakem primeru pa bo treba iskati vire 
drugod. V Loškem potoku pravijo, da bi se moral v blagajno 
skupnosti stekati tudi de! sredstev od odkupljenega lesa na 
tem področju in da bi KS, če bo le možno, upravljala s po
vršinami SLP (vaške gmajne, pašniki ipd.). Radi bi pa tudi 
prišli do kake obrti (servisnih delavnic ne predvidevajo, ker 
bodo vezani na Ribnico), na primer krojaštva. Šivilj je v tem 
koncu dovolj, imajo večinoma tudi svoje stroje, povezati bi 
se le morale s kakim večjim podjetjem, ki bi organiziralo to 
dejavnost. Prostor bi tudi uredili ali pa bi ženske jemale delo 
na dom. Vsekakor misel, vredna premisleka. 

Kakor povsod drugod so tudi tu velike komunalne po
trebe. Najnujnejša je dograditev vodovoda (Hrib, Mali Log), 
pa tudi vaške poti so do kraja uničene. Poločanje pravijo, 
da bi ne bilo napak, če bi Komunala prišla pogosteje naokrog 
in se pozanimala za njihove noti. 

V kratkem se bodo v Loškem potoku spravili na statut 
krajevne skupnosti, ki bo ustanovljena najkasneje do Jeseni. 
SIcer pa, kakor je poudaril Alojz Čar, bo krajevna skupnost 
zaživela le, če bo denar, sicer bo mrtva, bo le izvoljen 
organ . . . 

Ribiči: v troboju 
in z obtežilnikom 

Ribiška družina iz Ribnice je 
priredila 24. maja tekmovanje v 
troboju ln z obtežilnikom. Tekmo
valo je 30 ribičev, prisoten pa je 
bil tudi predstavnik Zveze ribiških 
društev iz Ljubljane. Ribiči so tek
movali v počastitev dneva mlado
sti. Med člani so dosegli naslednjo 
razvrstitev: 1. Mišo RadonJič 1B0,2B 
točke, 2. Ljubo Cimblajevič 149,3, 
3. Drago Cešarek 144,2, med mla
dinci pa: 1. Stane Kersnlč 128.5, 
2. Rajko Bravič 99,5, 3. Andrej 
Kersnič 80,4 (očke. Tekmovanje je 
bilo dobro pripravljeno. -r 

Pozdrav iz Ribnice na Dolenjskem 
( F o t o : D r a g o M o h a r . R i b n i c a ) 

Tovarniški list 
za obveščanje 

P r i kombinatu lesne indu
stri je I N L E S v R ibn i c i name
ravajo pričeti izdajati tovar
niško glasilo za obveščanje 
kolekt iva. 2e nekoč prej so 
ime l i podobno glasilo p r i 
L IP , vendar je zamrlo. K o m 
binat je razdeljen na šest od
dal jenih obratov^ zapos leni 
pa so z dogajanjem v podjet
j u slabo seznanjeni. To po
manjkl j ivost bo odprav i l no
v i časopis, k i ga bodo c iMo-
stiranega pričeli izdajati v 
pr ihodnj ih mesecih. Različni 
samoupravni ak t i bodo tako 
prišli do slehernega zaposle
nega, kar se doslej n i dogaja
lo. 

70 milijonov v z a d r u ž n i 
hranilnici 

Okrog 600 Potočanov, od
ras l ih i n otrok, vlaga svoje 
pr ihranke v hrani lnico kme
tijske zadruge. Doslej so vlo
ge narasle že na okrog se
demdeset mil i jonov dinarjev. 

C E HOČEMO IMETI DOBRE CESTE, je treba 
nadrobiti veliko kamna. Cestarji pravijo, da ni vse
eno, kdaj posipajo cesto, pa tudi ne, s kakšnim gra
mozom. Pravilno mora biti namlet in pravilno posi
pan. Tile cestarji (Cestno podjetje Novo mesto) v 
Loškem potoku so stvar sami vzeli v roke in gra
moz ie res lep, kakor treba. Ko ga bo dovolj, pa na 
cesto z njim. Cesta je tem krajem edina vez s sve
tom, zato mora biti dobra. In tudi ie. 

Kratke novice in drobiž iz Slemen 
Slemena predstavlja dvaj

set vasi v h r ib ih nad Sodraži-
co prot i Ve l i k im Laščam i n 
Karliov-Oi. Po največji vasi 
Sv. Gregorju se ta predel ime
nuje tud i Gregori ja. V Sle
menih je najpomembnejša pa
noga živinoreja, saj so tu že 
pred vojno goji l i plemensko 
živino (žiraiski se jmi v La
ščah!), zdaj pa so se preu
smer i l i večinoma v vzrejo 
mlade pitane živine. Zanimi
vo je tudi to, da v S lemenih 
rastejo nekatere, rastl ine, k i 
j i h v drug ih bližnjih kra j ih 
n i . 

K e r je zemlja tod hr ibov 
ska, se prav i s k r u h o m sko
pa, lahko kmetje o d pr ide l 
kov prodajo le k romp i r ; na
vadno dobro obrodi tudi sad
je, kostanja pa je tu kot le 
malokje. Ljudje se Ie ne mo
rejo spri jaznit i z mis l i jo na 
sožitje z divjadjo, k i je je 
vedno več., Posebno ljudje 
protestirajo pro t i mrhovišču, 
k i ga je L D Zlebič napravi la 
nedaleč od starega ortneške-
ga gradu, se prav i precej b l i 
zu naseli j . Tako j i m medved
je in druga divjad vsako leto 

d in . 2e lan i so ljudje prispe
va l i s prostovo l jn im delom, 
lesom a l i v denarju petnajst 
rruliyonov, letos pa j i m je 
občina pr i skrbe la 10 mi l i jo 
nov d in kredita. Da bo vodo
vod dograjen (letos), bodo 
mora l i S lemenci naprav i t i še 
precej prostovoljnega dela. 

P r i Sv. Gregor ju je naspro
t i sedanjega prosvetnega do
m a i n šole stala stara šola, k i 
je med vojno pogorela (zani
mivost: v njej se je r od i l 
Janez Evangel ist K r e k ! ) . Ta 
prostor so se nameni l i spre
meni t i v lep park s cvetjem, 
vodometom, k l opmi . Večino 

del bodo oprav i l i prostovolj
no; prvo uradniško so že na
prav i l i člani prosvetnega 
društva Slemena. 

K l j u b oddaljenosti je v 
Gregor i j i močno razvito pro-
svetno-kultumo delo. Z a to 
vestno skrb i jo številni člani 
društva, k i vsako leto pr ipra 
vijo najmanj t r i predstave. 
Tako so pred k r a t k i m ponov
no upanzorib igro Koroški t i 
hotapci, za naprej pa prav 
gotovo spet kaj pr ipravl ja jo . 
N j ihov pevsk i oktet je že 
pred let i nastop i l n a ribniš
kem festivalu. 

ftoh 

UESETO 

napravijo na poiijih vel iko ško
do, vsekakor večjo, kakor jo 
lahko lovska družina povrne, 
in večjo, kakor imajo verjet
no lovci kor ist od odstrela. 

2e več kot dve let i gradijo 
Slemenci vodovod, iz katere
ga b i dobivale dobro pitno 
vodo vse tamkajšnje vasi. 
Predračunska vrednost grad
nje znaša okrog 30 mil i jonov 

skrbet i za večji izvoz, k i je b i l doslej 
v pr imer jav i s p lanom min imalen . 

Dosedanji rezultat i obrata Inles v 
Kočevju kažejo, da bodo lahko Izpol
n i l i le tni p lan , problematična Je le 
nabava surovin. Po razde l i ln iku so ga 
dob i l i namesto predvidenih 61.500 m ' 
le 54.000 kub. metrov. 

K a k o r ponekod drugod Je čutiti po
rast stroškov tud i p r i Tekst i lan i . S l -

c e r pa proizvodnja poteka v redu in 
te v .pr imerjavi z i s t im obdobjem lan-
•kega leta za 8 odst. višja. — N a raz
meroma slab rezultat (20,3 odst. fak
turirane realizacije, 24,7 odst. vnov-
Jene m 20,6 odst. netoprodukta) p r i 
Z?* Kočevski t isk Je vpl ivalo pred-
* s e m pomanjkanje s t rokovnih delav-
J * v v kn j igot iskarsk i s tro jn ic i . Sp l oh 
, m a podjetje s i lno vel ike težave s ka-
, . r t ' k i si Jih skušajo vzgojit i sami 
'•niajo vel iko vajencev), ven
dar so p r v i k m a l u po končani učni 
flo°l odšli k vo jakom. 

Osnovna kmet i jska dejavnost ( K G P ) 
] e živinoreja ln proizvodnja mlečnih 
"de lkov . Stanje v živinoreji pa je pre-

e J kritično. P lan i rana proizvodnja 
n i ' ade pitane živine Je usmerjena v 
r v ° z . kjer se čuti izredna kon junktura 
l n Porast cen. Podjetje zaradi pol i t ike 
W n močno izgublja na rentabi lnost i 

(na domačem trgu u t rp i podjetje p r i 
prodaji svinj v pr imer jav i z izvozom 
30 do 50 d in p r i k i logramu, p r i vsa
kem l i t ru mleka, prodanega na lokal
nem trgu, pa zgube 15 dinarjev). 
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V prvem tromesečju je b i l Izvozni 
p lan dosežen z 18 odstotki , to je 375.391 
dolarjev. Industr i ja Je real iz i ra la 17,4 
odst. izvoza; p lan sta i zpo ln i l i podjetji 
Inkop (25,5) in Inles (33,2), Me l am in 
Je izvozi l za 17.000 dolarjev (3,5 odst.). 
K G P je izvozilo za 60.309 dolarjev (174, 
odst. plana), Avto pa za 72.096. dolar
jev (21,2 odst). Z apr i l om Je izpolnje
nega 23,2 ods t . ' p lana Izvoza (482.679 
dolarjev). 

Gibanje gospodarstva v prvem tro
mesečju Je pred nekaj dnevi obravna
val zbor delovnih skupnost i občinske 
skupščine. Razen tega so obravnaval i 
tudi realizacijo proračuna v tem ob
dobju. Ugotovi l i so, da so b i l i dohod
k i v 1. tromesečju real iz i rani z 29 odst. 
(93,670.000 d in ) , izdatki pa z 29,3 odst. 
(94*687.000 d in ) . Problematični so pro
računski dohodki državnih organov 
ln ostali dohodki v višini 42 mil i jonov, 
doseženi pa so b i l i le v višini 1,19:1.000 
d in , zato je potrebno, da 6 odst. ome
jitev proračunskih Izdatkov velja še 
za naprej. 

N a seji so sprejel i tud i več sklepov, 
k i naj b i pr ipomog l i k boljšemu in 
hitrejšemu izpolnjevanju letnih plan
sk ih nalog. Tako naj gospodarske or
ganizacije analiz irajo vse pogoje, k i 
so doslej kako rko l i ov i ra l i proizvod
njo. Sem b i uvrs t i l i organizacijo pro
izvodnje in režije, odpravo ozkih gr l , 
proučevanje stroškov, k i ponekod ne
sorazmerno naraščajo, izpolnitev s i
stema razdeljevanja osebnih dohod
kov i td . Ukrepov za odpravo pomanj
kl j ivost i i n težav ne gre zavlačevati, 
češ da se bo že uredi lo. Tud i čakanje 
na izboljšanje situacije na trgu, ure
ditev dobave reprodukci jskega mate
r ia la ipd . lahko podjetja privede le v 
kr izo . Podjetja naj uvedejo dobro evi
denco o izkoriščanju strojnih kapaci
tet ter prouče možnosti večje izkor i 
ščenosti z dodatnimi manjšimi inve
st ic i jami. C i m prej je treba preit i na 
delo v več izmenah. Podjetja, k i zao
stajajo v izvozu, naj v naslednjih me
secih i zkor is t i jo prav vse možnosti, 
da b i dosegla p lan. Se vedno pa osta
jajo v ospredju vprašanja družbenega 
standarda, m in ima ln ih osebnih dohod
kov ter prehoda na skrajšan delovni 
čas. Da b i temu zadosti l i , je treba 
najprej rešiti probleme, k i Izvirajo iz 
materialne osnove, te pa bo mogoče 
rešiti le z izkoriščanjem vseh možno
st i z boljšim gospodarjenjem. (fg) 

0 čem so razpravljali 
sindikati v Ribnici 

Pogovor teče o standardu. O 
tem, kar prizadeva slehernega. 
Proizvodnja, norme, nagrajevanje, 
pravilnost razdelitve dobrin, ki v 
jih ustvarja kolektiv, pa minimaJ 
ni osebni dohodek 25.000 din. Ka
ko pa s prehodom na 42-urni de
lavnik? Kako povečati proizvod
njo, da bo ta prehod mogoč brez 
pretresljajev. In pri vsem tem: 
kakšna je vloga sindikata pri re
ševanju teh vprašanj, o katerih je 
tekla beseda na V. kongresu ZSJ? 

Na nedavni razširjeni seji plenu
ma ObSS v Ribnici so udele
ženci najprej poslušali strnjeno 
poročilo o delu, poteku ln skle
pih V. kongresa ZSJ, ki ga Je 
podal ribniški delegat na kongre
su tpv. Janez Boje. S svojimi iz
vajanji je skušal prikazati najpo
membnejše ugotovitve in sklepe 
tega zgodovinskega kongresa. 

Lahko bi rekli, da Je bila raz
prava na plenumu v vzdušju po-
kongresne dejavnosti. V gospodar
skih organizacijah potekajo raz
prave o povečanju osebnih do
hodkov, ki so pogojeni z večjo 
storilnostjo ln obvladanjem delov
nega mesta ter zmanjšanjem mate
rialnih stroškov. V »Mesu«, naj
večjem podjetju v občini, ie dela
jo v tej smeri in so že naredili 
premik za Izboljšanje standarda 
zaposlenih. Podobno Je tudi v 
ostalih gospodarskih organiza 
cijah. 

42-urni delavnik naj bi ne bil 
pobožna • želja delovnih ljudi, 
temveč resničnost za vse zaposle
ne. To se seveda ne da izvesti na
enkrat .V INLESU so z analizami 
ugotovili, da bodo v celoti lahko 
prešli na skrajšani delavnik Sele 
tedaj, ko bodo povečali proizvod 
njo za 14 odst. Ugotovili so tudi, 
da Je to izvedljivo, seveda ne na 
enkrat, temveč postopoma. Tako 
menijo, bodo lahko kmalu uvedli 
eno prosto soboto v mesecu. Tej 
bo sledila čez čas druga itd. Seve
da pa bodo pri tem potrebni na
pori vsega kolektiva. Tudi v Ko
vinskem podjetju resno razmiš
ljajo o prehodu na 42-urnl delav

nik. Preden bodo začeli uresniče
vati prehod na skrajšanje delav
nika, bodo morali odpraviti med 
drugim pomanjkanje kvalificira
nih delavcev. Sicer intenzivno 
vzgajajo mlade strokovne delavce, 
njihovo število pa še ne dohaja 
rasti povečane dejavnosti podjetja. 

S prehodom na 42-urnl delavnik 
bodo težave v gradbeništvu, kme
tijstvu in gozdarstvu, ker imajo 
te panoge značaj sezonske dejav
nosti. Tudi v trgovini ln gostin
stvu še ne vedo, kako in kdaj bo
do začeli z uvajanjem skrajšanega 
delavnika, čas pa hiti. Prav v teh 
gospodarskih organizacijah bodo 
morale sindikalne podružnice 
skupno z organi upravljanja še 
posebno skrbno analizirati in iska
ti rešitve, da se v doglednem času 
uvede skrajšan delavnik tudi v teh 
gospodarskih dejavnostih. 

Na plenumu je bila poudarjena 
važnost lesnega sodelovanja sindi
kalne podružnice z vodstvi pod
jetij, organi upravljanja in poli
tičnimi organizacijami. Saj so na
loge, katere morajo reševati (na
grajevanje, skrajšanje delovnega 
časa itd.) kompleksne in zadeva
jo vse. Gradivo V. kongresa ZSJ 
nudi obilo koristnih napotkov za 
delo. 

Na kraju so se pogovorili tudi 
o pripravah na bližnje volitve 
delavskih svetov in ostalih orga
nov upravljanja (volitve morajo 
biti izvršene do 18. Junija) in o 
kadrovanju novih članov delav
skega samoupravljanja. —r 

• Tovarna hladilnih naprav ln 
emajlirane posode »GeorgiJ Nau-
mov« v Bitolju bo letos Izdelala 
že 50.000 hladilnikov. Za rekon
strukcijo tovarne so porabili 800 
milijonov dinarjev. 

• V Poreču bodo še pred za
četkom turistične sezone <'. ,I>:11 
hladilnico z zmogljivostjo 45 va
gonov. Strokovnjaki LTH iz 6kof-
Je Loke dokončujejo kompletira
nje hladilne opreme. 

OBČINSKA S K U P Š Č I N A RIBNICA 
komis i ja za prodajo osnovnih sredstev 
p r o d a N A J A V N I L I C I T A C I J I 
naslednja osnovna sredstva: 

1. dve motorni kolesi znamke » J a v a « 
v nevoznem stanju; 

2. pet pisalnih strojev 
različnih znamk, rabl jenih. 

L ic i tac i ja bo v prostor ih občinske skupščine 
R I B N I C A 15. jun i ja 1964 ob 8. u r i . 

Prednost p r i nakupu imajo gospodarske in družbe
nopolitične organizacije, če pa med temi ne bo 
interesentov, se eno uro po objavljeni l ic i tac i j i 
osnovna sredstva prodajo zasebnim interesentom. 
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Z J A V N E TRIBUNE SOCIALISTIČNE Z V E Z E V NOVEM MESTU 

Šport skozi drobnogled občanov 
Novo mesto prav gotovo ni več mesto množič

nega športa, vsaj v takem pomenu besede ne kot 
v prvih povojnih letih. Od takrat se ie marsikaj 
spremenilo; tako se je število igrišč in ostalih 
športnih objektov povečevalo, število športnikov 
pa je upadalo. Zdaj imamo ustrezne objekte, ki so 
vredni nad 150 milijonov dinarjev, nasproti temu 
pa neprimerno malo aktivnih športnikov. 

Prav to nesorazmerje, ki 
je danes najbolj zaskrbljujo
če, je privedlo odgovorne to
variše do resnega razmišlja
nja. Nihče si ni znal sam po
magati, vedel pa je, da vodi 
tako stanje v propad. To po
meni, da bi šport zlagoma 
zakrnel, česar pa Novo me
sto gotovo ne zasluži. 

Resnejši pomenki o teh 
vprašanjih so bili na javni 
tribuni občanov (22. maja), 
ki jo je sklical občinski od
bor SZDL Novo mesto v so
delovanju s telesnovzgojnimi 
organizacijami. Na dnevni 
red postavljena tema je bila 
zanimiva in so pričakovali, 
da bo temu primeren tuda 
odziv občanov. Posebej so 
povabili okoli 100 ljudi, toda 
ko so ugotavljali udeležbo, so 
jih našteli — reci in piši — 
nekaj nad 30! Dejansko so se 
tukaj srečali obrazi, U se 
sicer srečujejo v javnem živ
ljenju, in tako tribuna ni 

povsem dosegla namena. Bil 
je celo vtis, da se je zbral k 
seji upravni odbor TVD Par
tizan pomnožen z nekaterimi 
predstavniki Javnega življe-
n ja . . . 

Prav gotovo se je pičla ude
ležba odražala tudi v razpra
vi, ki je bila sicer izčrpna, 
vendar je v njej sodelovalo 
premalo ljudi. Uvodoma so 
o problemih telesne vzgoje 
govorili: Marjan Potrč, Jože 
Malic in Lojze Serini. 
- Marjan Potrč je med našte
vanjem težav, v katere je za
bredlo telesnovzgojno društ
vo Partizan, omenil, da je 
možno v Novem mestu gojiti 
le še kvalitetne tekmovalne 
športe, pa še tem se v danih 
možnostih ne obeta kaj prida 
napredek. Najtežje je s sred
stvi, kadrom in naraščajem. 
Odboj kar j i na primer tekmu
jejo danes še vedno v istem 
sestavu kot pred leti, ko so 
nastopali v najvišjem, zvez-

U S P E S E N Z A K L J U Č E K J P I V K R A N J U 

Druga republiška nagrada 
za osnovno šolo Katje Rupena 
V Kranju je bilo v nedeljo, 

24. maja, uspešno zaključeno 
dveletno obdobje Jugoslovan
skih pionirskih iger pod ges
lom »Tehnično kulturo mla
dim«. Ob navzočnosti pod
predsednika glavnega odbo
ra SZDL Slovenije dr. Joža 
Vilfana in drugih predstavni
kov oblasti in Ljudske tehni
ke so razglasili rezultate dve
letne dejavnosti v šotah in or
ganizacijah Ljudske tehnike. 
Drugo republiško nagrado je 
poleg okrajne diplome pre
jela osnovna šola Katje Ru
pena iz Novega mesta, okraj
ne diplome pa osnovne šole 
v 2užemberku, Trebnjem, Me. 

tliki, Črnomlju in na Mirni. 
V Ljubljani je bilo tekmo

vanje slovenskih modelarjev. 
Novomeška mladinca Janez 
Penca in Martin B rudar sta 
postala republiška prvaka, in 
sicer prvi z jadralnim mode
lom A-l, ki mu je prinesel 
560 točk, drugi pa z modelom 
A-2, s katerim je dosegel 577 
točk. 

O uspešnem dveletnem ob
dobju JPI ln LT je govorila 
tudi razstava, na kateri so 
pokazali svoje izdelke tudi 
pionirji iz Novega mesta, 
Žužemberka, Trebnjega, Met
like in Črnomlja. 

Marjan T ratar 

nem razredu. Žalostno je gle
dati , kako so športni objekti 
čedalje bolj neizkoriščeni. 
Pomanjkanje sredstev pa je 
sprožilo resen problem, ka
ko postopati v bodoče, ker 
kadr i uhajajo. Podobno je 
razpravl jal tudi Janko Petrič 
in omeni l težave košarkarjev, 
k i so v zadnjem času začeli 
marl j ivo delati. Jože Ma l i c 
je načel vprašanje upra/'Ja
nja športnih objd i tov v No
vem mestu in poudar i l , da so 
temu vprašanju v pretekl ih 
let ih posvečali premajhno po
zornost. Organi, k i j i m je 
bilo poverjeno upravljanje, 
so večkrat zanemar i l i finanč
no vprašanje. Zdaj b i mora l i 
razmišljati o takem načinu 

NOVOMEŠKA 
K O M U N A 

rešitve, da bo organ, ki mu 
bo poverjeno upravljanje, 
lahko opravljal svojo nalo
go, ne da bi ga duštlo po
manjkanje sredstev. Alojz 
Serind je dejal, da velja no
vomeška občina za slabo ra
zvito telesnovzgojno področ
je, nakar so ostali m&iili, 
da bi morali vprašanje pre
tresti tudi s te strani. Slej 
ko prej se bo treba odločiti 
za eno športno društvo v No
vem mestu, to pa naj združu
je vse tiste panoge, za katere 
je največje zanimanje. Ned
vomno bi taka organizacija 
športne dejavnosti znatno ko
ristila. Potrebovali bi na pri
mer manj strokovnega kadra, 
ker zdaj spričo pomanjkanja 
tega tarnamo, da ne gre. Vef 
razpravljavcev se je ogrelo 
za misel, da bi sfcrb za posa
mezne tekmovalne športe 
prevzele delovne organizacije, 
pri čemer je predvsem miš
ljena skrb za financiranje. 

Veliko govora je bilo o po
speševanju športa nasploh, 
pri čemer so posamezniki 
omenjali tudi športne dejav
nosti v gospodarskih organi
zacijah kot važno sestavino 
rekreacije. 

Glede na to, da bi bili 
športni objekti v Novem me
stu lahko bolje izkoriščeni, 
so na tribuni opozorili na 
nekaj vprašanj, ki jim gre 

Kovomešjka kronilsa 
• Do nedavnega so bile oglas

ne deske po mestu le ie kup trh
lega lesa, sato pomenijo nove, lič
ne in dokaj trdne oglasne deske, 
ki Jih je pred kratkim namestila 
Komunalna uprava, lepo pridobi
tev, ki so Je veseli vsi občani. 

• Sprehajališče sa Loko Je bilo 
to od nokdaj v Novem mestu zelo 
priljubljeno zatočišče meščanov, 
ki si tele po delu mirnega spreho
da, zadnja leta pa Je zaradi novih 
športnih objektov toliko bolj obi
skano. Da bi bili vsaj tu ljudje 
vami pred motornimi vozili, Je ie 
pred leti bivši mestni ljudski od
bor postavil napisne deske, Id so 
opozarjale, da je tod propovedan 

Vrnite grafiki 
V nedeljo, 17. maja Je ne

kdo Iz veže študijske knjiž
nice v Novem mestu med 
17. aro in 20.30 odnesel z raz
stave grafik: dve originalni 
ilustraciji Shakespearovih so-
netov, last avtorja Valentina 
Sragnettija. Ker sta ukradeni 
grafiki sami zase brez po 
•ebne materialne vrednosti, 
za celotno zbirko, ki jo je 
avtor ustvarjal dvajset let, pa 
neprecenljiva i/iruba. prosi, 
prlrediteli razstave (K IS 
•i. M i r / Trdina«) neznanci-.:! 

storilca, 11 i obe graniti v ne-
poškodovanem stanju vrnr u.i 
naslov: Filip Rohar, Novo 
mesto, Novi Irg 9. 

posvečati večjo pozornost kot 
doslej . Bivši soko lsk i d om 
je skoraj dotrajan, ohran i l i 
pa b i ga edinole v skupn i 
alkcijl za sredstva. Kopališče 
kot osnovo vodnega športa 
pa je treba pr imerno uredi t i . 
Slednjič b i bi lo prav, da b i 
se o vseh teh i n podobnih 
vprašanjih pogovori l i t i .d i 
odborn ik i občinske skupščine 
na eni izmed svoj ih sej. Prav 
zato lahko imenujemo to t r i 
buno pr ipravo za tako sejo. 

I. Z. 

Pretežni del Novega mesta bo poslej napajal pro
storen rezervoar, ki ga dokončujejo na Grmu. V 
njem bo lahko hkrati 400 kubičnih metrov vode. 

Novomeški vodovod postaja premajhen 
Zgraditev industrijskih in drugih objektov v 

novomeški občini narekuje pristojnim organom, 
da smotrno in hitro rešujejo vprašanje preskrbe 
s pitno vodo. 

V Br&linu, ki neutegoma 
raste, bodo morali uredim 
nov vodovod, ali pa povečam 
pritisk v obstoječem vodovo
du. Novi vodovod bi lahko 
speljali z Grma prek rezer-
varja na Maroru. Ureditev 
bršlinskega vodovoda je v 
načrtu, stroški pa bi znašali 
od 25 do 30 milijonov dinar
jev. Večje potrebe po pitni 
vodi so nastale tudi na Ko-
deljevem hribu in še v ka
terem predelu Novega mesta. 

Očitno je, da je bilo obsto
ječe novomeško vodovodno 
omrežje projektirano brez 
upoštevanja urbanističnega 
načrta. O tem se ni potreba 
posebej prepričevati, saj je ka
zno, da v predelih, ki naj hi
treje rastejo, pitne vode naj
bolj prirnanjkute. Zato bodo 
predvidoma pri ureditvi tega 
vprašanja večji stroški, kot 
bi sicer bili. 

študij in ureditev zahteva 
tudi vodovod v Dolenjskih 
Toplicah. Sedanje zajetje ne 
ustreza več, ker voda ni upo
rabna, zato bo treba poiskati 
nov izvir. Občinska skupšči
na v Novem mestu Je naroči
la, naj strokovnjaki ugotove, 
če bi prišla za novi zajetja v 
poštev izvira na Obrhu m v 
Gabrju pri Sotesra. Vpraša
nje preskrbe s pitno vodo Je 
pereče, zlasti še, ker Je kraj 
v Dolenjskih Toplicah precej 
zdraviliški. 

Ureditev zahtevajo tudi ne
kateri vaški vodovoda, pred
vsem v Gaibrjah ta Kartelje-
vem, oziroma, na Hmeljčiču. 
Oba sta bila zgrajena leta 
1932, ker pa sta bala slabo 
vzdrževana, sta že izrabljena. 
V Gabrjah je bal vodovod 
med vojno močno poškodo
van, potreben Je temeljitega 
popravila in razširitve. Če
prav nekateri menijo, da bi 
bilo bolje urediti izMvko (jav
no pipo), pa je spričo tega, 
da ima pitno vodo v hišah 
šele šest gospodinjstev, pa
metneje napeljati cevovode v 
vsako hišo. Vodovod v Hmelj
čiču ni bil vzdrževan, odkar 
so ga uredili. Od 1958 mu Je 
bil pripojen tudi karteljevski 
vodovod, ki so ga zgradili za 
potrebe rniadmsKHi delovnih 
brigad. Menijo, da bo treba 
tu izmenjati ceri, ker niso 
več odporne prota rjavenju. 

Take so torej potrebe. Zdaj 

pa poglejmo, kakšne so mož
nosti! 

Mestni vodovod ln deset 
podeželskih (vaških) vodovo
dov vzdržuje komunalno pod
jetje »Vodovod« iz Novega 
mesta. Razen tega prispeva 
podjetje svoja sredstva za 
nove gradnje. Teh sredstev 
pa se ne nabere toliko, da bi 
podjetje lahko rešilo vsa pri
stojna vprašanja. Za zdaj po
maga še občinska skupščina. 
Njeni prispevki pa so vsako 
leto manjši. To bo trajalo 
še nekaj časa. Podjetje »Vo
dovod« zato računa na večje 
razumevanje občanov, zlasti 
tistih interesentov, ki želijo 
imeti pitno vodo iz vodovo
da. To kljub temu, da se je 
od 1. januarja letos povečala 
vodarina Znesek vodarine je 
namreč še vedno premajhen, 
da bi bilo možno kriti vsaj 
najnujnejše potrebe. Razen 
tega ima podjetje precej opra
viti z inšpekcijsko službo, 
ker Je prevzelo v upravlja
nje nekaj zelo neurejenih vo
dovodov. Samo lani je dalo 
za ureditev vodovodnih na
prav več kot 1 milijon dinar
jev. 

Po prazniku v Dol. Toplicah 

šentjemejska krajevna 
skupnost 

promet z vsemi vozili, pa tudi za 
kolesarje. Zal pa tega mnogi ne 
upoštevajo! Za kolesarje, ki vozilo 
s primemo hitrostjo, še ne bi 
nihče nič rekel, pritožujejo pa se 
ljudje nad nekaterimi mopedistl, 
drvečimi z največjo moftno brzino, 
Id ogrožajo varnost sprehajalcev, 
mimo tega pa povzročajo neznan
ski hrup. Ali Je kakšna možnost za 
zaščito sprehajalcev? 

• NI dolgo trga, kar so začeli 
na Glavnem trgu tik poslopja 
Medobčinske zavarovalnice proda
jati »lučke«. Ljubljanske mlekarne 
so tu postavile svoj posebni hla
dilnik, ob katerem Je videti vedno 
dovolj odjemalcev. Letos imajo 
»lučke« Isto ceno kot lani, 35 din. 

• Na ponedeljkovi tržnici so 
gospodinje lahko dobHe vso zcle-
nlavo, ki Jo Je v tem času mogoče 
dobiti, razen tega pa |e bil dokaj 
veltk promot z velikimi cekarjl, 
denarnicami, čistilnim sredstvom 
zoper madeže m obutvijo \i pla
stične mase Zadnje čase prihajajo 
na novomeški trg spet prodajalci 
okraskov ln Je videti, da se Jim 
izplača priti. Naprodaj so bila sle
deča šlvlla: špinača na merice po 
40 din. solata berivka na merice 
po 50 d!n. sotata v glavicah po 
30 din, rodkev v šopkih po 20 
din. krompir po 4S din kg. šopki 
nove č«bute po 40 din. sad'ke pa-
'ad'inlka no 13 din, sad'ke ravpri-
kr no S d'n. Intca po 30 din in 
m'eko no 70 din liter. Prve dc-
ms*e češnlr so vellale 5X0 din kg. 

•* dihanje prebivalstva: rodili 
sta: Mirisna Oerdovič Iz Ulice 
Majde 8'lc 14 - Alenko. Ida Ce
lic \r. tn>e Majde sile 1« - Ano-
Marilo. -- Porok ta teden v me
stu nI hllo. — 1'mrl Ji lOrtvard 
U-bič. kllučavnlčar s Prešernovega 
trga 15, star 53 let. 

Na nedavnem skupnem se
stanku komunistov obeh os
novnih organizacij in odbora 
krajevne organizacije SZDL 
•o razpravljali o bodoči kra
jevni skupnosti. Ugotovili so, 
da Je minilo pravzaprav že 
precej časa, kar Je bil usta
novljen iniciativni odbor za 
ustanovitev take skupnosti, 
žal pa Je samo pri tem osta
lo. Na skupnem sestanku so 
se zavzeli, da začno takoj • 
temeljitimi pripravami, da bi 
krajevno skupnost zares tudi 
ustanovili. 

Hkrati so razpravljali o 
kmetijskih in gozdarskih 
vprašanjih. Na razna vpraša
nja s tega področja so odgo
varjali kmetijski in gozdar
ski strokovnjaki lz Novega 
m i l i l 

Kaže, da Je taka praksa v 
delu političnih organizacij 
dobra ln bi se Je lahko ie 
marsikje poslužili. Uporab
ljati bi jo morali zlasti pov
sod tam, kjer želijo občani 
konkretne odgovore na raz

lična vprašanja. Sd. 

ročja KS Dol. Toplice. Po 
seji so delegacije odnesle 
vence k vsem spomenikom 
padlim in k spominskim obe
ležjem na področju KS Dol. 
Toplice. D. G. 

Novomeški vajenci 
v tiskarni DELO 

Ko smo pri pouku obravna
vali časopisno slovenščino, j« 
padla beseda tudi o novinar
stvu. Vajenci so želeli kaj ve« 
zvedeti o tem poklicu in kako 
nastane časopis. Ko smo pred 
dnevi obiskali ljubljansko 
Dramo, se Je skupina vajence* 
odločila, da si ogleda tudi 
tiskamo »Dela«. Tedaj W 
pravkar tiskali »Mladino«. P* 
vedali so, da tiskajo tukaj 
tudi Dolenjski list. Vse dru
gače je kot tedaj, ko se j * 
tiskalo v partizanski tiskal*1' 
Triglav v kočevskih gozdov* 
Takrat so posamezne črM 
komaj vezali v besede, med-

tem ko danes vse potrebno 
opravi stroj. To Je neprimef' 
no hltrojše. -mtr-

MLADINA 
V BRIGADAH 

Mladina novomeške obJl*" 
bo letos sodelovala na ***** 
rtih, okrajnih ln krajcvnJ" 
delovnih akcijah. Na ***** 
akcijo — na jadransko m*f\ 
stralo — bo odšlo v » V K U * ' £ 

septembru in oktohru i* " . 
vomežkr občine okoli 30 D " 
Kadirjev. V poletnih m F * % t . 
bo odšla večja skupina f '™, 
dirjrv na okrajno ukr'J 0

 u 

cesto Metliko - CrnoB»»J 
okrog um brigadirjev pa s r 

Udeležilo delovnih akcij » K, 
samrtnih krajih. Z»ruin»»Jj 
za delovne akcije Se nlk n» 
hllo tolikšno Imt leto«. 

24. maja so v Dol. Topli
cah že enajstič v spomin na 
leto 1942, ko so se zaradi 
partizanskega pritiska umak
nili italijanski okupatorski 
vojaki, praznovali krajevni 
praznik. Na predvečer, 23. 
maja, je bila prirejena slav
nostna akademija. Straška 
godba na pihala je za uvod 
zaigrala državno himno, pred
sednik organizacije ZB Tone 
Strniša pa je nato v slav
nostnem govoru orisal pomen 
krajevnega praznika ter obu
dil spomin na dni, katerim 
Je posvečen. V nadaljevanju 
programa so sodelovala: pev
ski zbor Dušan Jereb iz No
vega mesta, reottatorji iz to-
pliške osnovne šole in godba 
na pihala. Prebivalstvo in 
gostje iz zdravilišča, ki so 
dvorano napolnili, so izvajal
ce nagradili s ploskanjem. 

V nedeljo, 24. maja dopoldne, 
je bila v veliki dvorani slav
nostna seja vseh družbenih 
organizacij. Udeležili so se Je 
predstavniki vseh vasi s pod-

V PONEDELJEK ZJUTRAJ POD NOVOMEŠKO TRŽNICO 
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RAZGOVOR Z D E L E G A T K O ZA OBČNI ZBOR Z V E Z E ZA TELESNO K U L T U R O SLOVENIJE 

VEČ RAZUMEVANJA ZA TELESNO KULTURO! 
Tokrat smo obiskali delegat

ko za bližnji občni zbor Zveze 
za telesno kulturo Slovenije 
tov. Majđo Slijepčevlć kar na 
domu. Na mizi je Imela polne* 
tabel in je skupno z možem 
izravnavala dosežene rezultate 
občinskega šolskega mnogobo
ja (tek, krogla, skok v daljino, 
plezanje po vrvi in preskok čez 
kozo). Takoj se Je pohvalila, 
da sta najboljša Štefka Fortun 
ln Viktor Lozar. k i bosta za
stopala šolo na medobčinskem 
prvenstvu. 

Majda je bila izvoljena na 
leinl konferenci letos in bo 
zastopala Belo krajino na obč
nem zboru Zveze za telesno 
kulturo Slovenije Junija. Iz 
njene telesnovzgojne dejavno
sti smo povzeli: 2e od otroških 
let se ukvarja s telovadbo. 
Vključena je bila v vrste »So
kola« v Novem mestu. 1953 je 
končala srednjo fizkullurno šo
lo v Ljubljani. Leta 1948 je so
delovala na zletu v Pragi. V 
orodni telovadbi je dosegla 

največji uspeli, ko je 1949 za
sedla odlično drugo mesto na 
republiškem prvenstvu v vajah 
na orodju. Za T V D Partizan 
Novo mesto je večkrat tekmo
vala tudi v državnem merilu. 
Sedaj Je v službi v Črnomlju 
in poučuje telovadbo na osem
letki. Poleg svojega rednega 
dela jo vidimo na vseh tekmo
vanjih v lahki atletiki ln zim
skih športih. 2e vrsto let us
pešno vadi oddelke mladink 
pri T V D Partizan Črnomelj in 
je tudi članica U O T V D Par
tizan. Uspešno vadi šolsko 
športno društvo Franc Rozman 
— Stane na osemletki. Ker se 
ukvai-Ja s telesno kulturo že 
27 let. smo jI zastavili tri vpra
šanja: 

— Kako vodstvo šole skrbi 
za razvoj telesne kulture? 

— Preveč je vzrokov, ki vpli
vajo na nezadostno podporo 
ln razumevanje za"—telesno 
vzgojo v šolah. Tako je to 
delo odvisno predvsem od ču
ta odgovornosti in veselja do 

Zadnje spomladansko gostova
nje odbojkarjev 

đela tistega, k i poučuje ta 
predmet. Ker so denarna sred
stva šol majhna, se pač bori
mo med seboj — vsak po svo
jih nagnjenjih. Morda bi dobi
li več podpore v šolskem zbo
ru, če bi bila možna prevzgoja 
miselnosti posameznikov. Pri 
nas se namreč smatra, da 
predmet telesne vzgoje ni ena
kovreden ostalim. Člani zbora 
nam že v večji meri pomagajo 
pri izvedbi športnih dni. — iJese-
li jih tudi uspeh svojega raz
reda. Na splošno pa je telesna 
vzgoja na šolah le pastorka, ki 
so j i odmerjena zelo skromna 
sredstva za njeno dejavnost. 

— Kako vam je uspelo or
ganizirati prvo šolsko športno 
društvo v Beli krajini? 

— Na podlagi priporočil o 
ustanovitvi športnih društev na 
šolah smo tudi mi ustanovili 
šolsko športno društvo »Franc 
Rozman — Stane«. Takoj so 
se pojavile težave. Učenci ima
jo različne želje — mi pa ne 
moremo zadovoljiti njihovim 
željam. V zboru nimamo ljudi, 
k i bi bili sposobni sprejeti tre-
nerstvo različnih panog. Tako 
smo organizirali sekcije, k i 
imajo pogoje za delo. Roko
metno mesto je sprejela An i 
ca Bauman, profesorica ln ak-

Tokrat so naši odbojkarjl od
igrali zadnji spomladanski tekmi: 
v Slovenski Bistrici in Mariboru. 
— Vrnili so se s polovičnim uspe
hom, v soboto jim je uspelo pre
magati domačine v Slovenski Bi
strici po nezanimivi igri. Rezultat 
je bil 15:13, 15:12, 15:13 za Novo-
roeščane. Rezultati bi prav lahko 
bili obratni, saj so se gostje tako 
prilagodili igri domačinov, da obi
čajnih dobrih potez ni bilo videti 
in so gledalci zelo negodovali. 

Drugo tekmo so odigrali Novo-
meščanl v Mariboru z istoimenim 
klubom in jo izgubili z rezultatom 
3:1 (18:14. 15:10, 5:15, 15:8). Bor
ba v prvem setu Je bila zelo ize
načena ln so ga Novomeščani iz
gubili zaradi premnogih udarcev v 
mrežo in slabega lovljenja servi
sov. Poleg tega Je bila opazna zelo 
velika živčnost gostov, ki Jih Je 
kapetan komaj miril. Po nesreč
no zgubljenem setu, so Novome
ščani popustili, zgubili drugI set 
in šele v tretjem zaigrali, kakor 
znajo, vendar so v četrtem setu 
znova popustili ln izgubili sreča
nje. Naši odbojkarjl so močno 
gTešili, še posebno pri serviranju 
in lovljenju servisov, pa tudi 
udarcev v mrežo Je bilo zelo ve
liko, kar ni običajno pri njih. 
Poleg starih napak, to je slabe 
igre v polju ln slabe prstne igre, 
je to bilo dovolj za poraz. Seda
nji ekipi je močno potrebna po
mladitev. Pozna se tudi, da nI 
rednih treningov pod ustreznim 
vodstvom. 

Novomeščani so trenutno na 

petem mestu. Preostala srečanja s 
Triglavom, Mežico in s Črnučami 
bodo igrali na Loki. MP. 

Z m a g « in poraz krmelj-
s k i h rokometašev 

22. maja je bila v Sevnici roko
metna tekma za občinski pokal 
mladosti. Igrali sta ekipi iz Sev
nice in iz Krmelja. Krmeljska eki
pa je zmagala s 13:10 in prejela 
zelo lep pokal. 

24. maja so Krmeljčanl igrali 
prvenstveno tekmo v Radečah, kjer 
so se srečali s tamkajšnjim Parti
zanom ter izgubili v borbeni igri 
s 14:18 D. B. 

Najboljše strelce ima 
SGP Pionir 

24. maja Je občinski strelski od
bor Novo mesto na Marofu orga
nizmi al tekmovanje mladinskih 
ekip. Kljub temu da tekmovanje 
ni bilo na primernem strelišču, so 
bili doseženi dobri rezultati. Tek
movalo! in moštva so se med se
boj pomerili v streljanju z malo-
kalibrsko puško. Prvo mesto med 
moštvi je zasedla strelska družina 
Pionir, ki je dosegla 692 krogov, 
drugo je bilo SD Vinko Paderšič 
(gimnazija) s 440 krogi, tretje pa 
SD Novoteks s 392 krogi. Med 
posamezniki so dosegli: Božo Ko-
pina (SD Pionir) 193 krogov, Franc 
2idanek (SD Pionir) 190 krogov in 

.Janez Sepec (SD Pionir) 185 kro
gov. J - **• 

Majda Slijeptevic že vr
sto let skupaj s svojim 
možem .prizadevno dela v 
telesnovzgojnih organiza

cijah 

tivna igralka T V D Partizan, 
moško vrsto Viko Lozar, uče
nec tn sedanji Igralec I. mošt
va T V D Partizan, atletiko ln 
namizni tenis pa midva z mo
žem skupaj. 

Med občani le malokdo pri-

Medobčinsko prvenstvo srednjih šol v atletiki 
Medobčinskega prvenstva sred

njih ln strokovnih šol v atletiki, 
ki je bilo pred dnevi v Novem 
mestu, so se udeležili najboljši at
leti vseh novomeških srednjih in 
strokovnih šol. Pogrešali smo tek
movalce iz Črnomlja, ki so vse 
leto redno prihajali na medobčin
ska prvenstva ln dosegli lepo 
Uspehe. 

Tehnični rezultati: 60 m i . : 1. 
Zvonka Vidlc, glmn.. 8,9; 2. Mira 
Rabič, ES, 8,9; 3. Nada Radoš, 

4x8i00 m I.: 1. ES 59,0; 2. uči

teljišče 60,0; 3. gimnazija 61,4. 
Daljina ž.: 1. Bernarda Jožef, 

ES, 4,19; 2. Anica Savoren, učit., 
4,00; 3. Štefka Adamič, ES, 3,98. 

500 m i . : 1. Joža Rogelj, ES, 
1:28; 2. Stanka Nemanič, E9, 
J:29,9; 3. Majda Ferber, Med. 5., 
1:31,1. 

Krogla i . : 1. Marija Knez, učit., 
10,12; 2. Rezka Lopatic, ES, 9,33: 
3. Nada Beljan, učit., 9.29. 

Višina I.: 1. Anica Savoren, 
Učit., 1,35; 2. Marija Pečjak, ES, 
1,30; 3. Štefka Štrukelj, ES, 1,25. 

Balinarji za dan mladosti 
v K r š k e m 

Marljivi balinarji Celuloz«, so za 
dan mladosti organizirali večji ba
linarski turir. Sodelovali so: repre
zentanca Zagreba, Pionir ln Želez
ničar lz Novega mesta ter domača 
•kipa Celuloze. Turnir so Igrah 
vsak z vsakim na lepo urejenih 
Igriščih v kopališču. 

CELULOZA : ŽELEZNIČAR 13:9. 
Domačini so povedll le s 8:1, ven-
dat je uspelo 2eleznlčarju razliko 
dizati. 

ZAGREB : PIONIR 13:2. Zagreb
čani so med vso tekmo Imeli Igro 
* svojih rokah, predvsem zaradi 
odlične igre prvega bližale« ter 
t°čnih zadetkov njihovega tolkača. 

ZAGREB : CELULOZA 13:8. Tudi 
?. t«! tekmi so gostje vodili le s 
*}'». nato pa so dopustili doma
činom, da so dosegli 8 točk. 

"ONIR : 2ELEZNICAR 13:10. 

To Je bila tekma dveh starih na
sprotnikov. Oslabljena ekipa Želez
ničarja Je nudila precej odpora 
Pionirju. 

ZAGREB : ŽELEZNIČAR 13:9. 
Zagreb je dosegel še tretjo zmago, 
čeprav Je kazalo, da bo 2cleznlčar 
pripravil presenečenje, ker Je vodil 
z 9:4. 

PIONIR : CELULOZA 13:10. V 
ogorčeni borbi za drugo mesto Je 
Pionir vodil skoraj celo tekmo za 
eno do dve piki, vendar Je na kon
cu Celuloza le vodila 10:8. Tedaj 
Je Hren z uspešnim zadetkom do
segel štiri točke, v naslednji Igri 
pa še zadnjo ln s tem zmago ter 
drugo mesto. PohvallU Je treba 
predvsem Barbiča. 

Vrstni rod turnirja: 1. Rrprezen. 
tanca /\(.ltl u\. 2. PIONIR, 3. 
( I I i i 11/ Mt. 4. ŽELEZNIČAR. 

Medobčinska rokometna liga 
težen? ^ f e ^ r " " -olu *> bili do-
rWo .„ e d f c f resulUU. Partizan 
ljlS*" Smlhel 39:11, Učite-
ffillnni«/1 r t l z s n Metlika 20:10. 
nielj #Y : Partizan II Crno-

fJItr,!. « . N ' m - 7 7 0 0 189:74 14 
Purti,„„ »V m - « 4 0 2 126:63 8 
S m i l M M o " ' k a 7 3 0 4 58:97 6 
* » r t l 7 j m »r 7 2 0 5 52:101 4 

31 m C r - 7 , 0 8 2 

»Je k^r,' l J"„1 D M ooOo lUTBlI rad
it« ,„™°- Partizan te Novega me-
"»MohAjS o s v < >JII naslov prvaka 
»ioS!<„ , r o k f wn"tne lige z« 
1*U| v z! v " l m o 1 pravico našlo-
»I li.,! 'S"*' Mubllaraki rokomet-

»• Kklua l*artlz«n» lz Novega 

mesta Je povsem zaslužila uvrsti
tev na prvo mesto, saj Je v vseh 
tekmah pokazala zrel rokomet, 
čudno Je le, da Jo v predzadnjem 
kolu proti Smlhclu nastopilo sa
mo 5 igralcev. Ce ne bodo lmcll 
Igralcev dovoli, ne smolo računati 
na kakšen boljši uspeh v viftlera 
tekmovanju. M—K 

B Nad 6.000 dcluvrrv pospešeno 
grudi Jadransko magistralo na od
sekih Split- Makarska—Motkovlč— 
Dubrovnik. To volj« zlasti M od
sek mod Omišom In Makarsko, kl 
bo omogočil, d « se bo le v začet
ku pi ihodnlngR meseca rozvil pro 
H . i " od Split« do Makarske. 

Med atletinjami na naših sred
njih šolah so gotovo med najbolj
šimi dijakinje ekonomske šole, ki 
bodo v kratkem nastopile tudi :ia 
ekonomi adi v Murski Soboti. 

100 m m.: 1. Stane Jarc, učit., 
11,9; 2. Tine Pavlin, gimn., 12,0; 
3. Miro Berger, gimn. 12,0. 

4x100 m m.: 1. učiteljišče 47,9; 
2. ES 48,4; 3. gimnazija 51,2; 4. 
SKS Grm 52,2. 

Daljina m.: 1. Tine Pavlin, 
gimn., 5,88; 2. Stane Jarc, učit., 
5,65; 3. Božo Ostanek, ES, 5,40. 

1000 m m.: 1. Matija Vidmar, 
SKS Grm, 2:55,3; 2. Marjan Bla-
žič, gimn., 2:58,3; 3. Boris Vovk, 
gimn., 2:59,4. 

Krogla m.: 1. Zdenko Vozlič, 
gimn., 13,74; 2. Tone Kranjc, 
gimn., 13,21; 3. Tone Bukovec, 
ES 9 89 

Višina m.: 1. Miro Berger, 175; 
2. Tone Perko, učit., 170; 3. Božo 
Ostanšek. ES, 155. 

Najboljši atleti v Novem mestu 
so glinnazljol, najhitrejši tekači ra 
kratke proge pa so učiteljiščnlki. 
saj so zmagali v štafeti na 4 x 100 
metrov ln imajo tudi zmagovalca 
na 100 m 

Pri skoku v višino sta posebno 
zadovoljila številne mlade gledalce 
Berger In Perko, ki bosta z redno 
vadbo lahko še več dosegla. 

Po dva najboljša atleta ln tudi 
najboljše štafete bodo nastopili v 
Ljubljani konec meseca maja na 
republiškem atletskem prvenstvu 
srednjih ln strokovnih Sol. Ce bo
do redno vadili, lahko pričakuje
mo, da bodo dostojno zastopali 
srednje šole Dolenjske. 

J . G. 

V rokometu Mirna, v 
mnogoboju Trebnje 
20. maja so se pomerile popolne 

šole trebanjske občine v rokometu 
ln atletskem mnogoboju. Roko
metni prvak k- postala Mirna, ker «• njena moška rklpa premagal« 
lokronoe s 5:4. ženska rkipa p* 

mokrnnoško osnovno šolo s 2:0. 
Pet osnovnih šol pa sr Je pome
rilo v atletskem mnogoboju. Pri 
moških In ženskah Je s prrmočlo 
zmnrslo Trebnje. Moški so se raz
vrstili takole: I. Trelinie xu 1.5 toč
ke. 2. Sentmnrrt M7.J točke, S. 
Mokronoc 645.7 točke; ženske na: 
1. Trrlmle 800.4 torke. 2. ftrnl-
runert 651.8 točkr. 3. Miru« 842.0 
točk. Zmsenvalrl bodo tekmovali 
na medobčinskem prvenstvu. Atlet
skega tckmnvant« ise je udeležilo 
100. rokometnega prvenstva p« 7( 
tekmovalcev. 

stane na delo na tem področ
ju. Ce delajo, imajo radi pla
čilo. Vodnik in trener na šport
nem področju pa lahko priča
kuje le priznanje od učencev, 
grajo pa od vseh drugih, po 
navadi tudi od takih, ki znajo 
samo kritizirati, pomagati pa 
niso pripravljeni. 

— Kaj mislite o razvoju te
lesne kulture v naši komuni? 

— Dokler ne bo rešen prob
lem kadrov, sredstev, gradnje 
in vzdrževanja igrišč oz. vseh 
športnih objektov na področju 
naše komune, nimam dosti 
upanja na napredek telesne 
kulture. 

Predvsem bi morala biti na
stavljena oseba pri občinski 
zvezi za telesno kulturo, k i bi 
usklajevala, organizirala in de
lala Izključno na področju dvi 
ga telesne kulture. Imela bi do
volj dela, morda še preveč. 

In na kraju razgovora smo 
Ji zastavili še tradicionalno 
vprašanje: 

— Vaša osebna želja — seve
da v telesni kulturi? 

— Moja želja je. da b i se 
prevzgojili ljudje, kj so miš
ljenja, da telesna vzgoja služI 
samo užitkom posameznika; 
da bi se omogočilo kvalitetno 
poučevanje telesne vzgoje v 
vseh šolah po predmetniku; da 
bi se telovadne ure v šoli lo
čile po spolih; da bi obstoječe 
objekte redno vzdrževali. Vsa
ka šola naj ima telovadni pro
stor. 

Upamo, da se bodo njene že
lje uresničile, sai je v 7-letnem 
penstpekfiivnem planu vse to 
tudi predvideno. 

F R A N C M O L J K 

4. in 5. junija, vsakič ob 20. uri, bo nastopilo 
v Ljubljani v športnem parku inž. S. Bloudka iz
brano moštvo ameriških profesionalnih košarkar
jev proti košarkarjem Olimpije. Prireditev bo imela 
propagandni pomen, prav gotovo pa bo poseben 
užitek gledati najboljše igralce te zanimive športne 
panoge med nami. Moštvo ljubljanske Olimpije bo
do tokrat okrepili še z nekaterimi igralci drugih 
društev. — Priporočamo obisk tekem prihodnji 
teden v Ljubljani! 

Tedenski športni dogodki v Brežicah 
Ponovno so bili najaktivnejši 

rokometašl. Poleg prvenstvenih 
tekem so občinske reprezentance 
pionirjev in pionirk sodelovale v 
zakljudnlh tekmovanjih ob pro
slavi dneva mladosti. 

ROKOMET 
Brežice : Branik — ženske 

Brežice so gostovale v Maribo
ru in igrale z igralkami Branika 
neodločeno 7:7. Tekma Je bila pre
cej raztrgana ln nervozna, pred
vsem pri Brežicah, saj se te bo
rijo za obstoj v republiški ligi. 
Brežičanke so bile skozi celo tek
mo boljše in so do zadnje sekun
de vodile. Neprevidnost v njihovi 
obrambi pa je pripomogla, da so 
igralke Branika v za-taji ookundi 
dosegle neodločen rezultat. Kljub 
temu so se možnosti za obstoj v 
družbi najboljših v Sloveniji po
večale. 

Brežice : It u d ar (Velenje) 
moški 

Moška ekipa je domači publiki 
ponovno prikazala lepo rokometno 
Igro. V prvenstveni tekmi štajer
ske cone so Brežičani zmagali z 
rezultatom 26:10 in ponovno doka 
zali, da spadajo v višje tekmova
nje. Trenutno zavzemajo Brežiča 
ni na lestvici drugo mesto za Ce
ljem. 14. Junija bo zadnja tekma 
v tem tekmovanju med Brežicami 
tn Celjem, kjer se bo odločilo, 
kdo bo šel v republiško ligo. 

Brežice : Rudar (Velenje) 
pionirke 

Občinska reprezentanca pionirk 
Je v pred tekmi moških ekip pre
magala mladinke in Velenja z re 
zultatom 6:2. Brežičanke so bile 
boljše in rezultat bi bil večji, če 
bi se znebile kompleksa pred več
jimi ln starejšimi nasprotnicami. 

Za Brežice so dosegle goie Vo-
grln 3, cemoga 1, Račlč 2, zt 
Rudar pa sta bili uspešne Mrav-
ljak in Oštlr (po en gol). 

Brežice : Zagorje — pionirji 
Pionirska občinska reprezentan

ca Je v kvalifikacijski tekmi za 
republiško prvenstvo premagala 
prvaka zagonske skupine ekipo Za
gorja z rezultatom 16:6. Brežiški 
pionirji so se za to tekmovanje 
Intenzivno pripravljali ln visoki 
zmagi nad Sevnico in Zagorjem 
vlivata upanje, d « bodo na re
publiškem prvenstvu zasedli eno 
najboljših mest. 

V počastitev dneva letalstva je 
moška ekipa Brežice gostovala v 
garnizonu Cerklje ln s tamkajšnjo 
ekipo odigrala prijateljsko tekmo 
Močan naliv Je igrišče pretvoril 
v blato, zato tudi tekma nI bila 
lepa. Brežičani so zmagali z re
zultatom 27:26. 

Brežice : Med vešč ok (Zagreb) 
moški 

22. moja je moška ekipa gosto
vala pri zagrebškem Medveščaku. 
To je bila prva večja medrepubli
ška tekma Brežičanov. Renomira
na ekipa Zagrebčanov ni pričako 
vala pri zagrebškem Medveščaku. 
Brežičani so v hitri in lepi tekmi 
zmagali z rezultatom 25:24. \'to 
tekmo so bila moštva po doseže
nih golih popolnoma Izenačena 
Brežičani so bili v kritičnih tr3-
nutkih iznajdljlvejšl ln v zadr.ii 
minuti dosegli zmagoviti gol. 

Zasavska rokometna liga 
Rezultati: Hrastnik — Cerklje 

21:21, Brestanica — Zagorje 22:17, 
Sevnica — Leskovec 23:15, Rudar 
(Trbovlje) : Radeče — ženske 5:0 
w o. 

Tekmovanje v zasavski rokomet
ni ligi se bliža koncu. Na tabeli 
je še vedno v vodstvu ekipa Cer-
kelj. Moštvo Zagorja Je vložilo 
protest proti ekipi Brestanice, ker 
je zanjo neupravičeno nastopal 
igralec Sulc. Protest bo obravna
val odbor medobčinskega roko
metnega centra v Brežicah. 

KEGLJANJE 
Ekipa brežiških kegljačev Je v 

finalu medrepubliškega mladinske
ga srečanja »Bratstvo in enotnost« 
v Brežicah premagala moštvo 
Bregane z rezultatom 304:302. Ta
ko so Brežičani osvojili pokal v 
tej disciplini. 

S AH 
Tudi šahisti so se pomerili na 

zaključnem tekmovanju srečanja 
»Bratstvo in enotnost«, v katerem 
sodelujejo tri hrvaške in tri slo
venske občine. Tekmovar.je Je bilo 
v Sevnici med ekipami iz Klanjca, 
Zaprešiča, Sevnice, Samobora in 
Brežic. Brežičani so bili najboljši 
in so osvojili pokal. Skoda, da 
niso na tem finalnem delu tekmo
vanja sodelovali tudi tekmovalci 
lz Krškega, da bi bila borba bolj 
enakopravna. 

ODBOJKA 
Moška ekipa bi morala odigrati 

prvenstveno tekmo z moštvom 
Gabrja lz Celja. Ker Celjani niso 
prišli pravočasno na igrišče, so 
Brežičani tekmo dobili 3:0 brez 
borbe. Ekipa Gabrja se le prito
žila okrajni komisiji za odbojko 
in postopek za dokončno registra
cijo te tekme je še v teku. Tre
nutno so Brežičani prvi i a lest
vici. 

Ženska odbojkarska ekipa, ki 
so jo sestavljale tekmovalke iz 
gimnazije, se Je udeležila republi
škega prvenstva ln zasedla tretje 
mesto. Ce bi bil žreb naklonjen 
Brežičankam, bi lahko zasedle 
drugo mesto. 

STRELJANJE 
Skupina brežiških strelcev je v 

okviru tekmovanj »Zleta bratstva 
In enotnosti« v Krškem zasedla 
prvo mesto. Toda ker po pravilih 
tekmovanja tekmovalci ne bi 
smeli btti starejši od 30 let, so 
bili Brežičani diskvalificirani. 

, Tml. 

RADIO LJUBLJANA 
V S A K D A N : poročita ob 5.15, 

6.00. 7.00, 8.00, 12.00, 13.00, 17.00, 
19.30, 22.00. Pisan glasbeni spo
red od 5.00 do 8.00 — 

P E T E K , 2S. M A J A : 8.55 Pio
nirski tednik. 10.35 Novost na 
knjižni polici. 11.00 Pozor, ni
maš prednosti! 12.15 K N — inž. 
Tatjana Stupica: Rahljanje 
zemlje med rastjo posevkov 
pri pogostem deževju. 12.25 Do
mače melodije za veselo opold
ne. 13.30 Iz notne mape violi
nista AJIJa Dermelja ln vlolon-
čellsta Ciri la Skerjanca. 14.35 
S popevkami ln melodijami po 
vzhodnih deželah. 15.20 Zabav
na glasba. 16.00 Vsak dan za 
vas. 17.05 Popoldne pri dunaj
skih klasikih. 18.45 Iz naših ko
lektivov. 19.05 Glasbene razgle
dnice. 20.00 Koneertantna za
bavna glasba. 

SOBOTA, 30. MAJA: 8.05 Ve
dre • melodije za konec tedna. 
».47 Iz filmov In glasbenih re
vij. 10.15 Domače polke ln 
valčki. 11.00 Pozor, nimaš pre
dnosti! 11.15 K N — vet. Milan 
Dolenc: Za|<xlnLske bolezni — 
velika škoda v naši konjereji. 
13.30 Glasbeni sejem. 14.35 Na
ši poKlušaJcl čestitajo ln poz
dravljajo. 15.15 Zabavna glas
ba. 16.00 Vsak dan za vas. 17.05 
Gremo v kino. 18.45 Novo v 
znanosti. 19 05 Glasbene raz
glednice. 20.00 »Ko Je sonce za
šlo-. 

N E D E L J A , 31. M A J A : 0.05 
Naši poslušalci čestitajo in 
pozdravljajo — I. 10.000 Se po
molite, tovariš? . . . 11.30 Ne
deljska reportaža. 12.05 Naši 
poslušalci čestitajo in pozdrav
ljajo — H . 13.30 Za našo vas. 
14.10 Glasben izlet po roman
skih deželah. 15.05 Danes po
poldne. 16.00 Humoreska lega 
tedna — v g osteh pri Si . Mrož-
ku. 19.05 Glasbene razglednice. 
20.00 Izberite svojo popevko! 

P O N E D E L J E K , 1. JUNIJA : 
8.55 Za mlade radovedneže. 9.25 
Pojeta mezzosopranlstka Biser
ka Cvejlč ln basist. Tomislav 
Neralle. 10.55 Glasbena medl-

' gra. 11.00 Pozor, nimaš pred
nosti I 12.1S K N — .Inž. Miljeva 
Kač: Zaščita sadnega drevja 
pred jabolčnim zavljacem. 13.30 
Glasbeni sejem. 14.35 Naši po
slušalci čestitajo ln pozdrav
ljajo. 15.45 S knjižnega trga. 
16.00 Vsak dan za vas. 18.10 Po
pevke vzhodnih dežel. 19.05 
Glasbene razglednice. 20.00 
Skupni program J R T studio 
Zagreb. 

T O R E K , 2. JUNIJA : 8.35 Na
rodne ln domače pesmi. 9.25 
V 3/4 taktu. 10.15 Majhni za
bavni ansambli. 11.00 Pozor, ni
maš prednosti! 12.15 K N — inž. 
Jože Koroaeci Rešeni ln nere
šeni probiemi pri sutonjtr pena 
ln detelj. 13.30 Kruno Ctpcl: Pi

ka nogavička. 14.35 Sloven
ske narodne v različnih izved
bah. 15.30 V torek na svidenje! 
16.00 Vsak dan za vas. 17 05 
Koncert po željah poslušalcev. 
18.10 Popevke iz Bolgarije. 19.05 
Glasbene razglednice. — 20.20 Ra
dijska Igra — Paolb Le/ i . Po 
čem ie resnica. 

SREDA, S. JUNIJA : 3.35 Pi 
san svet pravljic in zgodb. 9.25 
Tako pojo ln Igrajo v Pragi. 
10.45 Človek ln zdravje. 11.00 
Pozor, nimaš prednosti! 12.15 
K N — Janko Vehovar: Pride 1 

lovanje trsnih cepljenk. 12 25 
Popevke v izvedbi slovenskih 
pevcev zabavne glasbe. 13.30 
Ritmi ln razpoloženja. 14.35 
Lahka glasba. 15.15 Zabavna 
glasba. 16.00 Vsak dan za vas. 
17.15 Iz fonoteke radia Koper. 
18.13 Ljudski parlament. 19.05 
Glasbene razglednice. 20.30 Ple
sal zvoki. 

ČETRTEK, 4. JUNIJA : 8.05 Z 
opernih ln koncertnih <drov, 

Zabavna glasba vzhodnih 
dežel. 10.15 Pihalna godba -The 
Royal Marlnes«. 11.00 Pozor, 
nimaš prednosU! 12.15 K N — 
Inž. Nace Lovšin: Zreja ln pto-
dajav plemenskih tellc. 13.30 
Glasbeni sejem. 14.35 Naši po
slušalci čestitajo ln pozdravlja
jo. 15.1S Zabavna glasba. 16.00 
Vsak dan za vas. 17.05 Glasbe
na medlgra. 18.45 Ta teden v 
skupščinskih odborih. 19.05 
Glasbene razglednice. 20.00 Če
trtkov večer domačih pesmi ln 
napevov. 
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V T E M TEDNU VAS Z A N I M A 
Seznam i z ž r e b a n i h kuponov 

LJUDSKE P O T R O Š N J E v Brežicah 
Dobitki po 5000 din: 95 89.787 

!I6. 14.012 
4 0 6 1 97. 19.255 

2- 11 107 9 8 . n . 5 1 5 

3- 8.8H2 9 9 - 1 8 T O 7 

«• 23.255 100 . 6.731 
5. i 33.288 
7; 26M& Dobitki po 10.000 din: 
8 16737 101 18.027 
9 - W«9 102. ' 25.589 

10. 724 103. 2.840 
11. 3 881 104. 6.969 
12. 15.016 105. 2.273 
13. 26.804 106 . 9.042 
14. 34 739 ' 107. 14.878 
15. 2.000 108 . 36.512 
16 . 9.401 109. , 39.381 

• u - 1 2 110. 18.933 
» 9$ m: 10.392 
19. 26.874 H 2 . 14 885 
20. 34.439 113. 15.266 
21. 297 114. 16.518 
22. 17.156 115. 394 
23. 3.626 116. 7.673 
24. 18.296 117 . 3.590 
25. 10 856 118. 5.128 
26. 19.309 119. 8.052 
S* ?j*492 120. 17.837 
Z u r « 1 2 L 3 4 r ' 6 5 

1 4 6 9 7 122. 16.229 
30. 34.788 123. 25.272 
31- 26.630 124 . 2.313 
32. 16.987 125. 454 
33. 12.099 126. 2.491 
34 . 29.077 127 . 3.551 
35 . 29.339 128. 14.766 
36. 13 758 129 . 20.160 
S » " 3 3 130. 10.641 
34 1 H? 1 3 1 ' 39.837 
i 9 - 1 0 t o 132. 16 694 
4 0 - 33.094 133. 1 804 
4 J - 33.383 134. 13.395 
4 2 - 33.589 135. radio 14.051 
4 3 - 3.578 136. 18.952 
4 4 - 19.938 137. 33.205 

5.58B 138. 11.278 
4 6 - 833 139. 12.210 
4 7 - 16.691 . , „ , n , R , 
IS' 1 5 S » » } « ?9CT 

" • • » " 142. 18.103 
5 n - 16.381 143. 35.501 
f l - 34.279 144. 15.611 
s 3 - 16.934 145. 34.700 
5 3 - 32.047 14«. 4.300 
•r'4- 14.991 147. 16.812 
« • 2.125 148. 10 552 
5 6 - 25.528 149. 16.192 

'H' 1 6 8 5 3 , „ , 7 7 . 
58. K) 748 1 5 " - 3.778 
59. 17;094 151. 29.816 

80. 15.561 
61. 29.153 Dobitki po 20.000 din: 
62. 39.777 
63. 26.558 152 . 6.968 
«4 . 7.686 153 . 5.838 
65. 7.66I 154. 18.724 
66. 2059 155. 635 
67. 11913 15«. 26.597 
6«. 25.629 157. 16.281 
69. 7.950 158. 11.556 
70 . 34 086 1 5 9 - ? 1 5 - 3 2 8 

71. H 325 18.837 
72. 25.543 161- 6.965 
73. 14.052 
74- 14.130 Dobitki po 30.000 din: 
75. 6.475 
7«. 11*01 1«2 38145 
77. 10T.44 163. »308 
78 . 29.751 164. 11.042 
79. 24.H39 1«5. 39.884 
80. 19.594 ^ 1 9 4 5 3 

81. 5.911 ' • 
82- 24.244 P R E M I J E : 
83. 9.607 
84. 33.229 Premija za 40.000 din: 

•85 . 20.159 187. 5.318 
J* '3 747 Premija za 50.000 din: 
° 7 - 14 311 168 12.890 
"K 3') 392 
89 111 i iu Premija za 60.000 din: 
90: 19 771 1 6 9 2 3 1 6 : 1 

91. 26 779 Premija za 80.000 din: 
92. 17.488 170. 12 776 
9 3 7.966 Premija za 100.000 din: 
94- 19 321 ' 171. 12 156 

(ltdeusl\\Vio\et\at 
Potek. 29. maja — Majda 
Sobota, 30. maja — Milica 
Nedelja, 31. maja — Angela 

?Onedeljek, 1. junija — Radovan 

orek, 2. Junija — Vellmir 
Sreda, 3. Junija — Milojka • 
Četrtek, 4. Junija — Frančišek 

Č E S T I T K I 
Zakoncema Strle lz Krškega za 

25-letnlco skupnega življenja se 
mnogo srečnih let želi družina Jur-
kovič iz Brežic. Pridružujejo se še 
Beletovi ln Počervinova mama lz 
Straže. 

Dragi mami Anici Glinškovl lz 
Sred. Lipovca za 50. rojstni dan 
iskreno čestita in želi vse najboljše 
sin Ferdo, ki služi vojaški rok v 
Sremskt Mltrovlcl. 

Ob prerani izgubi našega dobrega 
moža, atka, sina ln brata 

JERNEJA KUMA 
iz Praproč 

se najlepše zahvaljujemo vaščanom 
za venec ln cvetje ter vsem, ki so 
ga spremili na zadnji poti ln nam 
pomagali v težkih dneh. Posebno 
zahvalo smo dolžni Onkološkemu 
inštitutu v Ljubljani, pljučnemu 
oddelku bolnišnice v Novem mestu 
ter prlmariju dr. Bajcu za vso 

skrb v bolezni. 
Žalujoči: žena Anica, sinček Bog
dan, hčerka Milenka, mati, sestre, 

brat in ostalo sorodstvo 

Ob bridki izgubi naša drage sestre 
ln tete 

JULIJAM E K VISEL 
iz Dolge Vasi 

se Iskreno zahvaljujemo vsem, ki 
so nam pomagali v težkih t remi t-

In darovali cvetje. Posebna za-
dr. Cilenšku, dr. Imensku, 

Llunu, medicinski sestri Jugo-
slavl, sosedom in vsem, ki so Jo 

•premih na zadnji poti. 
Dolga vas, Kočevje, New Vork, 

Lackeland 

falujočt: sestri M117 ln Ranna z 
nižinama, družine Rajšel, Bizjak, 

Veble ter ostalo sorodstvo 

Tov. Jožetu Mrgolela iz Šentjer
neja 121 se zahvaljujem, da ml je 
pošteno vrnil veliko vsoto najdene
ga denarja. 

Jože Zemljan 

Vsem prijateljem in znancem, ki 
so spremili pokojnega 
ŠTEFANA HORVATA 

delavca iz Zaloga 
na njegovi zadnji poti ln nam v 
najteijih trenutkih stali ob strani, 
vsem, kt so nam izrekli sožalje, 
darovali vence in cvetje ter govor
niku inž. Francu Peterlinu za po
slovilne besede se Iskreno zahvalju 

temo. 
Žalujoči: žena Marija, sinovi Vili, 
Štefan ln Herman z družino, hčere 
Anica, Slavica ln Cilka z družino 

ter ostalo sorodstvo 

PRODAM motor NSU 175 ccm — 
prevoženih 5000 km. Naslov v 
Opravi lista. (395/64). 

PRODAM vinograd Javrovec in nji
vo v Glogovem brodu, tudi po 
parcelah. Karel Kovačič, Artiče. 

PRODAM hišo v Gotni vasi. Naslov 
v upravi Usta. (352/64) 

PRODAM ostrešje (grušt) za hišo. 
Jože Skulj, Regeča vas 17, Novo 
mesto. 

PRODAM kuhinjsko pohištvo. Pe-
kič, Jerebova 8, Novo mesto. 

PRODAM divan ln kuhinjsko kre
denco. Naslov v upravi lista. 
(349/64) 

ENODRUŽINSKO HISO PRODAM 
v Mokronogu št. 81. Vse infor
macije dobite pri Bedenikovič, 
Mokronog 81. 

PRODAM zelo dobro ohranjen 
DKW 175 ccm. Naslov v upravi 
Usta. (344/64) 

POCENI PRODAM hrastovo spal
nico z vložki. Bršlin 4. 

ODDAM KOŠNJO sena za vse leto. 
Poizve se pri Golob, Trdinova 41, 
Novo mesto. 

ENOSOBNO STANOVANJE V PI
RANU zamenjam za enako v No
vem mestu. Franc Zupančič, U!. 
Svobode 20 — Piran. 

KOVAŠKEGA POMOČNIKA ali 
priučenega kovača sprejmem. 
Hrana in stanovanje v hiši. Ciril 
Porenta, kovač, Mengeš. 

SPREJMEM FANTA, ki bi imel 
veselje do kovaške stroke, v pri-
učitev, starega od 16—18 let. 
Hrana in stanovanje priskrblje
na. Plača po dogovoru. Ciril Po
renta, kovač, Mengeš. 

ŠTIRIČLANSKA DRUŽINA ISCE 
mlajše kmečko dekle za varstvo 
otrok. Tavčar, Ljubljana, Grafe-
nauerjeva 31. 

GOSTIŠČE TEREZIJE KRAMER v 
Dobovl pri Brežicah sprejme v 
priučitev v gostinski stroki mlaj
šo žensko moč z dovršeno po
polno osnovno šolo. Prijave po
šljite na gornji naslov. 

SPREJMEM KROJAŠKEGA PO
MOČNIKA. Janez Zupančič, Bi-
Ska vas 14, p. Mirna peč. 

PRIUČENO ALI NEKVALIFICIRA
NO DELOVNO SILO zaposlimo v 
počitniških domovih. Poslovno 
združenje počitniških skupnosti 
Siška-Vič, Ljubljana, Draveljska 
44. 

EI.EKTROINSTALATERJE IN VA
JENCE sprejmem takoj v stal
no delovno razmerje. Možnost 
dogovora za stanovanje. Sporoči
ti na naslov: Vinko Eržen, Kranj, 
Koroška c. 57. 

NAJDENA ZLATA VERIŽICA z 
obeskom se dobi pri Kovačiču, 
Cegelnlca 15, Novo mesto. 

23. MAJA DOPOLDAN SEM IZGU
BIL pokrov za bencin na odseku 
Bršlin—Ločna. Vrnite proti na
gradi: Ivan Petrič, Šmihelska 9, 
Novo mesto. 

ZDRAVILIŠČE ROGAŠKA SLATI
NA: Zaprtje je zelo zoprna nad
lega, ki vam povzroča bolečine, 
hkrati tudi celo vrsto nevarnih 
bolezni. Najučinkovitejše prirod
no sredstvo »Donat« vrelec. Za
htevajte ga v svoji trgovini; te 
ga dobe v Novem mestu pri 
trgovskem obratu »HMELJNIK«, 
telefon 21-129, ln »STANDARD«, 
telefon 21-158. ' 

ČRNOMELJ: 29. ln 31. maja: 
ameriški film »Fani«. 2. in 3. 
junija: sovjetski barvni film 
»Hazarska balada«. 

DOL. TOPLICE: 30. ln 31. maja-
ameriški film »Ccz planine div
jega zahoda«. 

KOČEVJE — JADRAN: 28. in 31 
maja: ameriški barvni film 
»Razkošje v travi«. 1. ln 2. Ju

nija: švedski film »Pot št. 6«. 
3. In 4. junija: nemški film 
»Moja nečakinja ne dela tega«. 

KOČEVJE — RUDNIK: 30. in 31. 
maja: francoski barvni film 
»Balet Panza«. 3. in 4. junija: 
nemški film »Goringov šolski 
prijatelj«. 

KOSTANJEVICA: 31. maja: nem
ški barvni film »Crni blisk«. 3. 
junija: madžarski film: »Dva 
polčasa v peklu«. 

METLIKA: 30. in 31. maja: angle
ški film »Bilo jih je sedem«. 

MOKRONOG: 30. in 31. maja: 
ameriški barvni film: »Hudičev 

NOVO MESTO — KUKA: 28. -in 
29. maja: češki film »Tarzanova 
smrt«. Od 30. maja do 1. junija: 
argentinsko - italijanski barvni 
film »Ljubezen na meji sveta«. 

OSILNICA: 31. maja: italijanski 
film »Človek v kratkih hlačah« 

Obvestilo naročnikom 
v krški občim 

9. aprila letos smo obvestili vse naše naročnike 
in bralce Dolenjskega lista v krški občini o sklepu 
lastnikov lista, da se v maju 1964 ustavi pošiljanje 
našega časnika vsem dosedanjim naročnikom v tej 
občini. Ker občina Krško medtem ni podaljšala po
godbe o solastništvu pri medobčinskem glasilu SZDL, 
druge občine brez ustrezne dotacije občine Krško ni
so voljne namesto nje nositi stroškov za izhajanje 
časnika, kolikor odpadajo taki stroški na naročnike 
v tej občini. Zato bomo prihodnji teden u s t a v i l i 
Dolenjski list vsem tistim naročnikom v krški obči
ni, Id jim je z doslej vplačanimi 450 dinarji potekla 
naročnina s 15. majem 1964. 

Vsak dosedanji naročnik našega tednika iz krške 
občine pa bo Dolenjski list lahko dobival tudi vna
prej, če bo plačal zanj polno naročnino; le ta znaša 
2700 dinarjev na leto oz. 1350 dinarjev za pol leta, 
plačljiva pa je vnaprej. Z njo bodo kriti vsi izdatki, 
ki jih imamo z listom za naročnike iz take občine, 
ki ne prispeva za kritje stroškov nobene dotacije, 
oglasov in drugih dohodkov. 

Zrlo nam je žal. da smo bili prisiljeni k temu ne
ljubemu ukrepu, s katerim bomo razočarali več tisoč 
naših dolgoletnih naročnikov in bralcev v krški ob
čini. Prosimo jih tudi tokrat, da z razumevanjem 
upoštevajo zlasti stališče vseh 8 sedanjih lastnikov 
in izdajateljev lista: občine, ki podpirajo izhajanje 
Dolenjskega lista s svojimi dotacijami in z oglasi, 
zares ne morejo še nadalje trpeti, da bi naročniki 
Dolenjskega lista v krški občini še naprej prejemali 
naš tednik za četrtinsko ecno. 

Naročnike, ki želijo v krški občini še naprej do 
bivati Dolenjski list, prosimo, da nam to takoj spo 
ročijo in da nakažejo hkrati tudi ustrezno naročnino 
na tek. račun 606 11-608-9. 

UPRAVA LISTA 

NOVO MESTO — DOM JLA: Od 
28. do 31. maja: sovjetski film 
»Ljudje in zveri«, I. in II. del. 

PREDGRAD: 31. maja: nemški 
barvni film »Ešnapurski tiger«. 

RIBNICA: 30. in 31. maja: nem
ški film: »Rože za državnega to
žilca«. 

SEVNICA: 30. in 31. maja: ameri
ški film: »Starec in morje«. 

SODRAZ1CA: 30. in 31. maja:' Ju
goslovanski film »Srečali se bo
mo nocoj«. 

STARA CERKEV: 30. in 31. ma
ja: italijanski film: »Pogumni 
podvig«. 

STRAŽA: 30. in 31. maja: ameri
ški film: »Osamljeni človek«. 

TREBNJE: 30. m 31. maja: fran
coski barvni film: »Meč mašče
vanja«. 

BROD NA KOLPI: 30. in 31. ma
ja: ameriški film: »Najmilejši 
dijak«. 

MATIČNI URAD NOVO MESTO 
Od 18. do 25. maja je bilo roje

nih 9 dečkov in 8 deklic. 
Poročili so se: Jože Bele, po

ljedelec lz Cadraž, in Vida Penca, 
poljedelka iz Gumberka; Franc 
Jarc, ključavničar iz Trebnjega, 
m Marija Matoh. kroJačiča'Tz Vrh-
peči; Jože Florjančič. delavec -z 
Jelš. in .Angela Dranik. kmetova! 
ka s Trške gore; Franc Bačar. 
strojnik z Dolža, m Martina Ruk-
še, delavka iz Gabrja, Ivan Zrin-
šek, uslužbenec iz Žabje vasi. in 
Marija Hrovat, uslužbenka iz Jur-
ke vasi; Alojz Femc, kamnosek iz 
Muhaberja, in Alojzija Brulc, de
lavka iz Male Bučke vasi; Franc 
Korasa. delavec, m Jožefa Luzar, 
delavka, oba iz Gabrja. 

Umrla je: Terezija Mrvar, gospo
dinja iz Kočevja, 55. 

Pretekli teden so v novomeški 
porodnišnici rodile: Marija Jelov-
šek iz Krškega — Aleksandra, 
Nikolaja Udovč Iz Mokronoga — 
Zvonka, Marija Klobučar s Poto-
vrha — Marjana, Julijana Flor
jane lz Mirne peči — Aleša. Cvet
ka Ribič iz Cešnjice — Daneta, 
Frančiška Požes z Dolnjega Pod-
boršta — Srečka. Ana štracl iz 
Črnomlja — Igorja, Fantka Keše 
iz Govejdola — Marijo, Anica Dra-
govan iz Gornje Lokvice — Mar-
janco, Marija Hočevar z Bučke — 
Milana, Milka Zagore iz Črnom
lja — Darjo, Fantka Perše iz Dru
žinske vast — Lllijano, Ema Braj-
dlč iz Smihela — Briglto, Jožefa 
Rogilj iz Zgornjih Mladetlč — 
Franceta, Stanislava škoda iz Re-
gerče vasi — Matejo. Dragica Su-
mlna iz Metlike — Bojana, Marti
na Ivanetič iz Dragatuša — dekli
co, Branka Rožič iz Loke — de
klico. Frida Zlebruk iz Laz — deč
ka. Marija Nosan iz Doljnega Su-
hadola — dečka. Darinka Spelič iz 
Črnomlja — deklico, Vera Samec 
iz Potočne vasi — dečka, Marija 
Hudoklin iz Dolnjega Suhadola — 
deklico. Pepca Dular iz Cegelnice 
— deklico in dečka. 

Iz brežiške porodnišnice 
Pretekli teden so v brežiški po 

rodnišnict rodile: Jožica Pire iz 
Vtdma-Krškega — Renato, Olgica 
Sinkovič iz Movrače — Marjana, 
Nada Pužar iz Laduča — Lerko, 
Ana Kopinč iz Sel — Mirana ln 
Dušana, Miroslava Milenkovič lz 
Brežic — Radeja, Slavica Vrane-
tič Iz Župelevca — Darka, Mirosla
va Davidovič lz Brežic — Ksenijo, 
Ivanka Vegelj tz Bušeče vasi — 
Romanco, Rozalija Vukšič lz 
Hrastja — Igorja, Marija FrigelJ 
iz Jesenic na Dol. — Romea. Ciri
la Gerjevič iz Zakota — Irmino. 

Pretekli teden so se ponesrečili 
ln Iskali pomoč v novomeški bol

nišnici: Terezija Gornik, uslužben
ka iz Malega Lešča, je oadla z 
lestve in si poškodovala levo kole
no; Valentin Horvat, delavec lz 
Martinje vasi, je padel z mopeda 
in si poškodoval obraz in desno 
roko; Ano Cvetan, posestnioo iz 
Cešnjic, je povozil kolesar ln Ji 
poškodoval levo roko; Jože H n -
beršek, delavec lz Brestanice, Je 
padel s kolesa ln si poškodoval 
levo roko; Ivan Vide, klepar iz 
Ljubljane, je padel z motorja in 
si poškodoval glavo, roke in noge; 
Milan Ranic, sin posestnika lz 
Stare Bučke, je padel med drva 
in si poškodoval desno roko: Ano 
Bartolj, vnukinjo posestnika tz 
Dolnjih Lakovic, je pes ugriznil v 
vrat in obraz. 

B R E Ž I Š K A KRONIKA 
N E S R E Č 

Pietekli teden so se ponesrečili 
in iskali pomoči v brežiški bolniš
nici: Josip Magdič. delavec iz Kra
ja'Donjega, je padel z vlaka in si 
poškodoval nogo; Janeza Siinončl-
ca, posestnika iz Leskovca, Je 
vrgla krava in mu poškodovala 
desno roko; Marija Abram, hči 
delavca iz Dobrave, je padla in ti 
zlomila desno roko: Janeza Boži
ča, posestnika lz Smečiec, Je 
ugriznil konj v desno roko: Jože 
Gorišek. sin uslužbenca z Libne. 
je padel z drevesa in si poškodo
val glavo; Jože Mavsar. delavec iz 
Gore. je podel s kolesa ln si po
škodoval glavo: Jožeta Šetinca, 
posestnika iz Mihalovca. je udaril . 
konj v rebra. 

OBVESTILA 
Obvestilo zdravstve
nega doma Kočevje 
Uprava Zdravstvenega doma Ko

čevje obvešča vse prebivalce Ob
čine Kočevje ln Ribnice, da smo 
od 18 . 5. 1964 v Protituberkuloz-
nem dispanzerju v Kočevju uvedli 
trikrat na teden ordinacije, v ka
terih dela zdravnik specialist iz 
Novega mesta. Ordinacije so: v 
ponedeljek od 14. do 18., v sredo 
od 14. do 18. in v petek od 8. do 
14. uri. 

Uprava Zdravstvenoga doma 
Kočevje 

OBVESTILO 
Obveščamo cenjene goste, da bo 

31. maja otvoritev gostilne na La
ščah pri Dvoru. Za obisk se pri
poročamo. 

Razpis za traktorista 
Kmetijska zadruga Brestanica 

razpisuje prosto delovno mesto 
traktorista. Možna je takojšnja za
poslitev. Samsko stanovanje Je za
gotovljeno. Interesenti z ustreznim 
vozniškim izpitom, po možnosti 
samski, in z odsluženim vojaškim 
rokom naj se pismeno prijavijo 
Kmetijski zadrugi Brestanica. 

KOMISIJA ZA STIPENDIJE 

SGP » P I O N I R « 
N 0 V 0 M E S T O 

r a z p i s u j e 

v Šolskem letu 1964/65 naslednje štipendije 
za študij na v i sok ih i n srednj ih Šolah: 

4 na GRADBENI FAKULTETI 
— 2 na EKONOMSKI FAKULTETI 
— 2 na V I Š J I KADROVSKI Š O L I 
— 1 na V I Š J I VARNOSTNI SOLI 
— 7 na GRADBENI SREDNJI Š O L I 
— 2 na EKONOMSKI SREDNJI Š O L I 
— 12 na GRADBENI DEL0V0DSKI Š O L I 

Prošnje z življenjepisom in zadnj im šolskim spri
čevalom poSljite K o m i s i j i za štipendije pr i S G P 

»P IONIR« , Novo mesto. 

Prednost p r i dodel i tv i štipendij imajo slušatelji 
višjih letnikov. 

Razpis T e h n i š k e srednje šole 
v K r š k e m 

Tehniška srednja šola Krško 
r a z p i s u j e 

vpis v I. letnik TSS strojne in 
elektro stroke (Jaki in šibki tok) 
ln v I. letnik poLlicnr šole kovi
narske stroke za šolsko leto 

1964/65 
V I. letnik strojnega odseka bo 

sprejetih 60, v I. letnik elektro 
iKtseka 60 in v I. letnik poklicne 
šole kovinarske stroke 60 učencev. 

Pogoji za vpis v strojni In 
elektro odsek: 

1. uspešno dokončana osnovna 
šola; 

2. starost do 18. let. 
Prijavo za vpis kolkujte s kol

kom IA 50 din in priložite: 
1. zaključno spričevalo osnovne 

šole (original); 
2. rojstni list; 
3. mnenje šole; 
4. zdravniško spričevalo, da Je 

kandidat zdravstveno sposoben 
za šolanje na tehniški šoli: 
spričevalo ne sme bi ti starej. 
še od enega meseca; 

5. dopisnico s točnim nxslovom 
za obvestilo o sprejemu. 

Pogoji za vpis v poklicno šolo: 
1. uspešno dokončana osnovna 

šola; ' 
2. zagotovljeno delovno mesto V 

podjetju. 
Prijavo za vpis kolkujte s kol

kom za 50 dinarjev ln priložite: 
1. zaključno spričevalo osnovne 

šole; 
2. rojstni list; 
3. zdravniško spričevalo; 
4. pogodbo podjetja, ki učene* 

pošilja na šolanje. 
Prijave za vpis za vse oddelke 

sprejema šola do 20. Junija t. L ' 
Nepopolnih prijav ne bomo upo

števali. 
Vsi prijavljeni kandidati se bodo> 

zbrali v ponedeljek, 22. Junija, ob 1 

9. uri v šoli. Co bo prijav več kot • 
120 oziroma 60. bodo kandidati le- ' 
stiranl iz slovenskega Jezika ' ° 
matematike. 

Dijaki, ki žele biti sprejeti v di
jaški dom. vlože prošnjo direktno 
na upravo doma v Krškem do 30-
Jrtnlja. Prošnji naj prilože dopt»7 
nlco za odgovor o sprejemu 

Upruv'n sole 

DOLENJSKI LIST 
LASTNIKI IN IZDAJA 1'fclJI. občinski o<lu<.n |ZDX 

Brcžlco, Črnomelj, Kočevlo. Metlika, Novo mneto Rib
nica. Sevnica ln Trebnj«. 

U R E J U J E UREDNIŠKI O O B ' l i l rone Cošnlk (K ' « 1 * 
BI In odgovorni urednik), Rla B.ičcr. Franco Grlvec 
Miloš Jakopec. Jožica Teppev in Ivan Zoran. 

IZHAJA vsak četrtek - 1'ommezna številka JO fin 
- Letna naročnina 1S00 din polletni «00 din; plačpiva 
1» vnaprej. Za Inozemstvo 2400 din - TekočI rnčun 
pri podr. NB v Novem me-i>r SOBII BOB » - N A S L O V 
UREDNIŠTVA IN U P R A V F Novo mesto. Olnvnl irg ' 
- Poštni prodal 83 - Tri> " m JI JJ7 - Rokopisov In 
fotografu ne vračamo - i i S K A ' Časopisno po<tnt' 
DFI .O v r.lubllAnl. 


